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رييس جمه��وري گفت: امري��كا ناگزير اس��ت دير يا 
زود، قبل يا بعد از انتخابات رياس��ت جمهوري دست 
از فش��ار حداكثري بر ايران بردارد. ب��ه گزارش پايگاه 
اطلاع رس��اني رياست جمهوري، » حس��ن روحاني« 
روز دوشنبه در ديدار »س��ابرامانيام جايشانكار« وزير 
امور خارجه هند، روابط دو كشور را دوستانه، صميمي 
و ديرينه دانست و اظهار داشت: ترديدي وجود ندارد 
كه با اراده مس��تحكم دو دولت و دو ملت بزرگ ايران 
و هند در آينده روابط و همكاري هاي في مابين بيش 
از پيش توسعه خواهد يافت. رييس جمهوري برگزاري 
كميس��يون مش��ترك همكاري هاي ايران و هند را 
موجب تحرك در مسير توسعه مناسبات همه جانبه 
دو كشور عنوان كرد و گفت: همواره تعامل و مذاكرات 
مسوولان دو كش��ور نتيجه هاي مثبتي در گسترش 
بيش از پيش روابط و همكاري هاي تهران - دهلي نو 
داشته است. روحاني تصريح كرد: بايد تلاش كنيم تا 
روابط تجاري و اقتصادي دو كش��ور در سطح مطلوب 
و مورد انتظار قرار گي��رد. رييس جمهور با اش��اره به 
همكاري هاي ايران و هند در منطق��ه چابهار، گفت: 
تكميل راه آهن چابه��ار به زاهدان و اتص��ال آن به راه 
آهن سراس��ري ايران مي تواند علاوه بر ارتقاء جايگاه 
بندر چابهار، موجب تح��ول در همكاري هاي تجاري 
منطقه و انتقال كالا از مسيري كوتاه تر و ارزان تر شود 
كه خوش بختانه امروز ت��لاش مضاعفي براي تحقق 
آن در حال انجام اس��ت. روحاني با بيان اينكه تأمين 
و حفظ امنيت منطقه موضوعي حائ��ز اهميت براي 
ايران و هند اس��ت، افزود: جمهوري اسلامي ايران در 
اين راس��تا طرح صلح هرمز كه مي تواند راه حلي براي 
حفظ امنيت و ثبات پايدار در منطقه باشد را ارايه كرده 
است. وي با بيان اينكه ايران به دنبال كاهش تنش ها و 
تأمين وحفظ امنيت پايدار در منطقه به ويژه در خليج 
فارس و درياي عمان است، همكاري هاي چندجانبه 
ايران و هند با ديگر كش��ورها را مهم دانس��ت و گفت: 
در ش��رايط كنوني كه امريكا با تحريم هاي يك جانبه 
عليه ملت ها ق��رار دارد، بايد تلاش كني��م كه روابط و 
همكاري هاي فيمابين را به خوبي حفظ كرده و ادامه 
دهيم. رييس جمهوري خاطرنش��ان ك��رد: مطمئناً 
اين شرايط گذراست و امريكا ناگزير است دير يا زود، 
قبل يا بعد از انتخابات رياس��ت جمهوري اش دست از 
فشار حداكثري بر ايران بردارد. وزير امور خارجه هند 
نيز در اين دي��دار با ابلاغ س��لام هاي »نارندرا مودي« 
نخست وزير هند به دكتر روحاني، كميسيون مشترك 
همكاري هاي دو كشور را نشستي سازنده و تأثيرگذار 
براي رفع مش��كلات پيش رو در مسير همكاري هاي 
تهران – دهلي نو دانس��ت و اظهار داش��ت: بايد براي 
حفظ و توسعه بيش از پيش مناسبات و همكاري هاي 
دو كش��ور در بخش ه��اي مختلف به وي��ژه تجاري و 
اقتصادي تلاش كنيم. جايشانكار با بيان اينكه توسعه 

روابط بانك هاي ايران و هند در گسترش مناسبات و 
همكاري هاي تجاري و اقتصادي فيمابين حائز اهميت 
است، افزود: خوش بختانه امروز همكاري هاي ايران و 
هند در منطقه چابهار به خوبي در حال انجام اس��ت و 
بايد در راستاي تسريع در اجراي پروژه ها در اين منطقه 
تلاش كنيم. وزير امور خارجه هند با بيان اينكه مطمئناً 
شرايط دشوار كنوني به پايان خواهد رسيد، گفت: ايران 
و هند روابطي صميمي و كهن با ه��م دارند و با وجود 
همه مشكلات ايران همچنان پايدار، نيرومند و باثبات 

خواهد بود.

   شمخاني در ديدار وزير امور خارجه هند: 
تحريـم و تروريسـم دو راهبـرد امريـكا عليه 

كشورهاي مستقل است
همچني��ن دبير ش��وراي عالي امني��ت ملي تحريم 
و تروريس��م را دو راهب��رد امريكا عليه كش��ورهاي 
مس��تقل ذكر كرد و افزود: با همكاري دسته جمعي 
مي توان ضمن دف��ع اي��ن دو تهديد ضد انس��اني، 
افق هاي جديدي از پيش��رفت با اتكا ب��ه توانمندي 
بومي كش��ورهاي منطقه را ترسيم و تحقق بخشيد. 
به گزارش روز دوشنبه دبيرخانه شوراي عالي امنيت 
ملي، سابرامانيام جايشانكار وزير امور خارجه هند با 
دريابان علي ش��مخاني نماينده مقام معظم رهبري 
و دبير ش��وراي عالي امنيت ملي كش��ورمان ديدار و 
پيرامون مهم ترين مس��ائل دو جانب��ه، منطقه اي و 
بين المللي گفت وگو كرد.  دريابان علي شمخاني در 
اين ديدار با اش��اره به اشتراكات تاريخي و فرهنگي و 
همچنين سوابق ديرينه روابط دو كشور گفت: تهران و 
دهلي مي توانند با تقويت روابط در همه سطوح ضمن 
تامين منافع دو كشور نقش مهمي در مهار و مديريت 
بحران هاي منطقه اي ايفا كنند.  شمخاني با بيان اينكه 
امروز تروريس��م و افراطي گري مهم ترين تهديدات 
مشترك همه كش��ورهاي منطقه هس��تند، اظهار 
داشت: اشتراك مساعي مستمر و ايجاد سازكارهاي 
منطقه اي براي مقابله با تهديدات مش��ترك، مسير 
مداخله كش��ورهاي خارجي به بهانه مقابله با تهديد 
تروريسم را مس��دود مي كند. وي تحريم و تروريسم 
را دو راهبرد امريكا عليه كش��ورهاي مس��تقل ذكر 
كرد و افزود: با همكاري دسته جمعي مي توان ضمن 
دفع اين دو تهديد ضد انس��اني، افق هاي جديدي از 
پيشرفت با اتكا به توانمندي بومي كشورهاي منطقه را 
ترسيم و تحقق بخشيد. دبير شوراي عالي امنيت ملي 
با اشاره به برگزاري موفق دومين نشست گفت وگوي 
منطقه اي در تهران تصريح كرد: كشورهاي منطقه 
و همس��ايگان افغانس��تان ديدگاه ه��اي واحدي در 
خصوص ض��رورت كمك به دولت افغانس��تان براي 
مقابل��ه با تروريس��م و پيگي��ري مذاك��رات صلح با 

گروه هاي مختلف دارند.

روحاني: امريكا ناگزير است دست از فشار 
حداكثري بر ايران بردارد

اعلام اح��كام مجازات متهم��ان به دخال��ت در قتل 
»جمال خاش��قجي« روزنامه نگار مخالف س��عودي 
توسط دادستاني عربستان، موجي از اعتراض و انتقاد 
را درمحافل جهاني در پي داش��ت. در واكنش به اين 
احكام، »اگنس كالامارد« گزارش��گر س��ازمان ملل 
در پرون��ده قتل»جمال خاش��قجي« اح��كام دادگاه 
رس��يدگي به اين پرونده در عربس��تان را »نمايش��ي 
مضحك« خواند. گزارشگر سازمان ملل در اين پرونده 
ضمن انتقاد از اين تصميم دس��تگاه قضايي سعودي 
در صفحه توييتر خود نوشت: قاتلان به اعدام محكوم 
شدند، اما آمرانشان به حال خود رها شده و در جريان 
رسيدگي به اين پرونده كسي كاري به كارشان نداشته 
است. وي اين مس��اله را مغاير با اصل عدالت خواهي 
دس��تگاه قضايي دانس��ت و افزود: اين ي��ك نمايش 
مضحك است. همچنين س��ازمان گزارشگران بدون 
مرز در واكنش به احكام صادر ش��ده از س��وي دادگاه 
عربستان سعودي براي عوامل قتل جمال خاشقجي، 
روزنامه نگار منتقد سعودي احكام صادر شده از سوي 
دادگاه عربس��تان در پرونده قتل جمال خاشقجي را 
مورد انتقاد قرار داد. گزارشگران بدون مرز در بيانيه اي 
تاكيد كرده ك��ه »در پرونده قتل خاش��قجي عدالت 
پايمال شد.« از س��وي ديگر وزارت خارجه تركيه روز 
گذشته با انتقاد از حكم دادستاني عربستان درباره قتل 
»جمال خاشقجي« روزنامه نگار منتقد آل سعود اعلام 
كرد كه اين حكم خواس��ته م��ا را در تحقق عدالت در 
خصوص اين پرونده برآورده نكرد. به گزارش رويترز، 
»حامي اقصوي« س��خنگوي وزارت خارجه تركيه با 
صدور بيانيه اي اعلام كرد: تصميم دادستاني عربستان 
درباره اين پرونده به هيچ وجه خواسته آنكارا و جامعه 
جهاني براي تحقق عدالت را برآورده نمي كند. وزارت 

خارجه تركيه بار ديگر عربستان را به همكاري قضايي 
با مقامات س��عودي درباره پرونده خاش��قجي دعوت 
كرد.  براساس اين گزارش، وزير امور خارجه انگليس 
نيز با صدور بيانيه اي در اين باره گفت كه عربس��تان 
بايس��تي از تمام اف��راد دخيل در اين ماجرا حس��اب 
بكشد. »دومينيك راب« روز دوشنبه با صدور بيانيه اي 
گفت: قتل جمال خاشقجي جنايت وحشتناكي بود 
و خانواده او مس��تحق اين هستند كه ش��اهد اجراي 

عدالت براي قتل بي رحمانه او باشند.
وي با اشاره به اينكه تمام افراد دخيل در قتل خاشقجي 
بايستي حس��اب پس دهند تصريح كرد كه عربستان 
بايد اطمينان حاصل كند كه چني��ن جنايتي دوباره 
تكرار نش��ود. همچني��ن »خديجه چنگي��ز« نامزد 
»جمال خاش��قجي« روزنامه نگار مقتول س��عودي، 
روز گذش��ته در واكنش به حكم دادستاني عربستان 
س��عودي درباره اين پرونده، تبرئه شدن كساني را كه 
از نظر او، دستور اين قتل را صادر كرده بودند، محكوم 
كرد. چنگيز پس از اعلام حكم اعدام ۵ نفر در عربستان 
در خصوص پرونده خاشقجي، در صفحه شخصي اش 
در توييتر خطاب ب��ه »نهاد عوض« رييس ش��وراي 
روابط امريكايي-اسلامي مستقر در واشنگتن نوشت 
كه نامي از مسوولان ارشد سعودي كه در اين جنايت 
دست داشتند، در ميان محكوم شدگان نيست. وي در 
اين توييت به زبان انگليس��ي نوشت: عدالت شكست 
خورد. پس تكليف كساني كه دستور هماهنگي قتل 
وحشيانه و ميزباني از خاشقجي را دادند، چه مي شود؟ 
روز گذشته دادگاه سعودي با صدور حكم اوليه، ۵ نفر 
از متهمان به دخالت در قتل روزنامه نگار سعودي را به 
اعدام محكوم كردكه جزييات اين احكام در صفحه 1۵ 

»تعادل« آمده است.

 اعتراض جهاني به احكام 
پرونده متهمان به قتل خاشقجي

گزارشجهان
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يادداشت

راهكار  غيرسرمايه اي شدن 
مسكن

همواره دنبال حل اين 
موض��وع هس��تيم كه 
چگونه مي توانيم ملك 
و آپارتمان مس��كوني 
كالاي  ي��ك  از  را 
س��رمايه اي ب��ه ي��ك 
كالاي مصرفي تبديل 
كنيم و بتوانيم عطش 
كسب منفعت از ملك و املاك را به صفر برسانيم. 
آنچه بديهي اس��ت، راهكارهايي همچون اخذ 
ماليات از خانه هاي خالي ي��ا ايجاد محدوديت 
معامله از نظر تعداد ملك در طول سال از سوي 
افراد و همچنين اعطاي تس��هيلات بانكي براي 
برخ��ورداري خري��داران به عنوان يك س��بد 
حمايتي و... زماني مي تواند موثر و كارساز باشد 
كه دول��ت و تمام نهاده��ا و ارگان هاي ذي ربط، 

اصلاح امور را ابتدا از خود شروع كنند.

سيد منصور غيبي
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دانش و فن

 سايه نوسان ارزي
 بر كالاهاي »آي تي«

كالاهاي فناوري اطلاعات از گوشي و لپ تاپ گرفته 
تا تجهيزات شبكه و بسياري ديگر از كالاهايي كه 
چه مورد اس��تفاده كاربران معمول هستند و چه 
در كارخانه ها و ش��ركت هاي بزرگ فناوري مورد 
استفاده قرار مي گيرند، به صورت مستقيم تحت 
تاثير تغييرات قيمت ارز ق��رار دارند؛ كالاهايي كه 
قريب به اتفاق شان به صورت واردات تامين مي شوند 
و هر تغيير كوچك در ب��ازار ارز از افزايش و كاهش 

قيمت آن، مي تواند موجب تغيير افزايشي و ...

صنعت،معدن و تجارت

ارسال پيشنهاد ترخيص 
خودروهاي محبوس به پاستور

فرشته فريادرس|
»گلايه هاي صاحبان خودروهاي دپو شده، جواب 
داد.« در جري��ان بازديد اخير وزي��ر امور اقتصادي 
و دارايي از گمركات بوش��هر، برخ��ي از صاحبان 
خودروه��اي محب��وس ش��ده در گم��ركات با او 
گفت وگو و خواس��تار تعيين تكليف در اين زمينه 
شدند. آنها گله مند بودند از اينكه چند سالي است 
كه سرمايه هاش��ان راكد مانده و با وجود اينكه در 
برخي موارد گره قانوني وجود نداشته و تشريفات 
گمركي انجام شده، اما همچنان بلاتكليف هستند. 
البته فرهاد دژپس��ند كه گويا از اظهارات صاحبان 
اين خودروهاي گرفتار در گمرك قانع ش��ده بود، 
خيلي زود با ارسال نامه اي به پاستور به ارايه يكسري 
پيش��نهاد پرداخت. تازه ترين اعلام معاون فني و 
امور گمركي گمرك ايران، حاكي از اين اس��ت كه 
وزير اقتصاد دستورات لازم در اين رابطه را صادر و 

پيشنهاد هايي را به هيات دولت ارايه كرده كه ...
14

 صفحه 3 

همين صفحه

 عربستان سعودي متهمان اصلي را  تبرئه
و  پنج نفر را به اعدام محكوم كرد

رييس دفتر اقتصادي مركز پژوهش هاي مجلس  در گفت و گو  با »تعادل« تشريح كرد

 اعتراض جهاني به حكم
 عاملان قتل خاشقجي

كسري پنهان بودجه درلايحه 99

مجلس

بعد از عملياتي ش��دن پ��روژه افزايش قيمت 
بنزي��ن بس��ياري از كارشناس��ان منتظرند تا 
مجل��س در خصوص بح��ث س��هميه بندي 
بنزين چگون��ه تصميم س��ازي مي كن��د. در 
همين زمينه، رييس مجل��س دهم مي گويد: 
درباره س��هميه بندي بنزين در بودجه ۹۹ بايد 
همفكري شود، اما هنوز به جمع بندي كاملي 
نرسيده ايم. به گزارش باشگاه خبرنگاران، علي 
لاريجاني پس از مراسم معارفه سرپرست مركز 
پژوهش هاي مجلس در جمع خبرنگاران درباره 
دس��تور مقام معظم رهبري در اصلاح ساختار 
بودجه كش��ور و تاثير آن در لايحه بودجه سال 
۹۹ گفت: بخشي از مباحث ساختاري بودجه از 
نظر شكلي بحث و بررسي شده است، اما هنوز 
به جمع بندي كامل در اين زمينه نرسيديم. او 
افزود: علت اين اس��ت كه در شرايط تحريمي، 
برخي از اين اصلاحات س��اده نيست و بايد در 
شرايط ديگري انجام شود، البته مقداري از آن 
در ش��رايط فعلي هم قابل اجرا بوده اما برخي 
زمانبر اس��ت و نبايد ش��ما هم اينقدر فش��ار 
بياوريد كه حتما انجام ش��ود، چون شرايط ما 
شرايط سختي است و بايد قبول كرد كه در اين 
شرايط، هر گونه اصلاح ساختاري امكان پذير 
نيست، به اين علت بايد اين كار با ملاحظه انجام 
ش��ود پس اجازه دهيد كه اين كار با دقت نظر 
انجام ش��ود. رييس مجلس دهم همچنين در 
پاسخ سوال ديگري درباره اصلاحات احتمالي 
نماين��دگان در طرح س��هميه بندي بنزين در 
لايحه بودجه ۹۹ تاكيد: هنوز بحثي در اين باره 
مطرح نشده گرچه ايده هايي مطرح است كه با 
توجه به توصيه هايي كه شده بود با هماهنگي 
مراجع مربوط در اين باره فكري شود، اما هنوز 

به جمع بندي كاملي نرسيده ايم.

لاريجاني: درباره سهميه بندي 
 بنزين  در بودجه ۹۹ هنوز 

به جمع بندي نرسيده ايم

سلامت

وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي با بيان 
اينكه امسال يكي از سخت ترين سال ها پس از 
پيروزي انقلاب اسلامي است، گفت: با وجود 
همه اين مس��ائل، به نحوي برنامه ريزي شده 
كه تا ماه هاي ابتدايي سال آينده، از نظر تامين 
داروهاي اساس��ي، مواد اولي��ه كارخانه هاي 
دارويي و تجهيزات اتاق عمل با مشكلي مواجه 

نشويم.
به گزارش ايرنا، س��عيد نمكي روز دوش��نبه 
در نشس��ت مس��وولان شهرس��تان سپيدان 
در فرمانداري اين شهرس��تان اف��زود: اولويت 
اصل��ي وزارت بهداش��ت در س��ال ۹۹ تامين 
دارو، واكسن و تجهيزات مورد نياز بيماران در 

شرايط سخت اقتصادي است.
نمكي با تاكيد بر اينك��ه ارايه بي وقفه خدمات 
اولي��ه درمان��ي در اورژانس ه��ا و تكمي��ل 
پروژه ه��اي نيمه تمام بهداش��تي و درماني با 
اولوي��ت مناطق محروم اس��ت گفت: تكميل 
پروژه ه��اي عمران��ي بهداش��تي، درماني در 
مناطق محروم پيش شروع ش��ده و هر هفته 
۵۰ پروژه جديد افتتاح مي شود. اين افتتاح ها 
تا ارديبهش��ت س��ال ۹۹ ادامه دارد و طي ۲۰ 
هفته هزار طرح جديد بهداش��تي درماني در 
مناطق مختلف كشور به بهره برداري مي رسد 
و اين نش��ان مي دهد كه در بدترين ش��رايط 
اقتص��ادي و با وج��ود مش��كلات اقتصادي و 
اولويت تامين مايحتاج ضروري مردم، توسعه 
فيزيكي و عمراني در وزارت بهداشت متوقف 

نمي شود.
وزير بهداشت در ادامه با اشاره به ذخيره كافي 
دارو و تجهيزات پزش��كي گفت: هيچ نگراني 
براي تأمين داروهاي اساسي در هيچ نقطه اي 
از كشور نداريم و به رغم تحريم ها و فشارهايي 
كه بر ملت ما وارد ش��ده روند تامين داروهاي 

اساسي برنامه ريزي شده است .
اين مقام مسوول با اش��اره به تحريم ها تاكيد 
كرد: اينك��ه مي گوين��د ب��ا دارو و تجهيزات 
پزش��كي كاري نداريم؛ دروغي بزرگ و آشكار 
است آنها در اين كالاي استراتژيك ما را هدف 
قرار گرفته اند ام��ا هيچ كارخانه داروس��ازي 
نخواهيم داشت كه تا نيمه اول سال آينده، با 

يك روز وقفه در توليد، مواجه باشد.
وزي��ر بهداش��ت از ايجاد زيرس��اخت ها براي 
حركات علمي و منطقي كردن اقتصاد سلامت 
در كش��ور خبر داد و گفت: طرح تحول نظام 
س��لامت، با تاكيد بر كاهش پرداخت از جيب 
مردم، رس��يدگي ب��ه بيم��اران صعب العلاج، 
تهيه داروهاي اساس��ي و تامين زيرساخت در 
مناطق كمتر توسعه يافته در حال تداوم است.

امسال از سخت ترين 
سال هاي پس از انقلاب است 

راه وشهرسازي

شرط تقويت ناوگان هوايي 
با هواپيماهاي دست دوم
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استاندار تهران گفت: صنايع كوچك نيز بايد به مانند 
صنايع بزرگ كه از تسهيلات آيين نامه بند يك تبصره 
١٨ مربوط به چك هاي برگش��تي كه به موجب آن از 
چك هاي برگشتي روس��اي كارخانه هاي بزرگ براي 
دريافت تس��هيلات چشم پوشي مي ش��ود برخوردار 
ش��وند. به گزارش ايرنا، انوش��يروان محسني بندپي 
روز دوش��نبه در هشتمين جلس��ه اقتصاد مقاومتي 
اس��تان تهران اف��زود: آيين نامه بند ي��ك تبصره ١٨ 
بايد در شوراي تأمين بررس��ي و اصلاح شود تا صنايع 
كوچك نيز مشمول اين آيين نامه قرار بگيرند و بتوانند 
از تس��هيلات بانك مرك��زي بهره مند ش��وند. وي در 
خصوص تسهيلات مشاغل خانگي نيز گفت: امسال دو 
هزار ميليارد تومان تسهيلات براي مشاغل خانگي در 

سطح كشور در نظر گرفته شد كه سهم استان تهران 
از اين ميزان هشت ميليارد تومان است كه نسبت به 
سال هاي قبل كاهش محسوسي يافته است. محسني 
بندپي ادامه داد: در س��ه س��ال گذش��ته ۴٨ ميليارد 
تومان اعتبار براي مش��اغل خانگي اس��تان تهران در 
نظر گرفته شده بود كه از اين ميزان ۴٣ ميليارد تومان 
آن تخصيص داده شد.  وي با بيان اينكه بانك مركزي 
علت كاهش تسهيلات مشاغل خانگي را افزايش وام 
ازدواج به 3۰ ميليون توم��ان و اختصاص اعتبار براي 
مناطق سيل زده عنوان كرده است، تصريح كرد: براي 
افزايش بودجه مشاغل خانگي در سال آينده پيگيري 
هستيم و قول هايي در خصوص افزايش اعتبار از سوي 

بانك مركزي به ما داده شده است.

صنايع كوچك از تسهيلات چك هاي برگشتي برخوردار شوند

خبر

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320



روي موج خبر

رهبر انقلاب در پيامي 
درگذشت آيت الله سيدمهدي 

خلخالي را تسليت گفتند
حضرت آيت الله خامنه اي در پيامي رحلت عالم جليل 
آيت الله حاج سيدمهدي خلخالي را تسليت گفتند. 

متن پيام رهبر انقلاب اسلامي به اين شرح است:
 بسم الله الرحمن الرحيم؛ رحلت عالم جليل مرحوم 
آيت الله آقاي حاج سيدمهدي خلخالي رضوان الله عليه 
را به بيت محترم و همه ارادتمندان و شاگردان ايشان 
در تهران و مشهد تسليت عرض مي كنم. ايشان فقيهي 
عاليقدر و مدرّسي بزرگ بودند و خدمات ديني و علمي 
با ارزشي به حوزه هاي علميه و به محيط ديني كشور 
ارايه كردند. نوشته ئي متين در باب حكومت اسلامي 
مانند ديگر نوشتجات فقهي و اصولي از يادگارهاي 
برجسته ايش��ان اس��ت. از خداوند متعال رحمت و 

مغفرت و علوّ درجات ايشان را مسألت مي كنم.
سيدعلي خامنه اي- ۲ دي ۱۳۹۸

ايران۲

رييس سازمان انرژي اتمي:

مكانيسم ماشه فعال شود، چيزي از برجام  نمي ماند 
گروه ايران|

اولين مرحله از نصب تجهيزات رآكتور آب سنگين خنداب 
)مدار ثانويه و درپوش( ديروز با حضور رييس  سازمان انرژي 
اتمي راه اندازي شد. روندي كه بعد از اجرايي شدن برجام با 
همكاري ايران و چين و مشاركت ديگر اعضاي برجام از جمله 
ايالات متحده آغاز شد و در ادامه با خروج ايالات متحده از 
اين توافق بين المللي، انگليس جايگزين اين كشور شد تا 
فرآيند عملياتي ساختن اين پروژه بر اساس برنامه هاي از 
پيش تعيين شده پيش رود. طبق برجام، بازطراحي رآكتور 
آب س��نگين خنداب بايد در يك فرايند پنج س��اله انجام 
مي شد اما به دليل كارش��كني هاي امريكا، اين فرآيند با 
اندكي تاخير همراه شده كه اين روند با انتقادات جدي ايران 
همراه شده است. اما با بروز برخي زمزمه ها درخصوص به كار 
انداختن احتمالي مكانيسم ماشه توسط برخي كشورهاي 
متعه��د در برجام، اي��ران نيز تلاش مي كند ت��ا از طريق 
پيشبرد برنامه هايش در حوزه دانش هسته اي تصويري از 
واكنش هاي احتمالي ايران در صورت چنين تصميمي ارايه 
كند. رييس سازمان انرژي اتمي بر اساس چنين دورنمايي 
است كه در پاسخ به اين سوال كه راه اندازي ثانويه چه پيامي 
براي طرف غرب به ويژه امريكا دارد؟ خاطرنشان كرد: طرف 
مقابل مي داند اگر در رآكتور اراك كمك نكند، با توانمندي 
خودمان، آن را به س��رانجام مي رس��انيم. اميدواريم اين 
همكاري ها كه با افت و خيز همراه بوده و اخيرا بهتر شده، 
ادامه يابد. او در ادامه در واكنش به اين پرسش كه برخي افراد 
و چهره ها در خصوص فعال سازي مكانيسم ماشه صحبت 
مي كنند واكنش شما به اين اظهارات چيست؟ با بيان اينكه 
حركت اروپا به سمت مكانيسم ماشه خلاف خواست و نيت 
آنهاست، گفت: » اگر اين مكانسيم فعال شود چيزي از برجام 
باقي نمي ماند.« علي اكبر صالحي ديروز در نشست خبري با 
اصحاب رسانه كه در مجتمع رآكتور تحقيقاتي آب سنگين 
خنداب اراك برگزار شد، اظهارداشت: امروز شاهد يك اتفاق 
بزرگ هس��تيم. رآكتور خنداب فعاليتش از ۲۰ سال قبل 
شروع شد. طرح آن قديمي بود كه توسط روسيه انجام شده 
بود كه كارشناسان ما با همكاران روس خود آن را بازطراحي 
و فعاليت ها را آغاز كردند. در واقع طرح اوليه براي روس ها 
بود ولي اقدامات بعدي توسط جوانان ايراني انجام شده است.

رييس س��ازمان انرژي اتم��ي اف��زود: آن طرح چون 
قديمي بود نمي توانست محصولات لازم را به ما بدهد 
چرا كه جمعيت نوتروني سابق اندك بود و ما بسياري 
از راديوايزوتوپ هاي س��ابق را نمي توانستيم به دست 
بياوري��م و بس��ياري از توقعات هم حاصل نمي ش��د. 
صالحي گفت: در مذاكرات برجام، قرار ش��د طراحي 
رآكتور خنداب بازنگري ش��ود؛ از منظر طرف مقابل، 
اين رآكتور ۸ كيلو پلوتونيوم در سال توليد مي كرد كه 
مي تواند براي ساخت بمب به كار رود. آنها مي خواستند 
خاطرجمع شوند كه آن پلوتونيوم براي مقاصد نظامي 

به كار نرود. چاره، بازطراحي اوليه براي كاهش توليد 
پلوتونيوم بود كه راهكار آن افزايش غناي سوخت بود 
كه موجب مي شد ميزان توليد پلوتونيوم كاهش يابد. 
ما با بازطراحي نظر آنها را تامين كرديم هرچند براساس 
فتواي رهبري ساخت، انباشت و استفاده از سلاح هاي 
اتمي حرام است. معاون رييس جمهوري اضافه كرد: ما 
با كمك آنها بازطراحي رآكتور را آغاز كرديم تا جمعيت 
نوتروني رآكتور چند برابر شود كه هم فضاي بيشتري 
ب��راي آزمايش هاي نوتروني فراهم ش��د و هم فرصت 

بيشتري براي ساخت راديوايزوتوپ ها فراهم مي شد.

  پلوتونيوم ۲۳۹ 
براي مقاصد نظامي به كار نمي رود

به گفته صالحي با بازطراحي جديد، هم رآكتور جديدي 
داريم و هم نگراني طرف مقابل رفع ش��د. البته چيزي كه 
طرف مقابل مي گفت از نظر علمي چندان دقيق نبود چراكه 
پلوتونيوم توليدي رآكتور قبل��ي كه پلوتونيوم ۲۳۹ براي 
مقاصد نظامي به كار نمي رود، در حالي كه با پلوتونيوم ۲۴۰ 
و ۲۴۱ آغش��ته است كه جدا كردن آنها غني سازي جديد 
است. از طرفي پلوتونيومي كه بيش از يك سال از آن بگذرد، 
براي ساخت بمب مناسب نيست. معاون رييس جمهوري 

در بخش ديگري از اظهارات خود در خصوص هزينه هاي 
صرف شده براي صنعت هسته اي گفت: فعاليت هاي سازمان 
انرژي اتمي پس از جنگ آغاز شد. من گفتم مخارج صنعت 
هسته اي پس از سال ۶۸، درآورده شود و به دلار به قيمت 
آن زمان تبديل كنند. جمعا شش و نيم تا هفت ميليارد دلار 
خرج صنعت هسته اي شده كه يك و نيم ميليارد دلار براي 
تكميل نيروگاه بوشهر بوده است. اگر ما اين ميزان را بر ۳۰ 
سال تقسيم كنيم، حدود ۲۰۰ ميليون دلار مي شود. آيا اين 
ميزان براي يك صنعت افتخارآفرين زياد است؟  صالحي با 
تاكيد بر اينكه ارزش افزوده اي كه سازمان انرژي اتمي توليد 
مي كند، زياد اس��ت، يادآور شد: نيروگاه بوشهر هفت هزار 
كيلووات س��اعت برق توليد مي كند كه ارزش آن چيزي 
حدود ۷۰۰ ميليون دلار در سال مي شود كه سه برابر بودجه 
ماست. من گفته ام اين درآمد را به ما بدهيد و بودجه  هم به ما 
ندهيد. چه سازمان و صنعتي اين گونه سراغ داريد؟ صنعت 
هسته اي براساس افقي كه در توليد برق و استخراج دارد، 
آن قدر توليد ثروت مي كنيم كه ديگر نيازي به بودجه نداريم، 
ماليات زيادي بدهيم و اشتغالات زيادي هم ايجاد كنيم. 
صالحي با اشاره به سابقه آشنايي خود با مديركل سازمان 
بين المللي انرژي اتمي گفت: آقاي گروسي شخصيتي است 
كه اشراف خوبي به مسائل آژانس دارد آنطور كه ايشان گفته 

جانب انصاف را مي گيرد و تحت فش��ار و نفوذ كشورهاي 
صاحب نفوذ نمي رود. او مي داند اگر به گونه اي ديگر عمل 
ش��ود عكس العمل ايران چيس��ت.  وي با بي��ان اينكه در 
چارچوب پادمان، پروتكل الحاقي و برجام با آژانس همكاري 
مي كنيم، اظهار داشت: خارج از اين چارچوب تعهدي نداريم. 
به آنچه ملتزم شديم، عمل مي كنيم. در برجام هم همين كار 
را كرديم. همكاري ايران با آژانس كما في السابق در قالب 

پادمان، پروتكل و برجام ادامه مي يابد.

  امكان قطع همكاري را هر لحظه در نظر داريم
معاون رييس جمهور اضافه كرد: كارها خوب پيش مي رود 
ولي آنها چه باش��ند و چه نباش��ند، كارمان را خوب انجام 
مي دهيم. كارهاي حس��اس خود را ب��ه همكاري ديگران 
وصل نمي كنيم و امكان قطع همكاري طرف مقابل را در 
هر لحظه در نظر داريم.  وي درباره مذاكرات روحاني و آبه 
بيان كرد: فرانسوي ها به دنبال پادرمياني بودند و پيشنهاد 
مرضي الطرفي��ن داده بودن��د. طرف مقاب��ل مي گويد ما 
مي خواهيم ايران به سمت سلاح هسته اي نرود. اين مساله را 
ترامپ چند بار مطرح كرده است در حالي كه پمپئو ۱۲ شرط 
را مطرح كرده بود. ايران مي گويد براساس برجام، تحريم ها 
بايد برداشته شود. اگر اين دو شرط احراز شود، مابقي مسائل 

را مي توان در ۱+۵ مطرح كرد.  اين عضو دولت تدبير و اميد 
با بيان اينكه اين پيشنهاد وجود دارد كه رييس جمهوري 
فتواي رهبري را امضا كند و ديگر كش��ورها هم آن راامضا 
كنند، به ش��رطي كه تحريم ها هم رفع شود، عنوان كرد: 
اينكه در ژاپن همين چارچوب مطرح شده باشد، من اطلاع 
ندارم. آنها هم علاقه مند پادرمياني هستند، ولي ايران تاكيد 
مي كند كه مذاكره مجدد در برجام معنا ندارد و تا تحريم ها 
برداشته نشود، ايران هيچ اقدامي انجام نخواهد داد. مساله اي 
هم از سوي دكتر ظريف مطرح شده و آن، تسريع در تصويب 

پروتكل الحاقي است.

  عقلا نخواهند گذاشت وضع بدتر شود
صالحي در پاس��خ به سوالي درخصوص احتمال بازگشت 
پرونده هسته اي ايران به شوراي امنيت گفت: فكر مي كنم 
عقلا در جهان صداي شان رسا خواهد شد كه نگذارند وضع 
بدتر شود. اين نه به نفع منطقه و نه به نفع بين المللي است 
و محاس��بات به هم مي خورد. وي تصريح كرد: هيچ كس 
عواقب چنين اتفاقاتي را نمي تواند پيش بيني بكند. قطعاً 
عواقب غيرقابل پيش بيني خواهد داشت اميدوارم هيچ وقت 
به آنجا نرسد. رييس سازمان انرژي اتمي درباره گام پنجم 
كاهش تعهدات هس��ته اي عنوان كرد: م��ا در بحث فني، 
در برجام به گونه اي عمل كرديم كه ماهيت فعاليت هاي 
هسته اي صدمه نبيند، يعني هيچ فعاليت ضروري، زمين 
نماند. اما محدوديت پذيرفتيم. اين محدوديت ها به گونه اي 
است كه اتفاقي در صنعت هسته اي رخ نمي دهد. مثلا يك 
محدوديت اين است كه براي مدتي فلز اورانيوم نسازيم در 
حالي كه ما قصد اين كار را هم اكنون نداريم.  صالحي با بيان 
اينكه صحبت كردن درباره گام پنجم زودهنگام است، اظهار 
داشت: اين مسووليت با آقاي روحاني است كه صحبت جدي 
از سوي ايشان نشده است. ما پيشنهاداتي داشتيم. مي توان 
برخي اقدامات را ش��تاب داده و توليدات را افزايش دهيم. 
رييس جمهور در زمان مقتضي تصميم لازم را گرفته و به ما 
ابلاغ مي كنند هرچند مشورت هايي هم مي شود. من الان 
چيزي درباره گام پنجم و حتي اصل آن نمي توانم بگويم. 
اين مساله به رصد تحولات بين المللي بستگي دارد.  رييس 
سازمان انرژي اتمي با بيان اينكه اروپا اگر به دنبال مكانيزم 
ماشه برود، برخلاف خواسته و نيت آنها است، خاطرنشان 
كرد: اگر مكانيزم ماشه فعال ش��ود، از برجام چيزي باقي 
نمي مان��د. اين تناقص در گفتمان اروپايي هاس��ت. افكار 
عمومي هم فهميد ايران بازيگر منصف و پايبند به تعهداتش 
است. اميدواريم اين گفتمان اروپا اصلاح شود چراكه اين 
گفتمان موجب هم رديف ش��دن اروپا با امريكاي بدعهد 
مي شود. وي درباره برگشت پذيري كاهش تعهدات برجامي 
ايران بيان كرد: بسياري از گام هاي ايران برگشت پذير است 
يعني اگر اروپايي ها به تعهدات شان عمل كنند، بسياري از 

اقدامات قابل برگشت به سابق است.

سخنگوي دولت: 

اولويت ايران حفظ برجام است
در ش��رايطي كه هنوز ابهامات فراواني در خصوص نحوه 
پرداخت يارانه هاي معيشتي در س��طح افكار عمومي و 
رس��انه ها به چشم مي خورد سخنگوي دولت در نشست 
هفتگي خود با خبرنگاران با بي��ان اينكه نزديك به پنج 
ميليون نفر درخواست بررسي درآمدها و هزينه هاي خود 
را دادند، اعلام كرد: » بي��ش از ۲ ميليون نفر اجازه دادند 
كه مسائل هزينه ها و درآمدهايشان بررسي شود اما اين 
كار زمان بر است و به مرور كه به نتيجه رسيدند، به اينها 
پاس��خ مي دهند. ما هر زمان به تركيبي از درآمد و ساير 
درآمدها رسيديم، بر اساس آن تركيب ها عمل خواهيم 
كرد.«اظهاراتي كه گوياي اين واقعيت است كه آن دسته 
افرادي كه هن��وز موفق به ثبت نام ب��راي دريافت طرح 
حمايتي نشده اند طي روزهاي آينده و بعد از اطلاع رساني 
نهادهاي مسوول مي توانند فرآيند ثبت نام خود را دنبال 
كنند.  در كنار موضوع يارانه هاي حمايتي سخنگوي دولت 
با تشريح دستاوردهاي س��فر رييس جمهوري به ژاپن؛ 
شكست حصار تحريم ها و رساندن صداي ملت به گوش 
جهانيان را مهم ترين بخش از دستاوردهاي سفر روحاني 
ارزيابي كرد. ربيعي افزود: پيام رييس جمهور اين است كه 
حصر ايران بايد شكسته شود و حصر ايران شكستني است.
حصر ايران آنگاه شكسته خواهد شد كه به تحليل دقيق 
مقام معظم رهبري توليد داخلي چن��ان رونق گيرد كه 

تحريم گران بي اثر بودن اقدامات خود را به چشم ببينند.
به گزارش »تعادل« سخنگوي دولت همچنين در تشريح 
دستاوردهاي اين سفر گفت: تاسيس »صندوق مشترك 
براي تأمين مالي همكاري هاي فناورانه ميان كشورهاي 
اسلامي«، تاس��يس »مركز تحقيقات مشترك در حوزه 
فناوري ه��اي هوش مصنوعي« و » امنيت س��ايبري« و 
تاس��يس »بازار مشترك كشورهاي اس��لامي در حوزه 
اقتصاد ديجيتال« و همكاري و تبادل تجربيات در زمينه 
رمزارزها، طرح هاي اجرايي ايران در اين اجلاس بود كه از 

سوي رييس جمهوري مطرح شد.

  ابهامات بسته حمايتي 
بعد از اظهارات مقدماتي ربيعي نوبت به پرسش هاي مطرح 
شده از سوي خبرنگاران رسيد؛ ربيعي در پاسخ به پرسشي 
درباره بسته هاي حمايتي و معيشتي تاكيد كرد: گفته بوديم 
به ۶۰ ميليون نفر پرداخت شود و بررسي مي كنيم افرادي 
كه واجد ش��رايط هستند اضافه ش��وند. در استان تهران 
۵۰ درصد و ش��هر تهران حدود ۳۰ درصد يارانه گرفتند. 
طبيعي است به هر كسي هم بگوييد مي گويند نگرفتيم. 
ولي سيس��تان و بلوچس��تان بالاي ۸۰ درصد گرفته اند. 
اتفاق ديگر اين اس��ت كه خيلي ها خودشان را مستحق 
مي دانند اما وضع ديگران را نمي دانند اين پايش پايگاه هاي 
اطلاعاتي اس��ت. ما بايد بپذيريم افرادي كه در اين پايگاه 
استحقاق بيشتري براي دريافت يارانه داشتند، در ليست 
قرار بگيرند. سخنگوي دولت با بيان اينكه نزديك به پنج 
ميليون نفر درخواست بررسي درآمدها و هزينه هاي خود 
را دادند، افزود: بيش از ۲ ميليون نفر اجازه دادند كه مسائل 
هزينه ها و درآمدهاي شان بررسي شود اما اين كار زمان بر 
است و به مرور كه به نتيجه رسيدند، به اينها پاسخ مي دهند. 
ما هر زمان به تركيبي از درآمد و ساير درآمدها رسيديم، بر 
اساس آن تركيب ها عمل خواهيم كرد. ربيعي درباره اخبار 
مربوط به تاييد و اجرايي شدن پالرمو در مجمع تشخيص 
مصلحت گفت: امروز به نقل از يكي از اعضاي مجمع اين 
خبر را شنيدم، اما منبع رس��مي و موثقي براي اين خبر 
نتوانستم پيدا كنم. برخي معتقد هستند اكنون كه تحريم 
هستيم، مسائل مربوط به اين لوايح هم به آن اضافه شود؛ 
اما اين استراتژي »آب كه از سر بگذرد چه يك وجب، چه 
صد وجب« اشتباه و بي معنا است و براي مردم قابل قبول 
نيست. عدم تصويب لوايح مرتبط به FATF ابعاد جديدي 
از محدوديت براي مردم وكشور ايجاد مي كند. سخنگوي 
دولت ادام��ه داد: برخي هم ابهام ايجاد مي كنند كه قبول 
كردن اين لوايح منجر به اين مي شود كه حقوق گروه هاي 
انقلابي كه مبارزه آنها مورد قبول ما هم هست، زير سوال 

برود. ما اصلا اين نوع ايراد و ابهام ها را قبول نداريم چرا كه 
اصلا منجر به چنين اتفاقي نخواهد شد. تمام متخصصان 
امنيتي كشور اعلام كرده اند حق تحفظ اين كنوانسيون ها 

به اندازه اي هست كه نگراني وجود نداشته باشد.

  سهميه هاي  بنزيني 
ربيعي در پاس��خ به اين پرس��ش كه وزارت كشور هنوز 
سهميه بنزين تاكسي هاي اينترنتي را نداده است، گفت: 
دو شركت بزرگ تاكسيراني اينترنتي گزارش پيمايش هاي 
خود را به وزارت كشور ارايه مي كنند و بعد از ارايه گزارش 
يك ماهه، پول به كارت هاي آنان واريز مي شود. مشكلي 
تحت اين عنوان كه صدي هفت پرداخت كردن سهميه 
بنزين كم است مطرح شده اما اينكه بگويند اصلا پولي واريز 
نمي شود را نشنيده ام ولي پيگيري خواهم كرد. سخنگوي 
دولت در پاسخ به پرسشي درباره چگونگي رسيدگي دولت 
به خانواده هاي آس��يب ديده در حوادث آبان ماه، اظهار 
كرد: ما هيات بررسي كه براي اين موضوع تشكيل داده ايم 
تاكنون جلسات گوناگوني داشته است. البته مشكل اين 
بوده كه اطلاع رساني درباره كار اين هيات انجام نشده ولي 
يكي از كارهاي اين هيات استفاده از معتمدين محلي در 
رسيدگي به خانواده هاي آسيب ديده بوده كه طي آن به 
همه خانواده هاي آس��يب ديده در اين حوادث سركشي 
ش��ده و حمايت هاي لازم هم از آنها انجام ش��ده كه لازم 

نيست اينجا به آن اشاره شود.

  اولويت ايران حفظ برجام است
ربيعي در پاس��خ به پرسش��ي درباره گام پنجم كاهش 
تعهدات برجامي، گفت: اولويت ايران همواره حفظ برجام 
بوده و هس��ت. البته بارها تاكيد كرده ايم كه برجام توافق 
جمعي اس��ت و بق��اي آن بدون پايبن��دي همه طرفين 
توافق به تعهدات خود قطعا امكانپذير نيس��ت. سخنان 
رييس جمهوري در ژاپن هم موضع جديدي نيس��ت. از 

همان نخستين روزهاي پس از برجام بارها مشروع بودن 
حضور ايران در برجام به تامين منافع ملي كشور را شفاف و 
رسمي اعلام كرديم. هنوز تغييري در مواضع برجامي ما رخ 
نداده است.  وي افزود: ما مشغول رصد مواضع شركاي مان 
در برجام هستيم و قطعاً اگر به آن نتيجه برسيم تصميم 
رييس جمهوري دنبال مي شود و متناسب با مواضع مثبت 
يا منفي و خنثي آنها تصميمات خودمان را به موقع اتخاذ 
مي كنيم. البته اينكه برخي مي گويند دولت همه چيز را 
به برجام يا نتايج مذاك��رات خارجي متصل كرده حرف 
نادرستي است. هيچ دولتي به اندازه اين دولت در مسائل 
آب، برق و زيرساخت هاي اينترنت در مناطق محروم كار 
نكرده و همي��ن الان هم كاهش واردات و كمك به توليد 
ملي خيلي صورت گرفته اس��ت. ربيعي با بيان اينكه اين 
قضاوت ها انگي است براي فعال نبودن ديپلماسي كشور، 
تاكيد كرد: ما سياس��ت دو ستونه داريم. اقتصاد داخل را 
بايد قوي كنيم. بايد مردم را نسبت به مشكلات ناشي از 
تحريم ها توجيه كنيم و در كنار آن ديپلماسي هم داشته 
باشيم. ما تحريم را حق ملت ايران نمي دانيم. تحريم ظلمي 
است كه س��ر ما آمده است. مانند اين است كه ما بگوييم 
فعلا زير ظلم زندگي مي كنيم تا آثار ظلم را از بين ببريم. 
خير اين چنين نيست. ما هم بايد آثار ظلم را از بين ببريم 
و هم اينكه تلاش كنيم اين ظلم از بين برود. س��خنگوي 

دولت در پاس��خ به پرسش��ي درباره اظه��ارات متناقض 
مقامات اروپايي درباره فعال شدن مكانيسم ماشه تصريح 
كرد: بر اساس اظهارات اروپايي ها پيش بيني ما اين است 
كه آنها اكنون برجام را برهم نمي زنند و سياست مكانيزم 
ماشه را راه اندازي نمي كنند. تمام كشورهاي مهم جنوب 
شرقي آسيا، دوس��تان و شركاي شرقي ما و اروپايي ها به 
نحوي برماندن در برجام تاكيد دارند. ما همه طرف هاي 
برج��ام را دعوت مي كنيم به جاي تهديد به طور كامل به 
تعهدات شان عمل كنند كه در اين صورت نيازي به نگراني 
از كاهش قانوني و مجاز تعه��دات ايران برابر عدم اجراي 
تعهدات ديگران به وجود نمي آيد. وي با بيان اينكه تنها 
عمل به تعهدات برجامي طرف اروپايي است كه مي تواند 
ما را از ادامه كاهش تعهدات مان منصرف كرده و به انجام 
كامل آنها بازگرداند، گفت: معتقديم س��ه كشور اروپايي 
به خوبي مي دانند ك��ه گام هاي كاهش تعهدات ايران در 
صورت عمل آنها به تعهدات ش��ان برگشت پذير است. ما 
آنها را دعوت مي كني��م درباره تصميمات و واكنش هاي 
احتمالي و ناموجه خود در آينده بيشتر دقت كنند چون 
ممكن است آس��يب ترميم ناپذيري به برجام وارد شود و 
بايد تصريح كنيم كه جمهوري اسلامي با اين تهديدات از 
مطالبه به حق و قانوني خود عقب نخواهد نشست و براي 

هر سناريويي آماده هستيم.
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FATF  نامه گروهي از نمايندگان به مقام معظم رهبري درباره
در روزهايي كه موضوع تصويب يا رد لوايح مقابله با پولشويي به بحث اصلي فضاي رسانه اي و سياسي كشور بدل شده، 
يك عضو فراكسيون اميد مجلس دهم از نامه  گروهي از نمايندگان به مقام معظم رهبري در خصوص FATF  و تبعات 
نپيوس��تن به آن از منظر فعالان اقتصادي خبر داد. ش��هاب الدين بي مقدار در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه بنده به 
نمايندگي از گروهي از نمايندگان در حال تهيه نامه اي در خصوصFATF  براي تقديم به مقام معظم رهبري هستم، 
اظهار داشت: اكثرا فعالان اقتصادي كه در اين زمينه صاحب نظر هستند تاكيد دارند كه اگر ما به FATF نپيونديم و در 
ليست سياه قرار بگيريم دست و پاي كشور قفل مي شود و شعبه بانك هاي ما در خارج از كشور بايكوت خواهند شد. 
نماينده مردم تبريز در ادامه اظهار كرد: به دنبال نپذيرفتن FATF ايرانياني كه در خارج از كشور كار مي كنند و پاسپورت 
ايراني دارند حساب هاي ش��ان بسته مي شود. چندي پيش كه بنده به قشم رفته بودم خيلي از فعالان اقتصادي به بنده گفتند كه از بانك هاي 
دوبي، كويت و عمان به آنها نامه نوشتند كه بايد حساب هاي شان را در اين بانك ها ببندند. بنده شنيدم كه وزارت خارجه روسيه نيز طي نامه اي 

به وزارت خارجه اعلام كرده كه بدون پيوستن به FATF ديگر نمي تواند با ما همكاري كند و قطعا صادرات و واردات ما با مشكل مواجه مي شود.

دفاع آيت الله يزدي از حضور زنان در انتخابات خبرگان
عضو حقوقدان شوراي نگهبان به نقل از آيت الله يزدي گفت: اين خوب است كه جنسيت مانع حضور زنان در انتخابات خبرگان 
نيست و اين حق زنان است كه وارد چنين مجامعي شوند. به گزارش »تعادل« از كانال تلگرامي شوراي نگهبان، هادي طحان 
نظيف نوشت: چهارشنبه ۲۷ آذرماه ۱۳۹۸، جلسه شوراي نگهبان بود، عباسعلي كدخدايي قائم مقام دبير شوراي نگهبان قبل 
از ورود به دستور جلسه، گزارشي از تعداد ثبت نام كنندگان انتخابات ميان دوره اي مجلس خبرگان رهبري و همچنين روند 
برگزاري آزمون در آخر هفته ارايه داد. عضو حقوقدان شوراي نگهبان در ارايه آمار به اين نكته اشاره كرد كه در ميان داوطلبان 
يك نفر خانم هم وجود دارد كه فردا در آزمون شركت مي كند كه در اين ميان رويكرد اعضا و به طور خاص فقهاي معظم برايم 
جالب بود. طحان نظيف ادامه داد: از جمله اينكه آيت الله يزدي گفت اين خوب است كه جنسيت مانع حضور زنان در انتخابات 
خبرگان نيست و اين حق زنان است كه وارد چنين مجامعي شوند. بعد گفت اينها همه به بركت امام خميني)ره( و انقلاب اسلامي است كه نگاه به زن را 
در اجتماع تغيير داد و اكنون نيز حوزه هاي علميه خواهران در كشور كاملا فعال هستند و به تربيت نيرو مي پردازند. البته بر اين نكته نيز تاكيد شد كه ما در 
كيفيت و فرآيند علمي و آزمون هاي پيش رو اعم از كتبي و شفاهي، تفاوتي ميان زن و مرد قائل نيستيم و شرط تاييد اجتهاد افراد، قبولي در اين آزمون ها است.

چهره ها

  خبر ش�هادت فرمانده نيروي هوافضاي 
سپاه تكذيب شد؛ سپاه نيوز|

به دنبال انتشار شايعاتي مبني بر شهادت فرمانده 
نيروي هوافضاي سپاه، اين خبر تكذيب شد. به دنبال 
حمله يكشنبه ش��ب رژيم صهيونيستي به برخي 
نقاط در خاك سوريه برخي رسانه هاي عربي شايعه 
شهادت سردار اميرعلي حاجي زاده فرمانده نيروي 
هوافضاي سپاه را مطرح كردند كه اين خبر تكذيب 
ش��د. بنا بر اطلاعات كسب ش��ده فرمانده نيروي 

هوافضاي سپاه در سلامت كامل به سر مي برد.

  واكنش به شرايط نامناسب شيخ زكزاكي؛ 
تسنيم |

نماينده ولي فقيه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامي با 
اشاره به لزوم حمايت از شيخ زكزاكي رهبر شيعيان 
نيجريه گفت: دولت مردان و وزارت خارجه كشورمان 
هر اقدامي ك��ه مي توانند بايد انج��ام دهند و اين 
موضوع وظيفه و رسالت است. حجت الاسلام  عبدالله 
حاجي صادقي با اش��اره به محدوديت هاي دولت 
نيجريه عليه ش��يخ ابراهيم زكزاكي رهبر شيعيان 
اين كشور اظهار داشت: اين عالم بزرگ شخصيت 
علمي و ديني است و حق بزرگي بر گردن مسلمانان 
و شيعيان دارد. وي با يادآوري سختي و فشارهايي 
كه شيخ زكزاكي متحمل مي شود، افزود: اگر يك 
فرد عادي هم بود و اينگونه مورد ظلم قرار مي گرفت 

بر همه ما دفاع از وي و مقابله با ظالمان واجب بود.

  بايد با رويكرد بيمارگونه امريكا درتحريم 
كردن كشورها مقابله كرد؛ تعادل |

 وزير امور خارجه كشورمان در توئيتي تاييد كرد كه 
به رويكرد بيمار گونه امريكا نسبت به تحريم كردن 
ساير كشورها بايد به شكل دسته جمعي مقابله كرد. 
ظريف در اين توئيت خود افزود: رويكرد ايالات متحده 
به تحريم، نمايانگر اعتيادي بيمارگونه و بي ملاحظه 
است و در چنين ش��رايطي، آنچه كه ايالات متحده 
ممكن است انجام دهد يا از انجام آن سر باز زند، هيچ 
حد و مرزي ندارد. اين رفتار اعتيادآميز، هم بر دوستان 
و هم بر دشمنانش تأثير خواهد گذاشت، مگر اينكه به 

شكل دسته جمعي با آن مقابله شود.

  گزارش بررسي عملكرد قانون رفع موانع 
توليد در مجلس قرائت شد؛ خانه ملت |

گزارش كميس��يون ويژه حمايت از توليد ملي و 
نظارت بر اجراي اصل )۴۴( قانون  اساسي  درباره 
قانون رفع موانع توليد در مجلس شوراي اسلامي 
قرائت شد. مطابق با بررسي هاي انجام شده به نظر 
مي رسد عواملي نظير عدم تعيين دستگاه ناظر 
در ماده قانوني، استفاده از ماهيت مجوز به جاي 
تكليف، وجود قوانين و مجوزهاي موازي از جمله 
عوامل مهم براي عدم اجراي بخش��ي از احكام 

قانون رفع موانع توليد هستند.

  درخواس�ت س�ردار نقدي براي افزايش 
اعتبارات سپاه و بسيج؛ خانه ملت |

سخنگوي كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس دهم با اشاره به حضور سردار نقدي در نشست 
كميسيون گفت: معاون هماهنگ كننده سپاه ضمن 
تش��ريح ماموريت هاي سپاه و بس��يج درخواست 
افزايش اعتب��ارات با لحاظ ت��ورم و برنامه هاي آتي 
را داشت.  سيدحس��ين نقوي حسيني در توضيح 
نشس��ت ديروز كميس��يون امنيت ملي مجلس 
اظهار داشت: جلس��ه اخير با حضور سردار سرتيپ 
پاسدار »محمدرضا نقدي« جهت بررسي بودجه و 
اعتبارات سپاه پاسداران تشكيل شد كه در اين جلسه 
معاون هماهنگ كننده سپاه پاسداران گزارشي از 
فعاليت هاي سپاه و بسيج در سال جاري ارايه كرد. 
سردار نقدي در توضيح گزارش خود يادآور شد كه 
سپاه و بسيج تاكنون در هيچ ماموريتي نگفته است كه 
اين اقدام وظيفه كيست؟ بلكه وارد عمل شده است. از 
سيل و حضور در مناطق سيل زده و زلزله زده تا سقوط 
پهپاد امريكايي سپاه و بسيج در خط مقدم بوده اند و 
در هر گوشه اي از ايران اسلامي هر اقدام فداكارانه، 
ايثارگرانه و خدمت رساني كه لازم بوده حضور پيدا 
مي كند، پس انتظار داريم در تخصيص اعتبارات تورم 

و برنامه هاي پيش رو ديده شود.

  اع�ام وصول طرح�ي درب�اره مجازات 
اخالگران در نظام اقتصادي ؛ ايرنا |

عضو هيات رييسه مجلس شوراي اسلامي گفت: طرح 
الحاق يك تبصره به ماده ۲ قانون مجازات اس��لامي 
درباره اخلالگران در نظام اقتصادي اعلام وصول شد. 
احمد اميرآبادي فراهاني عضو هيات رييسه در جلسه 
علني ديروز مجلس از اعلام وصول يك طرح و لايحه 
خبر داد. وي گفت: لايحه تصويب ساعات كنوانسيون 
بين المللي استانداردهاي آموزش، صدور گواهينامه و 
نگهداري دريانوردان »STCW۱۹۷۸« و طرح الحاق 
يك تبصره به ماده ۲ قانون مجازات اس��لامي درباره 

اخلالگران در نظام اقتصادي كشور اعلام وصول شد.



3 كلان

به گفته رييس دفتر اقتصادي مركز پژوهش هاي مجلس راه نجات سند دخل و خرج دولت ايجاد درآمد پايدار است

كسري پنهان بودجه در لايحه 99
گروه اقتصاد كلان|

يك كارشناس اقتصادي مي گويد مواردي مانند 
انتشار اوراق و فروش اموال مازاد دولتي كه دولت 
در لايحه بودج�ه 99 براي ايجاد منابع درآمدي 
براي خود از محل آن حساب باز كرده است حتي 
اگر محقق هم شود باز هم پايدار نيست. به اين 
معني كه در سال آينده و سال هاي بعد نمي تواند 
مورد استفاده قرار گيرد. بنابراين دولت بايد جدا 
به سمت اصلاح نظام مالياتي برود و از اين محل 
درآمدهاي لازم را كسب كند كه البته بايد ديد 

گروه هاي ذي نفع اجازه مي دهند يا خير!
به گ�زارش »تع�ادل«، با حذف درآم�د نفتي از 
بودجه كش�ور، دول�ت ناگزير ش�د روش هايي 
براي درآمدزايي به كار گيرد. از جمله اين موارد 
مي توان به افزايش انتشار اوراق همچنين فروش 
اموال مازاد دولتي اشاره كرد. روش هايي كه مورد 
انتقاد محافل كارشناس�ي ق�رار گرفته چراكه 
به عنوان درآمد پايدار به حس�اب نمي آيند. در 
همين زمينه احسان خاندوزي، استاد دانشگاه و 
رييس دفتر اقتصادي مركز پژوهش هاي مجلس 
شوراي اسلامي، توضيحات را به »تعادل« ارايه 

داد كه در ادامه مشروح آن را مي خوانيد: 

    ارزيابي شما از بودجه 99 چيست؟
بخش زيادي از مشكلاتي كه لايحه بودجه 99 دارد از 
سال هاي گذشته به ارث رسيده است. همانطور كه بر 
لوايح بودجه سال هاي قبل نيز نقد وارد بود. با اين تفاوت 
كه طي يك سال گذشته شرايط اقتصاد كلان ايران و 
همچنين تنگناي مالي كه دچار آن ش��ديم به نحوي 
بود كه اين انتظارات در جمع كارشناسان شكل گرفت 
كه احتمالا در سال 98 لايحه بودجه با تغييرات قابل 
توجه و اصلاحات اساسي به مجلس تقديم خواهد شد.

   انتظارات برآورده شد؟
 حقيقتا جواب به اين س��وال منفي اس��ت. زماني كه 
با متن لايحه بودجه مواجه مي ش��ويم، مي بينيم كه 
همچنان بخش زي��ادي از بيش برآوردهاي درآمدي 
در لايح��ه بودجه وجود دارد كه منج��ر به غير واقعي 
ش��دن ارقام مندرج در لايحه مي شود. اين موضوعي 
اس��ت كه از پيش انتظار داشتيم در بودجه 99 اصلاح 

شود. ولي نشد.
    چه مواردي با پيش برآوردي روبه روست؟

 از جمله اين پيش برآوردها ميزان درآمد ناشي از فروش 

اموال منقول و غير منقول دولتي اس��ت كه در بودجه 
س��ال آينده 49 هزار ميليارد تومان پيش بيني شده 
است. اگر اين واقعيت را بپذيريم كه در سال  گذشته هر 
سال 300 ميليارد تومان از اين محل درآمد عايد دولت 
شده بود و در سال 98 هم انتظار مي رود كه حدود هزار 
ميليارد تومان درآمد عايد دولت شود، آن وقت براي ما 
تحقق عدد 49 هزار ميليارد تومان در سال 99 از اكنون 
زير علامت سوال خواهد بود يا بايد از امروز بخش زيادي 
از اين رقم را تحقق نيافته و جزو كسري هاي بودجه سال 
99 منظور كنيم يا اگ��ر بخواهد چنين جهش بزرگ 
درآم��دي از يك به 49 طي يك س��ال رخ دهد حتما 
با بي انضباطي ها و ولنگاري هاي مالي صورت خواهد 
گرفت كه احتمالا پرونده هاي مربوط به هزينه هاي آن 
در سال هاي بعد گريبان گير اقتصاد ايران خواهد شد. به 
اين معنا كه در مرحله فروش اموال منقول و غير منقول 
دولت ناچار خواهد شد به جهت برآوردن آن حجم بالا 
و ضرورت سرعت شكاف دادن از كيفيت و دقت خود را 

كم كند و بسياري از اموال را با قيمت هاي غيرواقعي يا 
به خريداران خاص و ويژه بفروشد كه بتواند اين درآمد 
را محقق كند. هر دوي اين پيامدها، چه عدم تحقق و 
كسري بودجه ناشي از آن و چه تحقق هدف اما با فراهم 
شدن زمينه براي تخلف هاي بزرگ به نظر مي رسد كه 
نتايج چدان مطلوبي براي اقتصاد ايران به حساب نيايد.
     برخي به انتش�ار اوراق ه�م نقد مي كنند. آيا 
سقف انتشار اوراق پيش بيني شده در بودجه 99 

مناسب است؟
 از اي��ن پيش برآوردي ها در زمينه انتش��ار اوراق هم 
داش��تيم. به عنوان مثال در ش��رايطي كه در 7 ماهه 
اول س��ال 98 حدود 35 هزار ميلي��ارد تومان اوراق 
فروختيم و البته 25 هزار ميليارد تومان هم از صندوق 
توسعه ملي برداشت داشتيم اين رقم 35 هزار ميليارد 
تومان احتمالا تا پايان اسفند ماه به 50 هزار ميليارد 
تومان نخواهد رسيد و همان گونه كه در لايحه بودجه 
مشاهده مي كنيم ما در س��ال آينده بابت اوراقي كه 

امسال و س��ال 97 منتش��ر كرديم 40 هزار ميليارد 
تومان تنه��ا براي اصل آنها باي��د بپردازيم و احتمالا 
11 هزار ميليارد تومان هم بابت سود و فرع آنها بايد 
هزينه كنيم يعني بيش از 50 هزار ميليارد تومان تنها 
بازپرداخت اصل و فرع اوراق سال هاي گذشته خواهد 
بود كه خود را در بودجه 99 تحميل كرده اس��ت، به 
اين نكته بايد توجه كرد كه اگر ما فقط در يك سال 99 
بخواهيم 88 هزار ميليارد تومان اوراق بفروشيم حتما 
در سال 1400 بايد براي اصل و فرع آنها حدود 100 
هزار ميليارد تومان فقط بابت اوراق سال 99 بپردازيم.

    چني�ن رويكردي مي تواند مش�كلات امروز 
دولت در تامين منابع مال�ي مورد نياز بودجه را 

حل كند؟
 خير. با چنين اقداماتي دولت فقط مشكل ما را يك سال 
به تاخير مي اندازد و جاي تعجب است كه چرا به جاي 
استفاده از ظرفيت هاي درآمدي پايدار و فشار براي اخذ 
ماليات هاي عادلانه دولت به س��راغ چنين روش هاي 

پر هزينه اي رفته اس��ت كه در سال 1400 الي 1401 
ثمرات خود را براي ما آشكار مي كند. 

    دولت روي برداشت از صندوق توسعه ملي هم 
حساب باز كرده است. 

اگر ما بخواهيم 30 هزار ميليارد تومان از صندوق توسعه 
ملي برداريم آيا چشم انداز اين را نداريم كه شايد 1400 
هم نياز به استفاده از صندوق داشته باشيم و آيا منابعي 
براي آيندگان باقي خواهد ماند؟ اين سوالي است ك 

دولت بايد به آن پاسخ دهد.
    چ�ه ارزيابي از وضعي�ت درآمدهاي مالياتي 

پيش بين شده، داريد؟
در رابطه با درآمدهاي مالياتي قصه متفاوت اس��ت. ما 
يك بخشي از درآمدهاي مالياتي داريم كه به شرايط 
اقتصاد كلان و رونق وابسته است مانند ماليات اشخاص 
حقوقي ك��ه از ش��ركت ها مي گيريم و اگر از س��مت 
عمليات اقتصادي شركت ها خيلي در رونق نباشد اين 
درآمدهاي مالياتي به ميزان چشمگيري وصول نخواهد 
ش��د اما بخش ديگري از درآمدها كه ماليات بر ارزش 
افزوده است و خود به تنهايي نزديك نيمي از درآمدهاي 
مالياتي غير گمركي كشور را تامين مي كند. بايد گفت 
افزايش درآمد اين بخش بيشتر متاثر از سوي تورم است 
و به جهت اينكه چشم انداز تورمي كشور در سال آينده 
همچنان رقمي بالاي 30 درصد برآورد مي ش��ود، اگر 
به اندازه رشد تورم عدد اسمي ماليات بر ارزش افزوده 
افزايش پيدا كند غير طبيعي نيس��ت. بخش سومي 
هم وجود دارد ك��ه كم كاري دولت را بروز مي دهد كه 
مربوط به ماليات بر اصناف و مشاغل و اشخاص حقيقي 
اقتصاد است كه ظرفيت هاي زيادي در اين بخش وجود 
دارد هم به جهت كاهش دادن فرارهاي مالياتي و هم 
به جهت حذف كردن معافيت هاي غير ضرور و هم به 

جهت ايجاد پايه هاي مالياتي جديد. 
در هر 3 بعد به نظر مي رسد كه لايحه بودجه 99 حاوي 
هيچ اصلاح ج��دي در بخش ماليات نيس��ت. اينكه 
درآمدهاي مالياتي را 13 درصد افزايش دهيم با صرفا 
تداوم روند موجود و بدون هيچ اصلاحات مالياتي اين 
رقم در سال 99 قابل تحقق خواهد بود. بايد جست وجو 
كرد ديد برندگان و بازن��دگان اصلاحات مالياتي چه 
گروه هايي هستند؟ عده اي از افرد هستند كه در مقامات 
سياست گذاري كشور نفوذ دارند و تلاش مي كنند كه 
آن��ان را از اصلاحات مالياتي منح��رف كنند حتي در 
چنين تنگناي ويژه و كم س��ابقه اي كه بودجه دولت 

در آن قرار دارد.

گزارش مركز پژوهش هاي مجلس  شوراي اسلامي از70 سال برنامه ريزي در اقتصاد ايران نشان مي دهد

ضرورت بازنگري در نظام برنامه ريزي در ايران
برنامه ريزي را ترتيبات تهيه، تصويب، اجرا و نظارت 
بر برنامه ناميده اند. همچنين برنامه ريزي را از منظر 
كاركرد آن، ترتيبات نهادي براي كاهش پيامدهاي 
منفي شكس��ت بازار و دول��ت دانس��ته اند. درواقع 
برنامه ريزي فرآيندي قانوني است كه با هدف كاهش 
عدم هماهنگي هاي موجود در اقتصاد و از طريق يك 

سازوكار سياستي به دنبال بهبود هماهنگي هاست.
ب��ه گ��زارش »تع��ادل«، در همي��ن زمين��ه مركز 
پژوهش ه��اي مجلس تلاش كرده اس��ت كه در يك 
گ��زارش مفصل و به دنبال يك بررس��ي تاريخي و با 
تمركز بر اين فرآيند و با محوريت 5 شاخص صورت 
حقوق��ي برنامه، صورت س��ازماني برنام��ه، صورت 
س��اختاري برنامه، پيون��د برنامه و بودجه و ش��يوه 
تأثيرگ��ذاري برنامه، تجربه برنامه ري��زي در ايران را 

بررسي كند. 
طب��ق آنچ��ه در اين گ��زارش آمده اس��ت دوره اول 
برنامه ريزي )1340-1327( دوره اي اس��ت كه طي 
آن برنامه هاي اول و دوم در اي��ران به اجرا درآمد. در 
اين دوره منظور از برنامه ريزي اولويت بندي طرح هاي 
عمراني و اجراي تعدادي از آنها با محوريت س��ازمان 
برنامه و بودجه بود. بر اين اس��اس س��ازمان مذكور 
بيشتر سازماني فني بود كه مستقيماً امور اجرايي اين 
طرح ها را برعهده داشته و با توجه به فساد موجود در 
دستگاه هاي اجرايي و ناهماهنگي هاي موجود در آنها، 
مستقل از اين دستگاه ها و زيرنظر مستقيم شاه بر امور 
اين طرح ها نظارت داشت. البته در پي وقوع اختلافاتي 
ميان سازمان و دربار، از س��ال 1339سازمان برنامه 

به وزارت اقتصاد واگذار ش��د. دوره دوم برنامه ريزي 
)1357-1341( در گ��زارش حاضر، به دوره اجراي 
برنامه هاي عمران��ي جامع اختص��اص دارد. در اين 
دوره، ذخيره كارشناس��ي ايجاد ش��ده در س��ازمان 
برنامه، تجربيات قبلي برنامه ريزي و توصيه هاي گروه 
مش��اورين هاروارد به تح��ول در برنامه ريزي منجر 
ش��د. علاوه بر جامع ش��دن برنامه ها و هدف گيري 
ش��اخص هاي كلان به جاي اج��راي مجموعه اي از 
طرح ها، افزوده شدن بودجه ريزي به وظايف سازمان 
برنامه، نهادسازي مالي )جدايي بانك مركزي از بانك 
ملي، تأسيس بانك توسعه اي( و 5 ساله شدن مدت 
زمان اجراي برنامه ها از مهم ترين تحولات اين دوره 
است. همچنين به رغم تغيير برنامه عمراني پنجم پس 
از جهش نفتي )1352( و ايجاد اختلال در س��اختار 
برنامه اي كشور، شاخص هاي پنج گانه مورد توجه در 
اين گزارش هنگام اجراي برنامه عمراني پنجم عمدتا 
مشابه بقيه اين دوره بوده و كل اين سال ها را مي توان 

يك دوره در نظر گرفت.
پس از انقلاب تحولات جدي در س��اختار سياس��ي 
و قانوني كش��ور، وضعي��ت برنامه ري��زي را نيز وارد 
مرحله تازه اي مي كند. وظايف رفاهي نس��بتاً زيادي 
كه در قانون اساس��ي بر دوش دولت قرار داده ش��ده 
است، همچنين بزرگ شدن بخش عمومي در اصل 
چهل وچهارم )44( مالكيت دولت بر صنايع بزرگ، 
ملي س��ازي برخي نهادهاي خصوص��ي دوره قبل و 
ش��رايطي از قبيل تحريم و جن��گ و درنتيجه نقش 
آفرين��ي دول��ت در توزيع كالاهاي اساس��ي )توزيع 

كوپن(، جايگاه تازه اي براي برنامه ريزي ايجاد مي كند، 
بر اين اساس دوره س��وم برنامه ريزي با پايان جنگ 

آغاز مي شود.
در دوره س��وم )1384-1368( تحولات رخ داده در 
اقتصاد جهاني و بزرگ شدن بخش عمومي در ايران، 
نوع��ي دوگانگي ميان سياس��ت هاي دولت و برنامه 
ايجاد مي كند، در اين وضعيت برخي از سياست هاي 
دول��ت در خ��ارج از برنام��ه و در قالب آزادس��ازي و 
خصوصي سازي )تعديل ساختاري( مورد توجه قرار 
مي گيرد. به رغم فراز ونش��يب هايي دولت ها تا پايان 
اين دوره به نوعي به برنامه پايبندي داشته و با شدت 
و ضعف هايي تلاش داشتند تا احكام اصلي آن را اجرا 
كنند. اما دوره چهارم )1384 به بعد( با ايجاد شكاف 
ميان سياس��ت هاي دولت و برنامه قابل بيان اس��ت. 
شاخص مهم اين دوره، تأخير در اجراي برنامه، تفاوت 
بس��يار ميان لايحه و قانون برنام��ه و نيز چالش هاي 
گس��ترده در مورد وضعيت سازمان برنامه همچنين 
وقوع شوك هاي متعدد بيروني اس��ت. در اين دوره 
مي توان گفت كه برنامه ريزي تأثيرگذاري خود را از 
دست داده و نياز به بازنگري در وضعيت برنامه ريزي 

در ايران به شدت احساس مي شود.
علاوه بر آن در گزارش حاضر تحولات خارج از برنامه 
نيز مورد توجه قرار گرفت. بررس��ي اين بخش نشان 
مي دهد كه صرف نظر از محتواي برنامه ها، اقداماتي 
كه ب��ه تحقق هماهنگي در هري��ك از دوره ها منجر 
ش��ده به افزايش دس��تاوردها ياري رس��انده است. 
ادغام وزارتخانه ها به گونه اي كه به هماهنگي بيشتر 

سياست هاي مالي، تجاري و صنعتي انجاميد )در دهه 
1340( در اين زمينه قابل ذكر است.

همچنين بايد توجه داش��ت كه حت��ي با وجود همه 
مش��كلات برنامه ريزي، در دوره هاي��ي كه دولت ها 
تمايل يا اراده اي براي پايبندي به طراحي يا پايبندي 
به برنامه نداشته و دولت در مقابل اقدامات اصلاحي 
بالا سياست گذاري كرده، مسائل و چالش هاي اقتصاد 

ايران تشديد شده است.
تركيب موارد بالا با بررس��ي تاريخي نشان مي دهد 
درصورتي كه دولت عزمي براي چيرگي بر مس��ائل 
متع��دد و چالش هاي اقتصاد ايران داش��ته باش��د، 
دس��تيابي به س��طحي از برنامه ريزي و پايبندي به 
آن لازم اس��ت. همچنين بايد تأكي��د كرد كه تجربه 
تاريخي نشان مي دهد دس��تاوردهاي اقتصاد ايران 
با دس��تاوردهاي برنامه ريزي همراه و هم جهت بوده 
است و نمي توان بدون برخورداري از برنامه )هرچند 
با كيفيت پايين( انتظار دستيابي يا نزديك شدن به 

نتايج دلخواه را داشت.
برنامه ري��زي در ايران در حال حاضر با 3 دس��ته نقد 
جايگاه مبهم برنامه ريزي در ساختار سياسي اداري 
كش��ور، ضعف هاي فرآيند برنامه ريزي و ضعف هاي 
فرآيند اج��راي برنامه روبه رو اس��ت كه بدون تلاش 
براي رفع آنها اقتصاد ايران تواني براي بهبود وضعيت 

نخواهد يافت.
از اين رو بازنگري در وضعيت برنامه ريزي ضروري به 
نظر مي رسد. به طور خلاصه، در شرايط خاص اقتصاد 

ايران نياز به 4 اقدام داريم: 

اولا عزم جدي دولت براي اتخاذ نگاه برنامه اي نسبت 
به امور و پرهي��ز از اقدامات ش��تاب زده، جزيره اي و 

ناهماهنگ.
ثاني��اً ارايه لايح��ه اصلاح قان��ون برنام��ه 1351 با 
محورهايي نظير تنظيم روابط برنامه و بودجه، نسبت 
ميان دستگاه ها و سازمان برنامه، نسبت درآمدهاي 
نفتي و بودجه جاري، نسبت ميان احكام قانوني مورد 
نياز اج��راي برنامه و خود برنامه و نيز نس��بت ميان 
قانون نويسي و برنامه ريزي. صرفا در صورت ارايه چنين 
لايحه اي مي توان انتظار داشت كه مشكل ايجاد شده 

بين دولت و مجلس در 3 برنامه اخير، برطرف شود.
ثالثا تدوين اسناد مطولي تحت عنوان برنامه درحالي 
كه بعضاً واجد احكامي براي امور روزمره دستگاه هاي 
اجرايي است، نافي روح برنامه است. تمركز برنامه بر 
بنيادي ترين چالش هاي كشور و تدوين راهكاري براي 
رفع آن برپايه هماهنگي هاي بين بخشي و منطقه اي 
مهم ترين كاركردي است كه برنامه مي تواند ايفا كند.

رابعاً مجلس شوراي اسلامي بايد با استفاده از ابزارهاي 
تقنيني و نظارتي خود، طراحي و اجراي برنامه هاي 
باكيفيت ت��ر را هدف بگيرد. به طور مث��ال با مطالبه 
ارايه برنامه هفتم توسعه در زمان مقرر و با محوريت 
پاسخ هاي برنامه اي دولت به مشكلات و چالش هاي 
اقتصادي ايران همچني��ن نظارت جدي تر بر اجراي 
برنامه ششم توسعه، به ويژه پيگيري جهت گيري هاي 
اصلي برنامه و مطالبه از دولت در جهت اعلام ميزان 
پاي بن��دي و در صورت لزوم دلايل ع��دم توفيق در 

اجراي برنامه را ارايه كند.

دفاع  سخنگوي ستاد بودجه سازمان برنامه از پيش بيني درآمد نفتي بودجه 99

تسليم تحريم ها نشديم
سخنگوي ستاد بودجه سازمان برنامه و بودجه گفت: 
نكته مهم درباره درآمدهاي نفتي در بودجه 99 بحث 
اميدآفريني اس��ت. اينكه در بودجه بگوييم در مقابل 
تحريم ها پذيرفتيم بيش از 300 هزار بشكه نمي توانيم 
صادرات داشته باش��يم در راس��تاي اميدآفريني به 

مردم نيست.
مژگان خانلو سخنگوي ستاد بودجه سازمان برنامه و 
بودجه كشور با حضور در برنامه رهيافت راديو اقتصاد 
گفت: بودجه س��ال 99 س��ومين بودجه اي است كه 
براي ش��رايط متفاوت و تحريمي كشور تنظيم شده 
است. بودجه اي كه در شرايط تحريمي بسته شده از 
وفور درآمدها به كمترين ميزان درآمدهاي نفتي كه 
قرار است درسال 99 به دست  آيد، رسيده است. كل 
درآم��د ارزي از صادرات نف��ت و گاز 22 ميليارد دلار 
خواهد بود كه سهم دولت بر حسب قانون 11 ميليارد 
دلار مي شود. اين در شرايطي است كه ما در دهه هاي 
گذشته درآمدهاي 20 ميليارد دلاري هم داشته ايم. 

در نتيجه بودجه در شرايط عادي بسته نشده است.
وي ادامه داد: اگر ش��ما از 8 موسس��ه بين المللي كه 
فروش نف��ت را رصد مي كنند آم��ار بگيريد، متوجه 
مي شويد ايران از ابتداي سال تا امروز نفت را با ميانگين 
62 دلار فروخته اس��ت. اين 8 موسس��ه بين المللي 
تخمين زده اند روند مذكور ادامه مي يابد و با تصميمات 
اخي��ر اوپك، قيمت نفت 60 دلار اس��ت. درحالي كه 
درآمد از فروش يك ميليون بش��كه نفت با قيمت 50 
دلار در بودجه 99 بسته شده است. اينكه مقداري كه 
در حال حاضر صادر مي شود متفاوت از ارقامي است 
كه گفته مي شود و من نمي توانم آن را به صراحت اعلام 
كنم. ولي اين رقم 200 هزار بش��كه صادرات در روز 
واقعي نيست. خانلو افزود: نكته مهم درباره درآمدهاي 
نفتي در بودجه 99 بحث روحيه و اميدآفريني است. در 
حال حاضر تمام مجموعه براي انجام صادرات تلاش 
مي كند. من نمي توانم رقم دقي��ق صادرات را عنوان 
كنم ولي مي توانيد از منابع معتبر بپرسيد كه تلاش ها 

براي صادرات نفت به چه صورت است. اينكه بخواهيم 
در بودجه بگوييم در مقابل تحريم ها تسليم شديم و 
پذيرفتيم كه بيش��تر از 300 هزار بشكه نمي توانيم 
به صورت رس��مي صادرات داشته باشيم، در راستاي 

اميدآفريني به مردم نيست.
سخنگوي ستاد بودجه سازمان برنامه و بودجه كشور 
تاكيد كرد: ما براي صادرات نفت بيش از يك ميليون 
بش��كه تلاش نمي كنيم زيرا مي  دانيم تلاش  ها هم به 
هدف نمي رسد اما براي يك ميليون بشكه هدف گذاري 
كرديم و مي خواهيم براي رسيدن به آن تلاش كنيم. 
اين متفاوت اس��ت ب��ا اينكه بخواهيم ب��ا ارقامي كه 
تسليم پذيري را نش��ان مي دهد پيش بيني بودجه را 

انجام دهيد.
خانلو ادامه داد: مالياتي كه براي سال 1399 پيش بيني 
ش��ده بدون هيچ افزاي��ش پايه ماليات��ي و هيچ گونه 
پيش بيني ح��ذف معافيت ها يا فراره��اي مالياتي و 
مواردي نظير اينها بسته شده است. اين نكات در بسته 

اصلاحات ساختاري كه سازمان برنامه و بودجه نزديك 
به يك سال كار كارشناسي روي آن انجام داده، تهيه 
و تقديم مقام معظم رهبري شد. اين بسته شامل تمام 
نكاتي كه در حوزه ماليات اش��اره شده و حتي بسيار 
كامل تر از جمله هزينه كردها همچنين مسائل مربوط 

به اصلاحات ساختاري و نهادي بودجه مي شود. 
سخنگوي ستاد بودجه سازمان برنامه و بودجه ادامه 
داد: شرايط به گونه اي بود كه ترجيح داده شد اينگونه 
اصلاحات كه به عنوان اصلاحات ساختاري بودجه است 
و نياز به وفاق جمعي دارد در لايحه بودجه سنواتي قرار 
نگيرد و اجازه آن از طريق بودجه گرفته نشود، بلكه اجازه 
آن در قالب قوانين و لوايح مربوط به خودش گرفته شود. 
اگر مجلس قانون معافيت ها را تصويب كرده، بايد خود 
اين نهاد هم در جهت رفع آن قانون دايمي بگذارد. ساير 
پايه هاي مالياتي هم همين طور. يعني اگر قرار اس��ت 
قانون ماليات بر عايدي سرمايه تصويب شود بايد بستر 
آن همچنين آمادگي ذهني جامعه را فراهم كنيم. خانلو 

درباره پيش بيني دولت در مورد كاهش مصرف بنزين 
در سال آينده خاطرنشان كرد: با مصرف يك ماه و يك 
هفته چيزي قابل پيش بيني نيست كه بگوييم مصرف 
چند ميليون ليتر كاهش پيدا خواهد كرد. آنچه كه از 
مسير كاهش مصرف بنزين و بحث صادرات آن اتفاق 
بيفتد، در منابع هدفمندي پيش بيني شده است. يك 
ماه از آزادسازي طرح گذشته است. هفته هاي اول طرح، 
مصرف كاهش پيدا كرد. ب��رآورد ما اين بود كه ميزان 
مصرف بنزين در سال آينده از 95 ميليون ليتر در روز 

حدود 20 ميليون كاهش پيدا كند.
سخنگوي س��تاد بودجه س��ازمان برنامه و بودجه 
كشور در پايان گفت: برآورد دولت از مصرف همان 
75 تا 80 ميليون ليتر در روز است. ولي بايد الگوي 
رفتاري مصرف كننده را حداقل براي 3 ماه ببينيم تا 
بعد بتوانيم در مورد آن نظر بدهيم. ولي برگشت هر 
ميزاني كه صرفه جويي شود عمدتا مي تواند مصارف 

صادراتي داشته باشد.
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پاورقي اقتصادي

مردم، قدرت و منافع )138( 

نوشته:  جوزف  استيگليتز|
ترجمه:  منصور  بيطرف|

  فصل نهم 
   احياي يك اقتصاد پويا همراه با شغل و 

فرصت براي همگان 
   ش�غل هاي بهت�ر، احياي ت�وازن كار – 

زندگي و كاهش بهره كشي 
از زم��ان جنگ جهاني دوم به اين طرف، دنياي كار 
و طبيعت خانواده ها تغيير كرده اس��ت: در پيش از 
آن، اس��تاندارد زندگي اين بود كه فقط يك نفر در 
خانواده درآمد داشته باش��د )مرد( و همراه وي هم 
يك فرد )كه عمدتا زن بود( در خانه بماند؛ حالا، در 
بخش هاي بزرگي از خانوارها، هر دو بزرگس��ال در 
نيروي كار هستند. اين به معناي آن است كه براي 
يك نوع از انعطاف پذيري نيازهايي وجود دارد كه در 
گذشته نبود. مثلا براي خانواده اي كه سياست ها را 
كنار مي گذارد نيازي وجود دارد و شركت ها مجبور 
هستند ساعت هاي كاري انعطاف پذيرتري را فراهم 
كنند. و براي دولت هم اين نياز وج��ود دارد كه در 
كمك كردن به مراقبت از كودك ياري برساند. مهم تر 
آنكه ما مجبور هستيم جلوي سوءاستفاده از قدرت 

بازار را كه با برنامه كاري 
آنكال يا اسپليت همراه 
است و در فصل 3 آن را 

شرح داديم، بگيريم.
خيلي خوب است اگر 
بتواني��م با گ��ول زدن 
كارفرما به تمامي اين 
اهداف دست يابيم . اما 
اين نه در گذش��ته كار 

كرده اس��ت و نه به احتمال خيلي زي��اد در آينده. 
تغييراتي كه پيش از اين در توازن مجدد قدرت ميان 
كارگران و كارفرمايانشان ش��رح داديم همچنين 
داشتن يك بازار كار مستحكم، بسيار مهم هستند.. 
اما اينها به احتمال خيلي زياد كافي نيس��تند. ما به 
مقررات، انگيزه، پاداش و تنبيه نياز داريم. اين تغييرات 
نه تنها براي خانواده ها منفعت اقتصادي دارند بلكه در 
كل براي اقتصاد هم مفيد هستند و منافعي كه براي 
جامعه دارد فراتر از افزايش در توليد ناخالص داخلي 
است: آنها فراگيري را ارتقا مي دهند و شكاف جنسيتي 

پايدار در دستمزد و درآمد را كاهش مي دهند.

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

ترخيص 5100 خودرو دپو شده 
در گمرك به پيشنهاد وزير اقتصاد

طبق اعلام معاون گمرك، وزير اقتصاد بعد از بازديد 
از گمرك هاي بوشهر و حضور در جمع صاحبان 
خودروهاي دپو ش��ده در گم��رك، به وعده خود 
براي رسيدگي به موضوع عمل كرده و پيشنهادي 
را در راستاي تعيين تكليف و ترخيص خودروها به 
هيات دولت ارايه كرده است. مهرداد جمال ارونقي 
توضيح داد: بعد از بازديد وزير اقتصاد از گمرك هاي 
بوشهر و صحبتي كه با صاحبان خودروهاي دپو 
شده مطرح ش��د، ايشان قول دادند كه به موضوع 
رس��يدگي كنند. اين در حالي اس��ت كه كمتر از 
48 ساعت از اين موضوع وزير پيشنهاداتي را براي 
تعيين تكليف خودروها به هيات دولت ارايه كرد.

وي افزود: براساس اين پيشنهاد از خودروهايي كه 
تشريفات گمركي را پشت س��ر گذاشته و پروانه 
دريافت ولي با توجه به پايان مهلت ترخيص امكان 
خارج شدن نداشتند تا تمامي خودروهاي مربوط 
به منطق��ه آزاد اروند يا خودروهايي كه در مراجع 
قضايي حكم برائت براي آنها صادر ش��ده اس��ت، 
تعيين تكليف مي ش��ود. به گفته معاون گمرك 
ايران، در صورت موافقت هيات دولت با پيشنهاد 
وزير اقتصاد حتي وضيعت تمام خودروهاي مربوط 
به جانبازان 70 درصد كه از قبل از سال 1393 وارد 

گمركات شده بود، مشخص مي شود.

خلق درآمد 40 هزار ميلياردي
 با جلوگيري از فرارهاي مالياتي

عضو كميسيون اقتصادي مجلس گفت: درصورت 
مقابله با فراره��اي مالياتي مي توان درآمدي معادل 
30 تا 40 هزار ميليارد تومان كسب و كسري بودجه 
را كاهش داد.صفرعلي اسماعيلي، در گفت وگو با مهر 
درباره لزوم مقابله با فرارهاي مالياتي جهت جبران 
كسري بودجه كشور اظهار داشت: براي اينكه بودجه 
كشور بدون نفت بسته شود، درآمدهاي مالياتي بسيار 
اهميت دارد و تصميم مسوولان در وزارت اقتصاد و 
دستگاه هاي نظارتي اين است كه بتوانند بخشي از 
فرار مالياتي كه به دلايل مختلف صورت مي گيرد، 
شناسايي كنند و راه هاي فرار را ببندند. براين اساس 
مي توان تقريبا 30 تا 40 هزار ميليارد تومان درآمد 
از اين بخش تأمين كرد.عضو كميسيون اقتصادي 
مجلس با اشاره به ابزارهاي مختلف فرار مالياتي تصريح 
كرد: حساب هاي نيابتي، مناطق آزاد و مناطق ويژه از 
جمله اين ابزارها هستند كه امكان جلوگيري از تداوم 
فرارهاي مالياتي آنها وجود دارد.وي در خصوص تأمين 
نيازهاي كشور از بازار داخلي تصريح كرد: براساس 
رهنمون هاي رهبري، استراتژي ما بايد خودكفايي و 
توليد ملي باشد. هرچه وابستگي به خارج كمتر باشد 
ارز كمتر از كشور بيرون مي رود و اين به نفع اقتصاد 
ماست. در حال حاضر مسوولان در حال فراهم كردن 
بسترهاي آن هستند.اس��ماعيلي تاكيد كرد: اصل 
موضوع اين اس��ت كه ما به پول نياز داريم تا كسري 
بودجه را جبران كنيم. دول��ت حدود 80 تا 90 هزار 
ميليارد تومان از بودجه را صرف كمك به صندوق ها 
براي پرداخت حقوق بازنشسته ها مي كند، اين مساله 

بايد مديريت شود تا كسري بودجه كاهش يابد.

خبر  كلان



اخبار

»تعادل«ازبازارارزوطلاگزارشميدهد

افزايش قيمت طلا در آستانه شروع سال 2020

تعلل اپراتورهاي تلفن همراه در ارسال رمزهاي پويا 

شرايطجذبسپردهتوسطبانكهادرطرحبانكداري

گروه بانك و بيمه|
روز دوشنبه دوم دي ماه 98 در بازارهاي جهاني نرخ اونس 
طلا با افزايش 6 دلاري نسبت به روز يكشنبه 1485 دلار 
اعلام ش��د و قيمت دلار در بازار آزاد نيز به 13070 تومان 
رس��يد. همچنين در صرافي هاي مجاز بانكي و ملي، نرخ 
خريد هر دلار 1۲ هزار و 880 توم��ان و فروش 1۲ هزار و 
980 تومان درج شد. نرخ خريد هر يورو نيز 14 هزار و 150 

تومان و نرخ فروش آن 14 هزار و ۲50 تومان شد.
به گزارش »تعادل«، در س��امانه سنا نرخ لحظه اي قيمت 
خريد دلار به 1۲ هزار و 880 تومان و قيمت فروش آن به 
1۲ هزار و 980 تومان رسيد. همچنين نرخ لحظه اي هر 
يورو به قيمت 14 هزار و 150 تومان خريداري و به قيمت 
14 هزار و ۲50 تومان به فروش رسيده است. سامانه سنا 
نيز نرخ ميانگين ارز براي روز يكشنبه يكم دي 98 را براي 
دلار 1۲ هزار و 9۲1 تومان، ي��ورو 14 هزار و ۲49 تومان، 
پوند انگليس 16 هزار و 30۲ تومان، درهم امارات 3 هزار 
و 585 تومان، لير تركيه ۲ هزار و ۲87 تومان و يوآن چين 

يك هزار و 933 تومان اعلام كرد.
روز يكشنبه با اعلام نرخ اونس طلاي جهاني 1485 دلار و 
دلار آزاد به قيمت 13 هزار و 70 تومان در بازار آزاد، قيمت 
طلا و سكه تغيير چنداني نسبت به روز شنبه نداشت. بر اين 
اساس مظنه يك مثقال طلاي آب شده 17 عيار 1 ميليون 
و 989 هزار تومان، هر گرم طلا 18 عيار 459 هزار و 100 
تومان، سكه طرح جديد 4 ميليون و 510 هزار تومان، طرح 
قديم 4 ميليون و 480 هزار تومان، نيم سكه ۲ ميليون و 
350 هزار تومان، ربع سكه يك ميليون و 450 هزار تومان و 

سكه گرمي نيز 910 هزار تومان معامله شد.
در بازار ارز رسمي نيز بانك مركزي نرخ 47 ارز را اعلام كرد 
كه بر اساس آن نرخ 15 ارز مانند يورو و پوند افزايش و قيمت 
۲1 واحد پولي ديگر كاهش يافت؛ نرخ دلار و 10 ارز ديگر نيز 
ثابت ماند. بر اساس اعلام بانك مركزي هر دلار امريكا براي 
روز »دوشنبه دوم دي ماه 98« 4۲ هزار ريال قيمت خورد. 
پوند انگليس نيز با 45 54 هزار و 645 ريال و هر يورو نيز 46 

هزار و 540 ريال ارزش گذاري شد.

 افزايش قيمت طلا 
در آستانه تعطيلات سال نو ميلادي

قيمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار جهاني كه حجم 
خريد و فروش در آس��تانه كريسمس و سال نو پايين بود، 

اندكي افزايش پيدا كرد.
به گزارش ايس��نا، هر اونس طلا براي تحوي��ل فوري در 
معاملات روز جاري بازار س��نگاپور 0.۲ درصد رشد پيدا 
كرد و به 1480 دلار و 77 س��نت رسيد در بازار معاملات 
آتي امريكا، هر اونس طلا با 0.3 درصد افزايش، در 1484 
دلار و 70 سنت ايستاد.دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا 

شنبه هفته جاري اعلام كرد واشنگتن و پكن به زودي فاز 
اول پيمان تجاري را امضا خواهند كرد با اين حال بازارها 
همچنان به دنبال دريافت جزييات اين توافق هستند. جان 
شارما، اقتصاددان بانك ملي استراليا اظهار كرد: بهبودهايي 
در تجارت ديده مي شود اما توافق جامعي وجود ندارد. ثانيا 
همه مي دانند كه بانك مركزي امريكا به اين زودي نرخهاي 
بهره را افزايش نخواه��د داد كه اين موضوع قيمت طلا را 
مقرون به صرفه مي كند. قيمتها در يك محدوده ثابت بين 
1470 تا 1480 دلار قرار دارند و موضوع جديدي نيست 
و آمار و اتفاقات ديگر روي قيمتها تاثير خود را گذاشته اند 
و طلا به دنبال خروج از محدوده قيمت فعلي و يافتن يك 

مسير حركت جديد است.
قيمت طلا كه در شرايط بي ثباتي اقتصادي و سياسي به 
پناهگاه مطمئن سرمايه تبديل مي شود امسال در مسير 
ثبت بزرگ ترين رشد س��الانه از سال ۲010 قرار دارد كه 
عمدتا به دليل جنگ تجاري 17 ماهه امريكا و چين و تاثير 

منفي آن بر رشد اقتصاد جهاني بوده است.
فعالان بازار همچنين پس از اينكه نهاد قانون گذاري عالي 
چين روز ش��نبه از لايحه دفاعي امريكا كه هفته گذشته 
تصويب شد انتقاد كرد و آن را مداخله جويانه خواند، نگران 
ش��ده اند. بر اس��اس گزارش رويترز، آماري كه روز جمعه 
منتشر شد نشان داد رش��د اقتصادي امريكا در سه ماهه 
سوم سال ۲019 بالا رفته است و هزينه مصرفي در نوامبر 
افزايش پيدا كرده است. آمار مذكور از ديدگاه بانك مركزي 

امريكا براي ثابت نگه داشتن نرخهاي بهره حمايت كرد.
طلا به نرخهاي بهره امريكا فوق العاده حساس است و هر 
گونه كاهش نرخها، هزينه نگهداري طلا كه سوددهي ندارد 
را كمتر مي كند. در بازار س��اير فلزات ارزشمند، هر اونس 
پالاديم براي تحويل فوري با 0.7 درصد كاهش، به 1841 
دلار و 71 س��نت رسيد. هر اونس نقره براي تحويل فوري 
0.3 درصد افزايش يافت و در 17 دلار و ۲3 سنت ايستاد. 
هر اونس پلاتين براي تحويل فوري 0.8 درصد رشد كرد و 

به 915 دلار و 59 سنت رسيد.

 دلار توقف كرد
دلار نتوانست ابتداي هفته را صعودي آغاز كند. به گزارش 
رويترز، شاخص هاي كلان اقتصادي از وضعيت امريكا در 
بخش هاي مختلف نظير مسكن، رش��د اقتصادي و نرخ 
بيكاري نش��ان مي دهد كه با وجود كاهش ش��تاب رشد 
اقتصادي در بخش هاي مختل��ف، وضعيت اقتصادي به 
صورت كلي در سطح مطلوبي قرار دارد و اين مساله همانطور 
كه بسياري از مديران بانك مركزي امريكا نيز بدان اشاره 
كرده اند احتمالا بدان معنا خواهد بود كه نرخ بهره در آينده 
نزديك بيش از س��طح فعلي كاهش پي��دا نخواهد كرد. 
اقتصاد امريكا در سه ماهه سوم امسال ۲.1 درصد رشد كرد 

تا طولاني ترين دوره رشد متوالي مثبت اقتصاد امريكا ادامه 
يابد.از س��وي ديگر با تصويب طرح استيضاح در مجلس 
نمايندگان، اكنون دونالد ترامپ به سومين رييس جمهور 
تاريخ اين كشور تبديل مي شود كه بايد در سنا حضور يابد. 
بند نخست قطعنامه استيضاح با ۲30 راي مثبت در برابر 
197 راي منفي و بن��د دوم با ۲۲9 راي مثبت و 198 راي 
منفي به تصويب نمايندگان كنگره رسيد و در صورتي كه 
دو سوم سناتورها نيز به استيضاح راي دهند، ترامپ عزل 
خواهد ش��د. راي گيري در اين خص��وص احتمالا در ماه 
ژانويه برگزار خواهد شد. كارشناسان اقتصادي بانك ملي 
نيوزيلند در يادداشتي نوشتند: تقريبا غيرممكن است كه 
سناتورهاي جمهوريخواه با دست خود به عزل هم حزبي 

خود از رياست جمهوري راي دهند.
شاخص دلار كه نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي 
جهان��ي را اندازه مي گيرد، بدون تغيير در مقايس��ه با روز 
قبل و در س��طح 97.68۲ واحد بسته شد. نرخ برابري هر 
فرانك س��وييس معادل 1.0185 دلار اعلام ش��د.آياكو 
سرا، كارشناس مسائل اقتصادي در موسسه » ساموميتو 
ميتسوئي« گفت: به نظر مي رسد كه روند كاهش شتاب 
رشد اقتصادي امريكا تا حد زيادي متوقف شده است و هيچ 

نش��انه اي نيز وجود ندارد كه ما را در خصوص وقوع ركود 
اقتصادي به شك بيندازد.

از سوي ديگر به نظر مي رسد كه اروپا به جز برگزيت، اكنون 
بايد نگران مساله ديگري باش��د. رابرت لايت هايزر، وزير 
بازرگاني امريكا گفته اس��ت كه شايد اين كشور تعرفه بر 
واردات محصولات اروپايي را افزايش دهد. در شرايطي كه 
اقتصادهاي اروپايي پيش از اين نيز با بحران رشد اقتصادي 
مواجه شده و رشد اقتصادي كشورهاي بزرگ مثل آلمان، 
انگليس و ايتاليا در محدوده صفر درصد قرار گرفته است، 
يك جنگ تجاري آن هم در زمان برگزيت مي تواند آخرين 

چيزي باشد كه اروپايي ها خواستار آن هستند.
در آخري��ن دور از معاملات، پوند با كاه��ش اندك 0.05 
درصدي نس��بت به روز قبل خود و به ازاي 1.3015 دلار 
مبادله شد. يورو نيز 0.07 درصد صعود كرد و به 1.1083 
دلار رس��يد. همچنين هر دلار امريكا ب��ه 1.3159 دلار 
كانادا كاهش يافت. در برابر همتاي س��نگاپوري، هر دلار 
به ازاي 1.3566 دلار سنگاپور مبادله شد.مينوري اوچيدا، 
استراتژيس��ت ارزي در بانك ميتسوبيشي گفت: در حال 
حاضر به دليل فرا رسيدن تعطيلات سال نو ميلادي حجم 
معاملات بسيار اندك است و معامله گران منتظر هستند 

تا مسير آينده مشخص تر شود. همچنين تحولات انگليس 
نشان مي دهد كه احتمالا موضع لندن در برابر بروكسل به 
دنبال پيروزي تاريخي محافظه كاران در انتخابات سخت تر 
خواهد شد و انگليس خواهان گرفتن امتيازات بيشتري از 
اتحاديه اروپا در خصوص توافقات تجاري، بانكي و گمركي 
خواهد شد. مجلس جديد انگليس با اكثريت قاطع آرا به 
لايحه دولت براي ترك اتحاديه اروپا تا سي و يكم ژانويه سال  
آينده راي مثبت داد تا برگزيت يك گام بزرگ به سرانجام 

خود نزديك شود.
 آدام كول، كارش��ناس ارش��د مس��ائل ارزي در موسسه 
» آر بي سي كپيتال ماركتس« گفت: هنوز نا اطميناني هايي 
زيادي در خصوص آينده روابط انگليس و اتحاديه اروپا وجود 
دارد و نمي توان با قطعيت پيش بيني كرد كه چه اتفاقي در 
نهايت رخ خواهد داد. بازارها از اول هم اميد زيادي به حل 
و فصل سريع پرونده برگزيت پس از پيروزي حزب حاكم 
نداشتند.در معاملات بازارهاي ارزي جهاني، همچنين هر 
دلار با 0.1 درصد افزايش به 109.4166 ين رسيد. در برابر 
همتاي استراليايي، هر دلار امريكا به ازاي 1.4481 دلار 
مبادله ش��د. همچنين نرخ برابري دلار معادل 7.01۲6 

يوان چين اعلام شد.

با وجود اينك��ه دريافت رمزهاي پوي��اي بانكي از طريق 
پيامك ها و كدهاي دس��توري ussd بيشترين جذابيت 
را بين مردم دارند، اما بسياري از بانك ها هنوز اين خدمات 
را راه اندازي نكرده اند كه بخشي از آن به تعلل اپراتورهاي 

تلفن همراه در اتصال ussd به رمزهاي پويا باز مي گردد.
ب��ه گ��زارش ايرنا، ب��ا توجه ب��ه حجم بالاي فيش��ينگ 
وكلاهبرداري ه��اي اينترنتي، طرح اس��تفاده اجباري از 
رمزهاي دوم يك بار مصرف )پويا( دردس��تور كار شبكه 
بانكي كشور قرار گرفته كه به تدريج در حال اجراست. در 
ابتدا قرار بود كه اين طرح از ابتداي دي ماه اجباري شود، اما 
با هدف فراهم كردن زيرساخت ها، استفاده اجباري از آن 

تا يك ماه تمديد شد.
بر اساس اين طرح، رمزهاي دوم ايستا يا ثابت به تدريج از كار 
افتاده و رمزهاي پويا جايگزين آنها مي شوند؛ رمزهاي دوم 
ايستا يا ثابت تا زماني كه توسط صاحب كارت بانكي تغيير 
نكنند در همه تراكنش ها قابل استفاده هستند، اما رمزهاي 
پويا فقط براي يك تراكنش مورد استفاده قرار مي گيرند.

همچنين رمزهاي پويا، طول عمر محدودي )60 تا 1۲0 
ثانيه( داشته و يك بار مصرف هستند و براي هر تراكنش يا 
خريد و پرداخت اينترنتي جديد بايد درخواست يك رمز 
پوياي جديد كرد.بررسي بانك هاي مختلف نشان مي دهد 
كه آنها اقداماتي را براي فراهم كردن زيرساخت هاي ارايه 

اپليكيشني رمزهاي پويا انجام داده اند، اما امكان ارسال اين 
رمزها از طريق پيامك يا كدهاي دس��توري ussd هنوز 

به طور كامل فراهم نشده است.
اكنون همه بانك ها، اپليكيشن ها و نرم افزارهاي مربوط به 
اس��تفاده از رمزهاي دوم پويا را راه اندازي كرده و در حال 
اس��تفاده هس��تند. برخي بانك هاي دولتي و خصوصي 

به طور مستقل اقدام به معرفي اپليكشين هاي ارايه رمز پويا 
كرده اند، اما شماري ديگر از بانك ها نيز از يك برنامه مشترك 
استفاده مي كنند. اين اپليكيشن ها مخصوص تلفن هاي 
همراه هوشمند هستند و تلفن هاي غيرهوشمند بايد از 

ساير روش ها استفاده كنند.
در ابتدا قرار بود كه همه بانك ها سازوكارهاي ارايه رمزهاي 

پويا را از ابتداي دي ماه را راه اندازي كنند، اما برخي بانك ها 
تمركز خود را بر اپليكيشن هاي ويژه ارسال رمزهاي پويا 
در تلفن هاي هوش��مند معطوف كرده و نسبت به ارسال 
اين رمزه��ا از طريق پيامك يا ussd ك��م توجه بوده اند. 
البته بخشي از اين مشكل به تعلل اپراتورهاي تلفن همراه 
باز مي گردد. بنابراين قرار است ارايه همگاني پيامك هاي 
مربوط به رمزهاي پويا توس��ط بانك ها تا انتهاي دي ماه 
نهايي شود.از جمله انتقاداتي كه نسبت به طرح استفاده 
از رمز دوم يك بار مصرف وارد ش��ده، بي توجهي بانك ها 
به گوشي هاي غيرهوش��مند بوده است؛ در واقع، بانك ها 
اپليكيش��ن ها و نرم افزارهايي را ارايه كرده اند كه قابليت 

استفاده در گوشي هاي هوشمند را دارد.
پيگيري ها نشان مي دهد ساز و كار استفاده از ارسال پيامكي 
رمزهاي پويا از طريق سامانه »هريم« مهيا شده، اما اين طرح 
هنوز يك خلأ دارد و آن، وجود مشكل در ارسال پيامك ها 
از طريق ussd )ستاره- مربع( است.يكي از امكاناتي كه 
بانكداري الكترونيك ارايه مي دهد، اس��تفاده از كدهاي 
ussd بر روي تلفن همراه  اس��ت كه از اين طريق، بدون 
نصب هيچ گونه نرم افزاري بر روي گوشي تلفن همراه تنها با 
ارسال كدهاي *…# مي توان كارهاي بانكي را انجام داد.

به نظر مي رسد اپراتورها به دليل مسائل مربوط به هزينه ها، 
در اتصال سامانه ussd به رمزهاي پويا تعلل مي كنند كه 

در صورت اجرايي ش��دن آن، روند اجراي طرح رمزهاي 
پويا، شتاب مي گيرد.با وجود اينكه برخي از بانك ها، سازو 
كار ارسال پيامكي رمزهاي پويا را فعال كرده اند، اما هنوز 
شماري از بانك ها اين خدمت را براي مشتريان خود فراهم 
نكرده اند؛ اين در حالي است كه زيرساخت هاي آن مهياست.

بر اين اس��اس، قرار است از 15 دي ماه، روزانه در يك يا دو 
بانك، سامانه هاي ارسال پيامكي رمزهاي پويا به طور كامل 
و قطعي راه اندازي شود.بانك مركزي نيز در آخرين اطلاعيه 
خود اعلام كرد: استفاده از »سرويس پيامك« براي دريافت 
رمز دوم پوي��ا از هفته دوم دي ماه آغاز و به تدريج با اتصال 
بانك هاي مختلف تا انتهاي دي ماه به پايان مي رسد. در اين 
فاصله كساني كه رمز دوم پويا را فعال نكرده اند همچنان 
مي توانند از رمز دوم ايستا استفاده كنند.بررسي ها نشان 
مي دهد كه بيشتر مردم به سوي استفاده از پيامك براي 
دريافت رمز دوم يك بار مصرف بروند، اما بانك ها تمايل دارند 
به علت هزينه هاي بالا، مشتريان از اپليكيشن براي دريافت 
رمزدوم يك بار مصرف استفاده كنند.با توجه به اينكه قرار 
نيست براي ارس��ال رمزهاي پويا از مردم پولي اخذ شود، 
بانك ها ناچار خواهند بود كه هزينه ارسال اين پيامك ها 
را خودشان به اپراتورها پرداخت كنند. برآورد مي شود كه 
پس از اجباري شدن رمزهاي پويا، حدود 70 درصد مردم 

از پيامك براي دريافت اين رمزها استفاده كنند.

براساس طرح بانكداري جذب سپرده در موسسات اعتباري 
به چهار شكل سپرده جاري، سپرده قرض الحسنه، سپرده 
سرمايه گذاري عام و س��پرده سرمايه گذاري خاص مجاز 

است.
به گزارش ايبِنا، نمايندگان مجلس در نشست علني روز 
سه شنبه، ۲6 آذرماه با 13۲ راي موافق، 44 راي مخالف و 6 
راي ممتنع از ۲01 نماينده حاضر در جلسه با كليات طرح 
بانكداري جمهوري اسلامي ايران موافقت كردند. در بخشي 
از گزارش كميس��يون اقتصادي درباره مقررات مربوط به 
جذب سپرده در موسسات اعتباري در اين طرح آمده است: 
س��پرده گيري توسط موسس��ات اعتباري در اشكال زير 
مجاز است: سپرده جاري؛ سپرده قرض الحسنه؛ سپرده 
سرمايه گذاري عام؛ سپرده سرمايه گذاري خاص.موسسات 
اعتباري مي توانند به صورت هاي زير و در قالب عقود مورد 
تأييد ش��وراي فقهي به متقاضيان تسهيلات اعطا كنند: 
تسهيلات قرض الحسنه؛ تس��هيلات با نرخ سود معين؛ 

تسهيلات با نرخ سود نامعين.
رابطه موسسه اعتباري با س��پرده گذار در سپرده جاري، 
»قرض بدون بهره« است. موسسه اعتباري متعهد است 
معادل اصل سپرده سپرده گذاران را در صورت درخواست 
آنان، فوراً پرداخت كند. موسسه اعتباري مي تواند با رعايت 
قوانين مربوط، به صاحبان سپرده هاي جاري دسته چك 
اعطا كند. برداشت از سپرده جاري به وسيله كارت بانكي و 
ساير طرق و ابزارهاي مورد تأيي�د بانك مركزي مجاز است.

بانك مركزي مي تواند موسسات اعتباري را موظف كند 
بخشي از مانده سپرده هاي جاري را براي اعطاي تسهيلات 
قرض الحس��نه به اش��خاص و موارد مذكور در ماده )99( 
اين قانون به مصرف برس��انند.رابطه حقوقي سپرده گذار 
با موسس��ه اعتباري در سپرده قرض الحس��نه، »وكالت 
براي اعطاي ق�رض الحس�نه« اس��ت. موسسه اعتباري 
متعهد اس��ت معادل اصل س��پرده س��پرده گذاران را در 
صورت درخواست آنان، فوراً پرداخت كند. من�ابع ناش�ي 
از سپرده هاي قرض الحسنه، جزو منابع موسسه اعتباري 
محسوب نمي شود. موسس��ه اعتباري موظف است كل 
من�ابع مزبور را پس از كس��ر ذخاير قانوني براي پرداخت 
تسهيلات قرض الحس��نه به ترتي�ب مقرر در ماده )99( 
به مص�رف برس�اند. برداش�ت از سپرده قرض الحسنه به 
وس��يله كارت بانكي و س��اير طرق و ابزارهاي مورد تأييد 
بانك مركزي مجاز است.پرداخت تسهيلات قرض الحسنه 
توسط موسسات اعتباري براي ازدواج، تولد فرزند، فوت، 
هزينه هاي بستري شدن در بيمارستان، آزادي زندانيان 
جرايم غيرعمد نيازمند و تأمين معيشت خانواده هاي آنها و 
تأمين مس�كن و اشتغال و رفع نيازهاي ضروري مددجويان 
تحت پوشش نهادهاي حمايتي و زنان سرپرست خانوار 
مجاز است. بانك مركزي مي تواند ب�ا تصويب هيات عالي 
مصارف ديگري را به موارد فوق بيافزايد. تبصره: در مواردي 
كه قانون ساكت باشد، سقف و شرايط اعطاي تسهيلات 
قرض الحسنه و سهم هريك از موارد مذكور در اين ماده از 

كل منابع قرض الحسنه در اختيار موسسات اعتباري، به 
تصويب هيات عالي مي رسد. تبصره: بانك مركزي موظف 
است بر عدم انحراف تسهيلات قرض الحسنه نظارت كند و 
عملك�رد هريك از موسس�ات اعتباري در ارتباط با سپرده 
و تسهيلات قرض الحسنه را مستمراً به اطلاع عموم برساند.

به منظور تشويق سپرده گذاران قرض الحسنه، موسسات 
اعتباري مي توانند از روش هاي زير استفاده نمايند: 

اولويت در پرداخت تسهيلات قرض الحسنه به سپرده گذار 
يا افراد معرفي شده توسط وي؛ تخفيف در نرخ سود ساير 
انواع تسهيلات؛ ساير روش هاي تشويقي با تأييد شوراي 
فقهي. تبصره- اس��تفاده از روش هاي فوق در چارچوب 
دستورالعملي است كه به پيشنهاد بانك مركزي به تصويب 

شوراي مقررات گذاري و نظارت بانكي مي رسد.
در سپرده س��رمايه گذاري عام، موسسه اعتباري از طرف 
سپرده گذاران وكيل مي شود تا س��پرده آنان را براي ارايه 
تس��هيلات به متقاضيان در چارچوب م��ورد تأييد بانك 
مركزي به كار گرفته و سود حاصله را پس از كسر حق الوكاله 
خ�ود، مطابق ترتيبات مقرر در اين قانون و ضوابط اعلامي 
بانك مركزي كه به تأييد ش��وراي فقهي رس��يده است، 
بين آنان توزيع نمايد. در قرارداد س��پرده سرمايه گذاري 
عام، هيچ گونه نرخ س��ود قطعي از پيش تعيين شده درج 
و ب�ه سپرده گذار اعلام نمي شود. سود قطعي سپرده هاي 
سرمايه گذاري عام، در پايان دوره و پس از انجام محاسبات 
لازم تعيين مي ش��ود. محاس��بات مربوط به تعيين سود 

تحقق يافته بايد به تأييد بانك مركزي برسد.بانك مركزي 
موظف است در نشس��ت هاي ويژه سياس��ت گذاري در 
ابتداي ه�ر فص�ل، »نرخ س��ود مورد انتظار سپرده هاي 
س��رمايه گذاري عام« براي سه ماه آينده را برآورد نموده و 
از طريق پايگاه اطلاع رساني خود، اعلام نمايد. »نرخ سود 
مورد انتظار سپرده هاي سرمايه گذاري عام« نرخي است 
كه با توجه به اوضاع اقتصادي دوره پيش رو، توسط هيات 
عالي، قاب�ل حص�ول، و براي تحقق رشد و توسعه اقتصاد 
كشور، مناسب تشخيص داده مي شود. موسسات اعتباري 
مجازند حداكث��ر مع�ادل 70 درص�د س��ود مورد انتظار 
سپرده هاي سرمايه گذاري عام« را به صورت علي الحس�اب 
ب�ه سپرده گذاران پرداخت كنند. در صورت ضرورت، بانك 
مركزي مي تواند با تصويب هيات عال��ي، درصد مزبور را 
براي تمام يا برخي از موسسات اعتباري تغيير دهد. پ�س 
از لازم الاجراشدن اين قانون، چنانچه سود علي الحساب يا 
قطعي بيشتر از حد مجاز به سپرده گذار پرداخت ش�ود، 
موسس�ات اعتب�اري موظفند با اعلام معاون نظارتي بانك 
مركزي، مبالغي را كه به صورت غيرمجاز به س��پرده گذار 
پرداخت ش�ده، از حس�اب هاي وي در شبكه بانكي كسر و 

به صندوق ضمانت سپرده ها واريز نمايند.
موسس��ات اعتباري مي توانند به درخواس��ت بنگاه هاي 
اقتصادي و به منظ��ور تأمين مالي طرح )پ��روژه( ه�اي 
موردنظر آنان، اقدام به جذب سپرده سرمايه گذاري خاص 
نمايند. جذب سپرده س�رمايه گ�ذاري خ�اص، در قالب 

فروش »گواهي س��پرده س��رمايه گذاري خاص« توسط 
موسسه اعتباري به مشتريان انجام مي شود. گواهي مزبور 
نشان دهنده مي�زان مشاركت دارنده آن، در طرح )پروژه( 
موردنظر اس��ت. موسس��ه اعتباري موظف اس��ت وجوه 
جمع آوري شده را مطابق قرارداد منعق�ده با متقاضي، در 
قالب عقود با نرخ سود نامعين در اختيار وي قرار داده و به 
عنوان وكيل صاحبان گواهي سپرده سرمايه گذاري خاص، 
در تصميم گيري هاي مربوط به طرح )پروژه(، مشاركت 
نمايد. كليه حساب هاي بانكي طرح )پروژه(، عمليات توزيع 
سود و تس�ويه حساب با س��پرده گذاران بايد در موسسه 
اعتباري پذيرنده س��پرده سرمايه گذاري خاص متمركز 
باشد. تبصره: موسسات اعتباري مي توانند براي يك طرح 
)پروژه( خاص يا سبدي از طرح )پروژه( ها اقدام به جذب 
سپرده سرمايه گذاري خاص نمايند.تبصره: پرداخت سود 
به سپرده هاي سرمايه گذاري خاص نبايد تضمين شود. 
موسسه اعتباري مي تواند بازپرداخ�ت اص�ل سپرده هاي 
سرمايه گذاري خاص را در سررسيد، با هزينه خود يا بنگاه 
متقاضي، تعهد يا بيمه نمايد. تبصره: اوراق گواهي سپرده 
سرمايه گذاري خاص قابل خريد و فروش در بازار سرمايه 
اس�ت. خريدار، جايگزين سپرده گذار اوليه مي شود. تبصره: 
موسسات اعتباري مي توانند طبق قرارداد، نقش هاي متعهد 
پذيره نويس، ضامن )فقط نسبت به اصل مبلغ س�پرده( و 
بازارگردان را در رابطه با اوراق گواهي سپرده سرمايه گذاري 

خاص برعهده بگيرند.
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بانك پاسارگاد، تسهيلات 
ارزان قيمت اعطا مي كند

بانك پاسارگاد، بدون محدوديت و با هدف كمك 
به رشد و شكوفايي چرخه اقتصاد كشور و افزايش 
دامن��ه خدمات بانكي، تس��هيلات ارزان قيمت 

اعطا مي كند.
به گزارش روابط عمومي بانك پاسارگاد، اعطاي 
تسهيلات ارزان قيمت به عنوان يكي از خدمات 
ارايه شده در بسته حمايتي ويژه بانك پاسارگاد، 
به اش��خاص حقوقي، صاحبان مشاغل، فعالان 
اقتص��ادي و پذيرن�دگان فع�ال دس��تگاه هاي 
كارت خ��وان بانك ارايه مي ش��ود. پرداخت اين 
تسهيلات، بر اساس مراوده مشتري با بانك است 
و محدوديت ن��دارد. تنوع در نرخ تس��هيلات و 
تعيين نحوه بازپرداخت بر اساس نياز مشتري از 
ديگر ويژگي هاي اين خدمت است.در اين طرح، 
مشتريان با افتتاح حساب جاري يا كوتاه مدت، 
به ازاي هر يك ميليون ري��ال موجودي در روز، 
يك امتياز كس��ب كرده و متناسب با اين امتياز، 
مشمول برخورداري از اين تسهيلات مي شوند.بر 
اساس اين خبر، حداقل مبلغ تسهيلات اعطايي 
براي اشخاص حقيقي ۲00 ميليون ريال و براي 
اشخاص حقوقي 500 ميليون ريال تعيين شده 
است. نرخ اين تسهيلات نيز 9 الي 18 درصد براي 
حساب هاي جاري و 18 درصد براي حساب هاي 
كوتاه مدت عادي محاسبه خواهد شد.شعبه هاي 
بانك پاسارگاد در سراس��ر كشور، مركز مشاوره 
و اطلاع رس��اني به ش��ماره 8۲890 و همچنين 
سامانه ارتباط با مشتريان در سايت بانك پاسارگاد 
ب��ه آدرس www.bpi.ir آماده ارايه اطلاعات 

بيشتر و پاسخگويي به سوالات هستند.

 استعلام رايگان چك صيادي 
از طريق تارنماي بانك مركزي

بانك مركزي امكان استعلام چك صيادي را از طريق 
تارنماي اين بانك به صورت رايگان فراهم كرد.

به گزارش ايبِنا، امكان استعلام چك هاي صيادي از 
طريق تارنماي بانك مركزي به نشاني cbi.ir فراهم 
شده است. بر اين اساس مشتريان مي توانند شناسه 
استعلام 16 رقمي مندرج در چك هاي صيادي را در 
بخش استعلام چك صيادي سايت بانك مركزي وارد 
كرده و نسبت به اعتبارسنجي چك به صورت رايگان 
و نامحدود اقدام كنند.لازم به ذكر است كه پيش از اين 
استعلام چك ها از طريق پيامك با هزينه 350 توماني 
امكان پذير بود كه اين روش نيز همچنان پابرجا است. 
براي اين كار قبل از دريافت چك مي توانيد شناسه 
اس��تعلام 16 رقمي مندرج در چك هاي صيادي را 
به سامانه استعلام پيامكي بانك مركزي به شماره 
701701 پيامك كنيد )1*1* شناس��ه استعلام 
16 رقمي( تا از وضعيت اعتباري صادركننده چك 
از نظر تعداد و مبلغ چك هاي برگشتي ثبت شده در 
سامانه بانك مركزي اطلاع پيدا كنيد. نكته مهم اينكه 
شناسه استعلام بايد بدون هيچ گونه كاراكتر اضافي 
براي سامانه ارس��ال شود.جواب استعلام به صورت 
رتبه بندي بر اساس شاخص هاي رنگي به شما اطلاع 
داده مي شود كه جزييات آن را باهم مرور مي كنيم. 
سفيد: صادركننده چك فاقد هرگونه سابقه چك 
برگشتي بوده يا درصورت وجود سابقه، تمامي موارد 
رفع سوء اثر شده است. زرد: صادركننده چك داراي 
يك فقره چك برگشتي يا حداكثر مبلغ 5 ميليون 
تومان تعهد برگشتي اس��ت. نارنجي: صادركننده 
چك داراي دو الي چهار فقره چك برگشتي يا حداكثر 
مبلغ ۲0 ميليون تومان تعهد برگشتي است. قهوه اي: 
صادركننده چك داراي پنج تا ده فقره چك برگشتي 
يا حداكثر مبلغ 50 ميليون تومان تعهد برگش��تي 
است. قرمز: صادركننده چك داراي بيش از ده فقره 
چك برگشتي يا بيش از مبلغ 50 ميليون تومان تعهد 

برگشتي است.

كمك اوراق گام در كاهش 
هزينه تامين مالي بنگاه ها

نايب رييس كميس��يون بازار پول و سرمايه اتاق 
بازرگاني تهران با اشاره به نياز بنگاه ها به سرمايه در 
گردش، انتشار اوراق گام از سوي بانك ها را گامي 
در جهت رونق توليد و كاهش هزينه تامين مالي 

بنگاه ها دانست.
عباس آرگون در گفت وگو با ايبِنا درباره انتشار اوراق 
گواهي اعتبار مولد )گام( اظهار داشت: در دو سال 
اخير شاهد جهش نرخ ارز بوديم كه اين موضوع 
باعث افزايش شديد بنگاه ها به نقدينگي و سرمايه 

در گردش شده است.
وي با بيان اينكه هزينه تامين مالي براي بنگاه ها 
نيز تا حدودي بالاتر رفته است، افزود: براي درك 
بهتر نياز بنگاه ها بايد توجه داش��ته باشيم كه اگر 
مثلا بنگاهي با نرخ ارز 3 هزار و 800 توماني قصد 
تامين 100 واحد كالا را داشت به 100 تومان نياز 
داشت، اما نرخ دلار امروز به 13 هزار تومان رسيده 
و بنابراين اگر قصد تامين 100 واحد كالا را داشته 
باشد، دست كم به 300 تا 400 تومان نياز خواهد 
داشت.عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تصريح 
كرد: در ش��رايطي قرار داريم كه علاوه بر تحريم و 
محدوديت ه��اي خارجي، هزينه تامين مالي نيز 
براي بنگاه ها افزاي��ش يافته و همزمان ماليات ها 
افزايش يافته و ركود باعث كاهش سوددهي بنگاه ها 
شده است. تمامي اين عوامل موجب خروج بسياري 
از فعاليت هاي توليدي از صرفه و توجيه اقتصادي 
شده اس��ت.آرگون خاطرنشان كرد: متاسفانه در 
برخي صنايع يا از تكنولوژي برخوردار نيستيم يا با 
محدوديت در ورود آن از خارج از كشور مواجهيم 
و از سوي ديگر مواد اوليه گران به دست ما مي رسد 
و در نقل و انتقال پول هم مشكل داريم.وي گفت: 
در شرايط كنوني، انتشار اوراق گام و تامين مالي 
بنگاه ها از طريق اعتب��ار بانك ها مي تواند هزينه 

تامين مالي براي بنگاه ها را كاهش دهد. 
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لزوم ارتقاي جايگاه سهامداران خرد در تصميمات
گروه بورس| محمد امين خدابخش|

برقراري عدالت و منصفانه بودن معاملات همواره يكي 
از موضوعات مهم در تمامي بازارها اعم از سنتي و مدرن 
است. از آنجا كه بازارهاي سنتي همواره در طول زماني 
مسيري آهسته و تقريبا پيوسته را مي پيمايند، بسياري 
از چارچوب هاي حاكم بر آنها بر مبناي عرف و فرهنگ 
حاكم بر روابط بين فردي ش��كل مي گيرد. با توجه به 
آنكه قان��ون تجارت و قوانين منش��عب از آن به نوعي 
متاخر از عرف و سنت شكل گرفته اند، مي توان اين طور 
قلمداد كرد كه اين قوانين نقشي كمكي بر حسن انجام 
معاملات در بازارهاي سنتي دارند. همين نكته تفاوت 
بس��ياري ميان اين بازاره��ا و بازارهاي جديدتر ايجاد 
مي كند كه براي تداوم معاملات خود نيازمند چهارچوب 
قانوني دقيق براي تنظيم مناسبات بين فردي هستند.

     حاكميت شركتي چيست؟
امروزه يكي از قوانين مهم به كار گرفته شده در بازارهاي 
مالي به خصوص بازارهاي سهام توجه به اصول مالكيت 
شركتي است. مالكيت شركتي مجموعه اي از اصول و 
قواعد است كه در ضمن تعريف در بستر قانوني به تنظيم 
روابط بين سهامداران شركت و مديريت آن مي پردازد 
و با در نظر گرفتن مناس��بات ميان اشخاص مديريت 
را از مالكي��ت تفكيك مي كن��د. در صورتي كه قواعد 
حاكم بر اصول حاكميت شركتي به درستي اجرا شود 
انتظار مي رود كه تضاد منافع نه تنها ميان سهامداران و 
مديريت به خوبي كنترل شود بلكه از حقوق سهامداران 
خرد در مقابل اعمال نفوذ سهامداران ديگر نيز محافظت 

كافي به عمل  آيد. 

     حاكميت شركتي در ايران
 corporate( در ايران ني��ز مقوله حاكميت ش��ركتي
governance( در س��ال هاي اخير م��ورد توجه بوده 
است. آنطور كه مسوولان اعلام كرده اند بخشي از هدف 
اجرايي شدن اين طرح بهبود وضعيت اداره شركت ها و ارتقا 
جايگاه سهامداران خرد خواهد بود. در روز گذشته و مقارن 
با نخستين روز از دي ماه سال جاري لزوم اجراي سه بند 
از دستور العمل حاكميت شركت به شركت هاي بورسي 
و فرابورسي ابلاغ ش��د. در حالي دستورالعمل حاكميت 
شركتي آبان سال گذشته با اهدافي چون حمايت از حقوق 
سرمايه گذاران، پيشگيري از وقوع تخلفات و نيز ساماندهي 
و توس��عه بازار ش��فاف و منصفانه اوراق به��ادار به همه 
شركت هاي بورسي و فرابورسي ابلاغ شده كه سه بند مهم 
آن از روز اول دي لازم الاجرا شده شامل نحوه انتخاب عضو 
مستقل هيات مديره، تعداد اعضاي غير موظف و مستقل 

اعضاي هيات مديره و ميزان سهام وثيقه مديران است.
رئوس كلي اين دستورالعمل مشتمل بر اصول حاكميت 

ش��ركتي، هيات مدي��ره و مديرعام��ل، مجامع عمومي 
صاحبان سهام، نحوه انتخاب اعضاي هيات مديره و عضو 
مستقل هيات مديره، پاسخگويي و افشاي اطلاعات است. 
تمركز اصلي دستورالعمل بر افزايش اثربخشي و كارآمدي 
هيات مديره، نحوه سازماندهي، پذيرش مسووليت و ايفاي 
وظايف آنها است. در ضمن روابط اساسي بين هيات مديره، 
حضور عضو مستقل هيات مديره، كميته هاي هيات مديره، 
مديريت اجرايي، سهامداران و ساير ذي نفعان در ساختار 
حاكميت شركت بوده و همانطور كه گفته شده حمايت 
از حقوق س��رمايه گذاران، پيش گي��ري از وقوع تخلفات 
و نيز س��اماندهي و توسعه بازار ش��فاف و منصفانه اوراق 
بهادار طبق بندهاي 8، 11 و 18 ماده 7 قانون بازار اوراق 
به��ادار )مص��وب آذر 84 مجلس( و در راس��تاي اصلاح 
نهادي حاكميت شركتي طبق بند ح ماده 4 قانون برنامه 
پنجساله ششم توسعه، دستورالعمل حاكميت شركتي 
شركت هاي پذيرفته شده در بورس اوراق بهادار تهران و 
فرابورس ايران كه 27 تير 97 در ش��ش فصل، 44 ماده و 
24 تبصره به تصويب هيات مديره سازمان بورس بهادار 

هدف اصلي آن است.
در همي��ن خصوص »تعادل« ضم��ن گفت وگو با وحيد 
واشقاني فرهاني، كارش��اس حقوقي آشنا به قوانين بازار 
سرمايه در خصوص الزامات حاكميت شركتي و ملزومات 

تحقق آن به پرسش و پاسخ پرداخت.

     نفوذ اندك سهامداران خرد بر تصميم سازي 
شركت ها

واشقاني در مورد نقش اين دستورالعمل و اجرايي شدن 
آن براي سهامداران خرد گفت: در حال حاضر سهامداران 
خرد در عمل حقي جز خريد و فروش سهام ندارند. بخشي 
از اهداف اين سه بند افزايش حقوق اين دست از سهامداران 
در شركت ها است. با اين حال بايد توجه داشت كه اين مهم 

تنها با ابلاغ چنين دستورالعمل هايي مرتفع نمي شود. 
وي ادام��ه داد: اينكه با اين دس��ت از مق��ررات تا چه حد 
مي توان حاكميت ش��ركتي را در شركت ها مستقر كرد، 
امري اس��ت كه تا حدود زيادي به رويكرد س��هامداري 
در ش��ركت نيز ارتباط خواهد داش��ت. در ش��رايطي كه 
سهامداران به دنبال خريد و فروش كوتاه مدتي و كسب 
سود از اين طريق باشند، نمي توان زياد روي حصول نتايج 
مورد نظر قوانين خوش بين بود چرا كه ممكن است، اين 
قبيل دس��تورالعمل ها به نحوي اجرا شوند كه در واقع به 

هدف خود نرسند. 
اين كارش��ناس حقوقي اضافه كرد: نكته ديگر اينكه در 
حال حاضر قانون تجارت به خصوص در بحث شركت هاي 
سهامي عام در ايران يك قانون كهنه است كه اگر بخواهيم 
ب��ه نيازهاي موجود پاس��خي درخور بده��د نيازمند به 
روزآوري و اصلاح اس��ت. از آنجايي ك��ه اين امر تاكنون 

محقق نش��ده از اين رو تامين درخورد نياز بخش هايي از 
اقتصادي براي مثال بورس در حال حاضر به س��بب خلأ 
قانوني قابل تحقق نخواهد ب��ود.  وي افزود: از آنجايي كه 
سهامداران اقليت از اقتدار لازم برخوردار نيستند اجراي 
برخي از قوانين مانند مديران مستقل از سهامداران اكثريت 
ش��ركت اگرچه امري بسيار رو به جلو است، اما در نهايت 
قاب��ل دور زدن خواهد بود. دليل اصلي اي��ن امر جايگاه 

نداشتن سهامداران خرد از بعد قانوني است.
واش��قاني در خصوص اتخاذ تدابير لازم در جهت فراهم 
آوردن ملزومات به ثمر رسيدن حاكميت شركتي گفت: 
بهترين راه براي حصول بهينه اهداف حاكميت شركتي 
در ايران توانمند كردن سهامداران خرد به لحاظ حقوقي 
است. البته بايد توجه داشت كه صرف ايجاد قانون براي 
سهامداران خرد ما را به سر منزل مقصود نخواهد رساند. 
در صورتي ك��ه بخواهيم حاكميت ش��ركتي حضوري 
اثربخش در بازار س��رمايه داشته باش��د، بايد حضور در 
تصميم گيري هاي ذي نفعان عمده شركت را براي آنها پر 
منفعت تر كنيم. در اين راه يا سود مداخله بايد افزايش يابد 

يا هزينه آن كم شود. 
مدي��ر حقوقي كانون كارگ��زاران اف��زود: چنين اتفاقي 
تنها زماني محقق مي ش��ود كه سهامداران داراي اختيار 

رفتار جمعي باش��ند. براي مثال اگر مجموع سهامداران 
خرد به ح��د نصاب 10 درصد برس��ند، بتوانن��د داراي 
حق تصميم گيري باش��ند. وقوع چني��ن امري نيازمند 
ايجاد بسترهايي اس��ت كه از آن جمله مي توان به كانون 

سهامداران خرد اشاره كرد. 
اين كارشناس حقوقي افزود: از آنجايي كه سهامداران ما 
سهامداران صبوري نيستند شايد بهترين را براي حصول 
نتيجه مي تواند ايجاد تشكل هايي باشد كه در خصوص 
يك صنعت در حال فعاليت باش��د و از اين طريق انگيزه 
سهامداراي در يك صنعت را افزايش دهد. در حال حاضر 
آنچه كه در قانون بازار اوراق بهادار به آن اشاره شده است، 
تشكل هاي خود انتظامي همانند كانون  است. اين در حالي 
است كه اين كانون ها نيز در نهادهاي مالي آنچنان موفق 
عمل نكرده اند. از اين رو به نظ��ر مي آيد كه تحقق نيات 

حاكميت شركتي نيازمند اقدامات بيشتري است.

     لزوم بازبيني قانون تجارت
وي در پاسخ به اين سوال كه در صورت اصلاح قانون تجارت 
تغيي��ر در چه مواردي به نفع كارايي بازار دس��تروالعمل 
حاكميت ش��ركتي خواهد بود، گفت: قبل از هر چيزي 
بايد به اين نكته توجه كرد كه الزامات حاكميت شركتي 

بايد داراي پايگاه قانوني باش��د و از يك مقرره فراتر برود. 
در حال حاضر اين مقررات يك مقررات درون س��ازماني 
اس��ت. اگر بخواهيم كارايي حاكميت شركتي را افزايش 
دهيم الزامات آن بايد بخشي از قانون تجارت شود. ابلاغ 
حاكميت شركتي به خودي خود امري بسيار مهم است 
اما بايد توجه داشت كه اجراي موفقيت آن نيازمند ايجاد 
مقدمات و ملزومات اوليه بوده است كه يكي از آنها به روز 

رساني قانون تجارت است.

     لزوم توجه به فضاي كسب وكار
 واشقاني فراهاني در پايان با اشاره به شرايط كلي فضاي 
كسب و كار و تاثير الزامات حاكميت شركتي بر آن گفت: در 
صورتي كه با ارتقاي شفافيت و پرسشگري مديران مستقل 
نا كارآمدي هاي شركت ها كاهش  يابد مي توان گفت كه 
سودآوري شركت ها افزايش مي يابد ما بايد توجه داشت كه 
اين مهم زماني تحقق مي يابد كه ناكارايي شركت ها تماما 
ناشي از مسائل داخلي شركت ها باشد. اين در حالي است 
كه بخش بزرگي از ناكارامدي شركت ها وابسته به فضاي 
كسب و كار اس��ت و از اين رو نمي توان انتظار داشت كه 
حاكميت ش��ركت به عنوان عاملي اثرگذار در سودآوري 

شركت ها نقش بازي كند. 

سال۱۰۰درصديبورس
شاخص كل بورس تهران در نخستين ساعات معاملات ديروز با رشد ۶400 
واحدي به بيش از ۳۶۳ هزار رس��يد و ركورد رشد 100 درصدي از ابتداي 
سال را به ثبت رساند. به گزارش سنا، با ثبت اين ركورد تازه، سال 98 نيز در 
فهرست سال هايي قرار گرفت كه در آن حداقل يك بار شاخص سهام دو برابر 
شده است. ورود پول هاي تازه به بازار سرمايه و نوسان دلار در روزهاي اخير از 
دلايل اصلي شكل گيري موج تقاضا و ثبت بازدهي بالا اعلام شده است. نگاهي 
به معاملات ماه گذشته نشان مي دهد، شاخص سهام در آخرين ماه پاييز با 
تنها يك روز معاملاتي منفي، رشدي معادل 1۶ درصد را به ثبت رساند كه 
بيشترين رشد ماهانه اين نماگر از مهر 97 به شمار مي رود. همچنين در آذر 
تقريبا هيچ صنعتي شاهد افت ميانگين قيمت سهام زيرمجموعه هاي خود 
نبود و تمام گروه هاي بورسي سبزپوش شدند. اين در حالي است كه بازارهاي 
رقيب در مدت مشابه بدون بازدهي قابل توجهي باقي ماندند.  پيش از اين در 
سال 97 هم شاخص سهام تا اوايل مهر نسبت به ابتداي سال، رشدي بيش 
از دو برابر را تجربه كرد و به عدد 19۵ هزار واحد رس��يد .آمار معاملات بازار 
سرمايه به رقمي فراتر از 400 هزار ميليارد تومان رسيد، شركت هاي بزرگ 
بورسي 20 تا ۳0 درصد افزايش سود را تجربه و سود خوبي به سهامداران خود 
پرداخت كردند.  سال ٩٧ همچنين بازار سرمايه موفق به كاهش هزينه هاي 
معاملاتي شد كه اين اتفاق به نقدشوندگي بازار كمك كرد؛ ضمن اينكه اعمال 
نرخ صفر براي سود توزيع نشده از سوي سران سه قوه در سال قبل از آن مورد 
تصويب قرار گرفت و منجر به افزايش سرمايه ٦٣هزار ميليارد توماني در بازار 
سرمايه شد.  اگرچه شاخص سهام در ادامه مسير، در سطوح بالايي اوليه دوام 
نياورد و سقوط دلار، اصلاح قيمت سهام را به دنبال داشت، اما تحليلگران 
بورسي، كارنامه نهايي بازار سرمايه ايران را در اين سال درخشان توصيف 
كردند . سال 92 هم سالي شگفتي ساز براي بورس بود . شاخص كل بورس 
تهران در اين سال  با 40هزارو 974 واحد افزايش، معادل 107درصد رشد 

كرد؛ ارزش معاملات از 9۵ هزار ميليارد تومان فراتر رفت و نسبت به سال 
91 كه 2۶ هزار ميليارد تومان بود، چهار برابر شد؛ به اين ترتيب بازار سرمايه 
در سال 92 يكي از بيشترين بازدهي ها را براي سرمايه گذاران خود به ارمغان 
آورد. آن زمان، با افزايش قيمت رسمي دلار از هزار و 2۵0 تومان به 2 هزار 
و ۵00 تومان و رسيدن قيمت غيررس��مي به بالاي ۳ هزار و ۵00 تومان، 
شركت هاي بورسي در پيش بيني بودجه س��ال 92 خود با جهش مواجه 
شدند. اين جهش هم بيش از هر چيز معطوف به تاثير نرخ ارز بر شركت هاي 
صادرات محوري بود كه دارايي ارزي قابل ملاحظه اي در اختيار داشتند . 
بررسي معاملات بازار سرمايه در سال 92 نشان مي دهد كه بورس در اين 
سال در اختيار شركت هاي پتروشيمي، گروه فرآورده هاي نفتي و صنعت 
بانكداري بوده است. پس از يك رالي قدرتمند، اكنون توجه معامله گران به 
عوامل متعددي معطوف خواهد بود. بورس تهران كه سومين فصل سال را 
صعودي پشت سر گذاشت، آخرين فصل را هم پرقدرت كليد زد تا در ركود 
نسبي بازارهاي موازي، همچنان يكه تازي خود را حفظ كند.  هنوز البته براي 
پيش بيني روند قيمت ها در زمستان و روزهاي منتهي به بهار 99 دشوار است، 
با اين همه، حفظ سطوح بالاي ارزش معاملات مي تواند نقشي تعيين كنننده 
در روند قيمت ها داشته باشد و ديگر عوامل را حداقل در كوتاه مدت خنثي 
كند. در اين ميان گزارش  عملكرد شركت ها در آذرماه تا انتهاي هفته جاري 
نيز در مركز توجه فعالان بازار خواهد بود. اين موضوع به ويژه در خصوص سهام 
بنيادي و شركت هايي كه در گزارش هاي 9ماهه، سود قابل ملاحظه اي اعلام 
خواهند كرد، بيشتر صدق مي كند. گفته مي شود، بازار سهام به دليل شفافيت 
و نقدشوندگي بالا، قانون مدار بودن و همچنين تورم ساختاري كه در بودجه 
سال آتي نيز قابل مشاهده است، مي تواند شرايط مطلوب 9 ماه ابتدايي سال 
را حفظ كند . با اين فرض، بازار سرمايه در فصل پاياني سال نيز همچنان در 

فهرست گزينه هاي جذاب و پربازده  سرمايه گذاري بالانشين خواهد بود .

دليلنوسانشاخصچهبود
شاخص كل بورس تهران در نخستين ساعات معاملات ديروز با رشد ۶400 
واحدي از كانال ۳۶۳ هزار واحدي عبور كرد و هرچند با رنگ سبز به كار خود 
پايان داد اما در ساعات پاياني معاملات به كانال ۳۵9 هزار واحدي بازگشت. 
علت نوسان شاخص ديروز بورس تهران پرسشي بود كه كارشناسان بازار 
سرمايه در گفت وگو با سنا به آن پاسخ دادند. بهروز خدارحمي، با تاكيد بر 
اينكه در حال حاضر ريسك سيستماتيكي پيش روي بازار سرمايه نيست 
گفت: بررسي يك روزه روند شاخص ملاك خوبي براي تحليل بازار سرمايه 
نيست و بايد حركت بازار به شكل طولاني مدت بررسي شود. وي، با اشاره به 
اينكه اگر در يك دوره طولاني شاهد بازاري يك طرفه چه در سمت خريدار 
يا چه در سمت فروشنده باشيم اين بازار مطلقا مطلوب نيست، افزود: بازاري 
كه همه خريدار يا فروشنده هستند به هيچ عنوان قابل قبول نيست و فرآيند 
داد و ستد را مختل مي كند. اگر در مقطع خاص و كوتاه و به شكل تصادفي 
تعداد فروشندگان بر خريداران غلبه كند و با برعكس نشان دهنده پويايي بازار 
است. بهروز خدارحمي ادامه داد: نوسان هاي مقطعي كليت بازار را تحت تاثير 
قرار نمي دهد و به نظر مي رسد بازار سرمايه باتوجه به شرايط كلان اقتصادي و 
بازار هاي رقيب در شرايط صعود و رشد قرار دارد. اين كارشناس بازار سرمايه 
به شرايط صنايع كشور نيز اشاره كرد و افزود: ما از مرحله بازار صعودي، پر 
رونق يا نزولي عبور كرديم و به بلوغي رسيد كه صنايع پيشرو سخن گفتيم و 
طي يك سال گذشته نيز از اين مرحله گذشتيم. اكنون بايد به اين نكته توجه 
كنيم كه كدام يك از نماد ها در يك صنعت وضعيت بهتري دارد. ما در همه 
صنايع شركت هاي موفق داريم و بايد نماد ها را بررسي كنيم، نبايد تنها به يك 
صنعت خاص توجه كرد و گفت هر نمادي كه در اين صنعت حضور دارد موفق 
يا نا موفق است.  عليرضا تاج بر، عضو كانون كارگزاران بورس و اوراق بهادار 
عنوان كرد: رشد شتابان شاخص فضاي پر هيجاني را ايجاد كرده و بعضا يك 
خبر يا شايعه روي بازار تاثير مي گذارد و نوسان هاي مقطعي ايجاد مي كند. 

در آنسو برخي سرمايه گذاران بازار سرمايه به مرحله حفظ سود رسيده اند و 
يكي از مهم ترين دلايل نوسان هاي مقطعي بازار همين موضوع است. اين 
كارشناس بازار سهام ادامه داد: با توجه به نقدينگي حاضر بازار سرمايه، ركود 
بازار هاي موازي، انتظارات تورمي و بودجه، و نبايد به نوسان هاي مقطعي 
توجه ك��رد و كليت بازار و به خصوص نماد هاي بني��ادي و صادرات محور 
شرايط مطلوبي دارند. حميدرضا مهرآور، نيز در خصوص روند امروز شاخص 
بورس تهران گفت: نوسان شاخص امري طبيعي و ذات بازار است. زماني كه 
شاخص رشد چند روزه را تجربه مي كند، برخي سرمايه گذاران به ويژه معامله 
گران روزانه كه به نقطه مطلوب بازدهي رسيده اند از نماد خارج مي شوند و 
به نماد هاي ديگر وارد مي شوند و دليل نوسان امروز شاخص بورس تهران 
نيز همين موضوع است. البته علاوه بر آن امروز خبري منتشر شد مبني بر 
احتمال تعطيلي دو روزه به دليل آلودگي هوا كه كمي روي بازار تاثير گذرا بود. 
وي با اشاره به اينكه روند رو به رشد شاخص ادامه دارد، افزود: در حال حاضر 
هيچ ريسكي متوجه بازار سرمايه نيست و بر اساس نظر تحليل گران بنيادي 
وضعيت شركت ها مطلوب و بر اساس نظر تحليل گران تكنيكال واگرايي 
براي ش��اخص متصور نيست. سيد مصطفي صفاري، نيز در اين خصوص 
گفت: طي دو ماه گذشته شاخص بورس تهران رشد 20 درصدي را تجربه 
كرده و نوسان هاي مقطعي و كوتاه پس از اين رشد كم نظير طبيعي است. 
نوسان امروز شاخص نيز روند طبيعي بازار بود و دليل آن بيشتر به سيو سود 
توسط معامله گران بازمي گردد. اين كارشناس بازار سرمايه افزود: در حال 
حاضر شاهد انتشار گزارش هاي ماهانه توليد و فروش شركت ها هستيم و 
اكثر گزارش ها نيز روند مثبت را نشان مي دهند علاوه بر آن ريسك خاصي 
براي بازار سرمايه قابل تصور نيست. علاوه بر افزايش فروش و توليد شركت ها، 
ركود و افزايش ريسك در ساير بازارها همچون طلا و ارز نيز عامل ديگر افزايش 
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    م�روري بر عملكرد يك ماهه دو ش�ركت:  
شركت هاي صنايع كاغذس��ازي كاوه و شهد ايران 
با انتشار گزارش عملكرد فعاليت منتهي يك ماهه 
منتهي به ۳0 آذر ماه اعلام كردند درآمد تجمعي آنها تا 
انتهاي تاريخ ياد شده، به صورت افزايشي بوده است. به 
گزارش سنا، شركت صنايع كاغذسازي كاوه در دوره 
يك ماهه منتهي به ۳0 آذر ماه 1۳98، از محل فروش 
محصولات خود مبلغ 90 ميليارد و 47۶ ميليون ريال 
درآمد داشته است. »چكاوه« براساس عملكرد 9 ماهه 
س��ال مالي منتهي به 29 اسفند 1۳98، مبلغ 780 
ميليارد و 4۳۶ ميليون ريال درآمد داشته است كه 
نسبت به مدت مشابه در سال مالي گذشته، افزايش 
7۶ درصدي را نشان مي دهد. شركت شهد ايران در 
دوره يك ماهه منتهي به ۳0 آذر ماه 1۳98، از محل 
فروش محصولات خود 2 ميليارد و ۳۵1 ميليون ريال 
درآمد داشته است. »غشهد« براساس عملكرد 9 ماهه 
سال مالي منتهي به 29 اسفند ماه 1۳98، مبلغ 10۵ 
ميليارد و 4۵1 ميليون ريال درآمد داشته است كه 
نسبت به مدت مشابه در سال مالي گذشته، حكايت از 

افزايش 110 درصدي دارد.

    س�ود هر س�هم »وصنعت« تغيير چنداني 
نداشت:  شركت س��رمايه گذاري توسعه صنعت و 
تجارت در دوره ۳ ماهه منتهي به ۳0 آبان ماه 1۳98، 
به ازاي هر سهم خود 21۶ ريال كنار گذاشت كه نسبت 
به دوره مشابه در سال گذشته كه سود هر سهم 220 
ريال اعلام شده بود، از كاهش 2 درصدي برخوردار 
بود. شركت سرمايه گذاري توسعه صنعت و تجارت با 
سرمايه 4 هزار و ۵00 ميليارد ريال، صورت هاي مالي 
۳ ماهه نخست دوره مالي منتهي به ۳1 امرداد 1۳99 
را به صورت حسابرس��ي نشده منتشر كرد. شركت 
سرمايه گذاري توسعه صنعت و تجارت در دوره ياد 
ش��ده، مبلغ 970 ميليارد و 9۳9 ميليون ريال سود 
خالص كسب كرد و بر اين اساس مبلغ 21۶ ريال سود 
به ازاي هر سهم خود اختصاص داد كه نسبت به دوره 
مشابه در سال گذشته از كاهش 2 درصدي برخوردار 
است. اين شركت بورسي سود انباشته پايان دوره را با 
افزايش 82 درصدي نس��بت به دوره مشابه در سال 
گذشته، مبلغ ۵ هزار و 920 ميليارد و ۳10 ميليون 
ريال اعلام كرده است. »وصنعت« در دوره ۳ ماهه سال 
مالي منتهي به امرداد 98، به صورت حسابرسي شده، 
مبلغ 991 ميليارد و ۵۵4 ميليون ريال سود خالص 
كسب كرد و بدين ترتيب مبلغ 220 ريال سود به ازاي 
هر سهم خود اختصاص داده بود. همچنين براساس 
اين گزارش، ارزش بازار شركت سرمايه گذاري توسعه 
صنعت و تجارت در دوره ياد شده، با افزايش يك هزار 
و 47۵ ميليارد و 29 ميليون ريال به 14 هزار و 191 
ميليارد و ۳۵0 ميليون ريال رسيد. بهاي تمام شده 
اين ش��ركت نيز با افزايش يك هزار و 4۵0 ميليارد 
و ۶4۵ ميلي��ون ريال معادل 8 هزار و 4۵7 ميليارد و 
922 ميليون ريال محاسبه شد. »وصنعت« تعدادي از 
سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام شده معادل 
719 ميليارد و 79 ميليون ريال به مبلغ معادل يك 
هزار و ۶14 ميليارد و 847 ميليون ريال واگذار كرد 
و از اين بابت مبلغ 89۵ ميليارد و 7۶8 ميليون ريال 
سود كسب كرد. شركت سرمايه گذاري توسعه صنعت 
و تجارت طي اين دوره تعدادي از سهام چند شركت 
بورس��ي را با بهاي تمام شده 2 هزار و 1۶9 ميليارد و 

724 ميليون ريال خريداري كرد.

    تعيين سود ۲۰۸۰ ريالي هر سهم »شپديس«:  
مجمع عمومي شركت پتروشيمي پرديس تقسيم 
مبلغ 2 هزار و 80 ريال س��ود نقدي و ۳ هزار و 918 
ريال س��ود خالص براي هر س��هم اين شركت را در 
مجمع به تصويب رساند. مجمع عمومي عادي سالانه 
شركت پتروشيمي پرديس براي سال مالي منتهي به 
۳1 شهريور ماه 1۳98 در روز پنجشنبه 28 آذر ماه 
1۳98 برگزار شد. دستور جلسه مجمع عمومي سالانه 
“شپديس “ براي دوره مالي ذكر شده به شرح زير بوده 
است:  استماع گزارش هيات مديره و بازرس قانوني، 
تصويب صورت هاي مالي سال )دوره( مالي منتهي 
به ۳1 شهريور ماه 1۳98، انتخاب حسابرس و بازرس 
قانوني، انتخاب روزنامة كثيرالانتشار، انتخاب اعضاي 
هيات مديره، تعيين حق حضور اعضاي غير موظف 
هيات مديره و تعيين پاداش هيات مديره. براساس 
گزارش منتشر شده در خصوص اين جلسه، خلاصه 
تصميمات مجمع عمومي شركت پتروشيمي پرديس 
عبارت است از:  سود نقدي به ازاي هر سهم به مبلغ 2 
هزار و 80 ريال و سود خالص به ازاي هر سهم ۳ هزار 
و 918 ريال تصويب شد. سود خالص 2۳ هزار و ۵09 
ميليارد و ۶79 ميليون ريال و سود انباشته پايان دوره با 
لحاظ كردن مصوبات مجمع، 14 هزار و ۳89 ميليارد 

و 42۵ ميليون ريال اعلام شد.

    س�ود هر سهم »زمگس�ا« ۴5 درصد رشد 
داشت:  شركت كش��اورزي و دامپروري مگسال در 
دوره ۶ ماهه منتهي به ۳1 شهريور ماه 1۳98 به صورت 
حسابرسي شده، به ازاي هر سهم خود 490 ريال كنار 
گذاشت كه نس��بت به گزارش حسابرسي نشده در 
همين دوره كه س��ود هر سهم ۳۳9 ريال اعلام شده 
بود، از افزايش 4۵ برخوردار است. شركت كشاورزي 
و دامپروري مگسال با س��رمايه ۳00 ميليارد ريال، 
صورت هاي مالي ۶ ماهه نخست دوره مالي منتهي 
به 29 اس��فند 1۳98 را به صورت حسابرس��ي شده 
منتشر كرد. شركت كشاورزي و دامپروري مگسال 
در دوره ياد شده، مبلغ 14۶ ميليارد و 9۳۳ ميليون 
ريال س��ود خالص كس��ب كرد و بر اين اساس مبلغ 
490 ريال سود به ازاي هر سهم خود اختصاص داد كه 
نسبت به دوره مشابه در سال گذشته از افزايش 180 
درصدي برخوردار است. اين شركت بورسي افزايش 
ساير درآمدهاي غيرعملياتي – اقلام متفرقه را از جمله 
دلايل افزايش 4۵ درصدي در سود هر سهم در گزارش 
حسابرسي شده اعلام كرده است. »زمگسا« در دوره 
۶ ماهه سال مالي منتهي به اس��فند 97، به صورت 
حسابرسي شده، مبلغ ۵2 ميليارد و ۵8۶ ميليون ريال 
سود خالص كسب كرد و بدين ترتيب مبلغ 17۵ ريال 

سود به ازاي هر سهم خود اختصاص داده بود.

گروه بورس|
در پايان معاملات روز گذش��ته بازار س��هام، شاخص 
همچنان بر م��دار صعود حركت كرد. ط��ي اين روز 
شاخص كل بورس تهران در حالي فعاليت روزانه خود 
را پايين تر از كانال ۳۶0 هزار واحدي به اتمام رساند كه 
در خلال معاملات روز دوش��نبه و تا ساعات مياني در 
حدود ۶ هزار و 400 واحد رشد كرده بود. اين امر سبب 
شد تا به رغم توانايي نماگر ياد شده براي لمس كانال 
۳۶۳ هزار واحدي، تثبيت آن درس��طح مورد اش��اره 
حداقل براي كوتاه مدت در هاله اي از ابهام قرار گيرد. 
تامل در معاملات روز دوشنبه مخصوصا واگرايي شكل 
گرفته بين نماگرهاي كل و كل هم وزن بورس تهران 
حكايت از آن دارد كه رش��د تقريبا بدون مانع قيمت 
نمادهاي كوچك تر در هفته هاي اخير سبب شده تا 
ش��كاف قيمتي ميان نمارهاي ياد شده و سهم هاي 
بنيادي افزايش ياب��د؛ نكته اي كه به اصلاح قيمت  در 

نمادهاي كم وزن بازار و رش��د نمادهاي سنگين وزن 
انجاميده است. افزايش سطح شاخص كل در روز اخير 
و همزماني اين رويداد با كاهش 2۵۶ واحدي شاخص 
هموزن نيز به همين دليل بوده است.  همان طور كه در 
اواسط مهرماه شاهد بوديم، واژگوني قيمت در نمادهاي 
كم حجم اگرچه در هريك به تنهايي آسيبي به بازارها 
نمي زند اما عاملي اس��ت كه در ص��ورت همه گيري 
مي تواند به اصلاحي سنگين در شاخص هاي بورس 
و فرابورس منتهي شود. مطابق با آنچه كه بسياري از 
كارشناسان نيز پيشتر مطرح كرده اند ماهيت حبابي 
معاملات در نمادهاي مورد بحث مي تواند بر احتمال 

افت سراسيمه قيمت ها بيش از پيش مي افزايد. 

     سمت و سوي حركت شاخص ها
بر اساس آمارهاي معاملاتي به ثبت رسيده طي روز 
دوشنبه اكثر شاخص هاي بورس با رشد مواجه شدند 

به طوري كه شاخص  قيمت »وزني - ارزشي« با 707 
واحد افزايش مع��ادل 0.74 درصد به 9۶ هزار و 1۵2 
واحد، شاخص كل »هم وزن« با )2۵0( واحد كاهش 
معادل )0.22( درص��د به 112 ه��زار و ۶0۵ واحد، 
شاخص قيمت »هم وزن« با )1۶7( واحد افت، معادل 
)0.22( درصد به 7۵ هزار و 20۳ واحد، شاخص آزاد 
شناور با 2112 واحد رشد، معادل 0.۵0 درصد به 42۶ 
هزار و ۳۶9 واحد، ش��اخص بازار اول با 1974 واحد 
افزايش معادل 0.77 درصد به 2۵7 هزار 4۶4 واحد 
و شاخص بازار دوم با ۵144 واحد رشد معادل 0.۶9 
درصد، به 742 هزار و ۵۶7 واحد رسيد. از سويي ديگر 
در روز اخير 7 نماد » فارس با 909 واحد، كگل با ۳۵2 
واحد، كچاد با ۳1۶ واحد، فولاد با 289 واحد، تاپيكو با 
20۵ واحد، واميد با 189 واحد و شبريز با 170 واحد« 
رشد، بيشترين تاثير مثبت را بر شاخص كل بورس بر 

جاي گذاشتند.

شاخص كل بورس، ناكام از فتح پله 360 هزارم
     نگاهي به تغييرات صنايعمروريبرمعاملاتبازارسهام

همچني��ن در اي��ن روز ش��اخص هاي صنايع تالار 
شيشه اي نيز با رشد مواجه شدند به طوري كه شاخص 
صنايع »محصولات چوبي ب��ا 2024۳ واحد صعود 
معادل 4.74 درصد به 447 هزار و ۶79 واحد، انتشار 
و چاپ با ۵74۳0 واحد افزايش معادل 4.۶4 درصد 
به يك هزار 29۶ واحد، كانه فلزي 288۶ واحد رشد 
معادل ۳.4۳ درصد به 87 هزار و 28 واحد، اطلاعات و 
ارتباطات )8( واحد افت معادل )2.49( درصد به ۳99 
واحد، وسايل ارتباطي با )40۵( واحد كاهش، معادل 
)2.8۵( درصد به 1۳ هزار و 794 واحد، قند و شكر با 
)208۶( واحد ريزش معادل )۳.0۵( درصد به ۶۶ هزار 
و ۳29 واحد، محصولات چرمي با )۵7۳( واحد كاهش 
معادل )4.۳1( درصد به 12 هزار و 710 واحد« رسيد.

در عين حال نگاهي به آمارهاي معاملاتي بازار سهام 
حكايت از آن دارد كه در روز ياد ش��ده قيمت سهام 
نمادهاي »سفار، غسالم، سدشت، نبروج، سهگمت، 
فپنتا و سيستم« بيشترين افزايش قيمت و نمادهاي 
»غشصفا، ددام، وصنا، قصفها، قزوين، وملي و شلعاب« 
بيشترين كاهش قيمت را در بازار سهام رقم زدند و در 

تابلوهاي بورس به ثبت رسيدند.

به اين ترتيب، در پايان داد و ستدهاي روز قبل بورس 
تهران، در 7۳2 هزار نوبت معاملاتي، ۶ ميليارد و ۳۵0 
ميليون برگه اوراق بهادار ب��ه ارزش ۳۳ هزار و 177 

ميليارد تومان در بورس معامله شد.

     عملكرد فرابورس
 در فرابورس نيز سمت و سوي كلي معاملات تشابه 
بسياري به بورس داشت در اين روز به رغم رشد ۳.۵ 
واحدي شاخص كل، سطح كلي قيمت ها نسبت به 
ساعات مياني معاملات پايين تر بود. همين امر سبب 
شد تا شاخص كل فرابورس كه در ابتداي معاملات 
روز دوشنبه از سطح 4 هزار و ۶80 واحد فراتر رفته 
بود، در زير س��طح 4 ه��زار و ۶20 واحد به عملكرد 
روزان��ه خود خاتمه ده��د. بر اين اس��اس در پايان 
معاملات فرابورس ايران شاخص كل بازار ياد شده 
با ۳ واحد رشد و به رقم 4۶14 واحد رسيد و ارزش 
روز بازار اول و دوم فرابورس به بيش از 2۶۵ تريليون 
تومان بالغ ش��د. در اين روز معامله گران فرابورس 
بيش از سه ميليارد س��هام حق تقدم و اوراق مالي 
در قالب 44۵ ه��زار نوبت معامله و به ارزش 20۶7 

ميليارد تومان داد و ستد كردند.



تشكلها6اخبار

در نشست فعالان اقتصادي صورت گرفت

»لايحه ارتقاي بازار سرمايه« در بوته نقد
تعادل |

نظرات بخش خصوصي در مورد »پيش نويس 
لايحه اصلاح و ارتقاي بازار سرمايه« در حضور 
نمايندگاني از س�ازمان ب�ورس و اوراق بهادار 
تبيين شد. از نظر فعالان بازار سرمايه، لايحه اي 
كه سازمان بورس و اوراق بهادار تدوين كرده، 
منجر به تشديد محدوديت ها در بازار سرمايه 
خواهد شد و انتظار آنان اين است كه اصلاحات 
مورد نظرشان در اين پيش نويس اعمال شود. 
به طور نمون�ه يك�ي از ايرادهايي ك�ه فعالان 
اقتصادي به لايحه ارتقاي بازار س�رمايه وارد 
كردند، وضع ماليات بر عايدي سرمايه است. به 
گفته آنها، ماليات بر سود سهام به منزله ماليات 
مضاعف اس�ت و اگرچه در لايحه نرخ ماليات 
يك درصد تعيين شده اما ممكن است اين نرخ 
در مجلس افزايش پيدا كند و مشكل ساز شود. 
از ديگر مسائل مطرح ش�ده اين بود، بر لايحه 
تدوين ش�ده، رويكرد كنترلي ش�ديد حاكم 
است، كه در نتيجه حاكم شدن اين پارادايم بر 
بازار، براي مديران ش�ركت ها پرونده تشكيل 
شده و آنها از بازار خارج شدند. توليد و انباشته 
شدن قوانين در اين حوزه نيز از ديگر مواردي 
بود كه مورد انتقاد بخش خصوصي قرار گرفت، 
اين درحالي است كه به گفته آنها، اكنون لازم 
است، تنقيح قوانين صورت گيرد و به تعبيري 
قوانين كوچك شود كه امكان اجراي آن وجود 
داشته باشد. در همين حال، رييس كميسيون 
ب�ازار پول و س�رمايه اتاق تهران، از تش�كيل 
كميته اي مشترك ميان كميسيون بازار پول و 
سرمايه اتاق بازرگاني تهران و سازمان بورس 
و  اوراق بهادار براي بررسي و رفع دغدغه هاي 
فعالان اقتصادي در پيش نويس لايحه خبر داد 
و ابراز اميدواري كرد كه نظرات بخش خصوصي 
تا پيش از ارس�ال پيش نويس لايح�ه ارتقاي 
بازار سرمايه به مجلس شوراي اسلامي در آن 

اعمال شود. 

    تعدد قوانين در مورد بازار سرمايه
نماين��دگان بخش خصوصي در تازه ترين نشس��ت 
خود، با نقد و بررسي آنچه به عنوان پيش نويس لايحه 
اصلاح و ارتقاي بازار سرمايه در سازمان بورس تدوين 
ش��ده اس��ت، نظرات اصلاحي خود را عنوان كرده و 
خواستار در نظر گرفته شدن اين نظرات براي تدوين 

نهايي لايحه ارسالي به مجلس شدند.
در ابتداي اين جلسه و پيش از آغاز اين بحث، آرش 
ابجدپور، كارش��ناس اين كميس��يون، به بازخواني 
مهم تري��ن رويدادهاي ب��ازار پول و س��رمايه طي 
هفته ه��اي اخير پرداخت. او با اش��اره ب��ه رونمايي 
از نخس��تين فراصندوق بازار س��رمايه عنوان كرد 
ك��ه فراصن��دوق س��تارگان ب��ه عنوان نخس��تين 
فراصندوق بازار س��رمايه با هدف توسعه زيست بوم 
س��رمايه گذاري جس��ورانه كش��ور رونمايي شد و 
تفاهمنامه سرمايه گذاري و مشاركت در اين صندوق 
ميان موسسان و سرمايه گذاران كليدي آن به امضا 
رس��يد. او همچنين از تصويب طرح تسهيل تسويه 
بدهي بدهكاران بانكي در مجمع تشخيص مصلحت 
خبر داد و در بخش ديگري از س��خنان خود گفت: 
بانك مركزي با ابلاغ آيين نام��ه ماده 14 الحاقي به 
قانون مبارزه با پولش��ويي به شبكه بانكي، عمليات 
شناسايي پول ها و اموال مش��كوك را اجرايي كرد. 

برخي مواد اين آيين نامه در نظام بانكي آغاز شده و 
مواد باقيمانده تا بهار سال آينده اجرايي خواهد شد. 
ابجدپور با اشاره به آنچه تعدد متون قانوني راجع به 
بازار س��رمايه  مي خواند، گفت: تجميع كليه قوانين 
بازار س��رمايه با عنوان يك قانون از جمله نيازهاي 
اين بازار است. اما بخش مهمي از پيش نويس مذكور 
به اصلاح مواد قانوني قوانين سابق اختصاص دارد و 
عدول قانون حاضر از قانوني كه موجد و تعريف كننده 
س��اختار بازار س��رمايه باش��د، يك��ي از مهم ترين 

ايرادهاي آن است. 
ابجدپ��ور در ادام��ه به ص��ورت تفصيل��ي بندهاي 
پيش نويس قانون ارتقاي بازار سرمايه را قرائت كرده 
و به اي��رادات آن در 6 بخش »تعاريف و كليات، مواد 
مربوط به حسابرس و بازرس قانوني، مواد مربوط به 
امور كيفري و انضباطي، مواد مربوط به اطلاع رساني 
و افشاي اطلاعات، مواد مربوط به حاكميت شركتي 
و مواد مربوط به ش��ركت س��پرده گذاري و تس��ويه 
وجوه« اشاره كرد. او براي نمونه با اشاره به ماده 4 اين 
پيش نويس كه از ضرورت عضويت رييس س��ازمان 
بورس در ش��وراي پول و اعتبار س��خن گفته است، 
توضيح داد: تركيب شوراي پول و اعتبار در ماده 18 
قانون پولي و بانكي تعريف ش��ده و تغيير مفاد قانون 

مذكور در اين قانون موضوعيت ندارد. 
او همچنين با اشاره به ماده 5 اين پيش نويس گفت 
كه به موجب اين ماده، تصميمات و اقدامات سازمان 
در مقام نظ��ارت بر بازار س��رمايه و تنظيم گري آن 
مشمول فراز پاياني ماده 11 قانون مسووليت مدني 
مصوب 1339 بوده و س��ازمان و ماموران آن مصون 
از هرگونه ادعا و تعقيب حقوقي و قضايي هستند. اما 
به گفته ابجدپور در ماده 11 قانون مسووليت مدني، 
كارمندان دولت و ش��هرداري ها و موسسات وابسته 
به آنها كه به مناسبت انجام وظيفه عمداً يا درنتيجه 
بي احتياطي خساراتي به اشخاص وارد كنند شخصاً 
مس��وول جبران خسارت وارده هس��تند، اما هرگاه 
خسارات وارده مستند به عمل آنان نبوده و مربوط 

به نقص وس��ايل ادارات يا موسسات مزبور باشد در 
اين صورت جبران خسارت بر عهده اداره يا موسسه 

مربوطه است.
همچني��ن بنابه اظه��ارات او، م��واد 13 ت��ا 23 به 
موضوعات مالياتي پرداخته است كه بهتر است اين 
م��واد در قالب اصلاحيه و الحاقي��ه در متون قوانين 
ماليات��ي نظير قانون ماليات هاي مس��تقيم و قانون 

ماليات بر ارزش افزوده جانمايي شوند.
او در م��ورد م��واد 39 تا 41 هم كه ب��ه درجه بندي 
مجازات هاي انضباطي، اقدامات ترميمي و اصلاحي 
اختصاص يافته اس��ت، گفت: به موج��ب اين مواد، 
تغيير عمده اي در فرآيند رسيدگي به تخلفات در بازار 
س��رمايه بدون توجه به اصل تفكيك قوا و اختيارات 
صورت گرفته اس��ت. به طوري كه سازمان به واضع، 
مجري و ناظر ب��ر اجراي مقررات، تبديل ش��ده كه 
خود و بدون دخالت ديگر اركان در خصوص تخلفات 
مهم بازار س��رمايه هم مقررات وضع كرده و در عين 
انش��اي رأي، رأي صادره را اج��را  مي كند؛ بي آنكه 
امكان اعتراض و دادخواهي موث��ري از اقدامات آن 

وجود داشته باشد.
در ادامه اين نشست، امين بديع صنايع، رييس اداره 
پيشگيري و ارتقاي سلامت بازار سرمايه با ارايه اين 
توضيح كه فرآيند تغيير قوانين بازار س��رمايه از دو 
س��ال پيش آغاز شده اس��ت، عنوان كرد كه لايحه 
ارتقاي بازار سرمايه پس از تدوين براي نظرخواهي 
روي سايت س��ازمان قرار گرفت و براي آن فراخوان 
عمومي اعلام شد. بر اين اساس، نظرات ارايه شده از 
بورس ها، كانون ها و اشخاص حقيقي جمع بندي شد 
و در عين حال، اين لايحه توسط قضات و حقوقدانان 
نيز مورد بررس��ي قرار گرفت. او ادامه داد: اين لايحه 
پس از تصويب در شوراي عالي بورس در آذرماه سال 
1397 به وزارت امور اقتصاد و دارايي و مجلس ارجاع 
شده اس��ت. البته به دليل پايان دوره مجلس دهم، 
احتمالا اين لايحه در س��ال آينده در مجلس مورد 

بررسي قرار گيرد.

     معضل انباشتگي قوانين
از سوي ديگر، فريال مستوفي، رييس كميسيون بازار 
پول و سرمايه اتاق تهران، نيز با بيان اينكه اتاق تهران 
و سازمان بورس در يك جبهه قرار دارند و خواسته 
آنها ارتقا و تعميق بازار س��رمايه است، افزود: از نظر 
بخش خصوصي اين لايحه نيازمند بازنگري است و 
هدف از بررسي اين لايحه در كميسيون آن بوده، كه 
مشكلي براي س��ازمان و فعالان بازار سرمايه ايجاد 
نشود. كانون هاي سرمايه گذاري نيز اعلام  مي كنند 
كه در زم��ان تدوين لايح��ه نظرات خ��ود را اعلام 
كرده اند اما در نهايت اين نظرات اعمال نشده است.

محس��ن خدابخش نيز كه به نمايندگي از سازمان 
بورس و اوراق بهادار در اين نشست حضور يافته بود، 
طي سخناني توضيح داد كه سازمان به موجب اين 
لايحه سعي  مي كند، بسياري از موارد نظارتي را به 
كانون ها واگذار كند و هم��ه آنچه كه در اين لايحه 
ذكر ش��ده براي برخورداري از پشتوانه قانوني است 
كه سازمان براي وضع مقررات نياز دارد. او خطاب به 
رييس و اعضاي كميسيون بازار پول و سرمايه اعلام 
كرد كه از پيشنهادات كميسيون براي اصلاح لايحه 

استقبال  مي كند.
عباس آرگون، نايب رييس اين كميسيون نيز در ابتدا 
اين پرسش را مطرح كرد كه اساسا وقتي اين لايحه 
در ش��وراي عالي بورس به تصويب رس��يده، امكان 
اصلاح آن وج��ود دارد؟ كه خدابخ��ش اعلام كرد، 
امكان بازنگري در آن وجود دارد.  آرگون در ادامه با 
بيان اينكه لايحه ارتقاي بازار سرمايه، سومين قانون 
در م��ورد اين بازار خواهد ب��ود از پيچيدگي قوانين 
در اين ح��وزه انتقاد كرد وگفت: ما ش��اهد توليد و 
انباشته شدن قوانين در اين حوزه هستيم در حالي 
كه اكنون لازم اس��ت، تنقيح قوانين صورت گيرد و 
به تعبيري قوانين كوچك شود كه امكان اجراي آن 

وجود داشته باشد. 
او همچنين عنوان كرد كه بازار س��رمايه متناسب با 
گسترش حجم كار، س��اختار خود را اصلاح نكرده 

است و نسبت به سازمان هاي هم سن خود بروكراسي 
بيش��تر و پيچيده تري دارد. آرگون در ادامه با انتقاد 
از اينك��ه درباره موضوعي مانن��د ماليات در قوانين 
مختلف از جمله برنامه 5 س��اله، قان��ون رفع موانع 
توليد، بودجه و حالا بازار س��رمايه اظهارنظر ش��ده 
اس��ت، گفت: يك فع��ال اقتصادي چگون��ه بايد به 
همه اين قوانين اش��راف داشته باش��د تا با مشكلي 

مواجه نشود.
در ادامه، مجي��د زماني از فعالان بازار س��رمايه نيز 
گفت: تصور ما اين اس��ت س��ازمان ب��ورس و اوراق 
به��ادار با نيت خير و براي رفع ريس��ك هايي كه در 
بازار سرمايه موجود است، لايحه ارتقاي بازار سرمايه 
را تدوين كرده اس��ت. در اين صورت مس��اله مهم 
چگونگي رفع ريسك هايي است كه سازمان بورس 
با آن مواجه است. حال آنكه به نظر  مي رسد، سازمان 
بورس به جاي پيش��گيري و توانمندسازي فعالان 
بازار، تمركز خود را بر تنبيه و مجازات معطوف كرده 
است. در حالي كه اين سازمان توان بر دوش كشيدن 

اين بار تنبيهي را ندارد.
او افزود: از دو سال پيش پارادايم جديد سازمان اين 
بوده است كه به جاي پيش��گيري و توانمندسازي، 
قوانين متعددي وضع كرده و براي اجرا به كاركنان 
خود ابلاغ كرده و كاركنان س��ازمان نيز از اين نظر 
تحت فشار هستند. زماني در ادامه به ايرادهايي كه 
به لايحه ارتقاي بازار سرمايه وارد  مي دانست اشاره 
ك��رد و يكي از اين موارد را وض��ع ماليات بر عايدي 
سرمايه دانست. به گفته او، ماليات بر سود سهام به 
منزله ماليات مضاعف اس��ت و اگرچه در لايحه نرخ 
ماليات يك درصد تعيين ش��ده اما ممكن است اين 
نرخ در مجلس افزايش پيدا كند و مشكل ساز شود.

او همچنين با اش��اره به اينكه بر لايحه تدوين شده، 
رويكرد كنترلي شديد حاكم است، ادامه داد: تصور 
كنيد كه در نتيجه حاكم شدن اين پارادايم بر بازار، 
براي مديران شركت ها پرونده تشكيل شده و آنها از 
بازار خارج ش��دند، آيا  مي دانيد كه به جاي آنها چه 

كساني وارد بازار خواهند شد؟
عليرضا توكلي كاش��ي، يكي ديگر از كارشناس��ان 
سرمايه نيز با اشاره به ايرادات لايحه، پيشنهاد كرد 
كه براي بررسي هر يك از بخش هاي شش گانه لايحه 
كه توس��ط ابجدپور ارايه شد، يك كميته تخصصي 
با حضور نماينده اي از كميس��يون، فع��الان بازار و 

سازمان بورس اوراق بهادار تشكيل شود.
محمد هادي موقعي از انجمن ملي ليزينگ هم با بيان 
اينكه تنظيم قوانين، همواره با پشتوانه نگرش هاي 
اس��تراتژيك انجام  مي گيرد، چند پرسش را مطرح 
كرد؛ از جمله اينكه آيا اصلاح قانون بازار س��رمايه با 
اس��تراتژي افزايش عمق بازار صورت گرفته است؟ 
پرس��ش ديگر او اين بود كه آيا مفروضات بنيادين 
تسهيل كسب وكار در لايحه جديد ديده شده است؟ 
او در پرسش سوم خود درباره خاستگاه اين تغييرات 
پرسيد و اينكه خاستگاه آن، ذي نفعان بازار بوده اند؟ 
او گفت اگر اين موارد مدنظر قرار گيرد به غناي لايحه 
خواهد افزود.در ادامه، رييس كميس��يون بازار پول 
و س��رمايه اتاق تهران اعلام كرد كه مباحث مطرح 
ش��ده، حاكي از آن است كه دو طرف، نسبت به رفع 
ايرادات وارده به لايحه ارتقاي بازار سرمايه عزم جدي 
دارند. فريال مستوفي ادامه داد: مساله اين است كه 
سياس��ت گذار و قانونگذار در كشور ما روش صحيح 
نگارش قانون را بلد نيس��ت و قوانين طوري نگاشته 
 مي شود كه تفاسير متعددي از آن قابل احصا است.

ايران صدرنشين رشد توليد فولاد
 انجمن جهاني ف��ولاد در تازه ترين آمار خود منتهي 
به 9 آذر 98 )11 ماهه 2۰19( خبر از رشد توليد 5.3 
درصدي فولاد ايران نسبت به دوره مشابه داد، درحالي 
كه رشد متوسط كش��ورهاي جهان 2.7 درصد ثبت 
شده است. ايميدور به نقل از انجمن جهاني فولاد آمار 
داد كه رشد توليد فولاد خام )مياني( ايران همچنان 
دو برابر رش��د جهاني اس��ت و در 11 ماه سال2۰19 
ميلادي به رقم 5.3 درصد نس��بت به مدت مشابه در 
سال 2۰18 رسيد، در حالي كه توليد جهاني اين فلز 
راهبردي رش��د2.7 درصدي را در اين مدت به ثبت 

رسانده است.
 انجمن جهاني فولاد در 11 ماهه سال 2۰19 ميلادي، 
آمار توليدفولاد ايران را رقم 23ميليون و 648 هزارتن 

ثبت كرد كه در مقايس��ه با توليد سال 2۰18 كه رقم 
22ميليون و 452هزارتن ب��ود، افزايش5.3 درصدي 
را نش��ان مي دهد. توليد فولاد خام ايران در ماه نوامبر 
2۰19 ميلادي )1۰ آبان ت��ا 9 آذر 98( با كاهش 2.6 
درصدي نسبت به ماه مشابه در سال 97 روبه رو شد و 
به دو ميليون و 13۰ هزارتن رسيد. اين رقم در نوامبر 

سال گذشته دو ميليون و 187 هزار تن بود. 
همچنين بررسي آمار توليد 64 كشور فولادساز جهان 
نيز از ابتداي ژانويه تا پايان اكتبر 2۰19 ميلادي )11 
دي 97 ت��ا 9 آبان 98( يك ميلي��ارد و 684 ميليون و 
194هزار تن ثبت شد كه حاكي از رشد2.7 درصدي 

نسبت به مدت مشابه سال 2۰18 است. 
مي��زان توليد فولادس��ازان جه��ان در نوامبر 2۰19 

ميلادي، با يك درصد افت نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته به 147 ميليون و 791 هزارتن رسيد. اين رقم 
در نوامبر سال 2۰18 ميلادي 149ميليون و 356 هزار 
تن ثبت ش��ده بود. آمار 11ماهه سال 2۰19 ميلادي 
نشان مي دهد كه به ترتيب چين با توليد 9۰4 ميليون و 
177 هزارتن، هند با 1۰1 ميليون و954 هزار تن، ژاپن 
با 91ميليون و 527 هزار تن، امريكا با 8۰ ميليون و 615 
هزار تن و كره جنوبي با 66 ميليون و 32 هزارتن پنج 
كشور برتر فولادساز جهان بودند. براساس اين گزارش، 
ايران اكنون در بين بيش از 6۰ كشور جهان رتبه دهمين 
فولاد س��از را به خود اختصاص داده و پيش بيني شده 
با دس��تيابي به ظرفيت 55 ميليون تني در 14۰4 به 

جايگاه هفتمين فولاد ساز برسد. 

آيين نامه جديد بخش خصوصي براي اجرا ابلاغ شد

تسهيل عضويت در اتاق بازرگاني
جديدتري��ن آيين نامه عضويت در اتاق هاي بازرگان��ي براي اجرا به اين 
اتاق ها ابلاغ شد و بر اساس آن تعدادي از بندهاي قوانين گذشته اصلاح و 
تسهيل شده اند. بر اساس اعلام اتاق بازرگاني تهران، آيين نامه جديد كه 
در مردادماه امسال تصويب شده براي اجرا به اتاق هاي بازرگاني سراسر 
كش��ور ابلاغ شده اس��ت و از اين پس فعالان اقتصادي براي عضويت در 
اين اتاق ها بايد بر اس��اس آيين نامه جديد عمل كنند. آيين نامه جديد 
جايگزين آيين نامه اي شده است كه از س��ال 1374 اجرا مي شد. يكي 
از شرايطي كه در آيين نامه جديد تسهيل شده است، حذف شرط ارايه 
گواهي عدم سوء پيشينه براي دريافت يا تمديد كارت عضويت در اتاق هاي 
بازرگاني است. همچنين متقاضيان عضويت در اتاق ديگر نيازي به ارايه 
اسناد مالكيت براي معرفي دفتر كار خود ندارند. دارا بودن پروانه فعاليت 
اقتصادي اعم از توليدي، توزيعي، كشاورزي، خدماتي و خدمات وابسته 
اين فعاليت ها و ساير فعاليت هايي كه از سوي وزارت امور اقتصادي و دارايي 
به عنوان رشته هاي اشتغال معرفي شده اند، شرط اصلي دريافت كارت 
عضويت اتاق بازرگاني اعلام شده و در آيين نامه جديد ارايه معرفي نامه از 
پارك هاي علم و فناوري و مراكز رشد يا گواهي ثبت در دفتر جاري الزامي 

شده است. يكي ديگر از شرايطي كه در سال هاي گذشته بحث هاي فراواني 
درباره آن مطرح شده بود و از سوي اتاق بازرگاني اصلاح شده، بحث كارت 
پايان خدمت متقاضيان آقايان بود. بر اساس آيين نامه جديد داشتن برگ 
پايان خدمت نظام وظيفه يا برگ معافيت براي آقايان مشمول از شروط 

عضويت حذف شده است. 
اتاق در آيين نامه جديد خود حداقل سن ورود به اتاق را از 23 به 2۰ سال 
كاهش داده اما حداقل مدرك تحصيلي ديپلم به شرط ها اضافه شده، در 
حالي كه تا پيش از اين شرط تحصيلي براي ورود به اتاق وجود نداشت. 
همچنين ديگر نيازي به معرف حقيقي و حقوقي براي عضويت وجود ندارد. 
بر اساس آيين نامه جديد نحوه عضويت در اتاق هاي بازرگاني، مدت اعتبار 
كارت عضويت حقيقي يا حقوقي بنا به درخواست متقاضي، حداقل يك و 
حداكثر 5 سال است در حالي كه بر اساس آيين نامه قبلي، كارت عضويت 
حقيقي و حقوقي تنها يك ساله صادر مي شد و اگر دو سال از اتمام اعتبار 
كارت هاي بازرگاني بگذرد، سوابق حذف شده و فرد بايد مجددا مراحل 
ثبت نام را طي كند. در آيين نامه جديد نيز تاكيد شده كه كارمندان دولت 

اجازه عضويت در اتاق هاي بازرگاني را ندارند. 

رييس اتاق مشترك ايران و سوييس مطرح كرد

تبعات عدم تصويب لوايح FATF براي اقتصاد كشور 
به گفته نظام مافي به احتمال زياد لوايح مربوط به FATF در مجمع 
تشخيص مصلحت نظام تصويب شود چراكه عدم تصويب آن مشكلات 

جدي تري را براي اقتصاد ايران به همراه خواهد داشت. 
 به گزارش پايگاه خبري اتاق تهران، انتشار خبر تصويب دو لايحه 
باقي مانده FATF )پالرمو و CFT( در 3۰ آذرماه، واكنش بسياري 
از فعالان اقتص��ادي و تحليل گران را برانگيخت. هرچند يك عضو 
مجمع تشخيص مصلحت نظام در نهايت تصويب اين لوايح در صحن 
را تكذيب و از تاييد آن در كميسيون مشترك مجمع تشخيص گفت 
با اين حال، فرصت زيادي براي تصميم گيري در اين باره باقي نمانده 
اس��ت. لوايحFATF درحالي در بلاتكليفي قرار گرفته كه تبادلات 
مالي ايران از طريق كانال مالي ايران و اروپا موس��وم به اينستكس 
هن��وز عملي نش��ده و كانال مالي س��وييس براي ص��ادرات اقلام 
بشردوستانه به ايران هم به مجوز اوفك نياز دارد. در همين رابطه، 
ش��ريف نظام مافي، رييس اتاق مش��ترك ايران و سوييس درباره 
عدم تصويب لوايح مربوط به FATF به سايت خبري اتاق بازرگاني 
تهران گفت: عدم تصويب اين لوايح آخرين ضربه به اقتصاد كشور 

ماس��ت. اگر اين لوايح در مجمع تشخيص مصلحت نظام تصويب 
نشود، همه راه هاي باريكي كه در شرايط كنوني براي تبادلات مالي 
با ش��ركت هاي خارجي داريم هم بس��ته خواهد شد. فعاليت هاي 
اقتصادي ما با عدم تصويب اين لوايح محدودتر مي ش��ود و ممكن 
است بانك هاي كم تعداد خارجي كه هنوز با ايران فعاليت مي كنند، 
دست از كار با شركت هاي ايراني بكشند. تبادلات مالي ايران و اروپا 
پيش تر در قالب اينستكس مطرح شده است اما در كنار اينستكس 
كانال مالي دولت سوييس هم اعلام شد. شريف نظام مافي در اين 
باره مي گويد: پيشرفت هايي در برقراري كانال مالي دولت سوييس 
انجام شده اما همچنان استفاده از آن نيازمند تاييد و موافقت دولت 
امريكاس��ت. همچنين اين كانال مالي تنها براي غلات و دارو مورد 
اس��تفاده قرار مي گيرد، صادركنندگان حتما بايد از سوييس بوده 
و س��ابقه كار با طرف هاي ايراني را در كارنامه تجاري خود داش��ته 
باشند. به گفته نظام مافي به احتمال زياد لوايح مربوط به FATF در 
مجمع تش��خيص مصلحت نظام تصويب شود چراكه عدم تصويب 
آن مشكلات جدي تري را براي اقتصاد ايران به همراه خواهد داشت.

  Tue. Dec 24.  سه شنبه    3  دي 1398   27  ربيع الثاني 1441  سال ششم    شماره   1556  2019 

افزايش قيمت لبنيات
تخلف است

رييس انجمن صناي��ع فرآورده هاي لبني ايران 
گفت: بعد از آخرين مصوبه ستاد تنظيم بازار درباره 
قيمت محصولات لبني، هيچ كدام از 14 قلم اصلي 
كه مشمول قيمت گذاري هستند افزايش قيمت 
نداشتند و اگر ش��ركتي قيمت خود را بالا برده، 

تخلف كرده است.
به گزارش ايسنا، مير اس��لام تيموري ديروز در 
پاسخ به سوال ايسنا درباره افزايش قيمت يكي 
از محصولات لبني مع��روف، تصريح كرد: بهتر 
است اس��مي از ش��ركت ها نبريم چون اخلاقا و 
عرفا اج��ازه قضاوت نداريم. ام��ا يك قاعده كلي 
وجود دارد كه 14 قل��م اصلي محصولات لبني 
مش��مول قيمت گذاري هس��تند كه 75 درصد 
سبد محصولات لبني را تشكيل مي دهند. اين 
محصولات مجوزي براي افزايش قيمت ندارند و 
معتقد هستيم همه واحدها اين قيمت ها را رعايت 
مي كنند. بنابراين اگر برخي از واحدها قيمت هاي 
مصوب را رعايت نمي كنند، حاكميت بايد به اين 

مساله رسيدگي كند.
وي افزود: درباره س��اير اقلام لبني نيز آيين نامه 
قيمت گذاري وج��ود دارد كه اگر واحدي خلاف 
آن قيمت هاي خود را افزايش دهد، تخلف صورت 

گرفته است.
تيموري با بيان اينكه دولت قيمت ش��ير خام را 
239۰ تومان تعيين كرده اما قيمت در بازار 26۰۰ 
تا 27۰۰ تومان است، حاش��يه سود واحدهاي 

صنعتي را زير دو درصد عنوان كرد.
به گفته وي، 7۰ درصد قيمت محصولات لبني 
متاثر از قيمت ش��ير خ��ام و 12 ت��ا 15 درصد 
متاثر از قيمت بسته بندي است كه در اين مورد 
پتروشيمي ها محصولات خود را به قيمت جهاني 

به كارخانه ها عرضه مي كنند.
در ادامه رييس انجمن صنايع فرآورده هاي لبني 
ايران؛ عراق، افغانستان و روسيه را مقاصد اصلي 
صادرات محصولات لبني عنوان كرد و گفت كه 
سالانه حدود 4۰۰ هزار تن معادل 75۰ ميليون 

دلار محصولات لبني صادر مي شود.
وي همچنين يكي از دلايل ممنوعيت صادرات 
شيرخش��ك را احتمال افزايش قيمت شير خام 
عنوان كرد و گفت: دليل ديگر ممنوعيت صادرات 
شيرخشك اين است كه دولت براي شيرخام يارانه 
پرداخت مي كند و اگر اين شير خشك صادر شود 
به اين معني است كه غير از مردم ايران كشورهاي 

مقصد نيز از اين يارانه برخوردار مي شوند.
تيموري گفت: اخيراً كش��ور عراق براي واردات 
برخي از محصولات تعرفه ايجاد كرده و واردات 
برخي اقلام را نيز ممنوع كرده، اما ساير محصولات 

لبني همچنان به كشور عراق صادر مي شود.

آينده تجاري ايران و عراق 
چه خواهد شد؟

علي ش��ريعتي، عض��و هيات نماين��دگان اتاق 
بازرگاني ايران معتقد اس��ت م��وج منفي كه در 
بازار عراق وجود دارد در واقعيت ديده نمي شود. 
چنانچه اقدامات بهنگام و درس��تي در اين بازار 
ايجاد ش��ود قطعا مي توانيم كالاهاي غيرنفتي 
بي ش��ماري را روانه اين بازار كني��م. به گزارش 
اگزيم نيوز، بررسي آخرين كارنامه تجارت خارجي 
ايران نش��ان مي ده��د در دوره اي ك��ه صادرات 
غيرنفتي ايران نزولي شده كشور عراق مقصد يك 
چهارم كالاهاي صادراتي ايران بوده اس��ت. آمار 
گمرك ايران از روند صادرات غيرنفتي ايران در 
شش ماهه نخست سال 98 نشان مي دهد كه در 
نيمه نخست امسال، صادرات كالاهاي غيرنفتي 
به رقمي معادل 2۰ ميليارد و 948 ميليون دلار 
رس��يده اس��ت كه اين ميزان در مقايسه با نيمه 
نخست سال گذش��ته، كاهش 1۰.55 درصدي 
را نشان مي دهد. آنطور كه چندي پيش تسنيم 
گزارش داده اس��ت: دقيقا در همين دوره نزولي 
صادرات غيرنفتي ايران، كشورهاي عمده اي كه 
مقصد صادرات ايران در شش ماه نخست امسال 
بودند شامل چين، عراق، تركيه، امارات متحده 
عربي و افغانس��تان بوده كه 75.19 درصد از كل 
صادرات ايران در نيمه نخست امسال را تشكيل 
داده اند و با ح��ذف چين، نصف صادرات ايران به 
كشورهاي همس��ايه بوده است. حال با توجه به 
موج منفي كه عليه كالاهاي ايراني در عراق ايجاد 
شده است، آينده تجاري ايران و عراق چه خواهد 
شد؟ در همين حال عضو هيات نمايندگان اتاق 
بازرگاني ايران در پاسخ به اين پرسش كه آينده 
تجاري ايران و عراق چه خواهد شد؟ به اگزيم نيوز 
گفت: در بازار عراق تجار درگير مسائل سياسي 
شده اند، اين در حالي است كه ما درگيري سياسي 
را در كشورهاي سوريه، چين و روسيه مشاهده 
نمي كنيم. در ح��ال حاضر جو منفي عليه ايران 
در بازار عراق ديده مي شود كه اميدواريم با ارايه 
تمهيداتي اين نوع معضلات برطرف شود.  علي 
شريعتي اظهار كرد: همجواري با كشور عراق هم 
مزايا و هم معايب دارد. پتانسيل مثبت ايران در 
بازار عراق ديده نمي ش��ود و تنها اثرات منفي در 
راس كانون مشاهده مي شود. به عنوان مثال 1۰ 
دسامبر سالگرد خروج داعش از كشور عراق بود 
اما اين موضوع توس��ط عراقي ها مورد توجه قرار 
نگرفت. در آن ايام م��ا هزينه هاي زيادي را براي 
پاكس��ازي داعش در اين كش��ور ارايه داديم اما 
اين موضوع از سوي عراقي ها ناديده گرفته شد.  
وي افزود: در دو ماه گذشته عربستان سعودي و 
امريكا در بخش جنگ نرم عليه ما فعاليت كردند. 
ما معتقديم كه موج منفي كه در بازار عراق وجود 
دارد در واقعيت ديده نمي شود. چنانچه اقدامات 
بهنگام و درس��تي در اين بازار ايجاد شود قطعا 
مي توانيم كالاهاي غيرنفتي بي شماري را روانه 

اين بازار كنيم.



كوتاه از دنياي انرژي

آژانس بين المللي انرژي بررسي كرد

افت وخيز نفتي در آستانه سال 2020
مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي به بررسي برآوردها 
از وضعيت نفت و قيمت آن در بازارهاي جهاني طي سال  
آينده پرداخته است. اين گزارش كه با استناد به گزارش هاي 
بين المللي از جمله اطلاع��ات آژانس بين المللي انرژي به 
دست آمده، به تاثير توافق اوپك بر ميزان عرضه و تقاضاي 

جهاني نفت اشاره دارد. 
طبق اطلاعات آژانس بين الملل��ي انرژي، ميزان تقاضاي 
جهاني نفت در سومين فصل س��ال جاري با افزايش 1.1 
ميليون بشكه در روز نسبت به ميزان تقاضا در فصل دوم، 
دو برابر شد. ميزان رشد تقاضا در فصل دوم 435 هزار بشكه 
در روز بوده است. ميزان تقاضاي نفت چين در فصل سوم 
سال 640 هزار بشكه در روز افزايش يافته كه انتظار مي رود 
در فصل چهارم، ميزان افزايش تقاضا در مقايس��ه با مدت 
مشابه سال گذشته بيشتر از ميزان پيش بيني شده باشد. 
براس��اس پيش بيني ها، ميزان رشد تقاضاي جهاني نفت 
در سال 2019 و 2020 به ترتيب 1 و 1.2 ميليون بشكه در 
روز در نظر گرفته شده است. عرضه جهاني نفت در ماه اكتبر 
با بازگشت عرضه نفت عربستان به شرايط عادي و افزايش 
توليد نفت نروژ، كانادا و امريكا، 1.5 ميليون بش��كه در روز 
افزايش يافت. همزمان با توافق اوپك و اوپك پلاس و كاهش 
عرضه 2.5 ميليون بشكه در روز نفت اين سازمان در سال 
2018، ميزان عرضه جهاني نفت به 101 ميليون بشكه در 
روز رسيد كه 1.8 ميليون بشكه در روز نسبت به سال گذشته 
آن كاهش داشته است. آن طور كه آژانس بين المللي انرژي 
پيش بيني كرده، تقاضا براي نفت اوپك در س��ال 2020 
حدود 28.9 ميليون بشكه در روز خواهد بود كه يك ميليون 
بشكه در روز كمتر از ميزان توليد كنوني است. براساس اين 
گزارش، كندي فعاليت هاي پالايشي در نخستين فصل سال 
2019 باعث كاهش 300 هزار بش��كه اي در روز در عرضه 
سالانه نفت خام شد. به طوري كه كل تقاضاي جهاني نفت در 
سال جاري، به نظر براي نخستين بار از سال 2009، كاهش 

محسوسي يافت. اين ميزان كاهش مختصر 90 هزار بشكه 
در روز اعلام شده است. البته در پايان فصل چهارم و ابتداي 

سال 2020 اين كاهش تقاضا جبران خواهد شد.
مركز پژوهش هاي مجلس با اس��تناد به گ��زارش آژانس 
بين المللي انرژي عنوان مي كند كه پس از آغاز كاهش توليد 
نفت اعضاي اوپك و متحدانش از پايان سال 2016 تاكنون، 

عربستان به طور ميانگين توليد نفت خود را 10 برابر بيشتر 
از روسيه كاهش داده است. براساس داده هاي اين گزارش، 
سهم عربس��تان از سود مالي اضافي ناش��ي از اين كاهش 
توليد، تنها سه چهارم سود روسيه بوده است. براين اساس 
درآمد ناخالص روسيه از نفت در سال 2019 ميلادي به طور 
ميانگين 670 ميليون دلار در روز بوده است. اين رقم 180 

ميليون دلار در روز بيش از درآمدهاي اين كشور در سه ماهه 
چهارم سال 2016 بوده است.

اين در حالي است كه عربس��تان در سال 2019 ميلادي 
به ط��ور ميانگين 630 ميلي��ون دلار در روز از نفت درآمد 
داشته كه تنها 125 ميليون دلار بيش از درآمدهاي آن در 
سه ماهه چهارم س��ال 2016 بوده است. با اين حال بانك 

جهاني نيز پيش بيني هايي از تغييرات قيمت جهاني نفت 
در س��ال هاي آينده بر وضعيت بودجه عربستان ارايه داده 
است؛ گزارش هايي كه از افزايش كسري بودجه اين كشور 
از اين محل حكايت دارد. براين اساس پيش بيني شده كه 
عربستان در سال 2023 با افزايش كسري بودجه تا حدود 
40 درصد روبرو شود.پيش از اين آژانس بين المللي انرژي 
برآوردهايي از افزايش سهم توليدكنندگان نفتي غيراوپكي 
در سال 2020 نيز ارايه داده بود كه برمبناي آن رشد توليد 
شيل امريكا تا 900 هزار بشكه در روز پيش بيني شده بود. 
برمبناي اين امر نفت شيل امريكا در سال آينده ميلادي هم 
سردمدار رشد توليد نفت در بين توليد كنندگان غير اوپك 
خواهد بود و به سادگي افزايش تقاضاي پيش بيني شده را 

پوشش خواهد داد.

  قيمت صعودي نفت در 2020
اما در همين خصوص، برآوردهاي مختلفي از قيمت 
نفت در سال آينده ميلادي نيز ارايه مي شود. بخشي از 
اين برآوردها حاكي از رشد احتمالي قيمت نفت باتوجه 
به رويكرد كشورهاي اوپك در سال آينده دارد. آنطور 
كه بانك سرمايه گذاري جي پي مورگان از دورنماي بازار 
در 2020 ارايه داده، گفته مي شود كه قيمت نفت در 
سال آينده ميلادي مي تواند تا 64.5 دلار در هر بشكه 
افزايش يابد و پيش بيني كرد كه قيمت نفت در س��ه 
ماهه نخست س��ال 2020 افزايش بيشتري يافته و از 
مرز 67 دلار هم عبور كند. در اين گزارش آمده است؛ با 
توجه به كاهش بيشتر توليد از سوي سازمان كشورهاي 
صادركننده نفت و متحدانش و دورنماي افزايش رشد 
اقتصاد جه��ان، قيمت نفت احتم��الًا افزايش خواهد 
يافت. ساير ش��ركت هاي بزرگ مثل گلدمن ساچز و 
يوبي اس هم قيمت نف��ت را در 2020، بين 60 تا 65 

دلار پيش بيني كرده اند.

حسنعلي تقي زاده، عضو هيات مديره سنديكاي شركت هاي 
توليدكننده برق ديروز در نشس��ت خب��ري با بيان اينكه 
س��رمايه گذاري هاي اخير طرح ه��اي نيروگاهي غالبا با 
استفاده از تسهيلات ارزي از صندوق توسعه ملي انجام شده  
است، اظهار كرد كه نوسانات ارزي سال گذشته باعث شد 
كه سرمايه گذاران بخش خصوصي برق براي بازپرداخت 
اقساط با مشكلات جدي مواجه ش��وند. زيرا خريد برق از 
نيروگاه ها به ريال، اما اخذ اقساط وام ها به يورو انجام مي شود 
و برق ارزان باعث شده است كه درآمد فروش برق به دولت 
كمتر از مطالبات صندوق توسعه ملي بابت وام دهي براي 
ساخت نيروگاه ها باش��د. »روزنامه تعادل« در گفت وگو با 
بهمن مسعودي، كارشناس ارشد صنعت برق بررسي كرد 
كه حال كه به گفته اعضاي سنديكاي برق، توليد نيروگاه هاي 
برق حرارتي توجيه اقتصادي خود را از دست داده است، آيا 
نيروگاه هاي تجديدپذير با استقبال در سرمايه گذاري روبرو 
مي شوند؟ به گفته مسعودي ركود بر كل صنعت برق حاكم 
شده و نيروگاه هاي تجديدپذير هم توجيه اقتصادي خود را 

از دست داده اند.
به گفته تقي زاده ثابت ماندن نرخ برق از سوي وزارت نيرو از 
يك سو و افزايش شديد نرخ ارز طي دو سال گذشته از طرف 
ديگر توانايي اين شركت ها را در بازپرداخت اقساط غيرممكن 
كرده است. در شرايط فعلي و درصورت حل نشدن مشكلات 
تحميل شده به نيروگاه ها، نيروگاه هاي بخش خصوصي توان 
ادامه كار نخواهند داشت. اين مساله تبعات منفي زيادي را 
متوجه صنعت برق مي كند و در نهايت سبب كاهش انگيزه 

بخش خصوصي و به تبع آن وقفه در تامين برق پايدار و آغاز 
خاموشي ها در پيك مصرف و آثار اجتماعي آن مي شود.

وي با تاكيد بر اين مساله كه مطالعات اقتصادي و توجيهي 
اين نيروگاه ها بدون پيش بيني جهش ناگهاني و بيش از سه 
برابري نرخ ارز و همچني��ن ثابت ماندن نرخ هاي بازار برق 
تهيه شده، بيان كرد: در ش��رايط موجود درآمد حاصل از 
فروش برق اين نيروگاه ها به صورت تضميني و پس از آن در 
بازار برق كه نرخ آن توسط وزارت نيرو مديريت مي شود، به 
هيچ وجه جوابگوي بازپرداخت تسهيلات نيست. همچنين 
عدم پرداخ��ت به موقع مطالبات ناش��ي از فروش برق در 
س��ال هاي 1394 الي1397 فرصت تامين ارز با نرخ هاي 
قبل از افزايش و پرداخت اقس��اط در زمان سررس��يد را از 

توليدكنندگان گرفته است.
در اين نشست، تقي زاده با اشاره به راهكارهاي پيشنهادي 
براي جب��ران تبعات افزايش ن��رخ ارز در نيروگاه هايي كه 
تسهيلات خود را از صندوق توسعه ملي دريافت كرده اند، 
اظهار كرد: با توجه به افزايش ناگهاني نرخ ارز، تبديل بدهي 
ارزي سرمايه گذاران به ريال با نرخ زمان گشايش و اعمال 
بهره به اين بدهي ها با نرخ هاي رسمي، تامين مابه التفاوت 
نرخ ارز رسمي با نرخ هاي نيمايي براي اقساط معوق و اصلاح 
نرخ هاي خريد تضميني و بازار جهت ايجاد امكان بازپرداخت 
اقساط آتي راهكارهايي است كه در اين زمينه مي تواند مورد 

توجه قرار گيرد.
وي ادامه داد: علاوه بر اي��ن افزايش دوره خريد تضميني 
واحدهاي نيروگاه ها به نحوي كه مدت اضافه شده موجب 

اصلاح درآمد نيروگاه ها و توانايي آنها در بازپرداخت اقساط 
مطابق با جدول بازپرداخت شود، يكي ديگر از برنامه هايي 
است كه مي توان به آن اشاره كرد؛ علاوه بر اين تخصيص 30 
درصد از ارز حاصل از صادرات برق براي بازپرداخت اقساط 
سرمايه گذاراني كه تس��هيلات خود را از صندوق توسعه 
ملي دريافت كرده اند، از ديگر راهكارهايي است كه در اين 
حوزه ارايه كرده ايم و اميد داريم كه در بودجه سال 1399 
مشكلات موجود در اين حوزه برطرف شود.عضو هيات مديره 
سنديكاي شركت هاي توليدكننده برق بيان كرد كه در حال 
حاضر بيش از 50 درصد از ظرفيت نيروگاه هاي حرارتي و 
60 درصد برق توليدي كشور متعلق به بخش غيردولتي 
است. وي با بيان اينكه در صنعت برق حدود 22 ميليارد دلار 
سرمايه گذاري بخش غيردولتي صورت گرفته است، گفت: به 
دليل مشكلاتي كه به وجود آمده، حدود يك سال است كه 

احداث هيچ نيروگاه جديدي آغاز نشده است.

  جايگزيني به نام تجديدپذيرها
در اين رابطه، بهمن مس��عودي، كارشناس ارشد صنعت 
برق در پاسخ به اين پرس��ش »تعادل« كه آيا وضعيت بد 
مالي در بخش برق حرارتي و همچنين تسهيلات وزارت 
نيرو در بخش نيروگاه ه��اي تجديدپذير مي تواند تمايل 
نيروگاه سازان براي سرمايه گذاري در توليد برق خورشيدي 
و ساير تجديدپذيرها را بيشتر كند؟ گفت: با تغييراتي كه 
امس��ال وزارت نيرو در خريد برق تجديدپذيره��ا را ارايه 
داده اس��ت، ارزش اقتصادي اين بخش نيز كاهش يافت و 

انگيزه س��رمايه گذاري در تجديدپذيرها براي تأمين برق 
نيز وجود ندارد.

به گفته وي »در تجديدپذيرها، نرخ فروش برق با نرخ زمان 
به بهره برداري رسيدن محاسبه مي شود. شوك ارزي بهار 
سال 97 كه اتفاق افتاد، نرخ فروش برق تغييري نكرد. يعني 
اگر برق يك نيروگاه خورشيدي قبل از شوك ارزي وارد مدار 
شده باشد، از زمان شوك ارزي به آن تعديل در فروش تعلق 
گرفته است. به عنوان مثال، اگر اين نيروگاه قبل از شوك 
ارزي برق خود را 400 تومان در هر كيلووات مي فروخت، 
پس از شوك ارزي همين برق را 800 تومان مي فروشد. اما 
اگر يك نيروگاه پس از شوك ارزي وارد مدار شده باشد، برق 
خود را بايد به نرخ 400 تومان به فروش برس��اند. اين نرخ 
400 تومان پاسخگوي وام ارزي نيست. در حال حاضر هيچ 

نيروگاه تجديدپذيري اقتصادي نيست.«مسعودي متذكر 
شد: »با وجود آنكه وزارت نيرو تعرفه هاي خريد تضميني 
نيروگاه هاي تجديدپذير را حدود 30 درصد افزايش داده 
است، اما چون ضريب هاي ساعتي نرخ خريد برق را حذف 
كرده اند، صرفه اقتص��ادي اين نيروگاه ه��ا كاهش يافته 
است.« به گفته وي با ش��وك ارزي وارد شده در سال 97، 
هزينه ها سه برابر شده است، اما وزارت نيرو فقط 30 درصد 
به قيمت هاي برق تجديدپذيرها افزوده است. همچنين در 
گذشته، در مقاطع پرباري مصرف، قيمت برق دو برابر معمول 
با توليدكننده حساب مي شد، و با توجه به آنكه نيروگاه هاي 
بادي و خورشيدي بيشتر در زمان هاي پيك مورد استفاده 
 قرار مي گيرند، با برداش��ته ش��دن ضريب ساعتي، عملا 

ارزش آفريني اين نيروگاه ها از بين رفته است. 

وزارت نيرو چه پاسخي دارد

ممنوعيت سوخت گيري خودروهاي گازسوز غيرمجاز

چالش هاي ارزي گريبانگير برق

مدير برنامه ريزي ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي گف��ت: براس��اس برنامه ريزي ه��ا، پيش بيني 
مي ش��ود طرح آراف اي دي، حداقل ت��ا 15 ماه ديگر 
اجرايي ش��ود كه طبق آن، به خودروهايي كه تبديل 
س��وخت آنها در مراكز غيرمجاز صورت گرفته، ديگر 

سوخت داده نمي شود.

به گزارش ايسنا، شهرام رضايي درباره جزييات طرح 
آراف اي دي اظه��ار كرد: در ح��ال حاضر تكنولوژي 
طرح عدم سوخت رساني به خودروهايي كه در مراكز 
غيرمجاز تبديل شده اند، در حال بررسي است و راهي 
كه ب��راي آن در نظر گرفتيم، اس��تفاده از تكنولوژي 
آر اف اي دي اس��ت.وي اف��زود: بر اين اس��اس، تگ 

آراف اي دي روي كپس��ول به نحوي نصب ش��ود كه 
حتي با جدا ش��دن كپس��ول، امكان از بين رفتن آن 
وجود داشته باشد؛ چك شود به اين معنا كه زماني كه 
فرد ماش��ين را براي تبديل مي برد يا قرار است چك 
شود تگ آراف اي دي نصب شده كه مشخصات آن با 
مشخصات ماشين كاملا يكسان است و اگر اين تگ 

برداشته شود، به طور كامل از بين خواهد رفت.مدير 
برنامه ريزي شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي با 
بيان اينكه طبق برنامه ريزي هاي صورت گرفته قرار 
است، در 2200 جايگاه تجهيزات اين طرح نصب شود 
اظهار كرد: زمان��ي كه اين تجهيز در جايگاه ها وجود 
داش��ته باشد، مي توانيم متوجه ش��ويم اين كپسول 

قابل اطمينان كه قبلا در س��يمفا )سامانه هوشمند 
يكپارچه معاينه فني ايران( چك شده است، علاه بر 
اين اطلاعات خودرو نيز كاملا با آنچه روي كپس��ول 
درج ش��ده، برابري مي كند كه تنها در اين شرايط به 
آن خودرو سوخت خواهيم داد. در غير اين صورت از 

دادن سوخت به آن خودرو معذوريم.

قابليت افزايش 10 درصدي 
ضريب بازيافت ميدان آزادگان

ايلنا| مطالعات و غربالگري هاي انجام ش��ده از 
سوي انستيتو مهندس��ي نفت دانشگاه تهران 
روي مي��دان آزادگان، از وجود قابليت افزايش 
10 درصدي ضريب بازيافت اين ميدان مشترك 
با اجراي روش هاي ازدياد برداشت نفت حكايت 
دارد. حجت نوروزي، رييس پژوهش و فناوري 
ش��ركت مهندس��ي و توس��عه نفت )متن( به 
تش��ريح آخرين وضع پ��روژه توس��عه فناورانه 
مي��دان آزادگان كه ق��رارداد آن بين ش��ركت 
ملي نفت ايران و دانش��گاه تهران منعقد ش��ده 
اس��ت، پرداخت و گفت: با توج��ه به غربالگري 
صورت گرفته از س��وي انستيتو مهندسي نفت 
دانشگاه تهران، اولويت تزريق در مخازن سروك، 
كژدمي، گ��دوان و فهليان به ترتيب بر اس��اس 
تزري��ق آب، تزريق تناوبي آب و گاز و تزريق گاز 
امتزاجي به دست آمده است كه در صورت اجرا، 
 قابليت افزايش ضريب بازيافت به ميزان حدود
10 درصد بيش از تخليه طبيعي فراهم خواهد 
شد. وي از ايجاد نخستين بانك جامع و يكپارچه 
اطلاعات ميدان مشترك نفتي آزادگان )آزادگان 
جنوب��ي و آزادگان ش��مالي( در س��ايه تعامل 
تنگاتنگ شركت متن و دانشگاه تهران نيز خبر 
داد و اف��زود: اجراي اين پ��روژه از زمان آغاز در 
سال 94 تاكنون، دستاوردهاي زيادي به همراه 
داشته است كه از جمله آن مي توان به ايجاد بانك 
اطلاعات يكپارچ��ه آزادگان جنوبي و آزادگان 
شمالي در چهار مخزن سروك، كژدمي، گدوان 

و فهليان اشاره كرد. 

 كاهش توليد نفت عراق 
براي تبعيت از توافق اوپك پلاس

تسنيم| عراق به كاهش توليد نفت خود ادامه 
مي دهد تا بيش از پي��ش از توافق كاهش توليد 

اوپك و متحدانش تبعيت كند.
 هدف از اي��ن توافق تقويت قيمت نفت اس��ت. 
بر اس��اس اطلاعاتي كه از ميادين نفتي عراق به 
دست آمده است، دولت فدرال اين كشور و دولت 
منطقه اي كردستان روي هم 4.71 ميليون بشكه 
در روز در ماه اكتبر و 4.69 ميليون بشكه در روز در 

نوامبر، نفت توليد كردند.
ثامر الغضبان، وزير نفت عراق در وين اظهار داشته 
بود كه عراق و ساير كشورها از كاهش بيشتر توليد 

نفت طبق توافق اوپك حمايت خواهند كرد.

توافق كويت و عربستان براي 
توليد در منطقه نفتي مشترك

ايس�نا| وزير نفت كويت اع��لام كرد كويت و 
عربستان سعودي ممكن است تا پايان امسال به 
توافقي برسند كه اجازه خواهد داد توليد نفت را 

در منطقه بي طرف ازسربگيرند.
به گزارش ايس��نا، منطقه بي طرف كه به مدت 
چهار س��ال است تعطيل ش��ده است مي تواند 
حداكث��ر 500 هزار بش��كه در روز معادل 0.5 
درصد از عرضه جهاني نفت را توليد كند. توليد 
ميادين نفتي مش��ترك خفيج و وفرا در منطقه 
بي طرف به دليل بروز اختلاف ميان دو كش��ور 

متوقف شد.
خالد الفاضل، وزير نفت كويت در حاشيه ديدار 
كشورهاي صادركننده نفت عرب در شهر كويت 
به خبرنگاران گفت: ما اميدواريم كه تا پايان سال 
اوضاع روشن شده و امور به روال سابق بازگردد.
توافق براي آغاز ازس��رگيري توليد اين منطقه 
ممكن اس��ت قيمت هاي نفت را در ش��رايطي 
كه نگراني هايي نسبت به كندي رشد تقاضاي 
جهاني وجود دارد تحت فشارهاي كاهشي قرار 
دهد. با اين حال ي��ك منبع نزديك به مقامات 
س��عودي در اكتبر اظهار كرده ب��ود اگر توليد 
ازسرگرفته ش��ود اين منطقه نفت بيشتري به 
توليد جهاني اضافه نخواهد كرد زيرا هر دو كشور 
تحت پيمان محدوديت عرض��ه اوپك پلاس، 

توليدشان را محدود نگه داشته اند.
وزير نفت كويت اظهار كرده اس��ت ازسرگيري 
توليد ميادين وفرا و خفيج به تصميم سياسي و 

توافق نهايي بستگي خواهد داشت.
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الكس��اندر نواك، وزير انرژي روسيه در مصاحبه اي كه روز 
دوشنبه پخش شد، گفت كه اوپك و ساير توليدكنندگان 
نفت ممكن اس��ت محدوديت هاي توليد نفت خود را در 

نشست در ماه مارس )اسفندماه 98( كمتر كنند. 
به گ��زارش گروه انرژي نفت خبر، س��ازمان كش��ورهاي 
صادركننده نفت و متحدان آن از جمله روسيه موسوم به 
اوپك پلاس، در اين ماه تصميم گرفتند كه ضمن تمديد 
طرح محدوديت توليد نفت تا پايان ماه مارس )اسفندماه 
98(، ميزان محدوديت توليد را بيشتر كنند تا از اين طريق 

تعادل عرضه و تقاضا در بازار نفت برقرار شود. در اوايل ماه 
مارس اعضاي اوپك پلاس مجددا در مورد سياست هاي اين 

سازمان تصميم گيري خواهند كرد. 
نواك در مصاحبه اي با تلويزيون RBC روس��يه گفت: »ما 
مي توانيم هر گزينه اي را از جمله كاهش تدريجي سهميه ها 
يا تمديد توافق در نظر بگيريم.« وي در ادامه گفت: »همه چيز 
به شرايط در ماه مارس و پيش بيني هاي مربوط به سه ماهه 
بعدي بستگي دارد، در حال حاضر، وضعيت كم و بيش در 

بازار پايدار است.« 

نواك گفت: »همكاري روسيه با اوپك تا آنجا كه اين همكاري 
موثر و نتيجه بخش باشد و ش��رايط بازار اجازه دهد، ادامه 
خواهد يافت.« وزير انرژي روسيه گفت: »ميزان توليد نفت 
روسيه در س��ال 2019 ميلادي با ركورد 560 ميليون تن 
)11٫25 ميليون بشكه در روز( و ميزان توليد گاز طبيعي 
اين كشور نيز 737 ميليارد مترمكعب ثبت شده است. در 
سال 2018 ميلادي ميزان ركورد ميانگين توليد سالانه 
نفت روسيه برابر با 11٫16 ميليون بشكه در روز بوده كه اين 

ركورد در سال 2019 ميلادي افزايش يافته است.

احتمال كاهش تعهدات اوپك پلاس در اسفندماه

به دنبال اجرای طرح مديريت مصرف س��وخت در کشور 
ميانگين روزانه مصرف بنزين کشور در آذرماه به 75 ميليون 
ليتر رسيد.کنترل مصرف سوخت با توجه به ميانگين بالای 
مصرف س��وخت، افزايش توان صادرات، مبارزه با قاچاق 
س��وخت و اختصاص منابع حاصل از مديريت مصرف به 
مردم به ويژه اقشار ضعيف و کم درآمد به صورت مستقيم 
و نيز کاهش آلودگی هوا در کلانش��هرها و شهرها از جمله 

اهداف اجرای طرح سهميه بندی بنزين اعلام شده است.
آن طورکه امير وکيل زاده، مديرعامل شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ايران اعلام کرده است ميانگين روزانه 
مصرف بنزين کش��ور در بازه زمانی 30 روزه آذرماه به 75 
ميليون و 500 هزار ليتر رسيده است که اين مقدار با توجه 

به مدت مش��ابه پارس��ال با 89 ميليون و 800 هزار ليتر، 
15.9 درصد کاهش يافته اس��ت.وی افزود: کاهش حدود 
16 درصدی مصرف بنزين با اجرای طرح مديريت مصرف 
سوخت در کشور در حالی اتفاق افتاده است که ميانگين 
مصرف روزانه بنزين کشور از ابتدای سال 98، حدود 94.4 
ميليون ليتر بوده است و در مقايسه با ميانگين مصرف روزانه 
بنزين کشور در سال 97 با 89 ميليون و 700 هزار ليتر، 6.1 
درصد رشد يافته بود.به گزارش ايسنا، بنا بر اعلام وزارت نفت، 
وکيل زاده با اشاره به اين که ميانگين روزانه مصرف بنزين از 
نخستين روز اجرای طرح سهميه بندی بنزين )جمعه، 24 
آبان ماه( تا پايان روز شنبه، 30 آذرماه امسال 76 ميليون ليتر 
بوده است، افزود: در آذرماه امسال به طور ميانگين روزانه 134 

ميليون و 400 هزار ليتر گازوئيل در کشور مصرف شده است 
که اين مقدار در مقايسه با مدت مشابه پارسال 41.3 درصد 
رشد نشان می دهد.بيژن زنگنه، وزير نفت پيش از اين مهار 
مصرف و افزايش توان صادراتی کشور را از مهم ترين اهداف 
اجرای طرح مديريت مصرف سوخت در کشور عنوان کرده 
بود. مديرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ايران 
هم پيش��تر پيش بينی کرده بود با اجرای طرح مديريت 
مصرف سوخت در کش��ور، مصرف روزانه بنزين کشور در 
بازه زمانی سه، چهار ماه آينده 8 تا 10 درصد کاهش يابد، اما 
به نظر می رسد هنوز نتيجه گيری در اين باره زود است و بايد 
باز هم منتظر ماند تا در درازمدت رقم واقعی و ثابت کاهش 

مصرف بنزين در کشور با اجرای اين طرح مشخص شود.

کاهش 16 درصدی مصرف بنزين
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مصائب محبوبيت

گزارش فوربس از تحقيقات جديد

موعظه ها، عرفان گرايي و تجاري سازي بيش از حد، روان شناسي مثبت گرا را آماج انتقادات كرده است

آيا ادعاهاي روان شناسي مثبت گرا واقعا علمي است؟

آلودگيهواكُندذهنيراافزايشميدهد

مولف:جوزفاسميت|مترجم:عليرضاشفيعينسب|
داستان روان شناسي مثبت گرا بي ش��باهت به داستان 
پيدايش اديان بزرگ جهاني نيس��ت. حدود بيست سال 
پيش، يك روان ش��ناس امريكايي كه عمده ش��هرتش 
را مديون تحقيق درباره س��ياهي هاي روح انس��ان بود، 
ناگهان هنگام صحبت ب��ا دختر پنج س��اله اش، از خود 
پرسيد: چرا همه از ناخوش��ي هاي رواني حرف مي زنند، 
اما كس��ي درباره شادي و ش��كوفايي چيزي نمي گويد؟ 
روان شناسي مثبت گرا اين چنين متولد شد و قدم به قدم 
به دستورالعملي تبديل شد كه همه جهان را فتح كرد. اما 

اين موفقيت عظيم هزينه هاي بزرگي هم داشت.
جوزف اسميت، ووكس - داستان روانشناسي مثبت گرا، 
آن طور كه بنيان گذارش تعريف مي كند، از سال ۱۹۹۷ و 

در باغچه گل هاي رز او آغاز شد.
مارتين س��ليگمن به تازگي به س��مت رياس��ت انجمن 
روان شناسي امريكا برگزيده شده بود و درصدد بود تا در 
دوران رياستش تحولي در اين رشته ايجاد كند. روزي با 
دخترش در باغچه شان مشغول كندن علف هاي هرز بود 
كه چيزي را ديد كه باعث شد تعجب كند و توي ذوقش 
بخورد: دخترش نيكي كه در آن زمان پنج ساله بود گل ها 
را مي كند و به هوا پرت مي كرد و مي خنديد. سليگمن سر 
نيكي فرياد زد تا دست از اين كار بردارد. نيكي پروفسور را 
كنار كشيد و به يادش آورد كه از سه تا پنج سالگي بچه اي 
بدعنق بوده، اما در تولد پنج س��الگي اش آگاهانه تصميم 
گرفته كه بس كند. اگر او توانسته با عملي آگاهانه خودش 
را تغيير دهد، بابا نمي تواند دست از اين بداخلاقي هايش 

بردارد؟
چراغي در ذهن سليگمن روشن شد. اگر به جاي اينكه به 
آدم ها سركوفت بزنيم تا كمبودهايشان را اصلاح كنند، 
تشويقشان كنيم كه نقاط قوت شخصيتشان را پرورش 
دهند، همان كاري كه نيكي در آن سن كم كرده بود، آنگاه 

چه خواهد شد؟
او چند تيم از بهترين روان شناسان كشور را جمع كرد تا 
طرحي براي صورت بندي دوباره كل رش��ته روانشناسي 
آماده كند. سليگمن مي خواست روان شناسي را از اينكه 
صرفا دغدغه درمان بيماري هاي رواني را داش��ته باش��د 
رها كند و آن را به س��وي ش��كوفايي انسان هدايت كند. 
سپس با اس��تفاده از تريبوني كه درمقام رييس انجمن 
روان شناسي در اختيار داشت، اين رويكرد جديد را ترويج 
داد. روان شناسي مثبت گرا با سخنراني معارفه سليگمن 

در سال ۱۹۹۸ پا به عرصه وجود نهاد.
سليگمن به حضار گفت روان شناسي راه خود را گم كرده و 
»بيش ازحد از اصالت خود يعني ايجاد رضايت و سازندگي 
بيشتر در زندگي مردم دور شده و عمدتا به سمت حوزه 
درمان بيماري هاي رواني كشيده شده كه البته مهم است، 

اما همه چيز نيست«.
تجربه خودِ سليگمن اين كمبود را به خوبي نشان مي داد. او 
چنانچه بعدها در خودزندگي نامه نوشتش گفت، به خاطر 
پژوهش هايش ب��ر روي »چيزاي واقعا ب��د: درماندگي، 
افس��ردگي و ترس« مشهور شد و همين مس��اله او را در 
جايگاهي قرار داد كه »حلقه مفقوده را ببيند و نامي براي 

آن انتخاب كند: امر مثبت«.
رييس انجمن روان شناس��ي همكارانش را فراخواند تا با 
همراهي يكديگر، تغييراتي اساسي در حوزه روان شناسي 
ايجاد كنند و علمي پديد آورند كه بهترين كيفيات انسان 
را بررس��ي كرده و پرورش مي دهد: علم نقاط قوت، علم 
فضايل اخلاقي، علم شادي. آنچه سليگمن »روان شناسي 
مثبت گرا« ناميد )اين تعبير را آبراهام مازلو، روان شناس 
اومانيست، در س��ال ۱۹۵۴ ابداع كرده بود(، نويد نوعي 
دگرگوني شخصي از طريق قدرت رهايي بخش مناسك 
عبادي مي داد: چيزهايي مثلِ ش��كر نعم��ت، قدرداني، 
بخشندگي و مديتيشن. سليگمن روان شناسي مثبت گرا 
را مشخصا با اين هدف طراحي كرد كه شش  فضيلت اصلي 
را ايجاد و تقويت كند: دانايي، ش��جاعت، عدل، انسانيت، 

اعتدال و تعالي.
امروزه، سليگمن برجسته ترين مروج علم به زيستي است. 
او در ده��ه ۱۹۷۰ و ۱۹۸۰ با كش��ف پدي��ده درماندگي 
آموخته ش��ده، در دنياي دانش��گاهي نامي ب��راي خود 
دست وپا كرد. بر اساس اين مفهوم، افراد شرطي مي شوند 
كه باور كنن��د رويدادهاي منفي گريزناپذيرند، حتي آن 
رويدادهايي كه در چارچوب كنترلشان هستند. در سال 
۱۹۹۱، سليگمن با كتاب خوش بيني آموخته شده درباره 

مبارزه با اين  دست فرايندها توجه عموم را به خود جلب 
كرد. وي ادعا كرد اين كتاب اولين كتاب خودياري »مبتني 

بر شواهد« در جهان است.
اما سليگمن زماني به يك نام كاملا شناخته شده تبديل 
ش��د كه كتاب ش��ادماني دروني )۲۰۰۲( و پ��س از آن 
شكوفايي )۲۰۱۱( را منتشر كرد و بدين ترتيب به سوي 
روان شناس��ي ش��ادي تغيير جه��ت داد. نظريه و عمل 
روان شناسي مثبت گرا در تصور مردم جذابيتي چشمگير 
يافت. البته بخشي از اين جذابيت مرهون نثر غيررسمي 
و پيام خوش بينانه س��ليگمن بود. امروزه س��خنراني تد 
سليگمن بيش از ۵ ميليون بازديد آنلاين داشته است؛ او 
با سران دولت ها و رهبران مذهبي از جمله ديويد كامرون 
نخست وزير اسبق بريتانيا و نيز دالاي لاما ديدار داشته و 
در برنامه هاي تلويزيوني اي مثلِ »با لري كينگ« حضور 

يافته است.
هرچند نام سليگمن با علم شادي عجين شده، اما بنا به 
اقرار خودش، فردي پرخاش��جو، تحقيركننده و بدعنق 
است. او خودش را همچون فردي فارغ ازهردوجهان معرفي 
مي كند كه با نهادهاي جاافتاده آكادميك سرشاخ مي شود، 
اما درواقع، خودش جزو خودي تري��ن آدم هاي اينگونه 
نهادهاس��ت؛ در واقع، شايد مش��هورترين و بانفوذترين 
روانش��ناس در قيد حيات باشد كه بيشترين بودجه ها را 
جذب مي كند. سليگمن درمقام يك دانشمند بر بي طرفي 
ارزش��ي پژوهش هايش تأكيد دارد، اما رهبر جنبش��ي 
است كه حتي به اقرار بعضي هوادارانش، داراي برخي از 

خصيصه هاي يك دين است.
بسياري از پيروانش، اين جنبش را موهبتي الهي مي دانند 
كه نيازش��ان را براي تعل��ق به چيزي بزرگ ت��ر از خود 
پاس��خ داده و فرصتِ زندگي اي بهتر و غني تر را از طريق 
تكنيك هاي واقعا موثرِ علمي در اختيارش��ان مي گذارد. 
اما از نظر منتقدان، اين علم با موعظه هاي روان شناس��ي 
مثبت گرا و عرفان  بازي و تجاري سازي و پولي سازي ارزش 
خود را از بين برده است. اما اين نگراني ها تا چه حد صحت 
دارد؟ و اگر روان شناسي مثبت گرا مردم را شادمان مي كند، 

آيا اين دغدغه ها اصلا اهميتي دارد؟
روان شناسي مثبت گرا از زماني كه سليگمن آن را به آگاهي 
عموم رساند، با سرعتي انفجاري در حال رشد بوده و حتي 
خود سليگمن را نيز متحير كرده است. اين حوزه صدها 
ميليون دلار كمك هزينه پژوهشي جذب كرده و كنگره 
جهاني آن در س��ال ۲۰۱۹، ميزبان ۱۶۰۰ نماينده از ۷۰ 
كشور بود. روان شناسي مثبت گرا الهام بخش ده ها هزار 
مقاله پژوهشي، بي ش��مار كتاب هاي عامه پسند قطور و 

ميليون ها درمانگر، مربي و مشاور شده است.
جاافتادنِ روان شناسي مثبت گرا در نهادها نيز به همان 
اندازه حيرت آور بوده اس��ت. تنها دو س��ال پس از اجراي 
طرح »ذهن جنگ آور« در سال ۲۰۰۷، بيش از يك ميليون 
س��رباز امريكايي تكنيك هاي روان شناس��ي مثبت گرا 

را درب��اره سرس��ختي آموزش ديدند. ده ها مدرس��ه نيز 
اصول آن را اختيار كرده اند. در سال ۲۰۱۸، دانشگاه ييل 
اعلام كرد رقم شگفت آور! يك چهارم از كل دانشجويان 
كارشناسي اش در دوره روان شناس��ي مثبت گرا درباره 

شادي ثبت نام كرده اند.
سليگمن پس از آن سخنراني معارفه اش در سال ۱۹۹۸، 
روان شناسي مثبت گرا را از هدف اصلي اش دور كرده است. 
اين حوزه در ابتدا به دنبال ترسيم مسيرهايي بود كه منجر 
به شكوفايي دروني  شود. اما با كتاب شكوفايي، سليگمن 
تغيير مسير داد. او اعلام كرد شادي برخلاف آنچه قبلا فكر 

مي كرد، تنها هدفِ هستي انسان نيست.
او در اي��ن كتاب مي گوي��د هدف زندگي به زيس��تي يا 
شكوفايي است كه مولفه هاي عيني و بيروني نظير رابطه ها 
و دستاوردها را دربرمي گيرد. درضمن مسير شكوفايي از 
رهگذر كنش اخلاقي مي گذرد و با به كاربس��تنِ فضايل 
شش گانه به دست مي آيد. اين فضايل به گفته سليگمن 
در تمام سنت هاي بزرگ فكري در جهان، جايگاه والايي 
دارن��د. اين تغييرجهت به س��وي كن��ش اخلاقي باعث 
تشديد مخالفت منتقدان با اهداف بلند و بالا و روش هاي 
عملگرايانه روان شناسي مثبت گرا شد. فيلسوفاني نظير 
مايك دبليو مارتين از دانشگاه چپمن مي گويند اين شاخه 
از روان شناسي از علم خارج شده و به قلمروي اخلاق وارد 
گرديده، لذا ديگر حوزه اي كاملا فكت محور نيست، بلكه 

حالا هدفش ترويج نوع خاصي از ارزش هاست.
اما اين تنها انتقاد متوجه روان شناسي مثبت گرا نيست. 
برخي ديگر از اين جهت روان شناس��ي مثبت گرا را نقد 
مي كنند كه توس��ط هزاران مربي، مش��اور و درمانگر به 
كالايي تجاري تبديل ش��ده و ارزش��ش را از دست داده، 
چون اين افراد حالا س��وار بر موج شده اند و با محصولات 

پول سازشان ادعاهايي ديوانه وار به خورد بقيه مي دهند.
در چندين ج��ا ايراداتي جدي و علني به روان شناس��ي 
مثبت گرا به عنوان يك رشته علمي وارد شده است، آن هم 
نه فقط از زبان شخصيت هايي كم اهميت و پرسروصدا، بلكه 
در آثار ستارگان بزرگي نظير خود سليگمن. نگراني هايي 
درب��اره تكرارپذيري نتايج تحقيقات در اين زمينه وجود 
دارد، همين طور درباره تكيه آن به گزارشات غيرموثق و 
نيز اين مضمون وجود دارد كه از اين رشته مي توان براي 
تجويز يك راهكار و نيز راهكار مخالفش استفاده كرد )مثلا 
اينكه به زيس��تي يعني زندگي در لحظه، اما در آن واحد، 

آينده گرا نيز هست( .
روان شناس��ي مثبت گ��را در مق��ام يك ش��اخه از علم، 
خيلي وقت ها شباهت زيادي به نوعي دين پيدا مي كند. اين 
دام ها را در نظر بگيريد: اين جنبش يك رهبر كاريزماتيك 
و نيز فوج فوج پيروان ازخودبيخود دارد. لحظه اي براي آغاز 
تاريخش تعيين شده و افسانه آفرينشي دارد كه با نوعي 

اشراق آغاز مي شود.
س��ليگمن در كتاب شكوفايي مي نويس��د: »نمي توانم 

اين مس��اله را طوري بگويم كه كمتر از اين عرفاني باشد: 
روان شناس��ي مثبت گرا مرا همانط��ور فراخواند كه بوته 

آتشين موسي را«.
سليگمن دس��تاوردهاي مادي را نيز در ميان مولفه هاي 
ش��ادي گنجانده و اين نيز بعضي را به تعجب و مخالفت 
واداش��ته است. بنا به نظريه او، كس��اني را كه به حدي از 
اس��تادي و موفقيت در دنيا نرسيده اند، نمي توان شكوفا 
دانست. او حتي درجايي يك »فارغ التحصيل سي ودوساله 
رياضيات از دانشگاه هاروارد را كه به زبان روسي و ژاپني 
مسلط و داراي يك صندوق سرمايه گذاري تأميني بود«، 
»پوستري بچگانه درباره روان شناسي مثبت گرا« خواند. اما 
اين كار مي تواند به زيستي را انحصاري و غيرقابل دسترسي 
جلوه دهد، چون چنين دستاوردهايي براي همه يا حتي 

براي افراد زيادي ميسر نيست.
پروفسور ادگار كاباناس و ايفا اللوز، نويسندگان كتاب توليد 
شهروندان شاد )۲۰۱۹( روان شناسي مثبت گرا را متهم به 
ترويج آيين غربي و قوميت مدار فردگرايي كرده اند. در بطن 
روان شناسي مثبت گرا اين انگاره وجود دارد كه ما مي توانيم 
با تلاش خود و با نشان دادن عزم و ثبات به به زيستي برسيم. 
پ��س فاكتورهاي اجتماعي و نظام من��دي كه في المثل 
مردم را در فقر نگه مي دارند چه؟ بيماري هاي جسماني و 
مصيبت هاي نابه هنگام چه؟ آيا كساني كه در اين شرايط 

گرفتار مي شوند، به قدر كافي تلاش نكرده اند؟
پروفسور جيم كوين، همكار س��ابق و منتقد سرسخت 
سليگمن مي گويد: »روان شناسي مثبت گرا اين احساس 
را به شما منتقل مي كند كه مي توانيد فقط با انديشيدن به 
چيزهاي درستْ خوب و شاد باشيد؛ اين رشته باعث ترويج 

فرهنگ سرزنش قرباني مي شود«.
بحث ارتباطات مالي روان شناس��ي مثبت گرا با دين نيز 
مطرح اس��ت. بنياد تمپلتن -كه در ابتدا با هدف ترويج 
مس��يحيت انجيلي تأسيس ش��ده و كماكان نيز اهداف 
مرتبط با فهمِ مذهب��ي را دنبال مي كن��د- بزرگ ترين 
حامي خصوصي س��ليگمن است و تاكنون ده ها ميليون 
دلار كمك هزينه به او داده اس��ت. اين موسس��ه بخشي 
از كمك هزينه پژوهش س��ليگمن در م��ورد ارزش هاي 
جهان شمول را فراهم كرد، به تأسيس مركز روان شناسي 
مثبت گرا در دانش��گاه خودِ س��ليگمن يعني دانش��گاه 
پنس��يلوانيا كمك نمود و اعطاكننده بزرگ ترين جايزه 
روان شناس��ي، يعني جايزه ۱۰۰ه��زار دلاري تمپلتون 
براي روان شناسي مثبت گرا است. منتقد فرهنگي روث 
ويپمن در كتاب امريكاي مضطرب مي نويسد اين بنياد 
»نقشي اساسي در شكل دهي به نقش فلسفي روان شناسي 

مثبت گرا ايفا كرده است«.
كوين مي گويد اي��ن موضوع مايه ننگ اس��ت. »خيلي 
وقيحانه اس��ت كه هرگونه سليقه شخصي  بتواند مسير 
»ترقي« علمي را تعيين و دستاوردهاي علم را جهت دهي 

كند«.

با وجود اين انتقادات، روان شناس��ي مثبت گرا همچنان 
از محبوبيتي باورنكردني برخوردار است. كتاب هايي كه 
در عنوان خود كلمه »ش��ادي« را دارن��د، فورا خريداري 
مي شوند و مردم دسته دس��ته براي سمينارها، درس ها 
و سخنراني هاي مرتبط با اين رش��ته ثبت نام مي كنند. 
ظاهرا همه ما خواهان آن چيزي هستيم كه روان شناسي 
مثبت گرا مي فروشد. چه چيز باعث مي شود اين جنبش تا 

اين حد مجاب كننده باشد؟
س��ونيا ليوبوميرسكي، اس��تاد روان شناس��ي دانشگاه 
كاليفورنيا و يكي از س��تارگان اولي��ه اين جنبش، به من 
مي گفت روان شناسي مثبت گرا در دوران صلح و وفور زاده 
شد. امروزه  خيلي افراد »آنقدري در رفاه هستند تا در مورد 
به زيستي خود بينديشند و روي آن كار كنند. وقتي افراد 
درگير برآورده كردن نيازهاي اوليه خود باش��ند، وقت يا 
منابع يا انرژي يا انگيزه اي��ن را ندارند كه ببينند اصلا آيا 

شاد هستند يا نه«.
اما بحران مال��ي ۲۰۰۸ ظاهرا اين فرضي��ه را به چالش 
مي كشد. در آن سال، رفاهِ انديشيدن ناگهان براي مردم 
زيادي از بين رفت. اما تحليل دانشمندان علوم اجتماعي 
نش��ان مي دهد كه تع��داد مقالات آكادمي��ك مرتبط با 

روان شناسي و شادي همچنان رو به رشد بود.
اين امر شكاكاني نظير كوين، كاباناس و اللوز را به اين باور 
س��وق داده كه امروزه محبوبيت روان شناسي مثبت گرا 
بي��ش از آنكه مربوط به تقاضا باش��د، ب��ا عرضه مرتبط 
اس��ت. چنان پول كلاني در اين جنبش هست كه عامل 
پيش ران آن، انرژي و ذوق كارآفرينان، مربيان، مشاوران، 
نويسندگان و دانشگاهي هايي شده كه از آن امرار معاش 

مي كنند.
اين نيز ممكن اس��ت كه رابطه تنگاتنگ روان شناس��ي 
مثبت گرا با دين به محبوبيت آن كمك كرده باشد. بنا به 
گزارش اخير ووكس، سكولاريس��م در امريكا رو به رشد 
است. اما تمايل به اعتقاد به خدا ريشه هاي عميقي در روان 
انسان دارد. روان شناس��اني نظير بروس هود مي گويند 
ما براي دين سيم كشي ش��ده ايم. سمت وسوي معنوي 
روان شناسي مثبت گرا باعث مي شود تا اين رشته به ظرفي 
بي عيب ونقص براي تمايلات متزلزل ش��ده مذهبي مان 
تبديل گ��ردد. منتقداني نظير كوين ادع��ا دارند كه اين 
امر عمدي است. لحن مبلغانه، فراخوانده شدن همچون 
موس��ي، اينها همه بخشي از آينده اي است كه سليگمن 

براي روان شناسي مثبت گرا در نظر دارد.
كوين به م��ن گفت: »س��ليگمن چپ  و راس��ت ادعاي 
رخدادهاي عرفاني اي را مي كند كه بس��ياري از ما آن را 

صرفا ترفند هاي تبليغاتي مي دانيم«.
اما اگر روان شناسي مثبت گرا به بهترشدن زندگي مردم 
كمك كند، آيا ترفندهاي تبليغاتي اهميتي دارد؟ باز 
هم شكاكان اين سوال را مطرح مي كنند كه آيا فوايد 
روان شناس��ي مثبت گرا واقعا آنطور كه ادعا مي شود 
زيادند؟ كاباناس مي گويد »هيچ نتيجه گيري عمده اي 
در روان شناسي مثبت گرا وجود ندارد كه مورد چالش، 
اصلاح يا حتي مردودس��ازي قرار نگرفته باش��د«. اما 
رش��د خارق العاده روان شناسي مثبت گرا را نمي توان 

كتمان كرد.
س��ليگمن و همكارانش مش��خصا كار درستي انجام 
مي دهند، كاري كه اميد، خوش بيني و حتي ش��ادي 
را براي ميليون ها نفر از مصرف كنندگانش به ارمغان 
م��ي آورد. وقت��ي در مورد رابط��ه اين رش��ته با دين 
از س��ليگمن س��وال كردم، گفت اكثر كس��اني كه از 
روان شناسي مثبت گرا استفاده مي كنند »با باورهاي 
عجي��ب من اختلاف نظ��ر دارند« و تصري��ح كرد كه 
اينها باورهاي خودش هس��تند. او م��را به فصل آخر 
خودزندگي نامه اش ارجاع داد كه در آن، از مرگ دوست 
و راهنمايش جك تمپلتون مي گويد، مردي كه بنياد 

پدرش حامي مالي پژوهش هاي سليگمن بوده است.
س��ليگمن در آن زمان در بس��تر بيماري بود، اما پس از 
خواندن رساله اي درباره مسيحيت مثبت گرا، »مكاشفه اي 
حاوي يك فرمان« به او دس��ت داد تا برخيزد و در مراسم 

يادبود دوستش حضور يابد.
در آن رساله مي خوانيم: »دين و علم مخالف  همديگرند، 
اما تنها بدان طريق كه انگش��ت شس��ت و اشاره  مخالف  
همديگرند و با اس��تفاده از اين دو، مي توان همه چيز را به 

چنگ گرفت«.
منبع:ترجمان

تحقيق��ات جدي��د نش��ان مي دهد افزايش س��طح 
دي اكس��يدكربن در هوا بر فعاليت هاي ش��ناختي و 
توانايي تفك��ر افراد تاثير مي گذارد و س��بب افزايش 

كندذهني مي شود.
آي��ا آلودگي ه��وا س��بب مارپيچ نزول��ي كندذهني 

مي شود؟
ايرنا با بيان اين مطلب در گزارشي افزود: اگر جامعه ما 
آن قدر نادان است كه نمي تواند اقدامات فوري را براي 
كنترل آلودگي هوا كه روي انسان تاثير مي گذارد، به كار 
بندد و با توجه به اينكه آلودگي باعث كندذهني انسان 
مي شود، آيا ممكن است به مرحله اي برسيم كه ديگر 

نتوانيم درك كنيم كه دچار حماقت شده ايم؟
اين ها پرسش هايي است كه تارنماي فوربس گزارش 
خود را با آن آغاز كرده و در ادامه مي نويسد: در آنچه كه 
خبر خوبي براي سوسك ها و رقابت فرازميني ها براي 
گرفتن زمين و محاصره كردن ما محسوب مي شود، 
تحقيقات جديد منتشر شده در سامانه دسترسي آزاد 

به علوم زمين )EarthArXiv( نشان مي دهد، سطح 
دي اكسيد كربن مي تواند به قابليت هاي شناختي ما 

آسيب وارد كند.
همان گونه كه گزارش س��ي بي اس نيوز نيوز نش��ان 
مي دهد س��طح دي اكس��يدكربن در اتمسفر امسال 
ركورد زده است.  علم توضيح مي دهد كه چطور سطح 
بالاي دي اكسيدكربن مي تواند بر شيوه فكر كردن ما 
تاثير بگذارد. حفره هاي كوچكي كه در شش ها وجود 
دارد اكسيژن موجود در هوايي كه استنشاق شده را با 
دي اكسيدكربن موجود در خون تبادل مي كند. اگر 
هوايي كه به داخ��ل ريه هاي خود فرو مي بريد حاوي 
دي اكسيد بيشتري نس��بت به اكسيژن باشد، خون 
اكسيژن لازم را دريافت نمي كند. در مقابل، اكسيژن 
به عملكرد س��لول ها از جمله در ناحيه سخت بالاي 

گردن آسيب مي زند.
اگر س��لول هاي مغز، سطح لازم اكس��يژن را دريافت 
نكند ممكن است عملكرد خوبي نداشته باشند و حتي 

بميرند. همه اين موارد بر فعاليت هاي شناختي افراد 
تاثير مي گذارد.

در اين تحقيق به آزمايش روي موش هاي جواني اشاره 
مي شود كه وقتي سطح دي اكسيد كربن هوا بالاست 
س��طح فاكتور رش��د محافظت كننده عصبي در آنها 
كاهش مي يابد كه در مقابل رشد مغز را مختل مي كند.

با توجه به همه مطالعات انجام شده و اطلاعات موجود، 
محقق��ان از داده هايي براي ايج��اد يك مدل رياضي 
اس��تفاده كردند تا آينده بشر را در صورت حفظ روند 
افزايش دي اكسيدكربن در محيط زيست پيش بيني 
كنند. اين مدل نش��ان داد كه تا سال ۲۱۰۰ ميلادي 
تقريبا ۲۵ درصد كاه��ش در توانايي تصميم گيري و 
۵۰ درصد كاهش در تفكر استراتژيك پيچيده تر بشر 

خواهيم داشت.
بي ترديد اين تحقيق بر اي��ن حقيقت تاكيد دارد كه 
محيط زيست ما مهياس��ت تا روي توانايي تفكري ما 
تاثيرگذارد. احمقانه است كه فكر كنيم توانايي هاي ما 

از آنچه در محيط اطراف ما رخ مي دهد مجزاست و ما 
مي توانيم تحت هر شرايطي به هر آنچه كه مي خواهيم 

دست يابيم.
بيشتر دانشمندان محيط زيست با اين موضوع موافقند 
كه فعاليت انس��ان در گرم ش��دن زمين يا تغييرات 
آب وهوايي تاثير دارد. ساده انگارانه است اگر فكر كنيد 
كه سيگار كش��يدن تاثيري در محيط زيست ندارد. 

چنين تفكري مانند اين است كه فكر كنيد صندلي هاي 
در حال سوختن در يك رستوران به محيط اطراف آن 

آسيبي نمي رساند. 
انس��ان ها تمايل دارند تا وقتي كه فاجعه اي رخ نداده 
اقدامي نكنند. آيا بش��ر مي داند كه فاجعه اكنون رخ 
داده در حالي كه اين فاجعه به خودي خود مي تواند بر 

دانستن تاثير بگذارد؟
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هنوزبايدبرايبرابريحقوق
زنانومردانبحثكرد؟

عمادآبشناس|اسپوتنيك|
 سال هاست يكي از سوالاتي كه زنان ايران توقع 
دارند كانديداهاي انتخابات مختلف پاس��خ آن 
را بدهند و متاسفانه مشاهده مي كنيم برخي از 
پاسخ دادن به آن طفره مي روند ديدگاه آنها نسبت 

به برابري حقوق زنان و مردان در جامعه است.
متاسفانه بسياري كانديداها هم تلاش مي كنند 
با دو دوزه بازي در مورد بحث برابري حقوق زن و 
مرد در جامعه صحبت كنند و برخي حتي تلاش 
مي كنند جوانان را نيز گول بزنند، به صورت كلي 
در مورد حقوق اجتماعي مردم صحبت كنند و 
ادعا كنند كه پس از ورود به مجلس يا رسيدن به 
كرسي رياست جمهوري يا ... اين مساوات را راه 

خواهند انداخت.
طبق قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران مثلا 
همه قوانين كه توسط مجلس تصويب مي شود 
بايد به تاييد شوراي نگهبان برسد كه آيا منطبق 

بر شرع است يا نه.
پس فقط نمايندگان مي توانند در حدي قوانيني 

تصويب كنند كه از حد شرع فراتر نرود.
پس چه در مورد مس��ائل اجتماعي چه در مورد 
مس��ائل متعلق به مس��اوات حق��وق زن و مرد 
نمايندگان به هيچ وجه نمي توانند قوانيني خارج از 
چهارچوب قوانين شرعي تصويب كنند.اما سوالي 
كه مطرح مي باش��د اين است كه پس آيا همين 
است؟خير. به هر حال اگر نمايندگان قانون دان 
باشند و بدانند چگونه قوانين را تدوين كنند كه 
با مسائل شرعي هم منافات نداشته باشد آنوقت 
مي توان هم قوانيني تدوين كرد كه مساوات برقرار 
گردد و حقوق مدني افراد حفظ شود و همچنين 

قوانين با مسائل شرعي تداخل نداشته باشد.
ش��ايد مقداري پيچيده باش��د اما نكته اصلي يا 
هنر نمايندگان مردم در مجلس در همين نكته 

نهفته است.
توجه داشته باشيد عمدا از عبارت »قانون دان« و 

نه »حقوق دان« استفاده كرده ام.
طي س��ال هاي متمادي مش��اهده كرده ايم كه 
بس��ياري از نماين��دگان كه به مجل��س راه پيدا 
مي كنند به جاي اينكه به دنبال پيدا كردن راه حل 
براي مشكلات اقتصادي و اجتماعي مردم باشند 
به دنبال بازي هاي سياسي و جناحي خود هستند.

اگر قوانين درست تدوين نشده باشد قطعا نه كاري 
از دس��ت قوه مجريه بر مي آيد و نه از دس��ت قوه 
قضاييه چون همه چيز مرتبط با قوانين است.به 
عنوان مثال بگويم.مدت ها بحث اعطاي شهروندي 
از طريق مادران به فرزندان مطرح بود اما به دلايل 

سياسي اين مساله دايما به تعويق مي افتاد.
يا اينكه مثلا بحث تعدد زوجات كه طبق ش��رع 
براي مردان مجاز است مطرح بود، قطعا نمايندگان 
مجلس نمي توانند قانوني تصويب كنند كه اين 
مساله را منع كند اما مي توانند قوانيني تصويب 
كنند كه بر اساس آن ازدواج مجدد مردان بسيار 
سخت تر شود و همچنين مردان ملزم شوند كه 
باز هم طبق ش��رع حق و حقوق زن قبلي خود را 
به گونه اي مراعات كنند كه شايد به فكر ازدواج 
مجدد نيفتند.يا مساله ضرب و شتم زنان توسط 
همسرانشان. يا حضانت اولاد، به عنوان مثال در 
بسياري از موارد پدر و مادر از هم جدا مي شوند در 
حالي كه از همه لحاظ مادر شرايط حضانت را دارد 
اما پدر شرايط را ندارد، مثلا بيكار معتاد است، آيا 
در اين شرايط نبايد قوانيني باشد كه حقوق آن 
كودك را بر اساس شرايط اجتماعي اش تعيين 
كند؟يا مساله ديه زن و مرد.يا مسائل ارث و ميراث 

وحق وحقوق در حين ازدواج و پس از ازدواج.
صدها مورد وجود دارد كه اگر بخواهيم در مورد 
آن بحث كنيم بحث بس��يار طولاني مي ش��ود، 
اما مش��اهده مي كني��م در برخي م��وارد حتي 
نمايندگان زن مجلس در صف مخالفين تصويب 
قوانين حمايت از حقوق زنان قرار مي گيرند، چون 
خواسته هاي جناحي و سياسي آنها بر نيازهاي 

اجتماعي هم نوعانشان در جامعه طغيان كرده.
برخي س��وال مي كنند كه آيا با افزايش سهميه 
حضور زنان در مجلس ممكن است زنان بتوانند 

مسائل خود را بيشتر مطرح كنند؟
تصور بر اين است كه هرگونه سهميه بندي در هر 
زمينه اي بايد كلا لغو شود چون سهميه بندي ها 
به نوعي به بخش��ي از جامعه امتياز مي دهند و 
بخش ديگري را از اين امتياز ها محدود مي كنند، 
از جمله اينكه مثلا بخواهيم سهميه اي براي زنان 

در مجلس اختصاص دهيم.
اين ماجرا نه فقط به نفع زنان نيست بلكه شايد هم 
به ضرر آنها باشد چون به جاي اينكه فضا را براي 
آنها باز كند فضا را محدود به تعداد نمايندگاني 

مي كند كه مي توانند حضور يابند.
بايد خود زنان به سطحي از رشد فرهنگ سياسي 
برس��ند كه خودش��ان به دنبال آن باشند مانند 
بسياري از كشورهاي ديگر در مبارزات انتخاباتي 
قويتر حضور يابند و بتوانند كرسي هاي بيشتري 
را در مجلس به دس��ت آورند. مهم هم نيست كه 
كرسي ها توسط زنان يا مردان به دست آمده باشد، 
مهم اين است كه كدام نمايندگان به دنبال احقاق 

حقوق آنها خواهند رفت.
به عنوان مثال بگويم زني كه وارد مجلس مي شود 
و به جاي اينكه به دنبال احقاق حقوق زنان باشد 
به دنبال زد و بند بازي سياس��ي است و حتي در 
مقابل قوانيني كه مي تواند برخي مشكلات زنان 
را حل كند بايس��تد بودنش چه نفعي براي زنان 

خواهد داشت؟
پس بهتر اس��ت كه همه آحاد جامعه چه زنان و 
چه حتي مردان يا جوانان يا سالمندان به دنبال 
افرادي باشند كه به صراحت برنامه هايي براي حل 
مشكلات آنها را دارند نه افرادي كه با شعارهاي 
كلي مي خواهن��د راي آنها را به دس��ت آورند يا 

افرادي كه قبلا امتحان خود را پس داده اند.
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شوك مالياتي به خريداران مسكن

گراي منفي به بازار ملك با اخذ ماليات 7 درصدي 

گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|
آنگونه كه در تازه ترين اخبار منتشر شده است، در قالب 
ماده ۱۱ قانون درآمدهاي پايدار شهرداري، قرار شده 
علاوه بر ماليات نقل وانتقال املاك كه ۵ درصد است، 
سازمان امور مالياتي ۲ درصد ديگر نيز ماليات اخذ كند 
و به  اين  ترتيب، نرخ ماليات نقل وانتقال املاك ۷ درصد 
ش��ود و اين ۲ درصد در اختيار شهرداري قرار بگيرد و 
همچنين مقرر شده يك درصد به ماليات نقل وانتقال 
سرقفلي، اضافه شود. به گفته بسياري از كارشناسان، 
اعمال چنين تبصره هاي يك ش��به يك شوك بزرگ 
ديگر بر تن بي جان مسكن است. به باور اين عده در حال 
حاضر وضعيت بازار مسكن در بدترين شرايط خود قرار 
دارد و اعمال فشارهاي جانبي مي تواند وضعيت شكننده 

مسكن را وخيم تر كند.

    اخذ ماليات چرا و چگونه؟
 بدون ش��ك ماليات يكي از مهم تري��ن منابع درآمد 
پايدار و رو به رشد براي دولت ها است، ازاين رو، تعيين 
مأخذ و منابع متنوع مالياتي و نحوه وصول آنها يكي از 
مباحث مورد توجه و مورد علاقه حكومت است. تعيين 
ميزان و ترتيب نحوه اخذ ماليات در بازارهاي مختلف 
معيارهاي متفاوتي در كش��ورهاي مختل��ف دارد. در 
كشور ما كه دولت ها سابقه زيادي در استفاده از منابع 
طبيعي فس��يلي دارند، اخذ ماليات به عنوان يكي از 
منابع درآمد جانبي مطرح بوده است. به همين دليل 
عموم افراد جامعه ش��ناخت درس��ت و كاملي نسبت 
به چرايي اخذ ماليات و نح��وه هزينه كرد آن ندارند و 
پرداخ��ت آن را بعضا اخذ پول زور توس��ط دولت ها از 
مايملك و درآمد خود مي دانند. در سال هاي اخير كه 
منابع درآمدي دول��ت از طريق فروش منابع طبيعي 
به ش��دت تحت تأثير نوسانات و فش��ارهاي سياسي 
بين المللي كاهش يافته است، بحث اخذ ماليات و رقم 
آن از اهميت خاصي برخوردار شده است، به نحوي كه 
براي سال ۹۹ بودجه عمومي كشور تا حد زيادي با اتكا 
به منابع مالياتي بسته شده است، اما نكته مهمي كه در 
خصوص اخذ ماليات در كشور ما وجود دارد، موضوع 
نحوه شناس��ايي صحيح درآمده��ا و همچنين نحوه 
محاسبات ماليات بر درآمد گروه هاي مختلف و مهم تر 
از همه نحوه و ميزان خدمات ارايه شده در قبال ماليات 
اخذشده از موديان است. عدم تعيين سازوكارهاي دقيق 
شناسايي گروه هاي هدف و همچنين تفاوت قابل توجه 
در ميزان ماليات تعيين شده باعث شده تا نوعي احساس 
عدم رعايت عدالت مالياتي در بين اقشار مختلف شكل 
گيرد. به علاوه، معافيت هاي متفاوت و همچنين متغير 
بودن ميزان ماليات پرداختي بين افراد و اصناف مختلف 
باعث شده تا عده اي سعي در دور زدن قانون و استفاده 
از معافيت هاي در نظر گرفته ش��ده بكنند، اما يكي از 
مهم ترين دلايلي كه موجب ب��روز نارضايتي در بين 
پرداخت كنندگان ماليات است عدم شفافيت و تناسب 
بين ماليات پرداختي و خدماتي است كه بايد در ازاي 

آن به افراد و اصناف ارايه شود.
در سال هاي اخير كه دولت با محدوديت هايي در منابع 
مواجه شده است، به جاي بهره گيري از ظرفيت هاي 
موجود به س��راغ يكي از راحت تري��ن گزينه ها يعني 
تعريف ماليات هاي مختلف و تغيير در ميزان ماليات هاي 
دريافتي فعلي رفته است. تعريف منابع جديد مالياتي 
بدون الزام به ارايه خدمات م��ا به ازاي آن و همچنين 
وجود ش��كاف هاي مختلف قانوني و نظارتي موجب 
ناكارآمدي و نارضايتي اصناف مختلف ش��ده اس��ت. 
عدم حمايت دولت از اقشار و اصناف مختلف و همچنين 
تلاش در جهت رقابت با بخش خصوصي باعث شده تا 
تناسب ميان ماليات پرداختي با خدمات دريافتي از بين 
برود. ايجاد فضاي سالم رقابتي و همچنين توانمندسازي 
اصناف و اقشار مختلفي كه در صحنه اقتصادي فعاليت 
مي كنند، يكي از اولين و اساسي ترين وظايف دولت و 

خواسته افراد است.

    2 رويكرد منفي 
 در اي��ن خص��وص علي بمان��ي، كارش��ناس اقتصاد 
مسكن با بيان اينكه فش��ار دولت براي اخذ ماليات از 
تن بي جان مس��كن بيانگر درماندگي كامل دولت در 

هزينه هاي جاري اس��ت، گفت: نمي دانيم چرا دولت 
همواره س��اده ترين راه را براي افزايش درآمد خود در 
نظر مي گيرد و متأسفانه اين تصميمات همواره پشت 
پرده صورت مي گيرد و زماني علني مي شود كه كار از 

كار گذشته است.
وي گفت: از ابتداي سال جاري قيمت مسكن با رشد 
قابل توجهي همراه بود كه اين رقم ها طي ماه هاي اخير 
۱۵ درصد ريزش داشته و مطمئنا با افزايش نرخ ماليات 
نقل وانتقال قيمت ها به نرخ هاي سابق بازخواهد گشت.

بماني بابيان اينكه دولت مي تواند براي افزايش درآمد 
شهرداري ها به سراغ اخذ ماليات بر عايدي سرمايه برود 
چراكه بار اين نوع ماليات بر دوش خريدار نخواهد بود، 
گفت: افزايش اخذ مالي��ات از نقل وانتقال دو رويكرد 
منفي بر بازار مسكن دارد در وجه اول ازآنجايي كه اين 
طرح براي همه افراد به صورت يكسان انجام مي گيرد 
نوعي ظلم محس��وب مي ش��ود چراكه افراد عادي و 
ثروتمند در قالب اين طرح يكسان هستند و نكته منفي 
ديگر اين طرح مربوط به افزايش قيمت مسكن است 
چراكه همواره بار افزايش نرخ ماليات بر دوش خريدار 
تحميل مي شود هرچند كه طبق قانون اين ماليات بر 

دوش فروشنده باشد.
 اين كارشناس اقتصاد مسكن درنهايت گفت: در حال 
حاضر، نقل  و انتق��ال املاك تج��اري در ركود كامل 
قرارگرفته و اين نوع تصميمات مي تواند برآيند منفي بر 

بخش مسكوني نيز داشته باشد.

    قرار نيست همه هزينه ها را سازنده بپردازد
در همي��ن رابطه، فرش��يد پور حاج��ت، دبير كانون 
سراسري انبوه سازان گفت: اگر دولت به دنبال افزايش 
نرخ ماليات بر مسكن است بايد جلوي افزايش عوارض 
ساخت را بگيرد چراكه اين فشارها بازار توليد مسكن را 

به چالش مي كشانند.
وي بابيان اينكه ما هم موافق س��اختارهاي مرتبط با 
ايجاد درآمدهاي پايدار براي شهرداري هستيم، گفت: 
اما به نظر مي رسد شهرداري و شوراي شهر بر داشت 
از جيب توليد مسكن را راحت ترين راه كسب درآمد 
مي داند، درحالي كه فش��ار مضاعف بر مسكن منتج 
به آب باريكه ش��دن درآمدهاي شهرداري از عوارض 

مسكن مي شود.
پور حاجت گفت: در حال حاضر، دس��ت شهرداري و 
شوراي ش��هر به عنوان پارلمان هاي محلي همواره در 
جيب توليدكنندگان مس��كن اس��ت، در حالي  كه از 
لحاظ توسعه شهري اقدام چندان مطلوبي در شهرها و 

به خصوص كلان شهرها ايجاد نشده است.
دبير كانون سراس��ري انبوه س��ازان با بي��ان اينكه از 
شوراي شهر مي خواهيم فشاري هم بر ساختار اداري 
ش��هرداري ها اعمال كند، اظهار ك��رد: در حال حاضر 
بخش��ي از درآمدهاي حاصل از توليد مس��كن صرف 

كاركناني مي شود كه بهره وري بسيار اندكي دارند.
وي افزود: بدنه شهرداري ها بسيار سنگين است و قرار 
نيست تمام هزينه هاي اين بدنه سنگين را توليدكننده 
بپردازد؛ و نياز است شهرداري رويه خود را تغيير دهد.

پورحاجت افزود: سهم ش��هرداري ها در رونق مسكن 
غيرقابل انكار است. چراكه بخش زيادي از هزينه هاي 
سازندگان متعلق به ش��هرداري است. در حال حاضر 
ش��هرداري ها تمركز بيشتري بر عوارض ساخت وساز 
دارند كه اين وضعيت هم باعث تحميل فشار سنگين بر 

سازندگان شده است.
دبير كانون سراسري انبوه س��ازان بابيان اينكه اخذ و 
پرداخت ماليات يك فعاليت قانوني است و در تمامي 
كش��ورها اين مورد انجام مي ش��ود، گفت: اما در حال 
حاضر، بيش از ۸۰ درصد درآمد شهرداري ها از محل 
عوارض ساخت وس��از و كميس��يون هاي ماده ۱۰۰ 
تأمين مي شود. اگرچه بخشي از اين درآمدها با كاهش 
ساخت وس��از كاهش يافته اما بدون ترديد با افزايش 
فشارهاي جانبي اين درآمدها با كاهش فاحش دوباره 

روبرو خواهند شد.
 وي درنهاي��ت گفت: اگر دولت ب��ه دنبال اخذ ماليات 
از نقل وانتقال اس��ت بايد جلوي افزايش نرخ عوارض 
را بگيرد چراك��ه ضربه هاي متعدد ب��ه بخش توليد، 

توليدكنندگان را خسته مي كند.

    شوك به ساخت وساز
در همين رابطه، ايمان رفيعي، كارشناس ساخت وساز 
گفت: بخش مس��كن كه علاوه بر در اختيار داش��تن 
بي��ش از ۲۰ درصد حجم اقتصاد كش��ور ب��ه عنوان 
خصوصي ترين بخش اقتصاد كشور شناخته مي شود، 
يكي از مهم ترين بخش هايي است كه نيازمند حمايت 
ويژه دولت ب��راي اراي��ه خدمات مطلوب اس��ت، اما 
همان گونه كه در س��ال هاي اخير ش��اهد آن هستيم 
علي رغم مشكلات شديد اقتصادي و تورم بي سابقه اي 
كه در بازارهاي مختلف ازجمله بازار مسكن به وجود 
آمد، دولت اقدام قابل قبولي براي كنترل و ايجاد تعادل 

در اين بازار انجام نداده است.
رفيعي گفت: اتفاق تأسف برانگيز و قابل توجهي كه در 
سال ۹۸ در اين بازار افتاده افزايش ماليات نقل وانتقال 
املاك در ابتداي سال به ۶ درصد و در روزهاي اخير با 
افزايش يك درصدي به نرخ ۷ درصد است. تعريف اين 
منابع درآمدي براي بخش هاي مختلف اقتصاد و دولت 
بدون رعايت شرايط فعلي اقتصادي و وضعيت فعلي 
بازار به جز ايجاد نارضايتي بيشتر و عميق تر شدن حجم 
مشكلات دستاورد ديگري براي مردم نخواهد داشت. 
افزايش بدون ضابطه و مخفيانه اين دست ماليات ها از 
جنس رشد ۳۰۰ درصدي قيمت بنزين بدون اطلاع 

رييس جمهور است.
وي گفت: با توجه به شرايط حال حاضر بازار مسكن كه 
تقريبا در حالت رهاشدگي قرارگرفته است و همچنين 
ناتواني متقاضيان و مصرف كنندگان واقعي در اين بازار 
از دسترسي به مسكن مناسب و موردنياز خود، افزايش 
هزينه هاي جانب��ي قطعا موجب انتقال و تحميل اين 

هزينه ها به مصرف كنندگان نهايي مي شود.
وي گفت: از طرف ديگر به دليل افزايش بدون توجيه 
قيمت نهايي مسكن، سازندگان و سرمايه گذاران تمايل 
زيادي براي ورود اين بازار از خود نشان نمي دهند. در 
اين شرايط به نظر مي رس��د اگر قصد دولت از اعمال 

اينگونه قوانين، مشكل تراشي و افزايش ميزان نارضايتي 
نباشد مي بايست با استفاده از ابزار و امكانات و اختيارات 
موجود اقدام به بهره برداري از ظرفيت هاي قابل توجه 
اين بازار بدون برهم زدن تعادل عرضه و تقاضا بكند. ابزار 
و روش هايي كه سال ها توسط كارشناسان و فعالان بازار 
مسكن به اشكال مختلف مطرح شده ولي موردتوجه 

دولت قرار نگرفته است.
وي گفت: بايد توجه داشت در اختيار داشتن ابزار قانوني 
و حكومتي نبايد موجب برگزيدن راحت ترين راه يعني 
دست درازي به جيب مردم براي تأمين مالي بخش هاي 
مختلف باش��د، بلكه دولت ها مي بايست با استفاده از 
امكانات و ظرفيت ها مالي و قانوني حداكثر تلاش خود 
را براي تسهيل گردش جريان اقتصاد سالم و همچنين 

توانمند كردن افراد جامعه به كارگيرند. 
رفيعي گفت: متأسفانه اراده استفاده از ابزارهاي قانوني 
و ظرفيت هاي موجود در بازار مسكن كه مي توانست 
تأثير قابل توجهي در ايجاد تعادل در اين بازار داش��ته 
باش��د نيز از طرف دولت مشاهده نش��د. ازجمله اين 
ظرفيت ها كه هيچ ب��ار مالي مضاعفي براي دولت نيز 
نداشت به كارگيري ابزارهاي قانوني مانند اخذ ماليات 
مضاعف از خانه هاي خالي بود كه مي توانست موجب 
ورود حدود ۲.۵ ميليون واحد مس��كوني ساخته شده 

خالي از سكنه به بازار شود.
وي درنهايت گفت: به هرحال عدم تخصيص منابع مالي 
تعيين شده براي بازار مسكن كه بخشي از آن در قالب 
ماليات پرداختي اين بازار به خزانه بود، موجب تشديد 
ش��رايط ركود تورمي و همچنين افزايش هزينه هاي 

ساخت در اين بازار شده است.

    آسيب رساني قوانين خلق الساعه
 در همين رابطه، ايرج رهبر، عضو هيات مديره انجمن 
انبوه سازان بابيان اينكه مهم ترين اثر افزايش ماليات 
نقل وانتقال املاك را مي توانيم در بخش توليد مسكن 

مش��اهده كنيم، گفت: زيرا زماني كه توليدكنندگان 
مس��كن كه در همان ابتداي س��اخت مس��كن اقدام 
به پيش فروش واحدها مي كنند اگر در برنامه هاي خود 
ماليات نقل وانتقال را محاسبه نكرده باشند و درزماني 
كه در دفترخانه اق��دام به جابه جايي و انتقال مالكيت 
س��ند مي كنند از ماليات ۷ درصدي مطلع شوند )كه 
در همان دفترخانه نيز از آنها اخذ مي شود( برنامه ها و 
پيش بيني هاي آنها با اشكالاتي مواجه مي شود و قطعا 

به توليد لطمه وارد خواهد ساخت.
رهبر اف��زود: به طور كلي تجربه نش��ان داده هم زمان 
با افزايش نهاده  هاي س��اختماني ميزان ساخت وساز 
كاهش يافته يا به يك باره ش��اهد افزايش نرخ توليد و 
عرضه مي شويم. بدون ترديد هر نوع افزايش در اين برهه 
كنوني به زيان بخش توليد است و باعث تعميق بيشتر 

بخش مسكن و ساخت وساز مي شود.
وي گفت: در حال حاضر صدور پروانه هاي ساختماني 
۳۰ تا ۵۰ درصد كاهش يافت��ه واصلي ترين دليل آن 
افزايش شديد قيمت تمام شده ساختمان است چراكه 
ديگر س��ازندگان انگيزه اي ندارند با سودهاي اندك و 
حتي در برخي موارد ضرر و زي��ان، پروژه هاي جديد 
ساختماني را ش��روع كنند و حتي گفته شده در حال 
حاضر وضعيت ساخت وساز به گونه اي است كه مسكن 
آماده ارزان تر از ساخت يك واحد مسكوني براي سازنده 
تمام مي شود. رهبر بابيان اينكه اعتقاد ما بر اين است كه 
قوانيني كه در كشور وضع مي شوند مي بايست باثبات 
باش��ند و براي زمان طولاني تري تعيين شوند، عنوان 
كرد: به طور مثال، نياز است مدت زمان اجراي قوانين 
به خصوص قوانين مرتبط با ساخت وس��از ۱۰ س��اله 
تعيين شود. در اين ۱۰ سال توليدكننده بخش مسكن 
مي تواند برنامه ريزي بهتر و مناسب تري داشته باشد، اما 
قوانيني كه به صورت خلق الساعه و به اصطلاح يك شبه 
تغيير مي كنند به بخش سرمايه گذاري در حوزه مسكن 

تأثيرات منفي وارد خواهد كرد.

گروه راه و شهرسازي| بهار طاهري|
ماليات نقل و انتقال ملك در سكوت خبري به ۷ درصد 
افزايش يافت. اين نوع افزايش مي تواند گراي منفي به 
بازار داده و موجب افزايش نرخ مس��كن شود. ماليات 
نقل و انتقال املاك در معاملات قطعي، بر اساس ارزش 
معاملاتي ملك در زمان ثبت معامله در دفتر اس��ناد 
رسمي محاسبه مي ش��ود. به طور كلي ماليات نقل و 
انتقال املاك در معاملات قطعي، صرف نظر از مبلغي 
كه در سند نوشته يا مبلغي كه بين خريدار و فروشنده 
مبادله شده، بر اساس ارزش معاملاتي ملك در زمان 

ثبت معامله در دفتر اسناد رسمي محاسبه مي شود.
وقتي خانه اي فروخته مي ش��ود، آن خان��ه از مالكي 
به مالك ديگر منتقل مي ش��ود. اغلب، استان، شهر يا 
منطقه زندگي شما )جايي كه ملك شما قرار دارد( در 
مقدار هزينه پرداخت ماليات تأثير مستقيم دارد كه در 
كل، اين هزينه به عنوان ماليات نقل و انتقال املاك و 

مستغلات شناخته مي شود. 
در هر صورت، دانس��تن مفاد زير كه برگرفته از قانون 
ماليات هاي مستقيم است، نيز ضروري است. بر اساس 
ماده ۵۹ اين قانون: چنانچه براي ملكي ارزش معاملاتي 
تعيين نشده باشد، ارزش معاملاتي نزديك ترين محل 
مشابه ملاك كار خواهد بود. ماده ديگري  نيز حاكي از 
اين است كه حتي در صورتي كه انتقال ملك در دفاتر 

اسناد رسمي انجام نشود، ارزش معاملاتي محاسبه و 
ماليات نقل و انتقال دريافت مي ش��ود. براساس ماده 
۶۳: حتي اگر معامله املاك به شكل عقد بيع )فروش( 
نباشد، مثل معامله به شكل اجاره به شرط تمليك يا 
معاوضه و موارد ديگر، باز هم در زمان انتقال قطعي ملك، 

ماليات نقل و انتقال دريافت مي شود.
م��اده ۶۴ نيز حاكي از اين اس��ت ك��ه: تعيين ارزش 

معاملاتي املاك بر عهده كميس��يون تقويم املاك 
مي باشد. كميسيون مزبور موظف است ارزش معاملاتي 
موضوع اي��ن قانون را در س��ال اول مع��ادل ۲ درصد 
ميانگين قيمت هاي روز منطقه تعيين كند. اين شاخص 
هر سال به ميزان دو واحد درصد افزايش مي يابد تا زماني 
 كه ارزش معاملاتي هر منطقه به ۲۰ درصد ميانگين 

قيمت هاي روز املاك برسد.

اكنون قرار ش��ده در قالب ماده ۱۱ درآمدهاي پايدار 
ش��هرداري، علاوه بر ماليات نقل و انتقال املاك كه ۵ 
درصد است، س��ازمان امور مالياتي ۲ درصد ديگر نيز 
اخذ كند و به اين ترتيب نرخ ماليات نقل و انتقال املاك 
۷ درصد شود و اين ۲ درصد در اختيار شهرداري قرار 
بگيرد و همچنين مقرر شد يك درصد به ماليات نقل و 

انتقال سرقفلي، اضافه شود.
 ماليات نقل و انتقال املاك روي تمام نقل و انتقال ها 
اعمال مي ش��ود و فرقي بين افراد ع��ادي و ثروتمند و 
معاملات عادي و سوداگرايانه وجود ندارد، باعث مي شود 
كه ماليات كاملا به خريدار انتقال يابد و از سويي ديگر با 
توجه به اينكه در قانون ماليات هاي مستقيم ذكر نشده 
كه اين ماليات را فروشنده بدهد يا خريدار، به اين خاطر 
حتما ماليات به خري��دار انتقال پيدا مي كند. به جاي 
اينكه دولت و مجلس با ايجاد پايه هاي جديد مالياتي، از 
اقشار ثروتمند ماليات بگيرند، دوباره درآمد جديدي را 

از جيب آحاد جامعه طراحي كرده اند. 
افزايش نرخ ماليات بر نقل و انتقال املاك مي تواند گراي 

منفي به بازار داده و موجب افزايش نرخ شود. 
 اگر قرار بود تدبيري بينديشند كه درآمد شهرداري ها 
افزايش يابد، مي توانس��تند با همان ماليات بر عايدي 
س��رمايه اين كار را انجام دهند، اما ب��ا توجه به اينكه 
ماليات بر عايدي سرمايه، ثروتمندان را نشانه مي رود 

و ماليات نقل و انتقال ملك آحاد جامعه را مورد هدف 
قرار مي دهد، تصميم دولت و مجلس، نشانه رفتن آحاد 
جامعه بود چرا كه ظاهرا هزينه اين تصميم براي دولت 
و مجلس كمت��ر بود و اين اقدام را در س��كوت خبري 

انجام دادند.
اثر رواني به  روزرساني پايه محاسبات ماليات بر نقل و 
انتقال املاك مسكوني در شهر تهران و افزايش آن منجر 
به ايجاد يك اثر رواني منفي بر خريداران و متقاضيان 
بازار مسكن مي شود. گروهي از عرضه كنندگان مسكن 
تحت تاثير افزايش پايه محاس��به ماليات هاي بخش 
مسكن از هم اكنون در حال القا كردن اين حس به بازار 
مسكن و متقاضيان هستند كه تحت تاثير اين ماجرا 
وافزايش هزينه هاي مالياتي، قيمت مسكن نيز افزايش 

خواهد يافت.
 در صورتي كه سازندگان بخواهند اين هزينه را به قيمت 
فروش واحدها سربار كنند، با توجه به آنكه هم اكنون 
حتي در صورت تحميل نش��دن اين هزينه به قيمت 
فروش، قدرت خريد كافي در بازار تقاضا براي خريداري 
واحدهاي مسكوني وجود ندارد، احتمال فروش نرفتن 
واحدها يا طولاني شدن دوره فروش بسيار زياد خواهد 
بود. از سوي ديگر، در صورتي كه سازنده ها بخواهند اين 
افزايش هزينه  را از محل درآمد يا سود ناشي از ساخت و 
ساز تقبل كنند، حاشيه سود آنها كاهش خواهد يافت.
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راهكار
 غيرسرمايه اي شدن مسكن

همواره دنبال حل اين 
موض��وع هس��تيم كه 
چگونه مي توانيم ملك 
و آپارتمان مسكوني را 
از يك كالاي سرمايه اي 
به يك كالاي مصرفي 
تبديل كنيم و بتوانيم 
عطش كسب منفعت 
از مل��ك و املاك را به 

صفر برسانيم.
آنچه بديهي اس��ت، راهكارهايي همچون اخذ 
مالي��ات از خانه هاي خالي يا ايجاد محدوديت 
معامله از نظر تعداد ملك در طول سال از سوي 
افراد و همچنين اعطاي تسهيلات بانكي براي 
برخ��ورداري خري��داران به عنوان يك س��بد 
حمايتي و... زماني مي تواند موثر و كارساز باشد 
كه دولت و تمام نهاده��ا و ارگان هاي ذيربط، 

اصلاح امور را ابتدا از خود شروع كنند.
ب��راي تدوي��ن و اجراي��ي ك��ردن اي��ن مهم 
مي بايس��تي دول��ت و كلي��ت نظ��ام، فرايند 
اصلاحي و اجرايي را از بدنه خود ش��روع كنند 
تا بدين طريق از انباشت املاك و زمين هاي با 
 كاربري مسكوني در دس��ت دولت خودداري

شود.
اي��ن فرايند موجب خواهد ش��د س��وداگري 
دولتي و سرمايه گذاري دولتي در حوزه املاك 
مس��كوني به حد صفر برس��د و م��وازي با اين 
تصميم، بايد دواير دولت��ي، كليه دارايي هاي 
ملكي خود ك��ه كاربري مس��كوني دارد را به 
معرض ف��روش بگذارند يا در صورتي كه مورد 
استفاده خدماتي قرار گرفته است با هماهنگي 
شهرداري ها و نهاد هاي ذيربط نسبت به تغيير 
كاربري آنان از مس��كوني به كاربري خدماتي 

اقدام گردد.
در اين ص��ورت، دولت و دواي��ر خدماتي آنان 
از ارزش زمي��ن ب��ا كارب��ري مس��كوني خلع 
ش��ده و فقط داراي��ي ملكي آنان در راس��تاي 
خدمت رس��اني اس��ت نه انباشت س��رمايه و 
تجارت و داد و س��تد املاك مس��كوني كه در 
س��ال هاي گذش��ته اين نوع س��رمايه گذاري 
و خري��د و فروش املاك مس��كوني از س��وي 
نهادها و ارگان ه��ا و ادارجات دولتي تبديل به 
يك عادت س��رمايه گذاري ملكي ش��ده است 
كه خود موجب عدم خ��روج ملك و آپارتمان 
 از ي��ك كالاي تجاري به ي��ك كالاي مصرفي

شده است.
دولت و مجلس مي بايستي كليه وزارت خانه ها 
و دواير دولتي و بانك هاي كش��ور و همچنين 
نهادها و سازمان هاي مختلف نظامي و دولتي 
را مجاب كنند ت��ا خريد ملك و املاك خود را 
طبق ضوابط و قواني��ن حاكم در اين خصوص 

انجام دهند.
از جمله اين قوانين مي توان به ممنوعيت خريد 
املاك با كاربري مسكوني توسط دولت و كليه 

شركت هاي تابع آن اشاره كرد.
دولت به جاي اينكه پشتوانه سرمايه اعتباري 
بانك ه��ا و موسس��ات مالي و س��اير نهادها و 
ارگان ها كه در پي اخذ مجوز فعاليت اقتصادي 
هستند را املاك مسكوني قرار دهد، بايد ضمن 
حذف اين شرط، به عنوان مثال، مقرر كند كه 
سپرده گذاري در بازار بورس به عنوان جايگزين 
محسوب ش��ود و در تكميل و اصلاح اين مهم 
تمام متقاضيان قبلي كه املاك مس��كوني را 
به عنوان پش��توانه اعتبار سرمايه خود معرفي 
كردند را مجاب كند هر چه س��ريعتر نس��بت 
به فروش و جايگزين��ي اعتبار مولد در چرخه 

اقتصاد ملي اقدام كنند.
بررس��ي هاي آماري مويد اين موضوع اس��ت 
ك��ه بدنه دولتي و آنچ��ه از آن به عنوان بخش 
خصولت��ي ي��اد مي ش��ود، داراي بيش��ترين 
 بهره من��دي از مل��ك و ام��لاك مس��كوني

هستند.
بهره  مندي كه صرفا با رصد بازار سرمايه و اميد 
به افزايش قيمت ملك در كش��ور در پي غناي 
س��رمايه خود هس��تند و اين همان دريچه اي 
اس��ت كه موجب مي شود نگاه س��رمايه اي به 
ملك و مس��كن از بدنه دولتي شروع شده و به 

مردم عادي نيز تسري پيدا كند.
 از اين رو، در صورتي كه اين نسخه پيشنهادي 
با حك و اصلاح و پس از كار دقيق كارشناسي 
عملياتي ش��ود، مطمئنا حوزه اقتصاد مسكن 
دچار تحول عظيمي از نظر خروج از انباش��ت 
ملك و زمين در كش��ور خواهد شد و همزمان 
موجب خروج نگاه سرمايه گذاري كاسبكارانه 
در اقتص��اد مس��كن و رونق خري��د و فروش 
املاك در ح��وزه مصرف��ي و تثبيت و كاهش 
 معنادار قيمت ملك در بخش مسكن خواهيم

بود.
با تعريف اين فرايند علاوه بر خروج سازمان هاي 
دولتي از بازار سرمايه ملكي باعث ورود بخش 
عظيمي از زمين هاي احتكار شده و در انحصار 
بعضي از سازمان ها باعث كاهش شديد قيمت 
زمين و ملك ش��ده كه در نهايت باعث كاهش 
قيمت مس��كن توليدي در كش��ور مي شود و 
قيمت ها به س��قف واقعي مي رس��د و مهم تر 
آنكه س��وداگري در بخش مسكن و ساختمان 
از بين م��ي رود و خود منجر به اين مي ش��ود 
كه اين سازمان ها به جاي س��رمايه گذاري در 
بخش مس��كن به توليد و صادرات محصولات 
غير نفتي اقدام و سرمايه واقعي خود را از محل 
تلاش سازنده كه مولد كار و اشتغال نيز خواهد 
بود به دس��ت آورند تا مملكت با توليد داخلي 
مش��كلات اقتصادي را در اكثر بخش هاي آن 

ترميم و ارتقا بخشند.

    علي بماني، كارشناس اقتصاد مسكن: از ابتداي سال جاري قيمت مسكن با رشد قابل توجهي همراه بود كه اين رقم ها طي ماه هاي اخير 15 درصد 
ريزش داشته و مطمئنا با افزايش نرخ ماليات نقل وانتقال قيمت ها به نرخ هاي سابق بازخواهد گشت

    فرشيد پور حاجت، دبير كانون سراسري انبوه سازان: در حال حاضر، دست شهرداري و شوراي شهر به عنوان پارلمان هاي محلي همواره در جيب 
توليدكنندگان مسكن است، در حالي  كه از لحاظ توسعه شهري اقدام چندان مطلوبي در شهرها و به خصوص كلان شهرها ايجاد نشده است

    ايمان رفيعي، كارشناس ساخت وس�از: اتفاق تأسف برانگيز و قابل توجهي كه در سال 9۸ در اين بازار افتاد افزايش ماليات نقل وانتقال املاك در 
ابتداي س�ال به ۶ درصد و در روزهاي اخير با افزايش يك درصدي به نرخ ۷ درصد است. تعريف اين منابع درآمدي براي بخش هاي مختلف اقتصاد و 
دولت بدون رعايت شرايط فعلي اقتصادي و وضعيت فعلي بازار به جز ايجاد نارضايتي بيشتر و عميق تر شدن حجم مشكلات دستاورد ديگري براي 

مردم نخواهد داشت

برش

سيد منصور غيبي
كارشناس اقتصاد 

مسكن



دانش و فن10اخبار فضايي

نوساننرخدلار،بازارمحصولاتوارداتيفناورياطلاعاتراملتهبميكند

سايهنوساناتارزيبركالاهايآيتي
گروه دانش و فن|

كالاهاي فناوري اطلاعات از گوش��ي و لپ تاپ گرفته تا 
تجهيزات شبكه و بسياري ديگر از كالاهايي كه چه مورد 
اس��تفاده كاربران معمول هس��تند و چه در كارخانه ها و 
شركت هاي بزرگ فناوري مورد استفاده قرار مي گيرند، 
به صورت مس��تقيم تحت تاثير تغييرات قيمت ارز قرار 
دارند؛ كالاهايي كه قريب به اتفاق شان به صورت واردات 
تامين مي شوند و هر تغيير كوچك در بازار ارز از افزايش 
و كاه��ش قيمت آن، مي تواند موجب تغيير افزايش��ي و 
كاهشي قيمت شان ش��ود. كما اينكه به گفته  مسوولان 
حوزه فناوري، يكي از عوامل مهمي كه سال گذشته باعث 
كندي توس��عه هم در حوزه ارتباط��ات ثابت و هم تلفن 
همراه شد، ناش��ي از تحولات اقتصادي و افزايش قيمت 
ارز بود، چراكه ۷۰ درصد تجهيزات و س��رمايه گذاري در 
حوزه ICT مبتني بر ارز است؛ يعني درآمدها كاملًا بر پايه 
منابع داخلي و هزينه ها عمدتاً مبتني بر منابع ارزي است 
كه همين مساله باعث عدم تناسب ش��ده بود. از طرفي 
شرايط بد اقتصادي و تحريم هاي شديد باعث شد فعالان 
بازار با مشكل كمبود كالا مواجه شوند و همچنين از اواخر 
سال گذشته، واردكنندگان با مشكل ثبت سفارش مواجه 
بودند و اين موضوع موجب شد حجم واردات قانوني كالا در 
بازار به طور چشمگيري كاهش پيدا كند كه تبعات زيادي 
به همراه داشت؛ در حالي كه سازمان هاي دولتي ناچار به 
تامين نيازهاي خود از طريق واردكنندگان مجاز بودند، به 
مشكل برخوردند، كمبود كالا در بازار نيز واردات غيرمجاز 
و قاچاق را افزايش داد و اين موضوع موجب شد علاوه بر 
اينكه واردكنندگان رس��مي دچار ضرر و زيان بسياري 
شدند، كالاهاي بدون كيفيت نيز دوباره مسير خود را به 

بازار پيدا كنند.

      عمده محصولات بازار آي تي، وارداتي هستند
البته با وج��ود اينكه بازار فناوري اطلاع��ات و ارتباطات 
همانند بس��ياري از صنوف از نيمه دوم سال 9۷ با تلاطم 
زيادي مواجه ش��د و فعالان اين بازار روزهاي پرالتهاب و 
ركود سختي را پشت سرگذاشتند و در كنار تحريم هاي 
خارجي و مشكلات داخلي، با ثبات نسبي در بازار ارز، اين 
روند كمي آرام گرفت، اما اين بازار به دليل ارتباط مستقيم 

با نرخ ارز، متاث��ر از افزايش ن��رخ دلار، مي تواند بار ديگر 
متلاطم شود. در اين راستا وطن   خواه، رييس هيات مديره 
پاس��اژ كامپيوتري، با بيان اينكه بازار كامپيوتر به شدت 
تحت تاثير نوسان نرخ دلار است، به اتحاديه فناوران گفت: 
»عمده محصولات اين بازار وارداتي هستند و مشكلاتي 
كه در زمينه واردات به خصوص نوس��ان نرخ دلار وجود 
دارد باعث شده بازار پرالتهاب ش��ود. طي دو الي سه ماه 
گذشته كه نرخ دلار ثابت ش��ده بود، شاهد ثبات نسبي 
در بازار كامپيوتر بوديم و قيمت ها نيز نزولي بود اما قطعا 
با نوس��ان نرخ دلار بازار نيز ملتهب خواهد ش��د. زيرا جو 
رواني بدي ايجاد مي شود و واردكنندگان و فعالان صنف 
نگرانند نتوانند كالايي را كه مي فروشند، دوباره جايگزين 
كنند.« او همچنين اظهار كرد: »با توجه به اينكه دوره و 
سيكل واردات كالا دو ماهه است، در صورتي كه نرخ دلار 
تثبيت شود و واردكنندگان و فعالان صنف بتوانند براي 
دو ماه آينده خود برنامه ري��زي كنند، هم بازار به آرامش 
مي رسد و هم قيمت ها روند نزولي به خود خواهد گرفت. 
اما نمي توان انتظار داش��ت كه بازار رونق پيدا كند، زيرا از 
يك سو خريدهاي دولتي به دليل كمبود بودجه كاهش 
يافته و از س��وي ديگر خريد كاربران خانگي نيز به دليل 
نبود نقدينگي به شدت كم شده است و كاربران با احتياط 

بيشتري نيازهاي خود را تامين مي كنند.« 
وطن خواه همچنين با اشاره به مشكلاتي كه فعالان صنف 
رايانه با آن دست به گريبانند، گفت: »ماليات يكي از مهم ترين 
مش��كلات فعالان اين صنف اس��ت. يك��ي از بزرگ ترين 
مشكلات اين است كه از سال 1396 تا سال 9۷ نرخ دلار سه 
و نيم برابر شده است كه اين موضوع باعث شده قيمت كالاها 
سه تا چهار برابر شود و گردش مالي نيز به تبع آن نسبت به 
سال 96 چهار برابر شود. در حالي كه ضرايبي كه در سازمان 
امور مالياتي در نظر گرفته مي شود براي قبل سال 96 است 
و اكنون كه گردش مالي بالا رفته كسبه اين بيم و نگراني را 
دارند كه سازمان امور مالياتي مي خواهد چه سقفي براي 
فروش در نظر بگيرد. وي افزود: »مشكل ديگري كه وجود 
دارد اين است كه فروشندگان جزو بند )ج( قانون سازمان 
امور مالياتي هستند و طبق اين بند بايد خريد و فروش آنها 
زير 9۰۰ ميليون تومان باشد و بالاي اين رقم جزو بند )الف( 
محسوب مي شوند. در حالي كه با سه الي چهار برابر شدن 

قيمت كالاها، گردش مالي افزايش پيدا كرده است و بند )ج( 
نيز به تبع آن بايد حداقل رقمي معادل سه ميليارد و 6۰۰ 
ميليون تومان شود در صورتي كه طبق قانون اين رقم زير 
مجموعه بند الف است و مغازه دار بايد ارزش افزوده پرداخت 
كند. اين درحالي است كه فروشندگان كالاهاي كامپيوتري 
مجاز به دريافت ماليات بر ارزش افزوده از مشتريان نيستند 
و كد ارزش افزوده براي آنها تعريف نشده است. در صورتي 
كه اگر گردش مالي آنها بالاي 9۰۰ ميليون تومان باشد بايد 

ماليات بر ارزش افزوده پرداخت كنند.«

     رواج كالاهاي دست دوم دربين كاربران
وطن خ��واه با بي��ان اينكه ب��ا افزايش قيم��ت كالاهاي 

كامپيوتري و اقلام وابسته به آن خريد و فروش كالاهاي 
دست دوم در صنف كامپيوتر افزايش يافته است، گفت: 
»قدرت مالي مصرف كنندگان به شدت كاهش يافته است 
و نمي توانند براي خريد كالاي نو هزينه كنند، به همين 
دليل سراغ كالاي دست دوم مي روند كه البته كنترل دست 
دوم فروش ها بسيار سخت است. كالاهاي تكنولوژي محور 
اعتبار زماني مشخصي براي سالم بودن ندارند و عمر مفيد 
آنها مشخص نيست بنابراين خريد آنها بايد با دقت صورت 
گيرد. در عين حال بخش تعميرات كالا نيز رونق گرفته 
است، زيرا اكنون اقلام ارزان نيستند كه بتوانيم به راحتي 

از آنها عبور كنيم.«
وي درباره مشكلات فعالان و واردكنندگان صنف كامپيوتر 

 )TSC( با گمركات نيز گفت: »سامانه جامع امور گمركي
كه گمرك برمبناي آن قيمت كالاها را ارزيابي مي كند، 
به روزرس��اني نمي ش��ود و اين موضوع واردكنندگان را 
به دردس��ر مي  اندازد. قيمت كالاه��اي تكنولوژي محور 
به طور دايم در كل دنيا در حال تغيير اس��ت و به صورت 
پلكاني ريزش مي كند اما اين موضوع در سيستم گمرك 
لحاظ نمي شود. درشرايط عادي و اگر كالا درگير پروسه 
استاندارد نشود، يك ماه طول مي كشد تا كالا از گمرك 
ترخيص شود. بايد در گمركات يكسري كارشناس باشند 
كه ارتباط مستقيم با اتحاديه فناوران رايانه داشته باشند، 
زيرا اين موضوع مي تواند به روند به روزرساني سامانه جامع 

امور گمركي كمك كند.«
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 Phantom سندرم توهم گوشي يا توهم ويبره يا همان
Phone / Vibration Syndrome، سندرمي است 
كه باعث مي شود شما احس��اس كنيد گوشي يا ساعت 
هوشمندتان در حال لرزش اس��ت؛ در صورتي كه هيچ 
پيامي دريافت نكرده ايد. اين پديده آنقدر عمومي شده كه 
محققين سلامت روان، براي آن اين نام را انتخاب كردند.  
به گزارش ديجياتو، احتمالا تاكنون احساس كرده ايد كه 
جاي گوشي شما در جيبي كه معمولا آن را مي گذاريد، 
مي لرزد ولي شما مطمئنيد كه گوشي خود را در خانه جا 
گذاشته ايد. اگر پس از چند بار داشتن حس اين لرزش با 
خود فكر كرده ايد كه داريد ديوانه مي ش��ويد، بايد بدانيد 
كه تنها نيستيد. ميليون ها نفر ديگر نيز مانند شما چنين 

احساسي دارند. نام اين ويبره/ لرزش، سندرم توهم گوشي 
است. ميشل درويين، يكي از روان شناسان دانشگاه پوردو 
در فورت وين در اين رابطه تحقيقاتي انجام داده اس��ت. 
او كه خ��ود اين لرزش ها را احس��اس مي كند، مي گويد: 
»اين لرزش ها را مي توان در دس��ته بندي توهمات جاي 
داد. شما چيزي را احس��اس مي كنيد كه وجود خارجي 
ندارد.« برخلاف عنوان جذابش و اين حقيقت كه پديده اي 
تحقيق شده است، سندرم توهم گوشي يك بيماري ذهني 
نيست. گذاشتن گوشي در خانه و نبستن ساعت هوشمند، 
به م��رور زمان باعث از بين رفتن اين لرزش ها مي ش��ود. 
بدون داشتن گوشي در جيبتان يا ساعت روي مچ، انتظار 
شما براي حس كردن ويبره كمتر خواهد شد. بسياري از 

محققين هم همين انتظار براي ويبره و لرزش را دليل رخ 
دادن اين سندرم مي دانند. دكتر درويين مي گويد: »هر 
چه زمان بيشتري از گوشي خود فاصله بگيريد، كمتر اين 
سيگنال هاي غلط را احساس خواهيد كرد.« او همچنين 
عقيده دارد چيزي كه مردم احساس مي كنند، مي تواند 
حركت ناگهاني عضلات آن ناحيه باشد و مي گويد: »شايد 
اين يك اسپاسم عضلاني باشد كه هميشه حس مي كرديم 
ولي چون الان به سيگنالي براي روابط اجتماعي تبديل 
شده، توجه ما بيشتر از قبل به آن جلب مي شود.« بسياري 
از محققين كه سندرم توهم گوشي را بررسي كرده اند، آن 
را به پديده FOMO ربط مي دهند. اين پديده كه »ترس 
از دست دادن« نيز نام دارد، باعث مي شود شما همواره در 

جست وجوي پيام هاي و اعلان ها باشيد تا مبادا خبري يا 
عكسي را از دست ندهيد. اين حس مي تواند به خوبي نقش 
و اهميتي كه شبكه هاي اجتماعي در جوامع امروزي ايفا 
مي كنند را نشان دهد. اين جا ماندن از شبكه هاي اجتماعي 
 »ringxiety«، »vibranxiety« اسامي ديگري نظير
و »FauxCellArm« نيز دارد كه يكي از دانشگاه هاي 
علوم پزشكي ايران در سال ۲۰1۷ به تفصيل آن را بررسي 
كرده است. نتايج به دست آمده جالب بود و بيش از نيمي 
از دانشجويان اين دانشگاه، سندرم توهم يا لرزش گوشي 
را داش��ته اند و حتي مطمئن بودند كه گوشي آنها زنگ 
مي خورد؛ در حالي كه در عمل چنين اتفاقي نيفتاده است. 
رابرت روزنبرگر عقيده دارد كه اين احساسات، تنها بخش 
از تجربه هاي معمول داشتن گوشي است. او در ابتدا تصور 
مي كرده كه اين پديده اي عجيب و غيرطبيعي بوده كه 
تنها مختص به خود اوس��ت. او صداي ويبره را در حالتي 
مي شنيده كه گوش��ي خود را جاي ديگر گذاشته بود. از 

نظر روزنبرگر، اين احساس چندان رضايت بخش نيست 
ولي اينكه ديگر دوستانش همچنين احساس هايي دارند، 
باعث مي ش��ود او حس بهتري به س��ندرم توهم گوشي 
داشته باشد. اما رابطه اي ديگر نيز بين داشتن سندرم توهم 
گوشي و اضطراب وجود دارد. پروفسور زكري ليپتون نيز 
اين لرزش ها را احساس مي كند و مي گويد:  وقتي مضطرب 
است، اين احساسات تقويت مي شوند. او مي گويد: »شما 
احساس مي كنيد به شرايط بعد از ضربه خوردن يك حيوان 

درمانده دچار شده ايد. اين حس واقعا فاجعه است.«
با تمام اين اوصاف، در صورتي كه گوشي شما ويبره زد و پس 
از اينكه به آن نگاه كرديد و ديديد خبري نيست، احتياجي 
نيست بترس��يد، چرا كه حس شما به ميليون ها نفر ديگر 
شبيه است. راه هايي هم كه مي تواند شما را از شر سندرم 
توهم گوشي رها كند، اين است كه يا به اين احساسات غلط 
بخنديد، يا آن را ناديده بگيريد يا اينكه كلا گوشي را براي 

مدتي از خود دور كنيد.

محققان امنيتي از موفقيت يك گروه هكري چيني در جهت 
دور زدن سيس��تم تأييد هويت دومرحله اي در دور جديد 
حملات آنها خبر دادند. به گزارش مهر، گروه هكري چيني 
كه APT۲۰ نام دارد، در دور جديدي از حملات خود براي 
سرقت اطلاعات از كشورهاي مختلفي در قاره هاي امريكا و 
اروپا تلاش كرده است. بررسي هاي موسسه امنيتي هلندي 
Fox-IT نش��ان مي دهد گروه هكري يادشده دولت هاي 
كشورهاي مختلف و نيز بخش هاي درماني، مالي، بيمه، 
انرژي، ساخت وس��از، نرم افزار، حمل ونقل و غيره را هدف 
قرار داده و براي س��رقت اطلاعات حساس و محرمانه آنها 
تلاش كرده اس��ت. از جمله كشورهاي هدف اين حملات 
مي توان به امريكا، مكزيك، برزيل، آلمان، ايتاليا، اسپانيا، 
 APT۲۰ انگليس، فرانسه و پرتغال اش��اره كرد. هكرهاي
توانسته اند به وب سرورهاي مختلفي نفوذ كنند و براي اين 
كار از آسيب پذيري پلتفرمي موسوم به جي باس سوءاستفاده 
كرده اند كه روي وب سرورهاي اكثر شركت ها و نهادهاي 

دولتي نصب شده است.

اين هكرها بعد از نفوذبه س��رورهاي يادشده بدافزارهايي 
را روي آنها نصب كرده اند و كلمات عبور نياز براي س��رقت 
اطلاعات را دزديده اند. آنها حتي توانسته اند به حساب هاي 
وي پي ان ني��ز نفوذ كنند و بعد از اتصال ب��ه آنها داده هاي 
فوق حساس را نيز سرقت كنند. اين هكرها براي دور زدن 
سيستم هاي تأييد هويت دومرحله اي از نرم افزاري به نام 
RSA SecurID استفاده كرده اند كه از يكي از سيستم هاي 
هك شده سرقت شده است. تحقيقات براي پي بردن به ابعاد 

تخريبي ديگر فعاليت هاي اين گروه ادامه دارد.

پژوهشگران رباتي ساخته اند كه بدون انجام رفتارهاي 
خطرن��اك مي تواند هات داگ بپ��زد و تحويل دهد. به 
گزارش زوميت، درحالي كه ممكن است پخت هات داگ 
براي انسان ها بسيار ساده به نظر برسد، آموزش ربات براي 
آماده  و سِ��روكردن هات داگ كار ساده اي نيست. اين 
ربات بايد بتواند هات داگ را بگيرد و آن را روي دستگاه 
كباب كن قرار دهد و به آن اجازه دهد مدت زمان مناسبي 
بپزد. سپس هات داگ را در نان بگذارد و چاشني به آن 
اضافه كند و به آرامي تحويل دهد. پژوهشگران دانشگاه 
بوس��تون اخيرا موفق ش��ده اند رباتي را آموزش دهند 
كه اين كار را انجام دهد. اين پژوهش��گران با استفاده از 
سيستم آزمايش و خطايي كه »يادگيري تقويتي« ناميده 
مي شود، توانستند نوعي هوش مصنوعي توسعه دهند 
كه بتواند ياد بگيرد و از دانش پيش��ين براي انجام بهتر 
وظيفه خود استفاده كند. اين سيستم هوش مصنوعي 
براي به كار واداش��تن دو بازوي رباتيك استفاده شده و 
قبل از اينكه سيستم مذكور روي بازوها به كار برده شود، 

در شبيه سازي هاي كامپيوتري آزموده شد. پژوهشگران 
زبان ساده اي را توسعه دادند كه به آنها كمك مي كرد هر 
بخش از وظيفه را ب��ه وظايف كوچك تري تجزيه كند. 
آنها مي توانند جملاتي مانند »كباب پز را روشن كن« 
و »سوس��يس را بردار« و »آن را روي كباب پز بگذار« را 
براي آغاز وظيفه تعريف كنند. زكري س��رلين، يكي از 
پژوهش��گران اين پروژه مي گويد تا وقتي از اطلاعات از 
پيش تعريف شده استفاده كنيد، الگوريتم مي فهمد چه 

كاري انجام دهد. 

ربات جديد نه تنها ياد مي گيرد چگونه هات داگ را آماده و 
سرو كند؛ بلكه مطمئن مي شود دچار اشتباهات خطرناك 
نشده اس��ت. اين ميزان امنيت كه در سيستم گنجانده 
 Control Barrier( ش��ده اس��ت، توابع مانع كنترل
Functions( ناميده مي شود. سرلين مي گويد اجازه 
مي دهيد الگوريتم با دانش قبلي و جملاتي اجرا شود كه به 
آن داده ايد. لايه اي نيز وجود دارد كه به آن اجازه نمي دهد 
كارهاي خطرناك انجام دهد. اين امر موجب مي شود حتي 
بدون تلاش، چنين سطحي از امنيت وجود داشته باشد. 
به جاي اينكه بازوي رباتيك تلاش كند هات داگ را از روي 
كباب پز دارد و حين اين كار به طور تصادفي چنگك هايش 
در كباب پز گير كند، اين لايه ايمني تضمين مي كند ربات 
بداند تنها زماني كه مي خواهد اين بخش از وظيفه خود را 
كامل كند، مي تواند به كباپ پز خيلي نزديك شود. سرلين 
مي گويد گروه او مي كوشند بيشتر روي اين فناوري كار 
كنند و ببينند چگونه مي توان در آينده ربات را آموزش 

داد تا وظايف پيچيده تري انجام دهد.

هكرهايچينيسيستمتاييدهويترادورزدند رباتيكههاتداگميپزدوتحويلميدهد

دولت چين با اعمال قوانين اينترنتي جديد، اقدامات خود 
را براي سانسور اينترنت تقويت كرده و اين بار الگوريتم ها 
بازيگر اصلي سانسور محتوا هستند. به گزارش ديجياتو، 
اداره مديريت فضاي مجازي چين با انتشار اعلاميه اي، 
قوانين جديدي منتشر كرده كه سانسور اينترنت در چين 
را وارد فاز ت��ازه اي مي كند. قوانين جديد نحوه مديريت 
محتوا توسط ش��ركت هاي اينترنتي را مشخص كرده و 
مطابق آنها، الگوريتم هاي هوش مصنوعي بايد محتواهاي 
»مثب��ت« )درواقع محتواهاي مطابق با سياس��ت هاي 
دولت( را نمايش داده و محتواهاي »بد« را پنهان كنند. 
اين قواني��ن به طور ويژه محتواهايي كه امنيت ملي را به 
خطر مي اندازند، اسرار دولتي را فاش مي كنند، به دنبال 
واژگوني قدرت هستند و به اتحاد ملي صدمه مي زنند را 
ممنوع كرده است. به عبارت ديگر شركت هاي اينترنتي 
حق ندارند قدرت دولت چين را به چالش بكشند. قوانين 
يادشده كنترل بيشتر روي حساب هاي كاربري، ثبت نام 
كاربران، ميانه روي و مديريت شايعات را طلب كرده و از 
تاريخ 31 مارس سال آينده ميلادي )1۲ فروردين 99( 
اجرا خواهد شد.  كشورهاي مختلف اخيراً اقدامات خود 

را براي قانونمند كردن هوش مصنوعي افزايش داده اند، 
البته رويكردي كه مقامات چيني براي سانسور اينترنت 
در چين در پيش گرفته اند، تفاوت زيادي با سياست هاي 
كشورهاي ديگر دارد. به تازگي لايحه اي در مجلس امريكا 
با هدف از ميان بردن جانبداري در هوش مصنوعي مطرح 
شد، ولي چين به طور آشكار جانبداري را تبليغ كرده و آن 
را ابزاري براي كم��ك به موجوديت خود مي داند. دولت 
چين مي ترسد هوش مصنوعي محتواهاي »خطرناكي« 
را به كاربران نمايش دهد كه توسط فيلترها قابل شناسايي 
هستند. اين كش��ور براي رسيدن به چنين هدفي تمام 

تلاش خود را مي كند.

فهرس��تي از پردرآمدترين توليدكنن��دگان محتوا در 
يوتيوب منتش��ر شده اس��ت كه تقريبا نيمي از آنها را 
گيمرهاي حرفه اي تشكيل مي دهند. به گزارش ايسنا، 
ش��بكه اجتماعي يوتيوب نخس��تين پلتفرم توليد و 
اشتراك گذاري ويديوهاي مختلف در جهان به شمار 
مي رود كه ميليون ها كاربر دارد و توجه خيل عظيمي 
از توليدكنندگان محتوا را ك��ه در حوزه هاي مختلف 
آموزشي، نقد و بررسي، تبليغات محصولات و برندهاي 
گوناگون، بازي و غيره فعاليت مي كنند، به سمت خود 
جلب كرده اس��ت. با نگاهي به فهرستي كه در گزارش 
مجله فوربس آمده اس��ت، مي توان دريافت كه تقريبا 
نيمي از پردرآمدترين توليدكنندگان محتوا در يوتيوب 

به گيمرهاي حرفه اي تعلق دارد.
رايان كاجي، در يوتيوب به معرفي و بررسي تخصصي 
اسباب بازي و انواع پوشاك از برندهاي مختلف مي پردازد 
و ميزان درآمدش از توليد محتوا در يوتيوب، ۲6 ميليون 
دلار اس��ت. دود پرفك��ت با حركات خاص ورزش��ي و 
بازي هاي مختلف و ثبت ركوردهاي گينس، ويديوهاي 
مختلفي را براي علاقه مندان خود منتش��ر مي كند و 

درآمدي ۲۰ ميليون دلاري دارد. آناستازيا رادزينسكايا، 
كودكي ۵ ساله روسي است كه به هفت زبان زنده دنيا با 
پدرش صحبت مي كند و ويديوهاي مختلف از بازي هاي 
خود را در اين پلتفرم به اشتراك مي گذارد. درآمد او 1۸ 
ميليون دلار است. رت اند لينك، دو نفر از افراد محبوب 
در يوتيوب ك��ه رت مك لافلين و لينك نيل نام دارند، 
روزانه در ويديوهاي خود با سلبريتي هاي مختلف آواز 
مي خوانند، غذا مي خورند و درمورد مباحث مختلف به 
گفت وگو مي پردازند و درآمدي 1۷.۵ ميليون دلاري 
دارند. جفري استار كه از خوانندگي در يوتيوب شروع 
كرد، حالا با توليد و انتشار ويديوهاي آموزشي آرايش، 

درآمدي 1۷ ميليون دلاري دارد. پريستون آرستمنت با 
توليد و انتشار ويديوهاي مربوط به بازي كال آف ديوتي، 
به سرعت تبديل به يكي از گيمرهاي حرفه اي و معروف 
در جهان شد و درآمد او 1۴ ميليون دلار است. پي دي پي 
نيز يكي ديگر از گيمرهاي حرفه اي است كه با به اشتراك 
گذاشتن بازي هاي آنلاين خود ازطريق كنسول هاي 
بازي، طرفداران بسياري پيدا كرد كه البته مدتي است 
كه اع��لام كرده ديگر نمي خواهد در اين پلتفرم محتوا 
تولي��د كند. درآم��د او 13 ميليون دلار اس��ت. مارك 
فيش بك كه نام مستعار خود را ماركيپلير نهاده، يكي 
ديگر از گيمرهاي معروفي است كه با جذب اسپانسرهاي 
مختلف، به انتشار ويديوهاي مربوط به بازي هاي آنلاين 
در ميان كاربران مي پردازد و درآمدي 13 ميليون دلاري 
دارد. دانيل ميدلتون كه با نام مستعار DanTDM در 
يوتيوب فعاليت مي كند، يك گيمر حرفه اي بازي فورت 
نايت است و 1۲ ميليون دلار درآمد دارد. ايوان فانگ با نام 
مستعار وانوس گيمينگ نيز به انتشار ويديوهاي مربوط 
به بازي جي ت��ي اي و ماين كرفت مي پردازد و درآمدي 

11.۵ ميليون دلاري دارد.

استفادهازالگوريتمبراينمايشمحتوايمثبت پردرآمدترينتوليدكنندگانمحتوادريوتيوب

سندرم توهم گوشي چيست

آخرين وضعيت ۴ ماهواره 
ايراني در دست ساخت

رييس سازمان فضايي ايران با تشريح آخرين وضعيت 
ساخت و پرتاب چهار ماهواره »ظفر«، »پارس يك«، 
»ناهيد يك« و »پي��ام ۲ « گفت: »برنامه ريزي براي 
پرتاب ماهواره »ظفر« در دهه فجر امسال در دست 
انجام است.« مرتضي براري در گفت وگو با مهر، با بيان 
اينكه مطابق با برنامه ريزي صورت گرفته، ماهواره هاي 
»ظفر«، »پارس يك« و »ناهيد يك« تا پايان دي ماه 
براي پرتاب تكميل مي شوند، اظهار كرد: »متخصصان 
سازمان فضايي ايران به صورت شبانه روزي در حال 
فعاليت براي تكميل برنامه ه��اي مدنظر در عرصه 
ماهواره، ماهواره بر و ايس��تگاه زميني هس��تند و در 
تلاش هستيم كه با هماهنگي هاي در دست انجام، 
به زودي خبرهاي خوبي را از پرتاب ماهواره ش��اهد 
باشيم.« معاون وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با 
اشاره به برنامه ريزي براي تكميل مراحل ساخت و 
تست سازگاري ماهواره هاي در دست انجام، گفت: 
»برنامه ريزي اين بوده اس��ت كه در سه ماهه چهارم 

امسال يك ماهواره را به فضا ارسال كنيم.«

    »ظفر« در انتظار تاييد زمان پرتاب
از مراجع قانوني

وي با بي��ان اينكه اولين ماهواره مدنظر براي پرتاب، 
ماهواره »ظفر« متعلق به دانشگاه علم و صنعت است، 
گفت: »اين ماهواره در حال كامل شدن براي پرتاب 
است. تحويل پرتابگر شده و تست سازگاري با پرتابگر 
آن نيز با موفقيت انجام شده است. در همين زمينه در 
حال پيگيري پرتاب ماهواره »ظفر« از مراجع قانوني 
هستيم و اميدواريم به زودي و همزمان با دهه فجر 
در بهمن ماه امسال، اين مهم محقق شود.« رييس 
س��ازمان فضايي ايران خاطرنش��ان كرد: »ماهواره 
»ظفر«، يك ماهواره سنجش از دور با قابليت تفكيك 
تصوير ۲۲.۵ متر است كه براي آن طول عمر بيش از 
دو سال در نظر گرفته شده و بالاي ۵۰۰ كيلومتر از 

سطح زمين پرتاب خواهد شد.«

    تست موفقيت آميز س�ازگاري »ناهيد 
يك« با پرتابگر

وي با بيان اينكه هم اكنون تست سازگاري ماهواره 
»ناهيد يك« ساخته ش��ده در پژوهشگاه فضايي با 
پرتابگر نيز با موفقيت به اتمام رسيده است، گفت: »اين 
ماهواره يك ماهواره مخابراتي است كه در پژوهشكده 
سامانه هاي ماهواره پژوهشگاه فضايي ايران ساخته 
ش��ده و در راستاي دس��تيابي به فناوري طراحي و 
س��اخت ماهواره مخابراتي زمي��ن آهنگ، مطرح و 
پياده سازي شده است.« به گفته براري، فناوري هاي 
به كارگرفته شده در ماهواره مخابراتي »ناهيد يك«، 
پايه اصلي فناوري هاي مورد نياز ماهواره هاي عملياتي 

كشور است.

    پرتاب »پارس يك« با پيشرانش گاز سرد
رييس س��ازمان فضايي ايران ادام��ه داد: »فرآيند 
تس��ت نهايي ماهواره »پارس يك« ني��ز تا 3۰ دي 
ماه طبق زمان بندي تكمي��ل و آماده پرتاب خواهد 
ش��د. اين ماهواره يك ماهواره عملياتي سنجشي با 
ماندگاري بيش از دو س��ال اس��ت كه در مدار بالاي 
۵۰۰ كيلومتري از س��طح زمين ق��رار مي گيرد. در 
اين ماهواره از پيش��رانش گاز س��رد استفاده شده 
است.« براري ماموريت اصلي ماهواره »پارس يك« 
را تصويربرداري عنوان كرد و گف��ت: »اين پروژه در 
قسمت زيرسيستم ها و بخش هاي اصلي، با همكاري 
شركت هاي دانش بنيان، دانشگاه هاي مطرح كشور و 

پژوهشگاه فضايي ايران ساخته شده است.«

    ماموريت »پيام« تغيير كرد
رييس سازمان فضايي ايران درباره اينكه ماهواره »پيام 
دو« كه پس از پرتاب ناموفق »پيام اميركبير« تعريف 
ش��د، در چه وضعيتي است نيز گفت: »اين ماهواره، 
يك ماهواره پژوهشي است كه مراحل آخر تكميل 
پروپوزال را طي مي كند و اهداف و ماموريت اصلي آن 
متفاوت از ماهواره »پيام يك« خواهد بود، چراكه ما 
قصد داريم از اين پس به سمت ساخت ماهواره هاي 
پروژه محور حركت كنيم و دانش��گاه در حال تهيه 
پروپوزال در اين زمينه است.« براري گفت: »در كنار 
اين ماهواره ها، توليد پرتابگر جديد و ايستگاه زميني 
دريافت ماهواره براي كنترل و دريافت ديتا نيز در حال 
آماده سازي است. مطابق برنامه ريزي ها براي پرتاب 
اين ماهواره ها، قرار است از سه پرتابگر جديد و چند 

ايستگاه زميني استفاده كنيم.«

    ساخت و تحويل سالم ماهواره در مدار 
توسط بخش خصوصي

رييس س��ازمان فضايي ايران با بي��ان اينكه امروزه 
كشورهاي مختلف جهان براي توسعه صنعت فضايي 
به دنبال قراردادن ماهواره ها در مدار زمين با استفاده 
از بخش خصوصي و براي كاربردهاي عمومي هستند، 
گفت: »براي مثال شركت اسپيس ايكس برنامه ريزي 
براي پرتاب 1۲ه��زار ماهواره كوچك به فضا را براي 
اينترنت رس��اني به مناطق دورافتاده و كم برخوردار 
جهان در دستور كار قرار داده است.« وي گفت: »ما 
نيز در راستاي توسعه صنعت فضايي و مشاركت بخش 
خصوصي در س��اخت و پرتاب ماهواره، تاكنون دو 
مناقصه برگزار كرده ايم. قصدمان اين است كه مراحل 
طراحي، ساخت و تحويل سالم ماهواره در مدار را به 
بخش خصوصي واگذار كنيم.« براري با بيان اينكه 
اين مناقصه براي انتخاب پيمانكار طراحي، ساخت و 
پرتاب ماهواره هاي سنجشي اپتيكي و راداري برگزار 
شده اس��ت، ادامه داد: »تاكنون هفت كنسرسيوم 
مشاركت كننده در مرحله اول ارزيابي مورد تاييد قرار 
گرفتند. به اين معني كه سه كنسرسيوم براي ماهواره 
سنجشي اپتيكي و چهار كنسرسيوم براي ماهواره 
راداري در فراخوان اولين شناسايي پيمانكار، ارزيابي 
و تاييد شدند.« به گفته وي، پس از اين مرحله با ارايه 
مشخصات فني و اعلام قيمت، انتخاب دو كنسرسيوم 

در اين فرآيند، نهايي مي شوند. 
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معاون اول رييس جمهور در بوشهر:

در مراسم تقدير از خادمان اربعين مطرح شد

مديرعامل شركت نفت» ايرانول« در آبادان: 

ورود دو رام قطار به خطوط متروي پايتخت

صيادان از بنزين يارانه اي استفاده خواهند كرد 

تقدير وزير ارتباطات از همراه اول براي خدمت رساني مطلوب اربعين

ركورد فروش ايرانول شكسته شد

يازدهمين ايستگاه از خط 7 متروي تهران به بهره برداري رسيد

گروهبنگاهها|
معاون اول رييس جمهور با بيان اينكه اقتصاد كش��ور 
از ش��وك اوليه خارج شده، گفت: كش��ور در شرايط 
دشواري قرار گرفته و مديران بايد با دقت مسائل كشور 
را تعقيب كنند. اسحاق جهانگيري همچنين با اشاره 
به اين واقعيت كه براي تخصيص سهميه هاي سوخت 
در فعاليت هاي مولد اقتصادي نبايد سخت گيري كرد 
گفت: معتقدم براي تعيين س��هميه سوخت كه ويژه 
فعاليت اقتصادي افراد است نبايد سخت گيري كنيم و 
بايد بستر لازم براي فعاليت هاي مولد اقتصادي مردم 

در استان هاي مختلف فراهم شود.
اسحاق جهانگيري معاون اول رييس جمهور در نشست 
مشترك شوراي اداري و اقتصاد مقاومتي استان بوشهر 
بيان كرد: كش��ور در شرايط دشواري قرار گرفته است 
و مديران بايد با دقت مس��ائل كش��ور را تعقيب كنند 
و نمي توان به سادگي از مس��ائل گذشت. او ادامه داد: 
دشمنان برنامه ريزي وسيعي كردند كه برخي موارد 
مثبت مانن��د امنيت و آرامش مردم را دچار مش��كل 
كنند، اما ايران موفق شد با وجود همه فشار ها در جنگ 
ناخواسته در مقابل امريكا كه قدرت بزرگ دنياست با 

سرفرازي بيرون  آيد.
مع��اون اول رييس جمهور عنوان ك��رد: وقتي چنين 
حرف هاي مثبتي مي زنيم به معناي اين نيس��ت كه 
مشكلي در كشور نداريم و الان شرايطمان خيلي خوب 
است، اما نكته اي مي گويم و سعي مي كنم كه با مردم 
صادقانه صحبت كنم در مقطعي كه هستيم بايد مردم 
در جريان مسائل قرار گيرند و آن اين است كه قدرت 
بزرگي اراده كرد ايران را از هم بپاش��اند و س��ازوكاري 
دقيقي از نظر خودشان تدارك ديده بودند كه اقتصاد 
ايران را به جايي بكش��انند كه به قول خودش��ان درد 

فراواني بر ملت ايران تحمي��ل كنند كه ملت نتوانند 
تحمل كند و دست به آشوب بزند و كشور دچار از هم 
پاشيدگي ش��ود. در اين بخش است كه مي گويم كه 
امريكايي ها شكست خوردند. آنها فكر نمي كردند ما 
جشن ۴۰ سالگي انقلاب را برگزار كنيم. با لطف الهي، 
تدبير رهبر انقلاب، پايمردي، صبوري و تحمل مردم، و 
تلاش مسوولان در بخش دولتي و خصوصي باعث شد 

كه كشور دچار بحران از هم پاشيدگي نشود.
جهانگيري تاكيد كرد: اين حرف به اين معنا نيست كه 
كشور دچار مشكل نيس��ت و در زندگي مردم مشكل 
نداريم اما بايد بگوييم كه اقتصاد كشور از شوك اوليه 

خارج شده است.

   ظرفيت هاي گردشگري
مع��اون اول رييس جمه��ور گردش��گري را يك��ي از 
ظرفيت هاي استان بوشهر خواند و گفت: در اين استان 
هم جاذبه ه��اي تاريخي وجود دارد ه��م جاذبه هاي 
طبيعي؛ آب و هوا و اقليم هم به گونه اي اس��ت كه در 
چهار فصل مي تواند گردشگر داشته باشد. جهانگيري، 
بومگردي را هم در اقتصاد روستا ها موثر دانست و افزود: 
برخي بومگردي ها توانس��ته اند منابع درآمدي خوبي 
داشته باشند و اين نشان دهنده ظرفيت اين بخش است. 
او وحدت و انس��جام مديريتي را از ويژگي هاي استان 
بوشهرعنوان كرد و ادامه داد: اين استان پرظرفيت، به 
خوبي اداره مي ش��ود وانسجام و اتحاد مديريتي درآن 
وجود دارد. معاون اول رييس جمهور، وحدت مديريتي 
را موتور حل مش��كلات مردم دانس��ت و گفت: مردم 
بايد ببينند كه مس��وولان به فكرشان هستند؛ وقتي 
مردم مي بينند كه مسوولان به جاي اينكه دنبال حل 
مشكلات آنان باشند به فكر اين هستند كه به همديگر 

پاسخ دهند و از يك جلس��ه عليه هم استفاده كنند، 
مي گويند پس م��ا فراموش ش��ديم و اين ها به دنبال 
خودشان هستند.جهانگيري بيان كرد: معتقدم براي 
تعيين سهميه سوخت كه ويژه فعاليت اقتصادي افراد 
است نبايد سخت گيري كنيم.او ادامه داد: براي تعيين 

سهميه سوخت صيادان، استاندار بوشهر بررسي كند 
كه هر قايق صيادي چقدر بنزين نياز دارد و به ما اعلام 
كند، ازسوي ديگربايد نظارت شود كه سهميه اختصاص 
داده شده صرف صيادي شود.معاون اول رييس جمهور 
افزود: ما معتقدي��م كه فعاليت هاي اقتصادي حتما از 

بنزين يارانه اي استفاده كنند.جهانگيري همچنين با 
اشاره به شرايط دشوار فعاليت بخش خصوصي گفت: 
با وجود اين يكي از دلايلي كه مي گوييم اكنون اقتصاد 
كشور خوب ش��ده جديت حضوربخش خصوصي در 

صحنه بوده است.

وزير ارتباطات از همراه اول بابت توسعه زيرساخت هاي 
ارتباطي و برقراري ارتباط ايمن و پايدار جهت خدمات 
رساني مطلوب به زائران اربعين تقدير كرد. به گزارش 
»تعادل« از اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار 
ايران، در مراسم تقدير از خادمان اربعين كه با حضور 
محمد جواد آذري جهرمي وزي��ر ارتباطات و فناوري 
اطلاعات و جمع��ي از مديران اين وزارت و اپراتورهاي 
خدمات ارتباطي در وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
برگزار شد، از اقدامات مديرعامل همراه اول و سه مدير 

دست اندركار در كميته اربعين اين اپراتور تقدير شد.
هم��راه اول ضمن كاه��ش تعرفه تم��اس رومينگ 
بين الملل ش��امل »مكالمه«، »پيامك« و »اينترنت 
همراه« براي مشتركان خود در عراق كه در ايام اربعين 
حضور داشتند، در خدمتي ديگر به مشتركاني كه در 
بازه زماني١۶ تا ٣٠ مهر به كشور عراق مسافرت كرده 
بودند، بسته هاي دو روزه اينترنت همراه ٢٠ مگابايتي 

هديه داده بود.
همچنين جهت ارايه خدمات هر چه بهتر به مشتركان 
همراه اولي، چهار بس��ته اينترنت مقرون به صرفه نيز 
تدارك ديده ش��د كه اين بسته هاي متنوع يك روزه و 
هفت روزه با حجم ١٠٠ مگابايت تا يك گيگابايت در 

ايام اربعين ارايه مي شد. در كنار تمامي اين سرويس هاي 
ويژه براي زائران ايام اربعين، اپراتور اول ظرفيت شبكه 
نسل دو، سه و چهار خود را براي مكالمه و اينترنت، در 
  BTS پايانه هاي مرزي افزايش و ظرفيت س��ايت هاي
خود را نسبت به اربعين سال گذشته )١٣٩٧( ارتقا داد 

كه سرويس واي فاي رايگان نيز براساس اين ظرفيت 
ارتقا يافته، ارايه شد.

ارايه س��رويس رايگان »اعلام وضعيت«، بدون نياز به 
اينترنت از طريق شماره گيري »ستاره ٧٢٧٢ مربع« 
از جمله ديگر خدمات جذاب از منظر مشتركان بود كه 

امسال براي نخستين بار در اختيار زائران قرار گرفت تا 
بتوانند وضعيت خود را در سيستم ثبت كرده و ديگر 
زائران و آشنايان بتوانند از وضعيت شان در هر لحظه 

مطلع شوند.
لازم به ذكر است به مناسبت برگزاري اين رويداد بزرگ، 
اپليكيشن مناسبتي »همراهي« جهت خدمت رساني 
بهتر و تسهيل ارتباطات زائران طراحي شد؛ امكان اعلام 
و استعلام وضعيت ساير زائران )بدون نياز به اينترنت(، 
س��امانه نذر قدم )با ارس��ال پيامك رايگان(، مترجم 
همراه )فارسي به عربي و عربي به فارسي(، مشخصات 
كامل موكب ها و مسيريابي بر روي نقشه )بدون نياز به 
اينترنت(، ارايه انواع مختلف محتواي آموزشي، فرهنگي 
و ... در قالب ويدئو، نوا، كتاب الكترونيك، اپليكيشن و ... 
)با اينترنت رايگان(، برگزاري مسابقات ويژه اين ايام الله 
اربعين حسيني)ع(، امكان به اشتراك گذاري عكس، 

ويدئو و خبر از ويژگي ها و امكانات اين اپليكيشن بود.
با پايان ايام اربعين حس��يني)ع( و بدنبال اس��تقبال 
بي سابقه مشتركان همراه اول از خدمات رومينگ ارايه 
شده توس��ط اين اپراتور، تمامي مصارف آزاد اينترنت 
رومينگ زائران در قالب بسته هاي رومينگ ويژه اين ايام 
محاسبه و رقم مابه التفاوت به حساب آنان عودت داده 

شد. در اربعين امسال بيش از ٢.٧ ميليون مشترك از 
خدمات رومينگ همراه اول به عنوان بزرگ ترين اپراتور 
ارتباطي ايران استفاده كردند كه اين تعداد نسبت به 

سال گذشته حدود ۶۰ درصد افزايش نشان مي دهد.
براساس اين گزارش، در متن تقديرنامه وزير ارتباطات 
و فناوري اطلاعات خطاب به مه��دي اخوان بهابادي 
مديرعامل شركت ارتباطات س��يار ايران آمده است: 
»اربعين، آغاز باشكوه دفتر عشق است كه با آزادگي آغاز 
شده و تا هميشه ادامه خواهد داشت و سفر اربعين، مشق 
عاشقي انسان هاي وارسته اي است كه با حضور ميليوني 
و حماس��ي خود در اجتماع عظيم و معنوي، ارادت و 
دلدادگي خود را به خاندان اهل بيت )ع( به ويژه سيد و 

سالار شهيدان حضرت امام حسين)ع( ابراز مي كنند.
اهتمام و كوشش مسوولانه مجموعه دست اندركاران 
خانواده بزرگ ارتباطات براي توسعه زيرساخت هاي 
ارتباطي و برق��راري ارتباط ايمن و پاي��دار در جهت 
خدمات رس��اني مطلوب به زائران عزيز در ايام اربعين 

قابل تحسين است.
به اين وس��يله از تلاش هاي ارزشمند شما و همكاران 
محترمتان، صميمانه تقدير و تشكر كرده و از درگاه ايزد 

منان، سلامتي و بهروزي برايتان خواستارم«.

مديرعامل ش��ركت نفت ايرانول در آبادان از شكستن 
ركورد فروش شركت نفت ايرانول خبر داد. به گزارش 
تعادل از روابط عمومي و تبليغات شركت نفت ايرانول، 
عيسي اسحاقي در شوراي مديران و مسوولان ايرانول 
درآبادان در آس��تانه هفت سالگي حضور خود در اين 
شركت به عنوان عضو هيات مديره و مديرعامل، گزارشي 
از مهم ترين كارها كه توسط كاركنان انجام و موجب 
پيشرفت ايرانول شده ارايه داد و گفت: فروش ايرانول 
در ماه جاري از 21 هزار ميليارد ريال گذشت و ركورد 

فروش ايرانول را شكست.
اس��حاقي با بيان اينكه ميزان فروش و سود شركت در 
شش ماهه اول امسال از كل ميزان فروش و سود شركت 
در سال ۹۴ بيشتر است و نشان دهنده استراتژي درست 
ش��ركت اس��ت، تصريح كرد: در نه ماهه سال جاري 
حدود 22 هزار ميليارد فروش داشتيم كه از فروش كل 
سال گذشته و از فروش از اول تاسيس ايرانول تاكنون 

بيشتر است. 
مديرعامل شركت نفت ايرانول با بيان اينكه در ٦ سال 
گذشته گام هاي بزرگي در ايرانول برداشته شده است، 
تاكيد كرد: در ش��ش سال گذش��ته تمام ركوردهاي 
توليد، فروش، صادرات، صادرات روغن موتور، س��هم 
بازار، كاهش خام فروشي و س��ود در ايرانول شكسته 
شده است و سال گذشته بي نظيرترين سال با رشد اكثر 
شاخص ها در ايرانول بود كه امسال بهتر از سال گذشته 
در برخي از شاخص ها خواهيم بود.اسحاقي با بيان اينكه 

كارها در ايرانول براساس استراتژي تدوين شده هشت 
ساله )1۴۰۴-13۹۶( پيش مي رود، افزود: بر اساس اين 
استراتژي ۶۰ برنامه اجرايي تا سال1۴۰۰ با زمانبندي 

مشخص تدوين شده است.
وي تاكيد كرد: با اجراي استراتژي ايرانول خام فروشي 
بيس اويل از 1۴۰ هزار تن س��ال ۹۴ به 3۰ هزار تن در 
سال ۹7 و فروش محصولات نهايي از 11۰ هزار تن به 

17۰ هزار تن افزايش يافت كه موجب رشد حدود 11 
 درصدي س��هم بازار و افزايش چشمگير سود شركت
 شده است. وي راه اندازي پايانه صادراتي ايرانول با 2۵ 
هزارتن ظرفيت ذخيره سازي مخازن، راه اندازي خط 
ريلي و ارسال محصولات صادراتي از پالايشگاه تهران 
با خط ريلي به پايانه صادراتي به ماهشهر، توليد روغن 
موتور و بازسازي پالايش��گاه آبادان پس از 3۶ سال و 

راه اندازي كولينگ تاور پالايشگاه آبادان بعد از 7۰ سال 
را از پروژه هاي مهم راه اندازي شده، ذكر كرد.

وي در ادامه از توليد و عرضه گسترده محصولات جديد 
ايرانول با بالاترين س��طح كيفي روز دنيا طي چند ماه 
گذشته به بازار و اس��تقبال مصرف كنندگان خبر داد 
و گفت: به زودي چند محص��ول جديد به بازار عرضه 
خواهد شد.وي همچنين با اشاره به دريافت لوح تقدير 
براي سوپر رونياي ايرانول به عنوان محصول برتركشور، 
گفت: محصول روغن موتور سوپر رونيا ۵W3۰  ايرانول 
براساس بررسي پژوهشگران ستاد بزرگداشت هفته 
پژوهش و فناوري صنعت، مع��دن و تجارت به عنوان 
محصول برتر تحقيق و توس��عه واحده��اي توليدي 
صنعتي و معدني كشور انتخاب شد، اين محصول داراي 

تاييديه از شركت رنو است.
مديرعامل ش��ركت نفت ايرانول افزاي��ش 1۰ پله اي 
ايرانول در بين صد ش��ركت برتر از رتب��ه ۹7 به 87، 
استقلال گاز و برق پالايشگاه تهران و آبادان، حل و فصل 
و ترخيص چ�هار عدد فيلترهاي مربوط به پروژه توليد 
واكس كم روغن پس از 3 س��ال و نصب آنها به منظور 
كاهش روغن اسلك وكس و افزايش توليد روغن پايه، 
تعميرات اساسي پالايش��گاه آبادان و تهران بعد از 2۰ 
و 18 س��ال، راه اندازي انبارهاي جوادالائمه )ع(، ثامن 
الائمه 1، 2 و 3 و كاهش هزينه هاي جاري شامل اجاره 
فضاي انبار و جلوگيري از خام فروشي و تعيين تكليف 
و تحويل كارخانه حشره كش پركني پس از 1۰ سال 

را از مهم ترين اقدامات سال هاي اخير ذكر كرد.وي در 
مورد شفاف سازي در ايرانول نيز گفت: سامانه شناسايي 
تامين كنندگان و پيمانكاران ش��ركت نفت ايرانول به 
منظور شفاف سازي، حذف واسطه ها و مستند سازي 
به آدرس www.iranol.ir راه اندازي ش��ده است 
كه حدود 8۰۰ نفر، تامين كنندگان و پيمانكاران بدون 
واسطه و به صورت مستقيم توانايي ها و پتانسيل هاي 
خود را معرفي نموده و شركت نفت ايرانول اقلام مورد 
نياز خ��ود را از توليد كنندگان ي��ا تامين كنندگان به 
صورت مستقيم تهيه نموده و اين امر موجب كاهش 
قيمت تمام ش��ده و ايجاد ارزش افزوده براي شركت 

نفت ايرانول مي گردد.
اسحاقي راه اندازي تعاوني كاركنان شركت نفت ايرانول 
را از ديگر اقدامات مهم سال هاي اخير ذكر كرد و گفت: 
برنامه ريزي لازم براي راه اندازي كانون بازنشس��تگان 

ايرانول نيز انجام و به زودي عملياتي خواهد شد.
مديرعامل شركت نفت ايرانول كاركنان را سرمايه هاي 
اصلي ش��ركت دانس��ت و گفت: افتخارات��ي كه طي 
سال هاي اخير كسب شده با همدلي، همفكري و خرد 
جمعي كاركنان ايرانول بوده است و در راستاي افزايش 
بهره وري و ايجاد انگيزه، توجه بيشتر به رفاه و معيشت، 
برگزاري جشن هاي خانوادگي و يادآوري دستاوردهاي 
ش��ركت، فرهنگ كار تيمي، گفت وگو با كاركنان به 
صورت مس��تقيم در هر واحد و يادگيري و آموزش و 

مديريت دانش در برنامه هاي شركت مي باشد.

ايستگاه مولوي يازدهمين ايستگاه از خط 7 متروي تهران 
و حومه صبح ديروز با حضور شهردارتهران، رييس و اعضاي 
شوراي اسلامي شهر تهران افتتاح شد. به گزارش »تعادل« 
از مديريت ارتباطات و امور بين الملل شركت بهره برداري 

متروي تهران و حومه مسافرگيري از ايستگاه متروي مولوي 
در خط 7 متروي تهران بعد از مراسم بهره برداري رسمي 
همانند ساير ايستگاه هاي اين خط با سرفاصله حركت هر 
1۰ دقيقه يك قطار آغازشد.امروز همزمان با افتتاح ايستگاه 

مولوي دو رام قطار نيز وارد ناوگان شد كه يك قطار به خط 
3 و قطار ديگر در خط 7 فعاليت خواهند كرد. با ورود يك 
قطار جديد به ناوگان خط 3 مترو، تعداد قطارهاي اين خط 
به 1۹ قطار مي رسد. گفتني اس��ت خط 7 متروي تهران 

با 27 كيلومتر طول و داراي 22 ايستگاه است كه تاكنون 
ايس��تگاه هاي ميدان صنعت، شهيد نواب صفوي، تربيت 
مدرس، رودكي، كميل، بريانك، هلال احمر، مهديه، ميدان 
محمديه و بس��يج از اين خط به بهره برداري رسيده است 

و ايس��تگاه مولوي يازدهمين ايستگاهي است كه در اين 
خط افتتاح شد.در حال حاضر اين خط در ايستگاه ميدان 
محمديه با خط يك، ايستگاه مهديه در خط سه و در ايستگاه 

شهيد نواب صفوي با خط دو تقاطع دارد.
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بسته شدن پرونده تسهيلات 
اشتغال روستايي مركزي

اراك| معاون هماهنگي امور اقتصادي استانداري 
مركزي گفت: پرونده پرداخت تسهيلات اشتغال 
پايدار روستايي و عشاير اس��تان با گذشت 2 سال 
از آغاز آن، بايد تا پايان دي ماه امس��ال بسته شود. 
سعيد فرخي ديروز در نشست گروه كاري اشتغال 
استان مركزي افزود: ۵1۰ ميليارد ريال در تسهيلات 
اش��تغال پايدار روستايي و عش��اير استان فاصله 
تخصيصي با ميزان پرداخت��ي وجود دارد كه ۴۰۰ 
ميليارد ريال آن در بخش كميته ام��داد امام )ره( 
است. وي اظهار داشت: هدف از پرداخت تسهيلات 
اشتغال پايدار روستايي استفاده از امكانات و تغيير 
الگوي اشتغال در روستاها بوده است اما در اين مهم، 
موفقيت زيادي حاصل نشده است. معاون هماهنگي 
امور اقتصادي استانداري مركزي ادامه داد: بانك هاي 
صادرات، ملت و سامان استان در پرداخت تسهيلات 
قرض الحسنه بند ب تبصره 1۶ قانون بودجه عملكرد 
مطلوبي نداشته اند. فرخي افزود: تا هفته آينده اگر 
مبالغ تخصيصي بانك هاي ذكر شده تامين نشود 
مراتب تخلف به بانك مركزي و ديوان محاس��بات 

اعلام مي شود تا در مراجع قضايي پاسخگو باشند.

شجاعت چوپان روستايي
در عكاسي از پلنگ ايراني

مش�هد| رييس حفاظت محيط  زيست نيشابور 
گفت: يكي از چوپانان اهل روستاي كليدر در هنگام 
چراي دام موفق ش��د با استفاده از تلفن  همراه خود 
از يك گونه ارزش��مند پلنگ تصويرب��رداري كند. 
محمدمهدي نوربخش رييس حفاظت محيط  زيست 
نيشابور گفت: يكي از چوپانان اهل روستاي كليدر 
واقع در ضلع غربي پناهگاه حيات  وحش حيدري، 
در هنگام چراي دام در ارتفاعات اين روستا موفق شد 
با استفاده از تلفن  همراه خود از يك گونه ارزشمند 
پلنگ تصويرب��رداري كند.  رييس حفاظت محيط  
زيست نيشابور گفت: اين اولين ثبت تصوير كامل و 
واضح با مشاهده مستقيم و مستندسازي از حضور 
پلنگ ايراني در پناهگاه حيات  وحش حيدري است.

خروج باغ عباس آباد از 
فهرست يونسكو صحت ندارد

س�اري| مع��اون گردش��گري اداره كل ميراث 
فرهنگي مازندران گفت: خروج باغ جهاني عباس آباد 
به عن��وان باغ غيركوي��ري ايران از فهرس��ت آثار 
طبيعي يونسكو صحت ندارد. مهران حسني معاون 
گردش��گري اداره كل ميراث فرهنگ��ي مازندران 
درباره برخي ش��ايعه مبني بر خ��روج باغ جهاني 
عباس آباد از فهرست آثار يونس��كو آن را رد كرد و 
گفت: چنين مس��اله اي صحت ندارد. او افزود: اگر 
مسائل ميراثي و حفاظتي اين اثر جهاني را رعايت 
نكنيم احتمال دارد مس��اله اي ف��راروي آن ايجاد 
شود. حسني با اش��اره به انتخاب ساري به عنوان 
پايتخت گردشگري كش��ور هاي عضو اكو در سال 
2۰22 گفت: بايد مقدمات و زير ساخت هاي لازم 
براي تقويت گردشگري و بهره مندي از قابليت هاي 
اين مساله را فراهم كنيم. معاون گردشگري ميراث 
فرهنگي مازندران روي��داد 2۰22 را براي معرفي 
جاذبه هاي گردشگري اس��تان به كشور هاي اكو 
بسيار مهم و حائز اهميت خواند.مجموعه تاريخي 
عباس آباد بهشهر به دستور شاه عباس اول صفوي 
در س��ال 1۰2۰ و 1۰21 قمري ساخته شده و در 
حال حاضر مهم ترين باغ غيركويري ايران محسوب 
مي شودكه شامل درياچه، كاخ، برج و حمام است .

كسب تنديس برترين طرح سازه 
فولادي  غيرساختماني

اصفهان| در دهمين كنفرانس و نمايش��گاه ملي 
سازه و فولاد، كه طي سه روز در هتل المپيك تهران 
برگزار شد، پروژه انبار روباز كلاف تكميل نورد گرم 
ش��ركت فولاد مباركه پس از آنكه از سوي استادان 
دانشگاه و بزرگان صنعت كش��ور مورد ارزيابي قرار 
گرفت، موفق به دريافت تنديس و لوح برترين سازه 
فولادي غيرساختماني شد.عليرضا حيدري ابيانه 
رييس بازرسي فني جرثقيل ها و سازه ها درباره اين 
دستاورد گفت: مهندسي و طراحي اين سازه روباز با در 
نظر گرفتن سيكل هاي كاري بالا با مطالعه سازه هاي 
قديمي و تجربه هاي به دست آمده در بازرسي فني 
سازه ها و جرثقيل هاي فولاد مباركه انجام شده است 
و علي رغم ابعاد زياد مقاطع فولادي، قسمت اعظم 
اين سازه با كنترل هاي لازم در زمان ساخت و نصب با 
كيفيت بالا در مقايسه با استانداردها اجرا شده است.

گيلان در فوت »اول«
و در ولادت »آخر« است

رشت| مديركل ثبت احوال گيلان با اشاره به رتبه 
نخس��ت گيلان در فوت و رتبه سي ويكم در ولادت، 
گفت: ۹.3 درصد از جمعيت گيلان سالمند هستند و 
پيش بيني مي شود تا سال 1۴۰۰ به 1۰ درصد برسد. 
قاسم روحاني فر ديروز در نشست با خبرنگاران از ثبت 
1۵ هزار و ۴۵7 مورد ولادت در گيلان طي هش��ت 
ماهه امس��ال خبر داد و اظهار كرد: از اين تعداد، ۵1 
درصد پس��ر و ۴۹ درصد دختر بودند. وي 73 درصد 
ولادت ها را ش��هري و 27 درصد را روستايي دانست 
و افزود: گيلان در تعداد ولادت سي ويكمين استان 
كشور است. همچنين ميزان عمومي ولادت )نرخ( 
در گيلان ۹.1 اس��ت، يعني ب��ه ازاي هر 1۰۰۰ نفر 
جمعيت در گيلان ۹ نفر متولد مي شود؛ البته اين نرخ 
در كشور 17.1 است.مديركل ثبت احوال گيلان تعداد 
فوت هاي ثبت شده در گيلان طي مدت مذكور را 1۰ 
هزار و 812 مورد دانست و تصريح كرد: فوت مردان ۵۴ 
درصد، فوت زنان ۴۶ درصد، فوت شهري ۵7 درصد و 

فوت روستايي ۴3 درصد بوده است.
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گزارش »تعادل« از اما و اگرهاي طرح تعطيلي مدارس در فصل زمستان

ناكامي »تعطيلات زمستانه مدارس« در بحران آلودگي هوا 
از ابتداي پاييز امس��ال تاكنون  به دنبال بحراني شدن 
وضعيت آلودگي هوا، تعطيلي مدارس تنها تصميمي 
بود كه از س��وي مسوولان گرفته ش��د و به اجرا درآمد، 
تاجايي كه روزهاي تعطيلي مدارس در آذرماه بيشتر از 
روزهاي فعالي��ت آن بود با اين حال اگرچه بيش از يك 
دهه است تعطيلي مدارس در روزهاي اوج آلودگي هوا 
به صورت روزانه اعلام مي شود اما سال گذشته مجلس 
طرح تعطيلات زمس��تانه كه از سوي سازمان حفاظت 
محيط زيست كشور و وزارت آموزش و پرورش با هدف 
كاهش آلودگي هوا و توزيع س��فر در طول سال تدوين 
شده بود را رد كرد. طرحي كه به گواه كارشناسان آموزش 
و برنامه ريزي مي تواند تكليف مدارس را جهت تدوين 
تقويم آموزشي خود روش��ن كرده و از كاهش كيفيت 
آموزش دانش آموزان هم جلوگيري كند اما با وجود تمام 
هشدارهاي كارشناسان، طرح تعطيلات زمستانه در ادوار 
مختلف مجلس شوراي اسلامي، ناكام و بي سرانجام بود، 
با اين حال آنطور كه نمايندگان مي گويند بعيد است به 
اين دور از مجلس برس��د و احتمالا ميان بررسي لايحه 

بودجه از يادها مي رود.

   لايحه بداقبال 
زمزمه ه��اي اوليه اج��راي اين طرح در زم��ان وزارت 
»محمدعلي نجفي«، يعني س��ال 75 ش��نيده شد و 
وزير وقت آموزش وپرورش ه��دف از اجراي آن طرح 
را امكان مسافرت هاي زمستاني خانواده ها بيان كرد؛ 
به همين دليل نيز قرار ش��د، مدارس ١٠ روز در ميانه 
زمستان تعطيل باش��د و دانش آموزان ١٥ روز زودتر 
و در ميانه ش��هريور به مدرس��ه بروند. اي��ن طرح، اما 
بخت چنداني نداش��ت و تنها پس از يك دوره كوتاه، 
اجراي آن با مخالفت دانش آموزان، معلمان و تصويب 
سه فوريتي مجلس، غيرقابل اجرا شد. توقيف اين طرح، 
اما به معناي كنار گذاش��تن آن براي هميش��ه نبود، 
بلكه سال ها بعد، دوباره زمزمه هايي مبني بر ضرورت 
اج��راي آن به راه افت��اد؛ اين بار، اما اين ش��وراي عالي 
آموزش وپرورش بود كه قدم پيش گذاشت و پيشنهاد 
ساماندهي تعطيلات تابستاني دانش آموزان را بررسي 
كرد. شوراي عالي همچنين در نامه اي از پژوهشكده 
تعليم و تربيت خواس��ت كه اين طرح را واكاوي كند 
و به مطالعه بيشتر درباره آن بپردازد، طرحي كه البته 
اين بار نيز ابتر ماند تا بارها و بارها از س��وي مس��وولان 
مختلف، تك��رار ش��ود. آلودگي هواي كلان ش��هر ها 
باعث ش��د اين موضوع دوباره مطرح ش��ود. معصومه 
ابتكار، رييس اسبق س��ازمان حفاظت محيط  زيست 
يك��ي ديگر از طرف��داران طرح تعطيلات زمس��تاني 
بود؛ براي همي��ن دي ماه 95، خب��ر داد كه به وزارت 
آموزش وپرورش پيش��نهاد تغيير تعطيلات مدارس 
را داده است، پيش��نهادي كه البته هيچگاه به نتيجه 

نرسيد تا در سال 96، قرعه به نام عيسي كلانتري، رييس 
سازمان حفاظت از محيط زيست، افتاد كه براي جبران 
تعطيلي دانش آموزان به دليل روزهاي آلوده، خواستار 
تغيير تقويم آموزشي البته در تهران باشد. او پيشنهاد 
داده بود: »مدارس در نيمه ش��مالي كش��ور و مناطق 
سردسير از جمله تهران يك ماه زودتر آغاز و از 15 آذر تا 
15 دي مدارس اين مناطق تعطيل شود تا دانش آموزان 
با هواي آلوده مواجه نشوند.« اما كلانتري هم موفقيتي 
در قانع كردن نمايندگان مجلس شوراي اسلامي براي 
تصويب اين طرح نداشت و طرح بار ديگر رد شد. با اين 
حال سال گذشته به دنبال تشديد آلودگي هوا و تعطيلي 
مدارس محمدمهدي زاهدي،  عضو كميسيون اجتماعي 
مجلس شوراي اس��لامي اعلام كرد: »تقويم آموزشي 
كشور ش��روع و پايان سال تحصيلي را مشخص كرده 
است بنابراين هرگونه تغيير در تقويم آموزشي مدارس 
بايد در مجلس مصوب ش��ود؛ زماني كه اين پيشنهاد 
به صورت لايحه از سوي دولت به مجلس تقديم شود 
بررسي هاي لازم صورت مي گيرد.« اما اظهارنظر زاهدي 
در حالي اس��ت در س��ال 95 بود كه به دنبال تشديد 
آلودگي ه��وا در پاييز، دولت لايح��ه اي را به مجلس 
ارسال كرد كه در آن به جابه جايي بخشي از تعطيلات 
تابستاني مدارس اشاره ش��ده بود كه با كليات آن در 

مجلس موافقت نشد و نمايندگان چنين موضوعي را 
نيازمند بررسي هاي كارشناسانه بيشتر دانستند. محمد 
قمي ، عضو كميسيون اجتماعي مجلس روز گذشته 
درباره اينكه آيا مجلس با توجه به وضع فعلي آلودگي 
هوا تصميمي براي بررسي مجدد اين لايحه دارد يا خير 
به تعادل گفت: بعيد اس��ت بررسي اين لايحه به عمر 
مجلس فعلي برسد و اصلا در برنامه هاي نمايندگان هم 
نيست. اكنون مشغول بررسي لايحه بودجه هستيم 
و ش��رايط آلودگي هوا به گونه اي نيست كه اين لايحه 
به دستور كار بازگردد. ضمن اينكه نمايندگان درگير 
انتخابات اس��فندماه هم هستند. بنابراين هيچ بحثي 

براي رسيدگي به اين لايحه وجود ندارد.
اين درحالي است كه روز گذشته منصور شيشه فروش، 
مديركل ستاد مديريت بحران استان اصفهان از معاونت 
پيش بيني و پيشگيري سازمان مديريت بحران كشور 
خواستار رس��يدگي به وضعيت تعطيلات زمستانه با 
توجه به بحران آلودگي هوا ش��د. او درباره اين موضوع 
بيان كرد: پيشنهاد داريم براي شهرستان هاي متأثر از 
آلودگي هوا طرح تعطيلات زمستانه به مدت يك ماه در 
دو بازه 15 روزه در فصول پاييز و زمستان براي مقاطع 
تحصيلي آموزش و پرورش پيش بيني شود و به جاي 

آن از تعطيلات تابستاني به همان ميزان كسر شود.

   موافقان و مخالفان طرح چه مي گويند؟
مقاومت مجلس براي بررسي اين لايحه در حالي است 
كه اين طرح هم مانند بسياري از طرح ها و لوايح موافقان 
و مخالفان خود را دارد. گروهي از كارشناسان معتقدند 
تصويب لايحه نظم را به سيستم آموزشي بازگردانده و 
به كاهش آلودگي هوا هم كمك مي كنند اما در مقابل 
مخالفان طرح معتقدند اين موضوع نش��ان مي دهد 
قرار نيس��ت معضل آلودگي هوا به صورت ريش��ه اي 
حل شود و مسوولان تنها به دنبال يافتن راه حل هاي 
مقطعي هس��تند. مهدي كريمي،  كارشناس آموزش 
و برنامه ريزي كه از مخالفان طرح تعطيلي زمس��تانه 
مدارس اس��ت درباره اين موضوع به تعادل گفت: اين 
راهكارها نشان مي دهد كه كسي قصد مقابله با آلودگي 
هوا را ندارد. به جاي اينكه به حل اين معضل بپردازند، 
مدام به آموزش وپرورش فشار مي آورند كه تعطيلات 

تابستاني را كاهش دهد. 
وزير آموزش وپرورش مي گويد آنهايي كه مي خواهند 
تعطيل كنن��د، فكر عقب افت��ادن دانش آم��وزان از 
دروسشان باش��ند؛ حالا با پيشنهاد چنين طرح هايي 
مي خواهند دروس عقب افتاده راجبران كنند؛ در حالي 
 كه حتي اگر اين طرح اجرا ش��ود، افكار عمومي با آن 

همراه نخواهند شد. 

او افزود: اجراي اين طرح با مشكلاتي همراه است. شرايط 
جغرافيايي و اقليمي استان ها با يكديگر متفاوت است؛ مثلا، 
اگر آلودگي هوا در اصفهان بيشتر در فصل زمستان مشاهده 
مي شود در خوزس��تان وسيستان وبلوچستان، آلودگي 
در فصل تابستان مش��كلاتي را به وجود مي آورد. علاوه 
براين، تعطيلات زمستاني باعث مي شود دانش آموزاني كه 
پس از اتمام اين تعطيلات به مدرسه مي آيند، حال و هواي 
درس و مشق را نداشته و دروس گذشته را فراموش كرده 
باشند يا اينكه ممكن اس��ت در برخي از سال ها آلودگي 
هوا مشاهده شود و در بعضي سال ها اين مشكل به وجود 
نيايد. سال تحصيلي بايد پيوسته باشد و وقفه دو هفته اي 
كه وسط سال تحصيلي ايجاد مي شود، اثرگذاري آموزش 
بر دانش آموزان را كمرنگ خواهد كرد. همچنين آغاز سال 
تحصيلي از نيمه شهريور با توجه به شرايط اقليمي متفاوت 
كشور كه نمي توان همه جا را به يك صورت درنظر گرفت، 

بازخورد خوبي نخواهد داشت.
با اين حال محمدجواد محسني نيا ، پژوهشگر آموزش كه با 
تصويب طرح تعطيلات زمستانه مدارس موافق است درباره 
آن بيان كرد: متاسفانه زمان آموزش در كشور ما به طور دقيق 
مشخص نيست؛ از يك سو در تنظيم مقررات به آن توجه 
نشده و از سويي ديگر در اجراي زمان آموزش گرفتار نواقص 
و كوتاهي هايي هستيم.تقويم آموزشي ما انعطاف پذير و 
سيال نيست. بنده در قالب پژوهشي پيشنهادي مبني بر 
وجود تعطيلات خاص ارايه دادم كه طبق آن مدارس سه 
بازه زماني 1۰۰ روزه در هرسال به مدرسه بروند و هر 1۰۰ 
روز تعطيلات داشته باشند. در اين صورت اين امكان وجود 
دارد كه اين تعطيلات به ويژه در اواخر پاييز و اوايل زمستان 
به علت وارونگي هوا و شرايط بد آب و هوايي به صورت شناور 
تغيير كند. در شرايط بحران وضعيت آلودگي هوا سلامت 
فرزندان ما به خطر مي افتد به ويژه دانش آموزان ابتدايي و 
راهنمايي؛ به هرحال چاره اي نيست. ولي اگر در زمان آموزش 
انعطاف داشته باشيم مي توان عقب افتادگي  ها را جبران كرد. 

زمان آموزش را بايد منعطف كرد.
او افزود: بايد در تقويم آموزشي امسال زماني را براي جبران 
عقب افتادگي آموزش��ي در نظر بگيرند. متاسفانه زمان 
آموزش در كشور ما به طور دقيق مشخص نيست؛ از يك سو 
در تنظيم مقررات به آن توجه نش��ده و از سويي ديگر در 
اجراي زمان آموزش گرفتار نواقص و كوتاهي هايي هستيم.

اين پژوهشگر حوزه آموزش و پرورش و كارشناس ارشد 
س��ازمان مديري��ت و برنامه ريزي با اش��اره به تعطيلات 
كلان شهرها به علت آلودگي هوا و تعطيلات مناطقي چون 
اهواز به علت وقوع سيل و شرايط نامناسب آب هوايي گفت: 
متاسفانه در سال هاي گذشته نيز اتفاقاتي از اين دست بروز 
كرده و آم��وزش و پرورش معمولا دنبال كلاس جبراني و 
افزايش ساعات آموزش نيست. گوش شنوايي وجود ندارد 
و چشم ها بسته است. بايد اصولي برخورد كنيم زيرا دچار 

مشكلات پايه اساسي در زمان آموزش هستيم.

خسارتي كه با پول قابل سنجش نيست 
مديركل دفتر بررسي آلودگي هاي دريايي سازمان حفاظت 
محيط زيست گفت: آب پتانسيل حمل عوامل بيماري زا و 
باكتري ها را دارد، و ان��واع بيماري ها مانند وبا و حصبه، از 
طريق آب منتقل مي شود كه خسارت هاي زيست محيطي 

آلودگي آب را با ريال و تومان نمي توان سنجيد.
ضياءالدين الماس��ي در كارگاه تخصصي محيط زيست 
دريايي و نقش رس��انه در تنوير افكار عمومي عنوان كرد: 
نش��انه هاي عمومي آلودگي آب از جمله تغيير بو و رنگ 
آب، فساد، لكه هاي پسماند، و از بين رفتن ماهي ها است. 

او ادامه داد: از جمله آلاينده هاي آب مواد زائد اكسيژن خواه 
يعني موادي كه براي فساد آنها اكسيژن لازم است، عوامل 
بيماري زا، مواد غذايي، تركيبات آلي س��نتز شده، نفت، 
مواد ش��يميايي معدني و كاني ها، رسوبات، مواد پرتوزا، و 
گرما هستند و نكته مهم اينكه موادي مانند برخي زباله ها 
كه به طور همزمان حاوي مواد زائد اكسيژن خواه، عوامل 
بيماري زا، مواد گياهي و... هس��تند. اين مس��وول اظهار 
كرد: اكسيژن يك عامل حياتي براي سلامت آب در دريا 
است و وجود اكسيژن براي ساختن يك اكوسيستم براي 
رشد و زيس��تن آبزيان و گياهان اس��ت. آب زماني آلوده 
مي شود كه غلظت DO )اكسيژن محلول در آب( به زير 

 سطح موردنياز براي بقاي زيس��ت طبيعي در آن برسد. 
مديركل دفت��ر بررس��ي آلودگي هاي دريايي س��ازمان 
حفاظت محيط زيست همچنين گفت: مقدار اكسيژني 
كه براي فس��اد باكتريايي و بيولوژيك يك ماده نياز است 
يا BOD )نش��انگر حضور آلاينده در آب( با DO رابطه 
عكس دارد و معيار BOD مهم ترين ابزار س��نجش مواد 
آلي قابل تجزيه زيست شناختي و شاخصي براي سنجش 

آلودگي آب است. 
الماسي بيان كرد: واكنش هاي شيميايي در اثر ورود مواد 
 COD شيميايي قابل تركيب با اكسيژن به آب طبيعي يا
كه باعث ايجاد نياز شيميايي به اكسيژن شده و مقدار بالاتر 
آن نشانه آلودگي بيشتر آب است. در طبيعت تنها انسان 
نيست كه با توليد فاضلاب يا پس��آب باعث آلودگي آبها 
مي شود بلكه فعاليت حيوانات نيز در اين آلوده سازي موثر 
است و در صورتي كه به عنوان مبناي مقايسه ميزان آلودگي 
انسان را معادل يك BOD فرض كنيم حيوانات ديگر نظير 
اسب، گاو، گوسفند، خوك و مرغ خانگي به ترتيب 11.۳، 

16.۴، ۲.5، 1.9 و ۰.91 خواهد بود.
او با اش��اره به انواع فاضلاب خاطرنشان كرد: ورود عوامل 
بيماري زا از طريق دام و انسان مي تواند آب هاي ساحلي را 

آلوده نمايد، به همين دليل نياز به تصفيه فاضلاب ها براي 
جلوگيري از آلودگي و بازچرخاني آب وجود دارد. تصفيه 
آب براي تامين بهداشت عمومي، و مهار بيماري هاي واگير 
ناشي از آلودگي هاي فاضلاب، حفظ منابع آب و همچنين 
اس��تفاده مجدد انجام مي ش��ود. مديركل دفتر بررسي 
آلودگي هاي دريايي با بيان اينكه آب پتانسيل حمل عوامل 
بيماري زا و باكتري ها را دارد، افزود: انواع بيماري ها مانند 
وبا و حصبه، از طريق آب منتقل مي شود كه خسارت هاي 
زيس��ت محيطي آلودگي آب را با ريال و تومان نمي توان 
سنجيد. همچنين ويروس هايي مانند هپاتيت نيز از طريق 
آب منتقل مي ش��ود. پروتوزوئرها مانند آميب و كرم هاي 
انگلي كه در آب مي توانند رش��د كنند و سيانوباكترها كه 
جلبك هاي سبزآبي هستند كه اگر مواد مغذي در آب زياد 
شود و دماي آب بالا رود اين سيانوباكترها رشد كرده و در 
صورت نزديكي به آب شيرين كن ها مي توانند كيفيت آب 

را تحت تاثير قرار دهند.
ضياءالدين الماس��ي تاكيد كرد: احتم��ال آلودگي آب از 
طريق فاضلاب يا مدفوع انساني، باعث انتقال باكتري هاي 
بيم��اري زاي روده اي مي ش��ود. كيفي��ت باكتريولوژي 
آب آش��اميدني از طريق نمونه هاي متوال��ي كه در طول 

 زمان معيني از آب گرفته مي ش��ود قابل سنجش است. 
او اظه��ار ك��رد: در ح��ال حاضر براي س��نجش كيفيت 
باكتريولوژي آب هاي س��احلي يك سري نقاط پايشي را 
در ش��ناگاه ها تعيين كرده ايم كه علاوه بر استانداردهاي 
كليفرم، عامل بيماري زاي آنتروكوك روده اي براي تعيين 
كيفيت تعيين شده است. اين مسوول يادآور شد: دسته اي 
كه در خش��كي به عنوان كود اس��تفاده مي شوند شامل 

فسفر، نيتروژن و كربن به عنوان سه عنصر واكنش دهنده 
وابس��ته به كيفيت و شرايط هس��تند. فاضلاب انساني و 
زباله هاي صنعتي كه منابع قابل توجه��ي از مواد غذايي 
به ويژه تركيبات فس��فره دارند و در آب حل شده و عامل 
محدود كننده مي ش��وند، همچنين 7۰ درصد تركيبات 
فسفره موجود در فاضلاب ها بر اثر استفاده از شوينده هاي 

خانگي است كه بايستي از تركيبات شوينده حذف شود.

سرگرداني ۶۰۰ بيمار هموفيلي در اصفهان 
6۰۰ بيمار هموفيلي در اصفهان سرگردانند؛ نه درمانگاه 
مس��تقلي دارند و نه حتي بخشي كه يك پزشك مستقر 
داشته باشد؛ ماه هاست كه براي دريافت خدمات با چالش 
مواجهند و براي يك ويزيت ساده و تهيه داروهايشان بايد 
ساعت ها وقت بگذارند. حدود يكس��ال پيش بود كه ۸۳ 
مركز جامع بيماران خاص در 59 دانش��گاه علوم پزشكي 
كش��ور افتتاح ش��د تا 1۲5 هزار بيمارِ خاصِ كشور تحت 
پوشش خدمات جامع وزارت بهداشت قرار گيرند. خدماتي 
مانند ويزيت مش��اوره، تامين و دريافت دارو، توانبخشي، 
دندانپزشكي و... كه قرار بود در يك مكان، تجميع شده و 
دردهاي بيماراني را كه بايد به اندازه يك عمر با بيماري شان 
زندگي كنند، كاهش دهن��د. در حال حاضر اين مراكز در 
استان هاي مختلف مشغول فعاليت شده اند و با وجود برخي 
مشكلات، حتي در مناطق كمتر برخورداري چون سيستان 
و بلوچستان در اين مراكز به بيماران خدمت دهي مي شود.

اين درحالي است كه بيماران هموفيلي در دانشگاه  علوم 
پزشكي بزرگي چون اصفهان ماه هاست كه در حوزه دريافت 
خدمات مش��كلاتي دارند و نه  تنها خدمات تسهيل شده 
و تجميع ش��ده به اين بيماران ارايه نمي شود، بلكه 6۰۰ 
بيمار هموفيلي در اين استان سرگردان دريافت خدماتي 
هستند كه طبق بسته جامع خدمتي وزارت بهداشت بايد 
به صورت مداوم به آنها ارايه شود. هموفيلي هاي اصفهان نه 
مركز مستقلي براي دريافت خدمات مورد نيازشان دارند و 

نه به راحتي مي توانند داروهايشان را تامين كنند. از طرفي 
خيريني كه با مجوز دانشگاه علوم پزشكي اصفهان در يكي 
از بيمارستان هاي اين استان، مركزي را براي درمان و ارايه 
خدمت به تالاسمي ها ايجاد كرده اند، بيماران هموفيلي 
را به مركزشان راه نمي دهند! در اين زمينه احمد قويدل، 
مديرعامل كانون هموفيلي ايران، ضمن انتقاد از وضعيت 
ارايه خدمات به بيماران هموفيلي در اصفهان، به ايس��نا 
گفت: وضعيت ارايه خدمات به بيماران هموفيلي در اصفهان 
اس��فناك است و اساسا اين اس��تان كه در گذشته يكي از 
استان هاي پيش��رو در ارايه خدمات به بيماران هموفيلي 
بود، اكنون آنقدر تنزل پيدا كرده كه به جرات مي توان گفت 
وضعيت خدمات دهي به بيماران هموفيلي در استان هاي 
محروم چندين مرتبه بهتر از نحوه خدمت دهي دانشگاه 
علوم پزشكي اصفهان به اين بيماران است. وي افزود: در وهله 
اول محلي براي نشستن پزشك مربوط به بيماران هموفيلي 
وجود ندارد. در عين حال در حوزه بيماران تالاس��مي هم 
دانشگاه علوم پزش��كي اصفهان اقدامي انجام نداده است، 
بلكه يك خي��ر درمانگاهي را براي بيماران تالاس��مي در 
محوطه بيمارستان ساخته و در آنجا به بيماران تالاسمي 
ارايه خدمت مي كنند، اما متاسفانه خيرين اين درمانگاه 
به دليل بالا بودن تعداد بيم��اران، مي خواهند صرفا براي 
بيماران تالاسمي از اين درمانگاه استفاده كنند و اجازه ورود 
بيماران هموفيلي را نمي دهند. قويدل با بيان اينكه دانشگاه 

علوم پزشكي اصفهان نه خدمات دندان پزشكي به بيماران 
هموفيلي ارئه مي دهد و نه خدمات فيزيوتراپي، ادامه داد: اين 
درحالي است كه هر دوي  اين خدمات در بسته جامع درماني 
وزارت بهداشت پيش بيني شده اند. همچنين محل دريافت 
داروي بيماران هموفيلي، داروخانه اي بيرون از بيمارستان 
اس��ت و بيمار براي يك ويزيت س��اده و دريافت دارويش 
بايد پنج ساعت وقت بگذارد و در نهايت خدمات تكميلي 
هم به او داده نمي شود. مديرعامل كانون هموفيلي ايران، 
تاكيد كرد: درحالي كه اداره بيماري هاي وزارت بهداشت 
اعلام مي كرد كه بيش از 1۰۰ مركز را براي خدمت دهي به 
بيماران خاص تجهيز مي كند و برخي از اين مراكز افتتاح هم 
شدند، اما مشخص نيست كه بودجه هايي كه به اين مراكز 
اختصاص داده اند، صرف چه مواردي مي ش��ود. گاهي در 
برخي استان ها رييس بيمارستاني مي گويد كه شما به عنوان 
كانون هموفيلي بياييد و بخش فزيوتراپي ما را تجهيز كنيد. 
در اصفهان كانون هموفيلي ايران به صنايع اصلي اصفهان 
نامه زد كه آنها براي تجهيز اين واحدها به ما كمك كنند، 
اما نيروهاي حوزه صنعت اعلام مي كنند كه خدماتي مانند 
فيزيوتراپي جزو خدمات تعريف شده وزارت بهداشت است 
كه متعهد شده اين خدمات را به بيماران هموفيلي ارايه دهد. 
بنابراين بخش خصوصي و سازمان هاي مردم نهاد مي توانند 
در تجهيز بيشتر مراكز دولتي نقش ايفا كنند، اما نمي توانند 

خدمات تعريف شده دولت را ارايه دهند.

حبس ابد از مجازات هاي تعزيري حذف مي شود 
نايب رييس كميس��يون قضايي مجلس گفت: در 
طرح كاهش مجازات حبس تعزيري درصد زيادي 
از مجازات ه��اي مقرر در قانون مجازات اس��لامي 
بخش تعزي��رات به نص��ف كاهش ياف��ت و براي 
كاهش جمعيت كيفري به قضات اجازه داده ش��د 
كه بخشي از حبس را به صورت نظارت الكترونيكي 

قرار دهند.
 يحيي كمالي پور در مورد ط��رح كاهش مجازات 
حبس تعزي��ري با بيان اينكه نظ��ام مجازات هاي 
كشور به س��مت و س��ويي رفته بود كه اثرگذاري 
و بازدارندگي خود را از دس��ت داده بود، گفت: به 
گونه اي كه اگر ب��راي متهمي حب��س ابد تعيين 
مي شد با گذراندن حداقل 5 سال حبس و استفاده 
از مرخصي، آزادي مشروط يا كيفيات مخففه آزاد 
مي شد بنابراين مجلس به اين موضوع ورود و براي 
كاهش ميزان و بازدارندگي مجازات ها و جلوگيري 
از اس��تفاده راحت مجرمان از كيفي��ات مخففه و 
مرخص��ي، طرح كاهش مج��ازات حبس تعزيري 

را تدوين كرد.
نايب رييس كميس��يون قضايي و حقوقي مجلس 
شوراي اس��لامي افزود: بر اساس طرح مذكور اگر 
براي مجرمي هر چند سال حبس پيش بيني شود 
بايد آن را بگذارند كه با اين اقدام از بازگشت مجدد 

مجرمان به زندان جلوگيري و نگاه جامعه به زندان 
تغيير مي كند.

او ادام��ه داد: در اي��ن ط��رح درص��د زي��ادي از 
مجازات ه��اي مق��رر در قانون مجازات اس��لامي 
بخش تعزيرات به نص��ف كاهش يافت و به قضات 
اجازه داده ش��د كه بخش��ي از حبس را به صورت 
نظارت الكترونيكي قرار دهند تا با استفاده بخشي 
از زنداني��ان از پابن��د الكترونيك ش��اهد كاهش 
جمعيت كيفري زندان ها باشيم و همچنين مرور 
زمان در قبل و پس از محكوميت را كاهش داديم. 
نماينده مردم جيرفت و عنبرآباد در مجلس دهم 
به خانه ملت گفت: با اجراي طرح بخش زيادي از 
پرونده هاي موجود در دس��تگاه قضا كه مشمول 
مرور است از گردونه خارج مي شود و حبس ابد كه 
عنوان سنگيني داش��ت و در دنيا كشورمان مورد 
هجمه قرار مي گرفت از مجازات هاي تعزيري حذف 

و به مجازات درجه يك تبديل مي شود.
كمالي پور ادامه داد: در تعدد جرم، جرايم مش��ابه 
و مختلف اصلاحاتي انجام ش��د و در واقع با اجراي 
طرح كاه��ش مجازات حبس تعزي��ري، خلأ هاي 
موجود در قانون مجازات اسلامي بخش تعزيرات 
رفع و تاثيرات جدي��دي در حوزه نظام مجازات ها 

در بحث بازدارندگي و اثرگذاري ايجاد مي شود.

بنزين هاي يورو۴ كجاست
مديركل حفاظت محيط زيس��ت الب��رز با بيان 
اينكه ديروز ش��اخص آلودگي ه��وا در البرز طي 
يك س��اعت به طور ناگهاني 55 واحد بالا رفت و 
با ثبت يك ركورد مواجه ش��د، گفت: شاخص در 
روز گذش��ته به 1۸۰ هم رسيد. فردين حكيمي 
با اش��اره به تداوم آلودگي ه��وا در روزهاي اخير و 
تصميمات كارگروه اضط��رار كاهش آلودگي هوا 
به خصوص تعطيلي مدارس، گفت: تصميماتي كه 
از س��وي كارگروه اضطرار اتخاذ مي شود مقطعي 
و در زم��ان بحران اس��ت بنابراين لازم اس��ت به 
وظايف محوري دستگاه هاي مختلف براي كاهش 
آلودگي پرداخته شود. حكيمي يكي از موضوعات 
مهم براي پيشگيري از افزايش غلظت آلاينده ها 
در كلان ش��هرها را نوس��ازي ناوگان حمل و نقل 
عمومي دانست و به ايس��نا گفت: به طور كلي در 
كرج 6۲درصد آلودگي ناشي از خودروهاست كه 
ناوگان حمل و نقل عمومي به خصوص اتوبوس هاي 
شهري در آن نقش زيادي دارند. اين مسوول افزود: 
۳۸ درصد منابع آلاينده نيز متعلق به منابع ثابت 
همچون صنايع، موتورخانه ها و... است كه در اين 
زمينه هم بايد موضوع نوسازي صنايع، استفاده از 
فناوري هاي نوين و گازس��وز كردن صنايع دنبال 
شود. او بر توس��عه فضاي سبز در كلان شهر كرج 
هم تأكيد كرد و ادامه داد: بحث از رده خارج كردن 
خودروهاي فرسوده و توجه به معاينه فني خودروها 
هم در پيشگيري و كاهش آلودگي هوا مطرح است. 
حكيمي اعلام كرد: با وجود اينكه همه اينها در قانون 
مشخص شده است اما عمدتاً شاهد اين هستيم كه 
اقدامات به صورت رضايت بخشي دنبال نمي شود.

او در مورد اينكه گفته مي شود سوخت غيراستاندارد 
يك��ي از عوامل اصل��ي آلودگي اين روزهاس��ت 
خاطرنش��ان كرد: بنا به آنچه كه به محيط زيست 
اعلام ش��ده، در حال حاضر بنزين يورو۴ فقط در 
هسته مركزي كلان ش��هر كرج توزيع مي شود و 
اين نوع بنزين در ساير مناطق استان در دسترس 
نيست؛ البته گازوئيل يورو۴ در تمام نقاط استان 
توزيع مي ش��ود. مديركل حفاظت محيط زيست 
البرز تصريح كرد: سوخت مي تواند از عوامل اصلي 
آلودگي باشد، در شش ماهه اول سال ذرات آلاينده 
۲.5 ميكرون عمدتاً از جنس گرد و غبار است اما در 
فصل سرما از محل خودروها و مصرف سوخت است.

 ۴۷  ميليارد  تومان 
براي احياي جنگل هاي زاگرس 

سرپرست سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري 
كشور از اختصاص ۴7 ميليارد تومان براي احياي 
جنگل هاي زاگرس و منطقه ايران مركزي در لايحه 
بودجه 99 خبر داد. خس��رو شهبازي افزود: براي 
حفظ، احيا و توسعه جنگل هاي زاگرس و منطقه 
ايران مركزي حداقل حدود 1۰۰ ميليارد تومان 
نياز است. وي با اشاره به ثبت جهاني جنگل هاي 
هيركاني گف��ت: مطالعات ط��رح تنفس بر روي 
جنگل هاي هيركاني در حال انجام اس��ت و اميد 
مي رود نتيجه اين مطالعات تا نيمه اول سال آينده 
اعلام شود. شهبازي با تأكيد بر اينكه اين مطالعات 
درباره نحوه نگهداري جنگل هاي هيركاني در حال 
انجام است، افزود: اين مطالعه با مشاركت دانشگاه 
گرگان، ساري، دانشگاه تربيت مدرس و مهندسين 
مشاور در حال اجراست و همچنين سعي شده تا 
از پتانسيل موسس��ه تحقيقات جنگل ها و مراتع 
كشور استفاده شود. سرپرست سازمان جنگل ها 
ابراز اميدواري كرد اين طرح بتواند در جهت احياي 
جنگل ه��اي هيركاني و ارس��باران نقش موثري 

داشته باشد و از تخريب آنها جلوگيري كند.

 جاي خالي »پهپادآمبولانس« 
در ناوگان اورژانس 

پهپادها ك��ه در روزهاي اخير با س��ورپرايز وزير 
ارتباط��ات در س��رخط خبره��ا ق��رار گرفت، به 
گفته رييس مركز اورژانس ته��ران مي توانند در 
امدادرساني به بيماران اورژانسي نيز نقش موثري 
داشته باشند، پيشنهادي كه شايد روزي اجرايي 
ش��ود. پيمان صابريان درباره استفاده از پهپاد در 
ماموريت ها و عمليات هاي اورژانس گفت: در حال 
 »AED Drone« حاضر در دنيا طرحي به ن��ام
يا همان »الكتروش��وك كنترل از راه دور« وجود 
دارد كه به تعريف س��اده اقدامات مربوط به احيا و 
ماس��اژ قلبي و موارد اين چنيني را انجام مي دهد، 
اما بدون حضور متخصص يا كارشناس به صورت 
عمومي قابل استفاده اس��ت. او در مورد سازوكار 
فعالي��ت اين دس��تگاه ها نيز گف��ت: زماني كه با 
اورژانس تماس گرفته و موردي مربوط به حملات 
قلبي و نظاير آن اعلام شود، اين پهپادها موقعيت 
مكاني بيمار را دريافت كرده و به صورت اتوماتيك 
 AED به محل فرستاده مي ش��وند. در آن محل
يا همان الكتروش��وك وصل و احياي قلبي ريوي 
انجام مي شود. صابريان با بيان اينكه اين پهپادها 
مي توانند جان شهروندان را نجات دهند، گفت: با 
توجه به اينكه فيبريلاسيون قلبي يكي از علل مرگ 
و مير در جهان محسوب مي شود با استفاده از چنين 
تجهيزاتي مي توان در مدت زماني كوتاه عمليات 

احيا را آغاز كرد و از مرگ فرد جلوگيري كرد.
رييس مركز اورژانس تهران با بيان اينكه در حال 
حاضر در كشورمان از اين پهپادها چنين استفاده اي 
نمي شود، گف�ت: اما مي توان به عنوان يك پيشنهاد 
اين موضوع را مطرح كنيم چرا كه اگر پهپادها به اين 
فناوري مجهز شوند مي توانند كمك بسياري كنند. 
وي ادامه داد: اين پهپادها در بحث دارو نيز مي توانند 
كمك كننده باشند، براي مثال در زمان وقوع سيل، 
گرفتار ش��دن افراد در مكان هاي صعب العبور و... 
مي تواند كمك كند اما بايد بررس��ي شود كه اين 
پهپاد چه امكاناتي دارد، در چه ارتفاعي مي تواند 
پرواز كند، چه مقدار بار را مي تواند حمل كند و در 

چه مكان هايي اجازه پرواز دارد.
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»تعادل« حذف سقف سني 20 سال براي خريد هواپيما را بررسي مي كند 

شرط تقويت ناوگان هوايي با هواپيماهاي دست دوم
گروه راه و شهرسازي|

براساس تازه ترين اظهارات وزير راه و شهرسازي قرار است 
سه فروند هواپيماي ايرباس دست دوم طي روزهاي آينده 
به ن��اوگان هوايي ايران اير اضافه ش��ود، چندي پيش هم 
مديرعامل شركت هواپيمايي كيش اير از اضافه شدن 3 فروند 
هواپيماي امبرائر برزيلي به ناوگان اين ايرلاين خبر داد.البته 
ورود هواپيماهاي دست دوم به ناوگان هوايي كشور فقط به 
اين دو مورد خلاصه نمي شود، اواسط اسفند سال گذشته 
بود كه هما سه فروند هواپيماي ايرباس 319 را خريداري 
كرد. دراين ميان و با وجود اما و اگرهاي ورود هواپيماهاي 
جديد دست دوم و واكنش منفي برخي كارشناسان نسبت 
به س��ن هواپيماهاي خريداري ش��ده يا اجاره شده، دبير 
انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي از درخواست اين انجمن 
از ش��وراي عالي هواپيمايي براي ح��ذف محدوديت هاي 
س��ني هواپيماهاي دس��ت دوم خبرداد، براساس مصوبه 
ابلاغي اين ش��ورا به ايرلاين ها، نبايد سن ناوگان وارد شده 
بيشتر از سال 199۸ ميلادي يعني ۲۰ سال باشد.مقصود 
اسعدي ساماني معتقد است كه اين محدوديت فشار وارده 
به ايرلاين ها را براي نوس��ازي ن��اوگان دو چندان مي كند 
چون در ش��رايط تحريم و محدوديت هاي عرضه سوخت 
به شركت هاي هواپيمايي، نوسانات ارز و ... بايد تسهيلاتي 
براي شركت هاي هواپيمايي در نظر گرفته شود تا آنها قادر 
به ادامه حياتشان باشند.او اظهارمي كند: هواپيماهايي كه از 
نظر پروازهاي انجام شده شان قابليت پرواز دارند، مي توانند 
در ايران مورد استفاده قرار بگيرند و پيشنهاد مي شود از اين 
منظر دستگاه هاي متولي سخت گيري چنداني نداشته 
باشند؛ به عنوان مثال، هواپيماي مسافري كه 1۰ سيكل 
پرواز )هر نشست و برخاس��ت يك سيكل پروازي در نظر 
گرفته مي شود( انجام داده است و سن بالاتر از ۲۰ سال دارد 
مشكلي براي پرواز ندارد و بهتر اس��ت به آن اجازه واردات 
داده شود.اسعدي ساماني ادامه مي دهد: عليرغم فشارها و 
تحريم هاي صورت گرفته شركت هاي هواپيمايي داخلي در 
تلاش هستند تا نيازهاي كشور را در اين حوزه تامين كنند و 

سختي هاي بسياري در اين زمينه وجود دارد.

تنهاراهكارپيشرو
درخواس��ت دبير انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي به لغو 
محدوديت س��ن براي هواپيماهاي دس��ت دوم از سوي 
شوراي عالي هواپيمايي درشرايطي است كه طي يك سال 
و نيم گذش��ته و با ورود هواپيماهاي دست دوم به ناوگان 
هوايي كشور همواره شاهد واكنش هاي مختلفي از سوي 
فعالان صنعت هواي��ي بوديم.اغلب كارشناس��ان از ورود 
هواپيماي دست دوم حمايت كردند و تنها راهكار براي حيات 
ايرلاين هاي داخلي را اضافه شدن هواپيماهاي دست دوم 

دانستند، اما در مقابل عده اي هم ماهيت اين خريدها را اشتباه 
دانسته و خواستار خريد هواپيماهاي نو بودند، درهمين راستا 
يكي از اعضاي كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي 
اعلام كرد كه ايرلاين ها بايد به جاي خريد هواپيماي دست 
دوم به فكر خريد هواپيماي نو باشند.البته با وجود انتقادها 
به ورود هواپيماهاي دست دوم به ناوگان هوايي كشور نبايد 
فراموش كرد كه با توجه به اعمال شديدترين تحريم ها از 
سوي امريكا خريد هواپيماهاي نو غيرممكن است چون 
نياز به مجوز اوفك دارد و وزارت خزانه داري ايالات متحده 

هم چنين مجوزي را امضا نمي كند، بنابراين راهكاري جز 
ورود هواپيماي دست دوم براي تأمين نياز صنعت هوايي 
به ناوگان جديد وجود ندارد اما س��وال اين اس��ت كه چه 
نكاتي بايد در خريد هواپيماهاي دس��ت دوم لحاظ شود 
كه ايرلاين هاي ايراني كمتري��ن ضرر اقتصادي را تحمل 
كنند؟ و آيا برداشتن محدوديت سني ۲۰ سال براي خريد 
يا اجاره هواپيماي دست دوم، منافع ايرلاين هاي ايراني را 

تأمين مي كند؟
 با توجه به تحريم بودن صنعت هوايي ايران و لزوم دريافت 

مجوز اوفك براي خريد هواپيما حتي هواپيماي دست دوم 
به نظر نمي رسد انتقادات وارده به ايرلاين ها چندان منطقي 
باشد چون راه ديگري پيش روي ايرلاين هاي ايراني براي 
كاهش سن ناوگانشان وجود ندارد ضمن اينكه براي خريد 
اين هواپيماها هم مشكلات بسياري پيش روي شركت هاي 
هواپيمايي قرار دارد.داود ربيعي،  كارش��ناس ارشد حوزه 
هوايي در گفت وگويي كه چندي قبل با »تعادل« داشت 
به اين موضوع اشاره كرد كه فروش هواپيما به ايران توسط 
امريكا ممنوع است و اين ممنوعيت محدود به هواپيماي 

نو نمي شود بلكه درباره هواپيماهاي دست دوم هم وجود 
دارد بنابراي��ن راه ديگري پي��ش روي ايرلاين هاي ايراني 
نيست اگرچه در خريد هواپيماي دست دوم؛ نوع قطعات، 
موتور، تعداد ساعات پروازي و... مهم تر از سن هواپيماست، 
به عنوان نمونه اگر موتور هواپيماهاي دست دوم خريداري 
شده عوض ش��ده باشد، كابين آن به روزرس��اني شده و... 
مي تواند گزينه مثبتي براي خريد از سوي ايرلاين ها باشد.

به گفته داوود ربيعي، هواپيماي دست دوم مي تواند از نظر 
كاركرد و به روزرس��اني قطعات فاصله اي با هواپيماي نو 
نداشته باشد بنابراين مي توان روي خريد اين نوع از هواپيماها 
سرمايه گذاري كرد درواقع بايد بيش از سن به ساعت پروازي 
هواپيما توجه شود اينكه اين هواپيماها در چه مسيرهايي 
پرواز مي كرده و صاحب��ان قديمي آنها كه بودند.او معتقد 
است كه مشكل فقط در اعمال تحريم ها خلاصه نمي شود 
بلكه قيمت خريد هواپيماها و تأمين منابع مالي آن از سوي 

شركت هاي هواپيمايي است.

خريدهواپيماباعمربالاي10سالصرفهندارد
اما هوش��نگ شهبازي، كاپيتان باس��ابقه هواپيما اگرچه 
با داوود ربيعي هم عقيده اس��ت و تنها راهكار قابل اجرا را 
خريد هواپيماي دس��ت دوم مي داند اما معتقد اس��ت كه 
خريد هواپيما با عمر بالاي 1۰ سال صرفه اقتصادي ندارد 
و اين موضوع به دليل ايجاد مشكل در قطعات و فرسودگي 
هواپيماست، در واقع با افزايش سن هواپيما، چك ها پرخرج 
مي شود، هزينه نگهداري افزايش مي يابد و... و ايرلاين هاي 
دنيا هم پس از گذشت 1۰ س��ال از عمر هواپيما، اقدام به 
تعويض هواپيما مي كنند.اين كارشناس ارشد حوزه هوايي 
درگفت وگو با »تعادل«، اظهار مي كند: البته در ش��رايط 
كنوني راهي جز خريد هواپيما با عمر بالاي 15 سال نداريم 
چون گزينه ديگري براي خريد هواپيما براي ايرلاين هاي 

ايراني وجود ندارد.
به نظر مي رسد كه با وجود اعمال تحريم ها از سوي امريكا 
و ع��دم صدور مجوز اوفك و همچني��ن نبود منابع مالي 
كافي براي خريد هواپيما از سوي شركت هاي هواپيمايي 
داخلي، بايد به دنبال خريد و اجاره هواپيماي دست دوم 
بود آن هم هواپيماهايي كه بالاي 15 سال سن دارند اما 
بايد به اين موضوع توجه شود كه ساعت پروازي آنها، نوع 
قطعات، موتور، تعداد ساعات پروازي و نوسازي كابين و... 
مورد توجه قرار بگيرد و بهترين ها انتخاب ش��وند دراين 
ميان اظهارات دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي براي 
حذف محدوديت سني هم بايد در همين مسير قرار بگيرد 
و شوراي عالي هواپيمايي مجوز خريد هواپيماهايي را كه 
ساعت پروازي كم، نوع قطعات و موتور مناسبي نسبت به 

سن خود دارند را صادر كند. 

»دي اكسيد گوگرد« به فهرست متهمان ايجاد آلودگي بويايي اضافه شد

ردارتباطبوينامطبوعتهرانبازلزله
گروه راه و شهرسازي|

بحث منشأ بوي نامطبوع تهران همچنان در كانون توجه 
محافل رسانه اي و كارشناسي قرار دارد. رييس بخش زلزله 
مركز تحقيقات راه، مس��كن و شهرسازي در اين باره گفته 
انتشار بوي نامطبوع تهران، احتمالا ناشي از تركيب شيميايي 
گاز دي اكس��يد گوگرد موجود در هوا با رطوبت موجود در 
سطح زمين است. همزمان، مهدي زارع، عضو هيات علمي 
پژوهشگاه بين المللي مهندسي زلزله و زلزله شناسي ارتباط 
بوي نامطبوع با فعاليت گسل هاي تهران را رد كرد و گفت: 
»اين بو ناشي از فعاليت هاي زميني و آتشفشاني نيست.« 
به گزارش »تعادل«، دي ماه س��ال گذشته براي اولين بار 
ساكنان تهراني در برخي مناطق بوي نامطبوعي را استشمام 
كردند. اين بو به سرعت در بسياري مناطق به خصوص شرق 
تهران پخش شد. همزمان مسوولان حوزه هاي مختلف،  از 
شهرداري و شوراي شهر گرفته تا ستاد بحران، استانداري، 
 آتش نشاني و بسياري ديگر براي پيدا كردن منشأ بو پاي كار 
آمدند . فرضيه هاي مختلفي از جمله شيرابه هاي آرادكوه، 
فاضلاب، ماده شيميايي مركاپتان -كه به گاز شهري  تزريق 
مي شود به عنوان منشأ بوي نامطبوع پايتخت مطرح شد. 
فعال شدن آتشفشان دماوند و گوگردي بودن بوي منتشر 
شده فرضيه ديگري بود كه قوت گرفت. فرضيه اي كه مهدي 
زارع عضو هيات علمي پژوهش��گاه بين المللي مهندسي 
زلزله و زلزله شناس��ي آن را رد كرد و گفت: »اين بو ناشي از 
فعاليت هاي زميني و آتشفشاني نيست.«علي بيت اللهي، 
رييس بخش زلزله مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي 
پيشتر در مصاحبه با »تعادل« ضمن رد فرضيه زباله هاي 
آراد كوه گفته بود: »با مراجعه به اين سايت از تاسيسات آن 
بازديد كرديم و چنين بويي درآنجا وجود نداشت. اين را هم 
بايد در نظر گرفت كه سال هاست زباله ها دراين محل تخليه 
و امحا مي شوند و يك حادثه يك روزه و يك باره نيست و بلكه 
پديده اي مستمر و روزانه است.اگر زباله هاي آراد كوه منشأ 
بوي بد باش��د بايد حداقل هفته اي يك يا دو بار اين بو را در 
سطح شهر استش��مام كنيم.«فرض ديگر، تخريب شبكه 
فاضلاب بود كه اين مورد هم مردود است. به گفته بيت اللهي 
در نقطه اي كه فاضلاب نشتي داشته باشد،  بوي بد آن ساكنان 
اطراف را كلافه مي كند و مردم با نزديك شدن به منشأ بو دچار 
تهوع مي شوند. اگر جايي از شبكه فاضلاب نشتي داشته باشد 

خودش را نشان مي دهد. 

فرضيهجديددربارهمنشأبويبد
ديروز اما علي بيت اللهي رييس بخش زلزله مركز تحقيقات 
راه، مسكن و شهرسازي فرضيه جديدي را در اين باره مطرح 
كرد و گفت: ممكن است گازهاي متصاعده از زير زمين در 
تركيب با آلاينده هاي هوا قرار گيرند و باعث يك واكنش 
شيميايي شده و كل گستره را در يك ساعت خاص دچار 
مش��كل مي كند. البته اين را هم بايد در نظر داشت كه در 
زمان هايي كه اين بو استش��مام شده معمولا بارش باران و 

گرفتگي هوا را داشته ايم و ممكن است با پديده بارش هم در 
ارتباط باشد.اين كه اين گازها از چه نوع هستند و چگونه در 
زير زمين جمع شده اند را مي توان مانيتور كرد .اما در نهايت 
منشأ بوي بد تهران هيچگاه مشخص نشد و تقريبا فراموش 
شده بود كه مجددا از ابتداي آذر سال جاري اين بو در برخي 
نقاط شهر استشمام شد و طي يك ماه گذشته بيش از 7 بار 
شهروندان تهراني ناگزير از استشمام اين بوي متفعن بودند .

انگشتاتهامبهسمتسوختمازوت
طي يك ماه گذشته نيز مسوولان نتوانسته اند دليل بوي 
نامطبوع را مشخص كنند و جديدترين فرضيه اين است 
گوگرد موجود در سوخت مازوت كارخانه سيمان شهرري 
باعث ايجاد اين بو شده است. همچنين به گفته مديركل 
منابع انساني سازمان محيط زيست نيز، شهرري به عنوان 
يكي از منابع اصلي انتشار بو ذكر شده است، زيرا انتشار بو 
ابتدا از شهرري آغاز و سپس در سطح شهر پخش مي شود. 
روز گذشته نيز استاندار تهران منشأ بوي نامطبوع تهران را 
ناشي از افزايش گوگرد دانس��ت و گفت: »گاز دي اكسيد 
گوگرد بر اثر سوخت مازوت حاصل مي شود و در روزهايي 
ش��اهد انتش��ار بوي نامطبوعي در تهران بوديم كه بعد از 
بررسي ها به اين رس��يديم كه دي اكسيد گوگرد موجود 
در هواي تهران بالاتر رفته است و در نتيجه قرار شد ديگر 
كارخانه س��يمان تهران از مازوت استفاده نكند.«محمد 
رستگاري، معاون پايش و نظارت اداره كل محيط زيست 
استان تهران اما ادعاي مطرح شده توسط استاندارد تهران 
را رد كرد و گفت: تاكنون ۴ بار كارشناس��ان سازمان براي 
بررسي تبديل س��وخت مازوت به گاز به كارخانه سيمان 
ش��هرري مراجعه كرده اند و تغيير سوخت مصرفي به گاز 
را تاييد كرده اند. همچنين از مديرعامل اداره گاز استان نيز 
رسما استعلام كردم و با اطمينان اعلام كردند كه سوخت 
كارخانه گاز است.او در پاسخ به اين سوال كه اما بوي نامطبوع 
همچنان در شهر تهران منتش��ر مي شود، گفت: سوخت 
كارخانه سيمان شهرري به عنوان يكي از احتمالات منشأ 
بوي نامطبوع مطرح و قرار شد كه مورد بررسي قرار گيرد و 
در نهايت مشخص شد؛ اكنون سوخت آن گاز است كه اين 

نشان مي دهد گزينه اشتباهي مطرح شده بود.

تئوريمركزتحقيقاتوزارتراه
بيت الهي با اشاره به اينكه افزايش غلظت گاز گوگرد به ويژه در 
مناطق جنوبي در هنگام انتشار بوي بد، سنجش شده است، 
گفت: بررسي هاي شخصي  من كه بخشي از آن، مبتني بر 
داده هاي شاخص كيفيت هواست، نشان مي دهد كه تركيب 
گاز دي اكسيد گوگرد با رطوبت هوا منجر به ايجاد اسيدي 
مي شود كه در اثر برخورد با هواي نامطبوع يا سطح زمين، 
فعل و انفعالاتي را ايجاد مي كند و بوي بد را به شكل ناحيه اي 
تش��كيل مي دهد.او تصريح كرد: براي اظهارنظر قطعي در 
خصوص بوي نامطبوع تهران به اندازه گيري داده ها نيازمند 

هستيم. در واقع، ش��هر تهران نياز فوري به تجهيز و نصب 
ايستگاه هاي سنجش گاز و ايستگاه هاي برخط سنجش 
آب هاي زيرزميني دارد.بيت اللهي گفت: نصب ايستگاه هاي 
س��نجش گاز و همچنين ايس��تگاه هاي برخط سنجش 
آب هاي زيرزميني به پژوهشگران در تشخيص و علت يابي 
پديده بوي نامطبوع پايتخت، ياري مي رس��اند. در واقع با 
نصب اين ايستگاه ها، گازهايي كه احتمال دارد در آب هاي 
زيرزميني و همچنين سطح آب زيرزميني نوسان داشته 
باشند سنجش ش��ده و مورد ارزيابي علمي قرار مي گيرند.

به گفته علي بيت اللهي براي كشف دلايل بوي بد پايتخت، 
تهيه ايستگاه هاي سنجش گاز و ايستگاه هاي برخط سنجش 
آب هاي زيرزميني ضروري است. او افزود: به دليل انتشار بوي 
نامطبوع در فصل هاي مختلف و همچنين در مناطق آلوده، 
پژوهشگران نيازمند ايستگاه هاي سنجش گاز و همچنين 
ايستگاه هاي برخط سنجش آب هاي زيرزميني هستند. 
بيت اللهي توضيح داد: س��ال گذشته تمامي چشمه هاي 
احتمالي بوي بد تهران از جهات مختلف مورد بررسي قرار 
گرفت. از جمله آنها احتمال پخ��ش گاز مركاپتان كه گاز 
بدبويي است و به گاز طبيعي كه بي بوست تزريق مي شود تا 
نشتي آن در گاز شهري مورد توجه قرار بگيرد، مورد بررسي 
قرار گرفت. تحقيقات مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي 
نشان داد كه گاز مركاپتان دليل اين وضعيت نيست.او گفت: 
پخش بوي بد در فضاي شهر تهران به صورت يكنواخت در 
مناطق مركز، غرب، شرق و حتي پارك پرديسان احساس 
ش��د. اين يكنواختي نش��ان مي دهد كه پخش شدگي بو، 
ناحيه اي است. بررسي هاي مختلف درخصوص كارخانه هاي 
واقع در جنوب تهران يا وزش باد از جنوب به شمال و مواردي 
از اين دست، مدل سازي شد.متاسفانه سال گذشته به دليل 
آنكه هيچگونه ايستگاه سنجش گاز در سطح شهر تهران 
نصب نشد و تاكنون نيز پيگيري ها به ثمر ننشست، علت 
قطعي اين پديده پيدا نشد. سال گذشته با رفع بوي نامطبوع، 
پيگيري ها براي تهيه و نصب دستگاه ها به فراموشي سپرده 
شد، اما امسال مجددا با انتشار مجدد بو، مشخص شد نصب 
اين دستگاه ها از ضرورياتي است كه بايد مورد توجه جدي 

مسوولان قرار بگيرد.

ردارتباطبوبازلزله
از سوي ديگر شايعاتي در خصوص ارتباط بوي بد تهران با 
زلزله مطرح ش��ده است كه مهدي زارع رييس پژوهشگاه 
زلزله شناسي ضمن رد اين موضوع درباره آن توضيح داد: 
در تهران و اطراف تهران چشمه گوگردي فعال مثل دماوند 
و هراز نداريم و معتقدم بوي نامطبوع تهران در اين فصل كه 
آلودگي هوا را داريم ناش��ي از آلودگي هاي محيطي است. 
در جا هايي اعلام مي كنند كه بوي بد احس��اس شده، ولي 
محل هاي گسل هاي آن را اعلام نمي كنند در صورتي كه 
بايد محل هاي گسل ها اعلام ش��ود .اين استاد پژوهشگاه 
زلزله شناسي در ادامه گفت: در تهران و اطراف آن چشمه 

گوگردي فعال مثل دماوند و هزار نداريم؛ بنابراين مطرح 
كردن اين موضوع به عنوان تئوري زماني مورد قابل نقد و 
بررسي است كه يك دليلي هم براي آن آورده شده باشد.
جداي از اين موضوع احتمال زلزله هميشه در تهران بالاست. 
اين فاكتور نه قابل رد است و نه قابل اثبات است و چيزي كه 
نه قابل رد اس��ت و نه قابل اثبات علمي نيست.استاد تمام 
پژوهشگاه بين المللي زلزله شناسي تاكيد كرد: طرح موضوع 
علت انتشار بوي گوگرد در تهران و ربط داشتن آن به زلزله 
قابل استناد و علمي نيست. نه تنها چشمه فعال در اين مناطق 
تهران و اطراف تهران نداريم حتي چشمه گوگردي كه در 

اين ماه ها فعال شده باشد نيز نداريم.

بيشترينشكواييهمربوطبه3منطقه
ش��ينا انصاري، مديركل محيط زيس��ت و توس��عه پايدار 
شهرداري تهران نيز توضيحاتي درباره آخرين اقدامات صورت 
گرفته براي شناس��ايي و رفع منبع بوي نامطبوع در سطح 
تهران ارايه كرد و گفت: امسال در چند نوبت بوي نامطبوع 
از طريق سامانه 137 گزارش شد و برخي مناطق تهران در 
روزهاي 11، 17، 13و ۲۴ آذر و روز يكشنبه با اين بو درگير 
بودند.انصاري ادامه داد: بو، آلودگي نسبتا جديدي در سطح 
دنيا است و ممكن است منبع مشخص داشته باشد يا چندين 
گاز در شرايط خاص با هم تركيب شوند و بو توليد كنند.هنوز 
منشأ بو به طور قطعي مشخص نشده است، ما با مجهولي به نام 
بوي نامطبوع مواجه هستيم؛ اما پس از بررسي همه روزهايي 
كه ش��اهد بوي نامطبوع بوديم، برخي عناصر مشترك را 
مشاهده كرديم.انصاري توضيح داد: به عنوان مثال در همه 
روزها شاهد اينورژن )وارونگي دما( بوديم يا سرعت وزش باد 
بسيار كم و حداكثر ۴ متر بر ثانيه گزارش شده بود، جهت باد 
هم در همه اين روزها جنوب به شمال بود كه باعث شده نظريه 
انتقال آلودگي هاي جنوب تهران به داخل پايتخت پررنگ 
شود، اما با توجه به س��رعت باد اين مورد دور از ذهن است. 
همچنين متوجه شديم در همين شرايط اينورژن، كارخانه 
سيمان ري چندين هفته مازوت مي سوزاند، پالايشگاه ري 
از سوخت مازوت، نيروگاه بعثت در خزانه بخارايي و نيروگاه 
باقرش��هر در ري از گازوييل استفاده مي كردند. در شرايط 
وارونگي دما، سوخت سنگين مي تواند هم دي اكسيد گوگرد 
و هم ذرات معلق توليد كند كه بسيار مضر است و باعث تشديد 

آلودگي هوا مي شود.مديركل محيط زيست شهرداري تهران 
گفت: قابل قبول نيست كه در شرايط هشدار هوا، زماني كه 
بسياري از فعاليت هاي شهروندان تحت تاثير آلودگي هوا 
قرار مي گيرد، صنايع تهران از سوخت سنگين و آلوده كننده 
استفاده كنند. در نتيجه با توجه به شرايط موجود، موضوع 
عدم استفاده از سوخت مازوت را قويا پيگيري كرديم.مديركل 
محيط زيست شهرداري تهران با تاكيد بر اينكه به هر حال 
كانون بوي نامطبوع در تهران وجود دارد، اضافه كرد: در اطراف 
تهران صنايع آلاينده داريم اما از نظر قانوني شهرداري تكليفي 
براي ورود در اين زمينه ندارد و متولي نظارت و پايش صنايع 

آلاينده، سازمان محيط زيست است.

تشكيلكارگروهتخصصي
او با اشاره به اقدامات اين مجموعه براي تشخيص منبع بو و 
برون رفت از آن تصريح كرد: ما در شهرداري تهران كارگروه 
علمي راه اندازي كرديم، البته كارگروهي هم با محوريت 
استانداري تشكيل شده است.در گام اول بر اساس گزارش 
سامانه 137 نقشه سير زماني و مكاني شكواييه ها را تهيه 
كرديم. بر مبناي اين نقش��ه، بيشترين مناطقي كه بو در 
آنها استخراج مي شد، شناسايي شده است.در مرحله دوم 
مناطق را درگير كرديم؛ با كارشناسان گروهي را تشكيل 
داده و جلسات كارشناسي متعددي برگزار كرديم. در اين 
جلسات و بر اساس نظرات كارشناسان فرمي را تهيه كرديم 
كه كارشناسان محيط زيست و نواحي در فرايند شناسايي 
مشاركت فعال داشته باشند.انصاري تاكيد كرد: همچنين 
قرار است تجهيزات و ادوات مورد نياز براي نمونه برداري 
تهيه و در سطح مناطق توزيع شود كه به محض توليد بوي 
نامطبوع، نمونه گيري صورت بگيرد و سپس براي تعيين 
پارامترهاي مواد بو به آزمايشگاه انتقال يابد. پژوهشكده 
محيط زيست دانشگاه علوم پزشكي تهران نيز در تحقيقي 
كه سال گذشته و امس��ال انجام داد، اش��اره كرده كه در 
روزهاي گس��ترش بوي نامطبوع، در ايستگاه هاي پايش 
ش��اهد افزايش غلظت دي اكس��يد گوگرد بوده ايم. اينها 
مواردي است كه بايد ارتباطشان با بوي نامطبوع مشخص 
شود. بر اساس گزارش هاي ارسالي از سامانه 137، بيشترين 
گزارش هاي رس��يده مربوط به مناطق ۲، 6، 1۰ و عمدتا 

مناطق مركزي تهران بوده است.
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صنايعآلايندههوا
زيرذرهبينشهرداري

پيروز حناچي، شهردار تهران با اشاره به آلودگي هواي 
پايتخت تاكيد كرد كه بايد به نقش كارخانجات اطراف 
تهران كه آلودگي آنها بر تهران سايه مي اندازد توجه 
كرد.به گزارش ايسنا، پيروز حناچي روز گذشته در 
حاشيه افتتاح ايستگاه مترو مولوي از خط 7 مترو، با 
حضور در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالي مبني 
بر نقش تعطيلات در كاه��ش آلودگي هوا، تصريح 
كرد: تعطيلات به عنوان راه حل كوتاه مدت تاثير دارد 
اما بايد نقش مصرف كننده هاي كلان كه از سوخت 
مازوت و گازوئيل اس��تفاده مي كنند و نقش بسيار 
بيشتري نسبت به خودروهاي سواري دارند نيز توجه 
شود.او در ادامه درباره جلسه مسوولان شهرداري با 
جهانگيري در خصوص تعيين سهم دستگاه ها در 
كاهش آلودگي هوا اظهار كرد: در اين جلسه درصد 
تعيين نشد اما 1۴ دستگاه در اين زمينه نقش دارند 
و اتفاقا نقش شهرداري در شهر با وجود گستردگي 
كمتر است اما تلاش داريم تا با توسعه مترو و اتوبوس 
وضعيت را بهبود ببخش��يم اما بح��ث آلاينده هاي 
خارج از حريم ش��هر تهران نيز بايد مورد توجه قرار 
گيرد، چرا كه معمولا صنايع ب��زرگ و نيروگاه ها از 
ميزان سوخت زيادي اس��تفاده مي كنند و آلودگي 
آنها بر تهران سايه مي اندازد.شهردار در پاسخ به اينكه 
طرح زوج و فرد حذف شده اما همچنان اجراي آن در 
دستور كار پليس قرار گرفته، گفت: در شرايط اضطرار 
ممكن اس��ت از قاعده و مصوبات پيروي نش��ود اما 
به طور طبيعي زوج و فرد نداريم اما در شرايط اضطرار 
اقدامات ممكن است متفاوت با شرايط عادي باشد.او 
در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه چرا پليس از دادن 
كد تخلفات به دوربين هاي شهري امتناع مي كند و 
چه زماني اين بازي تمام مي شود، گفت: ما هيچ بازي 
نداريم و معتقديم فضاي همكاري نيز وجود دارد اما 
اين بحث ها كارشناسي است و به نظر من اين مسائل 
نبايد به مطبوعات كشيده شود اما دقت داشته باشيد 
كه اداره تهران راهي جز همكاري همه دس��تگاه ها 
ندارد.شهردار تهران در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه 
بودجه مترو در لايحه بودجه 99 دولت كاهش يافته 
است، افزود: بودجه هنوز قطعي نشده و هر چند كه 
در بحث اوراق مشاركت به اين مقوله توجه شده اما 
هنوز قطعي نيست و در كميسيون عمران مجلس نيز 
در اين خصوص بحث شده است.او افزود: پيرو قولي 
كه داده بوديم، ايستگاه مولوي افتتاح شد و معتقديم 
با توجه به اينكه اين ايستگاه در نزديكي بازار بزرگ 
و در مجاورت بازار مولوي ق��رار دارد نقش زيادي در 
جابه جايي مسافران ايفا مي كند و بسيار تاثيرگذار 
خواهد بود، چرا ك��ه در نزديكي بازار تهران و مولوي 
قرار دارد. به طور طبيعي ترافي��ك در محدوده بازار 
و مولوي زياد است اما با افتتاح اين ايستگاه طبيعتا 
از حجم ترافيك كاسته مي شود، از ويژگي هاي اين 
ايستگاه اين اس��ت كه هواكش هاي اين ايستگاه در 
شرايط تحريمي توسط كارشناسان ايراني ساخته 
شده و هواكش ها كاملا ايراني هستند. سرفاصله خط 
7 با ورود دو رام قطار به 1۰ دقيقه خواهد رسيد و البته 

تلاش مي كنيم اين سرفاصله كاهش يابد.

آلودگيباتعطيليمدارسكمنميشود
محسن هاش��مي، رييس شوراي ش��هر تهران نيز 
در حاشيه افتتاح ايس��تگاه متروي مولوي در جمع 
خبرنگاران گفت: با تعطيلي مدارس از ميزان ذرات 
معلق در هوا كم نمي ش��ود، اما باعث حفظ سلامت 
دانش آموزان مي ش��ود چرا كه كودكان نس��بت به 
آلودگي هوا آسيب پذيرتر هس��تند و صدمه زيادي 
مي بينند.به گزارش ايلنا هاشمي گفت: شهردار تهران 
و معاونت حمل ونقل و همچنين مديران مترو پيش 
از اين قول داده بودند كه هر ماه يك ايستگاه مترو در 
پايتخت افتتاح كنند كه تقاضاي شوراي شهر عمل 
به اين وعده بوده است. شهردار تهران سه هفته پيش 
قول داد كه سه ايس��تگاه جديد افتتاح مي كند كه 
امروز اولين ايستگاه بعد از قول شهردار افتتاح و دو رام 
قطار نيز به متروي تهران اضافه شد.علي پيرحسين لو 
مش��اور اجتماعي معاونت ترافيك شهرداري تهران 
ن ي��ز از توجه نك��ردن به جنبه ه��اي اجتماعي در 
تصميم گيري ه��اي مربوط به روزه��اي اضطراري 
آلودگي هوا انتقاد كرد و خواستار انجام كار كارشناسي 
قبل از اعلام تصميم هاي ناگهاني و نسنجيده شد.به 
گزارش ايس��نا، پيرحسين لو با بيان اينكه متاسفانه 
گاهي اوقات شاهد آن هستيم كه تصميم هاي ناگهاني 
و نسنجيده اي به عنوان شرايط اضطرار آلودگي هوا 
اعلام مي شود كه حتي با عقل سليم سازگار نيست 
گفت: نمونه اش اينكه در روز اول فصل اعلام مي شود 
فقط كس��اني مجازند از خودرو اس��تفاده كنند كه 
سهميه ۲۰ روز فصلي خود را استفاده نكرده باشند. 
حرفي كه معناي واقعي اش اين است كه ما يك چيزي 
براي خودمان مصوب كرديم اما شما جدي نگيريد و 
در عمل همه مجازند بيايند.او بيان اينكه اعلام چنين 
تصميم هايي نش��ان مي دهد قبل از جلسه اي كه در 
عالي ترين س��طوح اداري برگزار مي شود روندهاي 
ابتدايي كار كارشناسي طي نشده است، افزود: قبل از 
آن هم شاهد بازگشت به شيوه منسوخ زوج و فرد كردن 
اجازه تردد بوديم كه همه مردم مي دانند نه تأثيري بر 
كاهش آلودگي هوا دارد و نه اساسا امكان اجراي آن 
وجود دارد.مش��اور معاونت حمل و نقل و ترافيك با 
بيان اينكه توجه به پيامدهاي اجتماعي يك ضرورت 
بديهي است، افزود: بالاخره انتظار مي رود چيزي را كه 
مردم عامه مي فهمند، تصميم گيران هم بفهمند. وقتي 
از صبح روز يكشنبه مشخص است كه قرار است باقي 
هفته تعطيل شود اما اعلام اين تصميم به شب هنگام و 
زمان تاريكي هوا موكول مي شود، و اين يعني يك جاي 
كار ايراد دارد. در حالي كه اين تصميم مي توانست در 
پايان هفته قبل اتخاذ شود تا بخشي از خانواده ها فرصت 
داشته باشند تصميم به س��فر بگيرند و شهر قدري 
خلوت شود؛ يا تصميم گيري صرف براي دانش آموزان 
و مقاومت در برابر تسهيل شرايط براي پدر و مادران 
و اين هم يعني عملا تصميم ها به نحوي اتخاذ و اعلام 

مي شود كه كمترين تأثيرش هم خنثي شود.

وضعيت  قراردادهاي  خريد  هواپيماهاي  نو 
با توجه به اعمال تحريم هاي امريكا از مرداد 
ماه سال گذش�ته تمام هواپيماهايي كه طي 
يكسال و نيم گذش�ته به ناوگان حمل و نقل 
هوايي اضافه ش�ده دس�ت دوم هس�تند. به 
عنوان مثال ايران اير س�ه ق�رارداد متفاوت 
با ش�ركت هاي هواپيماساز بويينگ، ايرباس 

و اي تي آر داش�ت كه با امضاي دستورالعمل 
ترامپ در ارديبهشت سال گذشته، بويينگ 
به صورت يكطرفه قراردادش را با هما لغو كرد، 
ايرباس هم اعلام كرد كه تمايلي براي مخالفت 
با امريكا براي فروش هواپيما به ايران اير ندارد 
و سهم ايران از قرارداد خريد 100 هواپيما فقط 

همان سه فروندي است كه پيش از آغاز حرف 
و حديث ها عليه ايران فروخته است، در اين 
ميان فقط  اي تي آر به تعه�دات خود پايبند 
مان�د و يك�ي دو روز مان�ده به آغاز ف�از اول 
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در اختيار ايران اير قرارداد.

بازار
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»تعادل«ازآخريناقدامدولتبراي»خودروهايدپوشده«گزارشميدهد

پيشنهاد جديد ترخيص خودروهاي محبوس به پاستور
تعادل | فرشته فريادرس|

»گلايه هاي صاحب�ان خودروهاي دپو ش�ده، 
جواب داد.« در جري�ان بازديد اخير وزير امور 
اقتصادي و دارايي از گمركات بوشهر، برخي از 
صاحبان خودروهاي محبوس شده در گمركات 
ب�ا او گفت وگو و خواس�تار تعيي�ن تكليف در 
اين زمينه ش�دند. آنها گله مند بودند از اينكه 
چند سالي است كه سرمايه هاشان راكد مانده 
و ب�ا وجود اينك�ه در برخي موارد گ�ره قانوني 
وجود نداشته و تشريفات گمركي انجام شده، 
اما همچن�ان بلاتكليف هس�تند. البته فرهاد 
دژپس�ند كه گوي�ا از اظهارات صاحب�ان اين 
خودروه�اي گرفتار در گمرك قانع ش�ده بود، 
خيلي زود با ارس�ال نامه اي به پاستور به ارايه 
يكسري پيش�نهاد پرداخت. تازه ترين اعلام 
معاون فني و امور گمرك�ي گمرك ايران، وزير 
اقتصاد دس�تورات لازم در اي�ن رابطه را صادر 
و پيشنهاداتي را به هيات دولت ارايه كرده كه 
طبق آن تمامي خودروهاي مانده در گمرك كه 
به حدود ۵1۰۰ دستگاه مي رسد تعيين تكليف 
خواهن�د ش�د. محتوي�ات اين نامه براس�اس 
پيش�نهاد وزير اقتص�اد گوياي اين اس�ت كه 
خودروهايي كه تشريفات گمركي را پشت سر 
گذاش�ته و پروانه دريافت كردن�د، اما با توجه 
به پايان مهل�ت ترخيص امكان خارج ش�دن 
نداشتند و همچنين تمامي خودروهاي مربوط 
به منطقه آزاد اروند يا خودروهايي كه در مراجع 
قضايي حكم برائت براي آنها صادر شده است، 
تعيين تكليف مي شوند. خودروهاي دپو شده 
در گمرك مجموعا حدود 1۲ هزار و ۲۶1 دستگاه 
بود كه در نيمه دوم س�ال گذش�ته و با مصوبه 
هيات دولت در مهلت شش ماهه ۷1۵۳ دستگاه 
از آنها ترخيص ش�د و ۵1۰۸ دس�تگاه ديگر به 
دليل پايان مهلت تعيين شده در گمركات باقي 
ماند. »تغيير شرايط ارزي و همچنين ممنوعيت 
ثبت س�فارش و واردات خ�ودرو« از مهم ترين 
دلايل توقف ترخيص خودروهاي وارد شده به 

گمركات، بنادر و مناطق آنها بود.

   ماجرا از كجا شروع شد؟
داستان خودروهاي محبوس در گمركات از سال 96 
كليد خورد. زماني كه سياس��ت گذاران بدون اطلاع 
قبلي و ب��ا وجود تعهداتي ك��ه واردكنندگان خودرو 
به مردم داش��تند، مانع از ورود خودروهاي خارجي 
ش��دند. در توضيح اينكه چرا اين خودروها به چنين 
سرنوش��تي دچار ش��دند، مي توان به مواردي چون 
»تغيي��ر ش��رايط ارزي«، »توقف ثبت س��فارش« و 
»سياست ممنوعيت واردات« اشاره كرد. البته برخي 
از ش��ركت هاي وارد كننده خودرو نيز در اين ميان، 
دچار تخلف در ثبت سفارش شدند و برخي ديگر نيز 
با چالش ارزي مواجه ش��دند. حواشي اين خودروها 
اما كار را به جايي رس��اند كه هي��ات دولت در ديماه 

سال گذش��ته بخش��نامه اي صادر كرد كه براساس 
آن صاحبان خودرو، مي توانس��تند ب��ا طي فرآيند و 
تشريفات قانوني خودروهاي خود را ترخيص كنند. 
فرجه 4 ماهه در نيمه ارديبهشت  به پايان رسيد كه در 
تصميمي ديگر، يك مهلت 2 ماهه ديگر داده شده، تا 
خودروهاي بيشتري امكان ترخيص داشته باشند. با 
پايان يافتن اين فرجه زماني، حدود ۷۱۵۳ دستگاه در 
اختيار مالكان خودروها قرار گرفت. اما براساس آماري 
كه گمرك ب��ه تازگي ارايه ك��رده، هم اكنون ۵۱۰۸ 
دستگاه ديگر در گمركات كشور خاك مي خورد كه 
از اين تعداد، حدود 2 هزار دس��تگاه با مسائل قضايي 
درگير هستند ودر وضعيت نامعلومي به سر مي برند.

ام��ا نكته جالب ماجرا اينجاس��ت كه ۱۰4۸ دس��تگاه 
خودرو كه متعلق به يك شركت است با وجود اينكه تمام 
تشريفات گمركي را پشت سر گذاش��ته و حتي پروانه 
دريافت ك��رده بودند، اما به دليل پاي��ان مهلت تعيين 
ش��ده امكان ترخيص پيدا نكرد. در ادامه، رايزني هايي 
بين گمرك، وزارت صمت و ساير دستگاه ها انجام شد، 
و سرانجام وزارت صمت دستور ترخيص آنها را در نيمه 
آبان ماه صادر كرد و قرار شد با موافقت كارگروه هماهنگي 
تجاري بانك مركزي اين تحويل انجام شود، اما چندي 
از اي��ن تصميم نگذش��ت، كه موافقت ب��ا ترخيص اين 
خودروها، جنجالي شد و با گذشت بيش از يكماه، هنوز 

اين تعداد خودرو در بلاتكليفي به سر مي برند. 

 14 بار مذاكره و دادن آدرس غلط 
با اي��ن حال، داس��تان ترخيص چند هزار دس��تگاه 
خودروي محبوس در گمرك، هنوز ادامه دارد و گويا 
اين پرونده جنجالي قرار نيست به اين زودي ها بسته 
شود. هر چند در اين ميان گمرك به عنوان نهاد مجري 
بارها به ارائه پيشنهادهايي در اين زمينه پرداخته كه 
ظاهرا هنوز نتوانس��ته موافقت دولت را بگيرد. البته 
اين ماج��راي دنباله دار در جري��ان بازديد اخير وزير 
اقتصاد از گمركات بوشهر، ابعاد تازه اي از خودروهاي 
دپو شده را به تصوير كشيد. چراكه جمعي از مالكان 
خودروهاي محبوس در گمركات، در ديداري رو در رو 
با وزير اقتصاد از سوخت سرمايه هايشان به دليل عدم 
ترخيص خودروها گله كرده و خواستار تصميم گيري 
در اين زمينه شدند. آنها در اظهاراتشان به اين موضوع 
اش��اره كردند كه حتي در مواردي كه گره قانوني در 
فرآيند ترخيص وجود ندارد، تكليف آنها مش��خص 
نشده است. آنها كه گويا در اين دوسال به هر دري زده 
بودند اما نتيجه اي برايشان در بر نداشته، اين بار دست 
به دامان نزديك ترين فرد به رييس دولت شدند تا بلكه 
گره از مشكل آنها گشوده شود. صاحبان اين خودروها 
خطاب به فرهاد دژپسند گفتند: در اين مدت حجم 
بالاي سرمايه آنها راكد مانده و زندگيشان فلج شده، در 
حالي كه اين پول را مي توانستند به جريان اقتصادي 
و توليد برگردانند يا در جايي ديگر س��رمايه گذاري 
مي كردند. آنها همچنين با گلايه از اينكه چرا دولت 
تكليف آنها را مشخص نمي كند، در بخش ديگري از 
اظهارات خود عنوان كردند كه مگر ۵ هزار دس��تگاه 

خودرو چه تاثيري مي تواند بر بازار داشته باشد كه در 
مورد آن تصميم گيري نمي شود. 

مالكان خودروهاي دپو شده، همچنين با بيان اينكه 
معاون فني گمرك دقيقا در جريان ماجراي خودروها 
قرار دارد، عنوان كردند كه حدود ۱4 بار در اين رابطه 
حتي با رييس جمهور نيز مذاكره داشته است، حتي 
وزير صمت هم اينجا آمده ام��ا اتفاقي نمي افتد و به 
شما آدرس غلط مي دهند! در سوي ديگر اين ماجرا، 
اين وزير اقتصاد بود كه حرف هاي آنها گوش مي داد. 
دژپسند در اينجا آنها را مورد پرسش قرار داد وگفت: 
ارز اين خودروها را از كجا آورديد؟ پاسخي كه از سوي 
آنها دريافت كرد اين بود كه ارزشان را به صورت آزاد 
واز صرافي تامين كردند، كه عمدتا به قبل از مقررات 
جديد ارزي بر مي گردد. اين صحبت ها نشان از اين 
دارد كه علاوه بر ش��ركت هاي واردكننده خودرو كه 
س��رمايه آنها همچنان در گم��رك خاك مي خورد، 
افرادي نيز هستند كه در اين مدت سرمايه هايشان 
سوخت شده و نمي دانند تا چه زماني بايد منتظر آزاد 
شدن سرمايه هايشان باشند و از اين وضعيت مبهم و 

بلاتكليف بيرون بيايند. 

  ارسال نامه به پاستور
اظهارات مالكان خودروك��ه گويا وزير اقتصاد را قانع 
كرده بود، موجب ش��د تا فرهاد دژپسند پس از پايان 
سفرش، دس��ت به قلم ش��ده و نامه اي را به پاستور 

ارسال كند. 
به طوري ك��ه براس��اس تازه ترين اظه��ارات معاون 
فني گمرك ايران، دس��تورات لازم ب��راي ترخيص 
خودروهاي دپو ش��ده از س��وي وزير اقتصاد صادر و 
پيشنهادهايي به هيات دولت ارايه شده كه بر اساس 
آن حدود ۵۱۰۰ دستگاه باقي مانده در گمرك تعيين 

تكليف خواهد شد. 
براساس توضيحات ارايه شده از سوي مهرداد جمال 
ارونقي، بع��د از بازديد وزير اقتص��اد از گمرك هاي 
بوشهر و صحبتي كه با صاحبان خودروهاي دپو شده 
مطرح ش��د، او قول داد كه به موضوع رسيدگي كند 
و كمتر از 4۸ ساعت از اين موضوع وزير پيشنهاداتي 
را براي تعيي��ن تكليف خودروها به هيات دولت ارايه 
كرد. به گفته او، براساس اين پيشنهاد از خودروهايي 
كه تشريفات گمركي را پشت س��ر گذاشته و پروانه 
دريافت كردند اما با توجه ب��ه پايان مهلت ترخيص 

امكان خارج ش��دن نداش��تند تا تمامي خودروهاي 
مربوط به منطقه آزاد اروند يا خودروهايي كه در مراجع 
قضايي حكم برائت براي آنها صادر شده است، تعيين 
تكليف مي شود. معاون گمرك ايران همچنين افزود: 
در صورت موافقت هيات دولت با پيشنهاد وزير اقتصاد 
حتي وضيعت تمام خودروهاي مربوط به جانبازان ۷۰ 
درصد كه از قبل از سال ۱۳9۳ وارد گمركات شده بود، 

مشخص مي شود. 
با اين اوصاف، هر چند انتظ��ار مي رفت هيات دولت 
براي ترخيص حداقل ۳ هزار دس��تگاه خودرويي كه 
هيچ گونه مش��كل قانوني ندارند، دست به كار شود، 
اما شواهد نش��ان مي دهد، هنوز اقدام عاجلي در اين 
زمينه نيز صورت نگرفته است و بايد منتظر ماند و ديد 
آيا پيشنهادهاي مطرح شده از سوي آقاي وزير اين بار 
جواب مي دهد و خودروهاي باقي مانده به صاحبانشان 
بر مي گردد يا خير. البته موضوعي كه به نظر مي رسد، 
متوليان امر بايد به آن پاسخ بدهند اين است، كه اگر در 
حال حاضر برنامه اي براي ترخيص خودروهاي باقي 
مانده وجود ندارد، در مورد چرايي آن اطلاع رس��اني 

كرده و به ابهامات پاسخ دهند.

نايبرييساتاقايرانمطرحكرد

الزامات تحقق اقتصاد هوشمند
اقتصاد هوش��مند با تمركز بر روند توسعه بازار سرمايه، 
محور نشس��ت اخير كميس��يون فن��اوري اطلاعات و 
ارتباطات اتاق ايران بود. در اين نشس��ت ضمن اشاره به 
اهميت تحقق اين هدف لازمه ها و بس��ترهاي اوليه آن 
مورد بررسي قرار گرفت؛ افزايش آگاهي كسب وكارها، 
ايجاد قوانين مرتبط و باور جمعي نسبت به لزوم تحقق 
اقتصاد هوشمند به عنوان مهم ترين لازمه هاي اين بخش 

مورد تأكيد قرار گرفتند.
اعضاي كميسيون فناوري اطلاعات و ارتباطات اتاق ايران 
در تازه ترين نشس��ت خود به موضوع اقتصاد هوشمند 
با تمركز بر روند توس��عه بازار س��رمايه، پرداختند. در 
اين نشس��ت بر ايجاد زيرس��اخت هاي اوليه و ضروري 
در راس��تاي هوشمند س��ازي اقتصاد تأكيد شد. به باور 

فعالان اقتصادي اين هدف در صورتي محقق مي شود كه 
همه اركان و نهادهاي مربوطه به سطحي از يكپارچگي 
و هم افزايي دس��ت پيدا كنند. در ابتداي اين نشس��ت 
توضيحاتي در مورد اقدامات انجام شده در بازار سرمايه 
براي هوشمند سازي اين بخش ارايه و در مورد ضرورت 
تس��ري اين رويكرد در ديگر حوزه هاي اقتصاد صحبت 
ش��د. در اين بين آگاهي كس��ب وكارها و شهروندان از 
شاخص هاي اقتصاد هوشمند و همراهي با آنها به عنوان 

يك ضرورت مطرح شد.
همچنين تصويب قوانين لازم و هماهنگ با اين بخش 
در كنار تبلور اين باور در همه اركان و حوزه هاي مربوط 
به اقتصاد مورد تأكيد قرار گرفت. در اين رابطه حسين 
س��لاح ورزي، نايب رييس اتاق ايران ب��ر تغيير رويكرد 

حكمرانان و تمركز بر اين باور كه بايد متناسب با دنياي 
امروز تغييراتي بنيادي در اقتصاد رخ دهد، تأكيد كرد و 
گفت: متأسفانه در برابر هر تغييري يك تهديد امنيتي 
مطرح مي شود؛ دولت در مواجه با پديده هاي نوظهور با 
ديده تهديد و تشكيك مي نگرد. با وجود چنين ديدگاهي 
نمي توان چندان به تحقق اهداف تعريف شده اميدوار بود.

وي از داده ها به عنوان يك دارايي مهم ياد كرد و از تقويت 
رويكرد پلتفرم محور بودن كسب وكارها سخن گفت و 
ادامه داد: امروز فرصت خوبي براي جبران عقب ماندگي 
اقتصاد كش��ور از اقتصاد كشورهاي توسعه يافته شكل 
گرفته است و بايد قدر آن را بدانيم. به كمك هوشمند سازي 
اقتصاد كشور اين عقب ماندگي قابل جبران است. هرچند 
در اين وادي به برخي مولفه ها و زيرساخت ها نياز داريم.

س��لاح ورزي در ادامه به ظرفيت ه��اي پارلمان بخش 
خصوصي براي مقررات زدايي و فراهم آوردن زمينه هاي 
قانوني اقتصاد هوش��مند در كش��ور به كمك شوراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوصي، كميته ماده ۱2 و 
حضور فعال نمايندگان اتاق ايران در هيات مقررات زدايي، 
اشاره كرد.به اعتقاد او برخورد با موانع رقابت پذيري، ايجاد 
امنيت قضايي و تسهيل و تسريع داوري و رسيدگي به 
دعاوي اين حوزه، موضوع ديگري اس��ت كه اتاق ايران 
مي تواند در آن نقش آفرين باشد. در اين رابطه اتاق ايران 
به كمك فدراسيون  ICT، مجمع تشكل هاي دانش بنيان 
و كميسيون فناوري اطلاعات و ارتباطات مي تواند مركز 
تخصصي و فني را ايجاد كند كه خوشبختانه در دستوركار 

قرار گرفته است.
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 زمانبندي ثبت شناسه 
براي 1۰ قلم كالا

خبرگزاري مهر|فرآيند ثبت شناسه، اخذ و نصب 
شناسه براي ۱۰ قلم لوازم خانگي پرمصرف براي اقلام 
توليد داخل شامل »تلويزيون، يخچال و فريزر، كولر 
گازي و اسپيلت، ماكرو ويو، جاروبرقي، اتوبرقي، پكيج، 
چرخ خياطي خانگي، ماشين ظرفشويي و لباسشويي« 
تا ۱۵ دي ماه و براي اقلام وارداتي تا ۱۵ بهمن بايد به 

انجام برسد.
قاچاق بزرگ ترين مشكلي است كه صنعت لوازم خانگي 
را مورد تهديد قرار مي دهد كه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با همكاري ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز براي 
جلوگيري از قاچاق، موضوع تخصيص كد شناسه كالا 
و شناسه رهگيري را در دستور كار قرار داده است.در 
اين ميان انتشار ناقص برخي اخبار، شائبه هايي مبني 
بر اينكه اين دستورالعمل شامل تمام كالاهاي گروه 
لوازم خانگي مي ش��ود را به وجود آورد كه پيگيري ها 
نشان مي دهد اين دستورالعمل صرفا براي تعدادي از 
كالاها است و زمانبندي نيز به اين صورت است كه براي 
كالاهاي وارداتي تا ۱۵ بهمن ماه و براي كالاهاي توليد 
داخل تا ۱۵ دي ماه زمان در نظر گرفته شده است.  از 
سوي ديگر بر اساس اعلام سخنگوي ستاد مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز، فقط ۱۰ قلم لوازم خانگي پرمصرف 
بايد در موعد مقرر شناسنامه دار شوند، نه آن طور كه 
برخي رسانه ها نوشته اند، همه كالاهاي توليد داخل.به 
گزارش خبرگزاري ايرنا، صبح ديروز )دوشنبه( خبري 
در شبكه هاي اجتماعي دست به دست شد مبني بر 
اينكه »تا ۱4 روز ديگر همه كالاهاي توليد داخل بايد 
شناسنامه دار شوند وگرنه قاچاق محسوب مي شوند.« 
اين خبر به نقل از سخنگوي ستاد مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز در برنامه ش��بكه خبر كه با حضور يكي از فعالان 
لوازم خانگي برگزار ش��ده بود، مطرح شد.حميدرضا 
دهقاني نيا اين برداشت از گفته خود را نادرست خواند 
و گفت: براساس ابلاغ وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و بر اساس ماده ۱۳ قانون و آيين نامه اجرايي ماده ۱۳، 
۱۰ قلم لوازم خانگي پرمصرف تا تاريخ هاي معين بايد 
شناسنامه دار شوند. وي توضيح داد: اين ۱۰ قلم شامل » 
تلويزيون، يخچال و فريزر، كولر گازي و اسپيلت، ماكرو 
ويو، جاروبرقي، اتوبرقي، پكيج، چرخ خياطي خانگي، 

ماشين ظرفشويي و لباسشويي« مي شوند.
دهقاني نيا با تفكيك اين كالاها در دو حوزه واردات و 
توليد داخل، افزود: تاريخ الزام ثبت شناسنامه، اخذ و 
نصب شناس��ه براي كالاهاي وارداتي ۱۵ بهمن 9۸ و 
تاريخ الزام ثبت شناسنامه، اخذ و نصب شناسه براي 
كالاهاي توليد داخل ۱۵ دي 9۸ مقرر شده است. به 
گفته سخنگوي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز، اين اقلام 
اگر تا تاريخ معين شناسه دار نشوند براساس قانون ظن 

قاچاق و كالاي قاچاق تشخيص داده مي شود.

روش تعيين قيمت پايه فولاد 
تغيير نمي كند

شاتا|معاون امور معادن و صنايع معدني وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اعلام كرد: اين وزارتخانه 
هيچگونه برنامه اي براي تغيير روش تعيين قيمت 
پايه فولاد و ساير فلزات را در دستور كار ندارد و همان 
فرمول قبلي پا برجاست. جعفر سرقيني تاكيد كرد: 
رويه وزات صمت در اين خصوص پايدار است و قطع 
يقين هيچ افزايش قيمت پايه اي در خصوص فولاد و 
ساير فلزات در اعلام به بورس كالا نخواهيم داشت.

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320

   طب�ق تازه ترين اعلام معاون فني و امور گمركي گمرك ايران، وزير اقتصاد پيش�نهادهايي را به هي�ات دولت ارايه كرده كه طبق آن تمامي 
خودروهاي مانده در گمرك كه به حدود ۵1۰۰ دستگاه مي رسد تعيين تكليف خواهند شد

   براس�اس پيشنهاد وزير اقتصاد، خودروهايي كه تش�ريفات گمركي را پشت سر گذاشته و پروانه دريافت كردند، اما با توجه به پايان مهلت 
ترخيص امكان خارج شدن نداشتند و همچنين تمامي خودروهاي مربوط به منطقه آزاد اروند يا خودروهايي كه در مراجع قضايي حكم برائت 

براي آنها صادر شده است، تعيين تكليف مي شوند

برش

فرماندهي انتظامي استان كردستان در نظر دارد پروژه ذيل را بر اساس شرايط ذكر 
شده و مش�خصات مندرج در اسناد مناقصه از طريق مناقصه عمومي به پيمانكاران 

واجد صلاحيت واگذار نمايد.

آگهي مناقصه عمومي
فرماندهي انتظامي استان كردستانفرماندهي انتظامي استان كردستان

مهلت دريافت اسناد مناقصه از روز سه شنبه مورخه ۱۳9۸/۱۰/۰۳ الي شنبه ۱۳9۸/۱۰/۰۷
آخرين مهلت تسليم پيشنهاد قيمت: حداكثر تا ساعت ۱4:۰۰ يكشنبه مورخه ۱۳9۸/۱۰/۱۵

تاريخ بازگشايي پاكت هاي پيشنهاد قيمت: دوشنبه 9۸/۱۰/۱6
با توجه به شرايط خاص پروژه فرماندهي انتظامي استان در قبول يا رد هر يك يا همه 

پيشنهاددهندگان قيمت مختار است.
ساير شرايط پروژه در اسناد مناقصه به اطلاع پيمانكاران محترم خواهد رسيد.

آدرس: سنندج- تكيه و چمن - معاونت مهندسي فرماندهي انتظامي استان كردستان- اداره عمران و نوسازي

مبلغ برآورد موضوع مناقصهرديف
)ريال(

مبلغ تضمين 
نوع صلاحيت)ريال(

اعتبار

1

پروژه بازسازي و 
تجهيز كلانتري و 

پاسگاه هاي انتظامي 
در سطح كل استان 

كردستان

9/9۵9/۸1۸/۷۰۸۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰
رتبه ۵ 
ابنيه و 

تاسيسات

عمراني 
اوراق 
خزانه 
اسلامي

نوبت اول



15 جهان

متهمان اصلي تبرئه، پنج نفر به اعدام محكوم شدند

لهستان گام به گام اتحاديه اروپا را ترك مي كند

تلاش براي پاك كردن  رد بن سلمان در  رسوايي خاشقجي

جدايي هاي بيشتر در راه است؛ اين  بار »ورشو« 

گروه جهان|
 دادستاني كل عربستان سعودي اعلام كرده ۵ تن در 
ارتباط با قتل جمال خاش��قجي به اعدام و 3 تن ديگر 
به مجموعا ۲۴ سال زندان محكوم شده اند. دادگاه در 
عين حال دو تن از مشاوران ارشد وليعهد عربستان را 
تبرئه كرده است. اين احكام نهايي تلقي نمي شود و قابل 

 فرجام خواهي هستند.
آسوشيتدپرس نوشته: اهميت اين احكام از آن جهت 
است كه دولت سعودي همچنان تلاش دارد تا هرگونه 
نقش محمد بن س��لمان وليعهد س��عودي را در قتل 
خاشقجي انكار كند آن هم در شرايطي كه هم سازمان 
سيا سال گذشته به طور رسمي دست داشتن بن سلمان 
در قتل اين روزنامه نگار س��عودي را تاييد كرده است. 
كميته ويژه تحقيقات سازمان ملل متحد هم اگرچه 
نتوانست با قاطعيت نقش بن سلمان را در اين رسوايي 
تاييد كند اما اعلام كرد كه ش��واهد جدي در اين باره 

وجود دارد و نياز به تحقيقات بيشتري است. 
سعود بن عبدالله معجب دادستان كل عربستان سعودي 
روز دوشنبه اعلام كرد رسيدگي به پرونده قتل جمال 
خاشقجي روزنامه نگار معروف سعودي، به پايان رسيده 
و احكام دادگاه در اين ارتباط صادر شده است. دادستان 
كل عربستان نام و هويت محكومان به اعدام را منتشر 

نكرده است. 
طبق اظهارات س��عود بن عبدالله معجب، دادستاني 
عربس��تان به نتيجه رسيده اس��ت كه احمد عسيري 
معاون پيش��ين دس��تگاه اطلاعاتي و سعود قحطاني 
مشاور ارشد پيشين محمد بن سلمان وليعهد عربستان 
به علت نبود شواهد و مدارك قطعي و كافي در ارتباط 
با قتل خاشقجي تبرئه شده اند. اين در حالي است كه 
دادستاني عربستان در جريان تحقيقات و بازررسي هاي 
خود مدعي شده بود كه عسيري به دستور قحطاني بر 
قتل خاشقجي نظارت داشته است. البته هر دوي آنها 
در پي اعلام اتهامات از پس��ت هاي خود بركنار شدند. 
دومنيك راب وزير خارجه بريتانيا، دوشنبه در توييتر 
با اشاره ضمني به تبرئه برخي از مهره هاي كليدي در 
اين پرونده گفته: »قتل جمال خاشقجي يك جنايت 
وحشتناك بود. خانواده خاشقجي مايل به اجراي عدالت 

در مورد اين قتل بي رحمانه هستند. عربستان سعودي 
بايد اطمينان دهد كه تمامي افراد مسوول در اين رابطه 

مجازات شده و چنين جنايتي ديگر رخ ندهد. «
دادستاني كل عربستان سعودي همچنين اعلام كرده 
محمد عتيبي كنسول اين كشور در استانبول نيز از اتهام 
دخالت در قتل خاشقجي تبرئه شده است. اين در حالي 
است كه دو هفته پيش دولت امريكا عتيبي را به دليل 
نقش داشتن در قتل خاشقجي تحريم كرد. گفته شده 
قاتلان براي مثله و امحا كردن جسد خاشقجي از محل 

سكونت محمد عتيبي استفاده كرده بودند.
در بيانيه وزارت خارجه امريكا در اين باره آمده بود كه 
عتيبي اجازه ورود به امريكا را نخواهد داش��ت. در اين 

بيانيه قتل خاشقجي جنايتي فجيع و غيرقابل قبول 
خوانده شده و از دولت عربستان خواسته شده بود در 
يك محاكمه شفاف و عادلانه، كساني كه در قتل اين 

روزنامه نگار دست داشتند را به پاسخگويي وادارد.
جمال خاشقجي روزنامه نگار سعودي، كه در روزنامه 
واشنگتن پست مطالبي در انتقاد از دولت تحت رهبري 
محمد بن سلمان مي نوشت و در حومه پايتخت امريكا 
هم اقامت داش��ت، دوم اكتب��ر ۲۰۱۸ وقتي براي كار 
اداري به كنسولگري عربس��تان در استانبول، تركيه 
مراجعه كرد، ناپديد شد  سپس معلوم شد كه در آنجا به 
طرز بسيار فجيعي به دست ماموران عربستاني به قتل 
رسيده است. مقامات اطلاعاتي تركيه كمي بعد گفتند 

شواهدي در دست دارند كه نشان مي دهد او در داخل 
كنسولگري كشته و جسد او قطعه قطعه شده است.

حكومت س��عودي ابت��دا اين قتل را انكار ك��رده اما با 
تشديد فش��ارها اذعان كرد او در كنسولگري به قتل 
رسيده است. اگنس كالامارد بازرس و گزارشگر سازمان 
ملل كه مامور تحقيق درباره قتل خاشقجي شده بود، 
در جمع بندي خود از اعدامي فراقانوني س��خن گفته  
همچنين به وجود شواهدي در ارتباط با دست داشتن 
محمد بن سلمان ،وليعهد عربستان در اين موضوع اشاره 
كرده بود. بن سلمان اما هرگونه دست داشتن در قتل 
اين روزنامه نگار سعودي را انكار و تصريح كرد كه در اين 

ماجرا دخالتي نداشته است.

در گزارش كميته مس��تقل حقوق بش��ري وابسته به 
س��ازمان ملل هم آمده بود ك��ه درباره نقش احتمالي 
وليعهد عربس��تان در اين رخداد شواهد جدي وجود 
دارد. اين كميته در گزارش ۱۰۱صفحه اي خود گفته 
بود كه به س��ازمان ملل و دبيركل آن توصيه مي كند 
درباره نقش محمد بن سلمان وليعهد كنوني عربستان 
سعودي در قتل خاشقجي تحقيق شود. نهاد وابسته 
به سازمان ملل با جرم بين المللي توصيف كردن مرگ 
خاشقجي گفته بود: »گزارشگر ويژه پرونده به اين نتيجه 
رسيده كه خاشقجي قرباني يك اعدام عمدي از قبل  
طراحي شده و خارج از عرف قضايي بوده كه حكومت 
عربستان سعودي طبق قانون بين المللي حقوق بشر 

مسوول آن است.«
گزارشگر ويژه سازمان ملل گفته تحقيقات انجام شده در 
عربستان و تركيه درباره قتل خاشقجي از استانداردهاي 
بين المللي لازم درباره مرگ هاي غيرقانوني برخوردار 
نبوده اس��ت. او گفته بود تحقيقات درباره اين قتل در 
عربستان با حس��ن نيت انجام نگرفته و ممكن است با 

هدف مخدوش كردن عدالت انجام گرفته باشد.
قتل جمال خاشقجي در شرايطي كه محمد بن سلمان 
تلاش داش��ت تا چهره اي مدرن از عربستان سعودي 
به جهانيان ارايه كند هزينه هاي بسياري براي رياض 
داش��ت. با وج��ود حمايت هاي مطلق دول��ت دونالد 
ترامپ از عربس��تان س��عودي و ش��خص بن سلمان، 
اعتماد بين المللي به دولت عربستان سعودي شديدا 
خدشه دار شد. واشنگتن پس��ت اوايل دسامبر در اين 
باره نوشت: »كاهش قابل توجه ابعاد جاه طلبي وليعهد 
عربستان نتيجه مستقيم تنزل اعتماد بين المللي نسبت 
به حكومت او پس از قتل خاش��قجي است... سركوب 
حكومت فعلي عربستان كه نسبت به دولت هاي گذشته 
بسيار شديدتر است، در حال تخريب برنامه هاي محمد 
بن سلمان براي مدرن سازي و ايجاد گوناگوني در اقتصاد 
است و عربستان به تدريج به سمت ورشكستگي پيش 
مي رود. كسري مالي رياض در سال جاري ميلادي بيش 
از دو برابر درآمدش از فروش سهام آرامكو بوده است. با 
اين حال بن سلمان هيچ نشانه اي از تغيير رويه از خود 

نشان نمي دهد.« 

گروه جهان|
 پس از اينكه پارلمان لهستان لايحه جنجالي اصلاحات 
در دستگاه قضايي اين كشور را تصويب كرد تنش هاي 
ورشو � بروكسل به اندازه اي بالا گرفته كه برخي لهستان 
را پس از بريتانيا دومين كشوري مي دانند كه احتمالا 
مجبور به ترك اتحاديه اروپا خواهد ش��د. در بحبوحه 
گمانه زني ها درب��اره تكرار برگزيت درباره لهس��تان، 
دونالد تاسك رييس سابق شوراي اروپا و نخست وزير 
سابق لهستان، هم گفته: »لهستان به صورت گام به گام 

اتحاديه اروپا را ترك مي كند.«
تارنماي فورب��س در تحليلي با عنوان»آيا لهس��تان 
مي تواند با توجه به اصلاحات قضايي، كشوري بعدي 
باشد كه از اتحاديه اروپا خارج مي شود؟ « به اظهارات 
اخير تاسك اشاره كرده و نوشته: »تاسك گفته خروج 
لهستان از اتحاديه اروپا اغراق نيست، اين كشور از همه 
معيارهايي كه اتحاديه اروپا بر اساس آن بنا نهاده شد، 

خارج مي شود.«
اين در حالي اس��ت كه هزاران لهس��تاني معترض در 
چند روز گذشته با در دس��ت داشتن پرچم هاي اروپا 
در خيابان هاي لهستان حضور يافتند تا مخالفت خود 
را با قانوني نشان دهند كه به دولت ورشو اين قدرت را 
مي دهد تا قضات دستگاه قضا را در صورت مخالفت با 

اصلاحات در قوانين دادگاه ها اخراج كند. 

پارلمان لهستان جمعه گذشته با راي مثبت به لايحه 
جنجال برانگيز، بروكس��ل )مقر اتحادي��ه اروپا( را به 
چالش كشيد. وِرا جوروآ معاون رييس كميسيون اروپا، 
از مقام هاي لهستاني خواسته بود اين راي گيري را به 
تعوي��ق انداخته و پيش از آن با كارشناس��ان حقوقي 

خارجي مشورت كنند.
حزب حاكم »قانون و عدالت« لهستان از زمان انتخاب 
مجدد در اكتبر گذشته وعده داده به اصلاحات دستگاه 
قضايي در اين كشور ادامه دهد اما ديدگاه هاي او براي 
اصلاحات قضايي باعث درگيري مكرر دولت اين كشور 

با بروكسل شده است. 
اين تنش ها تا جايي پيش رفت كه ديوان عالي لهستان 
هش��دار داد اين كشور ممكن است مجبور به خروج از 
اتحاديه اروپا شود. ديوان عالي لهستان در بيانيه هفته 
پيش خود خود آورده بود: »تناقض بين قوانين لهستان 
و اتحاديه اروپا ممكن است به مداخله نهادهاي اتحاديه 
اروپا به دليل تخطي معاهده هاي اتحاديه منجر شود 
و اين مساله در يك چش��م انداز بلندمدت تر خروج از 

اتحاديه اروپا را ضروري مي كند.« 
حزب حاكم قانون و عدالت لهستان كه از سال ۲۰۱۵ 
ميلادي قدرت را در اختيار داشته است چنين استدلال 
مي كند كه اصلاحات براي مقابله با فس��اد و رهايي از 
دستگاه قضايي كه متشكل از قضات دوران كمونيستي 

است، ضرورت دارد. ديوان عالي لهستان مي گويد هدف 
اين لايحه دولت، حذف قضاتي اس��ت كه مشروعيت 

اصلاحات را زير سوال مي برند. 
در واق��ع دولت بر مبناي چنين طرحي قضات را ملزم 
خواهد كرد ت��ا قوانين مورد نظرش را اجرا كنند حتي 
اگر اين قوانين با استانداردهاي قضايي رده هاي بالاتر 

ناهمخوان باشند.
در لايحه پيش��نهادي دولت راست گراي لهستان در 
اين زمينه آمده است، قضات در صورتي كه از جايگاه 
رسمي خود براي »اتخاذ مواضعي با ماهيت سياسي« 
استفاده كرده يا به شيوه اي عمل كنند كه »در روند كار 
دستگاه قضايي اختلال ايجاد كند« از سمت خود عزل 

خواهند شد.
بر همين اس��اس اتحاديه اروپا حزب حاكم لهستان را 
به تلاش براي سياسي كردن دستگاه قضا متهم كرده 
و معتقد است كه لهستان در شاخص هاي دموكراسي 
عقبگرد داشته  است. هفته پيش، اتحاديه اروپا لهستان 
را وادار كرد قانوني كه محدوديت س��ن بازنشستگي 
قضات دادگاه عالي را كاهش مي دهد، لغو كند. اتحاديه 
اروپا اين قانون را مغاير ب��ا قوانين اتحاديه مي داند. در 
سال ۲۰۱۷ ميلادي نيز بروكسل ماده ۷ را عليه لهستان 
اعمال كرد كه مي تواند حق راي دادن اين كش��ور به 
عنوان عضوي از اتحاديه را به حالت تعليق در آورد. اين 

تصميم به دليل نگراني از نفوذ دولت بر دستگاه قضايي 
اتخاذ ش��د. لهس��تان از زمان عضويت در اين اتحاديه 
در س��ال ۲۰۰۴ ميلادي بيش��تر از اين بلوك فاصله 
گرفته است.  لهستان اولين كشوري بود كه توافق سبز 
كميسيون اروپا را امضا نكرد و عضو منطقه يورو نيست. 
با اين حال به گفته تحليلگران، خروج لهستان از اتحاديه 
اروپا بعيد است. پاول زركا كارشناس سياسي شوراي 
اروپا در انديشكده روابط خارجي مي گويد: »اتحاديه 

اروپا لهستان را ترك مي كند نه برعكس. «
كميسيون اتحاديه اروپا كه همان قوه مجريه اتحاديه 
اروپاست، تاكنون بررس��ي هايي را در پيوند با موضوع 
حاكميت قانون در لهس��تان و مجارستان و به ويژه در 
زمينه تلاش اين دو كش��ور براي كنت��رل دادگاه ها و 

رس��انه ها آغاز كرده است. اين تحقيقات ممكن است 
منجر به لغو حق رأي اين دو كشور در اتحاديه اروپا شود، 
اگرچه در حال حاضر در اتحاديه اروپا هيچ ساز و كاري 
براي اخراج يك كشور عضو وجود ندارد. اين كشور يكي 
از مصرف كنندگان مه��م بودجه اروپا براي پروژه هاي 

زيرساختي و كشاورزي است.
پاول زركا بر اين باور است با وجودي كه قوانين جديد 
تنش هاي اجتناب ناپذيري را بين اتحاديه اروپا و لهستان 
ايجاد كرده است نتيجه نهايي اين خواهد بود كه منابع 
اتحاديه به لهستان اختصاص نخواهد يافت و نااميدي 
اتحاديه اروپا از لهستان افزايش مي يابد. او مي گويد هر 
چند اصلاحات بسيار خطرناك است اما عمدتا مربوط 

به سياست هاي داخلي هستند. 

دريچه

كوتاه از منطقه

اعتراض مهم ترين حزب مخالف 
هند به قانون شهروندي

گروه جهان| حزب »كنگ��ره ملي هند« به رهبري 
س��ونيا گاندي كه مهم ترين حزب مخالف دولت هند 
محسوب مي شود، ضمن اعلام مخالفت با قانون جديد 
اعطاي ش��هروندي در دهلي اعتراض سكوت برگزار 
كرد. به گزارش خبرگزاري آلمان، اعتراض سكوت يك 
روز پس از آن برگزار شد كه نارندرا مودي نخست وزير 
هند، در جريان برگ��زاري راهپيمايي از حاميانش در 
دهلي بار ديگر از اين قانون دفاع و مخالفان را متهم كرد 
كه به دنبال هراس افكني هستند. دولت نارندرا مودي 
مي گويد قانون جديد به اقليت هاي مذهبي كشورهاي 
همسايه از جمله هندوها و مسيحيان ساكن بنگلادش، 
افغانستان و پاكستان كه از آزار و اذيت ها گريخته اند، 
كمك مي كند تا بتوانند ش��هروندي هند را به دست 
آورند. اما مخالفان معتقدند اين قانون، يكي از آخرين 
تلاش هاي دولت براي به حاشيه راندن ۲۰۰ميليون 
مسلمان ساكن در هند است. رائول گاندي رهبر پيشين 
حزب »كنگره ملي هند«، نيز از جوانان دهلي خواسته 
تا براي شركت در اين اعتراض خاموش، مقابل يادبودي 
كه براي مهاتما گاندي ساخته شده تجمع كنند. از زمان 
تصويب اين قان��ون در پارلمان هند ۲3 نفر در جريان 
اعتراضاتي كه در سراسر كشور روي داده، كشته شده اند. 
بيشتر مرگ وميرها در ايالت اوتارپرداش بوده؛ جايي كه 
۲۰درصد از جمعيت۲۰۰ميليوني آن مسلمان هستند. 
دولت تاكنون براي مقابله با اعتراض ها رويه سختي را 
در پيش گرفته است كه از جمله آنها احياي يك قانون 
اس��تعماري دوران بريتانيا براي ممنوعيت برگزاري 
اجتماعات بوده است. دسترسي به اينترنت نيز در برخي 
از ايالت ها از جمله بنگال غربي و آسام قطع شده است.

برتري حزب ليبرال دموكرات 
در انتخابات ازبكستان

گروه جهان|كميسيون مركزي انتخابات ازبكستان 
اعلام كرده حزب ليبرال دموكرات توانسته در دور اول 
انتخابات پارلماني بيشترين ميزان كرسي هاي پارلمان 
را كسب كند. به گزارش رويترز، طبق اعلام كميسيون 
مركزي انتخابات ازبكس��تان، حزب ليبرال دموكرات 
توانسته ۴3 كرسي از مجموع ۱۲۸كرسي پارلمان را به 
خود اختصاص دهد. ميرزا الغ بيك عبدالسلاموف رييس 
كميسيون مركزي انتخابات ازبكس��تان، گفته است 
۲۲كرسي باقي مانده متعلق به مجلس سفلاي پارلمان 
اين كشور در دور دوم انتخابات كه براي ماه آينده ميلادي 
برنامه ريزي شده، مورد رقابت قرار خواهند گرفت. شوكت 
ميرضيايف رييس جمهوري ازبكستان، با وجود عدم تعلق 
به حزبي خاص در ۲۰۱6 از جانب حزب ليبرال دموكرات 
به عنوان نامزد اين حزب براي انتخابات رياست جمهوري 
معرفي شد. بر اساس نتايج اعلامي از سوي كميسيون 
مركزي انتخابات ازبكستان همچنين حزب »احياي 
ملي« توانسته است 3۵كرسي، حزب »عدالت سوسيال 
دموكراتيك« ۲۱كرسي، حزب »دموكراتيك مردم« 
۱۸كرسي و حزب سبز موسوم به »محيط زيست« ۱۱ 
كرسي را به خود اختصاص داده اند. تمامي اين ۵حزب 
از ميرضيايف كه كمپيني را براي اجراي اصلاحات در 
اين كشور غني از منابع حوزه آسياي مركزي آغاز كرده، 
حمايت مي كنن��د. او همچنين به دنبال باز كردن فضا 
براي س��رمايه گذاري خارجي در اين كشور بوده است. 
اين حمايت احزاب ازبكستان از ميرضيايف به اين معني 
است كه اگرچه اين راي گيري نخستين مورد در طول 
چند دهه گذشته محسوب مي شود اما تضميني براي 

تشكيل يك پارلمان وفادار به رييس جمهوري است. 

انتخابات رياست جمهوري 
كرواسي به دور دوم رفت

گروه جهان| شمارش بيش از ۹۰درصد آراي انتخابات 
رياست جمهوري نش��ان مي دهد كه زوران ميلانوويچ 
نخست وزير سابق اين كشور بايد در دور دوم انتخابات با 
كوليندا گرابار كيتاروويچ رييس جمهوري كنوني، رقابت 
كند. به گزارش يورونيوز، زوران ميلانوويچ، نامزد چپگرا 
موفق به كسب نزديك به 3۰درصد آراء شده و از كوليندا 
گرابار كيتاروويچ پيشي گرفته است. رييس جمهوري 
فعلي كرواس��ي حدود ۲۷درصد آراء را به دست آورده 
است.  گفته شده، ميروسلاو اشكورو خواننده راستگرا، 
هم با كسب حدود ۲۴درصد آراء از راهيابي به دور دوم 
انتخابات باز مانده است. نتيجه اعلام شده نشان مي دهد 
همان طور كه پيش بيني مي ش��د رقابت بين 3 نامزد 
اصلي انتخابات رياست جمهوري كرواسي فشرده بوده 
است. حدود 3 ميليون و ۸۰۰ هزار نفر واجد شركت در 
راي گيري بودند. دور دوم انتخابات رياس��ت جمهوري 
كرواس��ي ۵ ژانويه برگزار خواهد شد. زوران ميلانوويچ 
۵3ساله از سال ۲۰۱۱ تا ۲۰۱6 نخست وزير كرواسي 
بود. او وعده داده كه كرواس��ي را به كش��وري معمولي 
با نظام قضايي مس��تقل تبديل خواهد كرد. انتخابات 
رياست جمهوري كرواسي در حالي برگزار شد كه اين 
كشور قرار است تا چند روز ديگر براي اولين بار رياست 
دوره اي اتحاديه اروپا رابرعهده بگيرد. هر چند س��مت 
رياست جمهوري در كرواسي جنبه اي تشريفاتي دارد اما 
رييس جمهوري رسما فرمانده كل قوا و نماينده كرواسي 
در خارج از كشور است. كرواسي در حالي رياست دوره اي 
اتحاديه اروپا را برعهده خواهد گرفت كه خروج بريتانيا 
از اي��ن اتحاديه و مذاكره در م��ورد آينده روابط تجاري 

مهم ترين دستور كار رياست كرواسي خواهد بود. 

 اعلام آمادگي دبيركل ناتو
 براي ديدار با پوتين 

گروه جهان| ۵ سالي است كه سايه تنش بر مناسبات 
ناتو و روسيه حاكم است و دو طرف در بالاترين سطوح 
س��كوت اختيار كرده اند. دبيركل نات��و اكنون براي 
ديدار با ولاديمير پوتين رييس جمهوري روسيه ابراز 
آمادگي كرده است. به گزارش خبرگزاري آلمان، ينس 
استولتنبرگ دبيركل ناتو، گفته اگر چارچوب و شرايط 
لازم فراهم باش��د، او حاضر به ملاق��ات و گفت وگو با 
ولاديمير پوتين است. استولتنبرگ جزييات بيشتري 
در مورد كم و كيف اين شرايط و چارچوب ذكر نكرده 
است. دبيركل ناتو گفته: »به ويژه در دوراني كه سختي 
و دشواري حاكم است، مهم است كه مشتركا بر سر يك 
ميز نشست.«  اظهارات استولتنبرگ از آنجايي بسيار 
حائز اهميت است كه مناسبات ناتو و روسيه از ۲۰۱۴ 
ميلادي به اين س��و بسيار تيره و پرتنش است و از آن 
زمان تاكنون هيچ گونه ديدار و گفت وگويي در سطوح 
ارشد صورت نگرفته است. ناتو روسيه را متهم كرده كه 
شبه جزيره كريمه را با نقض حقوق بين المللي اشغال 
كرده و از جدايي طلبان هوادار روسيه در شرق اوكراين 
حمايت مي كند. روسيه نيز به نوبه خود از تلاش هاي 
پيمان ناتو براي گس��ترش حضورش در ش��رق اروپا 
همچنين اس��تقرار نيروهاي نات��و در جمهوري هاي 
پيشين شوروي س��ابق انتقاد مي كند. استولتنبرگ 
گفته: »روس��يه بزرگ ترين همس��ايه ماست و اين 
وضعيت پايدار خواهد ماند. حتي اگر مناس��بات دو 
طرف بهبود نيابد، بايد توان اين را داشت كه با روابطي 
دش��وار كنار آمد.« در جريان تشديد تنش مناسبات 
طرفين بود كه ناتو همكاري هاي عملي خود با روسيه 

را به تعليق درآورد. 

»اكو« جايگزين واحد پول 
»فرانك سي اف اي« مي شود 
گروه جهان| واحد پول »فرانك سي اف اي« كه در 
۸ كشور آفريقايي رايج است به زودي با پول جديدي 
به اسم »اكِو« جايگزين خواهد شد. فرانك سي اف اي 
ميراث دوران استعمار است و همچنان وابستگي زيادي 
به بانك مركزي فرانس��ه دارد. به گزارش خبرگزاري 
فرانسه، امانوئل ماكرون رييس جمهوري فرانسه اعلام 
كرده »پول اكِو از سال ٢٠٢٠ ميلادي جريان خواهد 
يافت.« به اين ترتيب ۸ كشور آفريقاي غربي وابستگي 
خود را با بانك مركزي فرانسه قطع مي كنند. با اين حال 
پاريس تعهد كرده در صورت بروز بحران مالي در نظام 
ارزي آينده، همچنان از پول آفريقايي اكِو پشتيباني 
خواهد كرد. فرانك سي اف اي ١٩۴۵ در شرايطي ايجاد 
شد كه هنوز بسياري از كشورهاي آفريقايي به استقلال 
دست نيافته بودند. در آن زمان، حروف سي  اف  اي  به 
معناي »مستعمرات فرانسوي آفريقا« بود؛ اما بعد از 
موج اس��تقلال در آغاز دهه١٩6٠ سه حرف سي،  اف 
و اي، مع��ادل جامعه مالي آفريقا در نظر گرفته ش��د. 
فرانك س��ي اف اي در كشورهاي بنين، بوركينافاسو، 
ساحل عاج، گينه بيسائو، مالي، نيجر، سنگال و توگو 
رايج است. نكته مهم در اين تغيير، كاهش وابستگي 
نظام مالي اين كشورها به فرانسه است. در نظام فرانك 
سي اف اي بانك مركزي كش��ورهاي آفريقاي غربي 
موظ��ف بود كه نيمي از ذخاي��ر ارزي خود را به بانك 
مركزي فرانسه بس��پارد. مخالفان اين نظام مالي كه 
باقيمانده دوران اس��تعمار است، معتقدند كه چنين 
قواعدي مايه تحقير آفريقايي ها و ممانعت از استقلال 
واقعي آنهاست. اما در مورد اكِو، دولت هاي آفريقايي 

اجباري نخواهند داشت. 
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 افشاي اطلاعات تازه 
از رسوايي اوكراين گيت 

گروه جهان| يك ايميل دروني دولت امريكا نشان 
مي دهد كه كاخ سفيد ۹۱ دقيقه پس از تماس جولاي 
دونالد ترامپ با ولوديمير زلنس��كي رييس جمهور 
اوكراين، كمك نظامي به اين كشور را مسدود كرده 
اس��ت. ترامپ در آن تماس از رهبر اوكراين خواسته 
درباره جو بايدن، رقيب بالق��وه او از حزب دموكرات 
تحقيق كند. دمكرات ها مي گويند اين نشان مي دهد 
كه ترامپ از قدرت خود براي تامين منافع سياسي اش 
استفاده كرده است. اين تماس تلفني از شواهد كليدي 
در اتهام سوءاستفاده از قدرت بود كه آقاي ترامپ هفته 
پيش بر اساس آن استيضاح شد. تابستان گذشته يك 
افشاگر دولتي با شنيدن جزييات آن مكالمه تلفني، 
نگراني هايي را مطرح كرد كه در نهايت به تحقيقات 
اس��تيضاح دامن زد. ترامپ هفته پيش در مجلس 
نمايندگان كه تحت كنترل دموكرات هاست استيضاح 
شد، اما بعيد است محاكمه سنا به بركناري او منجر 
ش��ود. جمهوري خواهان كه هم حزبي هاي ترامپ 
هستند در س��نا اكثريت دارند. ايميلي كه به تازگي 
افشا ش��ده را مركز تلاش براي صداقت دولت در پي 
دستور دادگاه براساس قانون آزادي اطلاعات به دست 
آورده اس��ت. اين ايميل نشان مي دهد كه يك مقام 
ارشد كاخ سفيد، به نام مايك دافي، يك ساعت ونيم 
پس از تماس رهبران امري��كا و اوكراين با مقام هاي 
بلندپايه دفاعي تماس گرفت و خواستار تعليق كمك 
نظامي به اوكراين شد. متن مكالمه نشان مي دهد كه 
ترامپ به زلنسكي مي گويد »خواهشي از شما دارم« 
و مس��اله تحقيق درباره جو بايدن و پسرش هانتر را 
مطرح مي كند. بايدن هم اكنون پيشتاز رقابت هاي 
دروني حزب دموكرات براي انتخابات ۲۰۲۰ است. 
هانتر بايدن چند سال پيش درحالي كه پدرش معاون 
رييس جمهور بود در هيات مديره يك شركت انرژي در 
اوكراين عضويت داشت. دافي در ايميل مورد اشاره از 
وزارت دفاع مي خواهد در پي درخواست بازبيني دولت 
ترامپ، انتقال كمك به اوكراين را متوقف كند. براساس 
اين ايميل، او مي گويد: »با توجه به ماهيت حساس اين 
درخواست، سپاسگزار مي شوم اين اطلاعات فقط نزد 
كساني بماند كه براي اجراي دستورات نيازمند آگاهي 
از آن هستند.« به گزارش س��ي ان ان، ريچال سمل 
سخنگوي دفتر مديريت و بودجه گفته: »گره زدن 
تعليق كمك ها به آن تماس تلفني بي خردانه است. 
همانطور كه قبلا ثابت و گزارش شده، تعليق كمك در 
جلسه مشترك سازمان هاي مختلف ۱۸ جولاي اعلام 
شد. بيرون كشيدن يك خط از يك ايميل و روشن 

نكردن بستر رويدادها گمراه كننده است.«

وخامت حال سلطان قابوس
بحث هاي مفصلي در ديوان عمان در مورد جانشين 
احتمالي س��لطان قابوس بن س��عيد در حال انجام 
است؛ او نزديك به ۵۰ سال بر اين كشور حاكم بوده اما 
بيماري طولاني مدتش وخيم تر شده است. به گزارش 
گاردين، اگر اين ديوان نتوان��د درون خود به اجماع 
برسد روند جانشيني شامل باز كردن نامه هاي مهر 
و موم شده است. سلطان قابوس كه به سرطان روده 
بزرگ مبتلاست از ۱۹۷۰ اداره عمان را برعهده دارد. 

اقتصاد تركيه احيا شده است
رييس جمهوري تركيه از مثبت شدن رشد اقتصادي 
اين كش��ور در 3 ماهه سوم س��ال خبر داده است. 
به گ��زارش آناتول��ي، رجب طيب اردوغ��ان اعلام 
كرده: »در 3 ماهه س��وم سال، رشد ۰.۹درصدي را 
تجربه كرديم.« رييس جمهوري تركيه تاكيد كرده: 
»كش��ور كماكان هدف تحقق رسيدن به صادرات 
۵۰۰ ميليارد دلاري را دنبال مي كند. افزايش توليد 
خدمات و كالاها براي رقابت پذيرتر ش��دن اقتصاد 

تركيه در برابر ساير كشورها كاملا ضروري است.«

شرط گروه ويژه اقدام مالي 
براي پاكستان 

گروه ويژه اقدام مالي )FATF( حذف نام پاكستان 
از فهرست خاكستري خود را به برخورد جدي تر 
اين كشور با سركرده هاي گروه هاي غيرقانوني و 
مجازات آنان مشروط كرد. دولت پاكستان گزارش 
جامع��ي از اقدامات اخير خود را به بخش آس��يا 
اقيانوسيه زير مجموعه گروه ويژه اقدام مالي ارسال 
كرده بود و به نقل از منابع وزارت دارايي پاكستان، 
مس��وولان اف اي تي اف با طرح ۱۵۰پرس��ش از 
اس��لام آباد اعلام كرده گزارش جديد پاكستان 

بايد تا هشتم ژانويه۲۰۲۰ نهايي و ارسال شود. 

احتمال نيرو گرفتن مجدد 
داعش در عراق

دو سال بعد از شكست داعش در عراق، نشانه هاي 
فزاينده اي وجود دارد كه اين گروه درحال تجديد قوا 
در اين كشور است. مقام هاي كردي و دستگاه هاي 
اطلاعاتي غربي گفته اند حم��لات داعش در حال 
افزايش اس��ت. لاهور طالباني از مقام هاي ارش��د 
ضدتروريستي كردستان عراق گفته داعش اكنون 

ماهرتر و خطرناك تر از القاعده است. 

يك امريكايي در افغانستان 
كشته شد

نيروهاي امريكايي اعلام كردند كه يك س��رباز اين 
نيروها در افغانستان كشته ش��ده است. در خبرنامه 
نيروهاي امريكايي مستقر در افغانستان آمده، اين سرباز 
در درگيري كشته شده ولي درباره محل كشته شدنش 
توضيح نداده است. طالبان گفته اين سرباز در ولسوالي 
چهاردره ولايت قندوز در شمال شرق افغانستان كشته 
شده است. طالبان گفته كه اين سرباز همراه با سربازان 
افغان در يك عمليات شركت داشتند. حدود يك ماه 
پيش نيز دو نظامي امريكا در ولايت لوگر كشته شدند.
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عكسروز

چهرهروز

برگزاري كنسرت عليرضا عصار پس از 2 سال
عليرضا عصار پس از دو سال دوري از اجراهاي زنده، در روزهاي پاياني دي ماه 98 با مخاطبانش در تالار بزرگ وزارت كشور ديدار 
مي كند. عصار، خواننده موسيقي پاپ كه چندي پيش قطعه »دلتنگ« را منتشر كرد، قرار است با اجراي قطعه اي جديد و منتشر 
نشده، پس از دو سال دوري از اجراهاي زنده، در روزهاي پاياني دي ماه 98 با مخاطبانش در تالار بزرگ وزارت كشور ديدار كند. 
اين خواننده كه تاكنون آثار برجس��ته اي را در حوزه موسيقي پاپ كشور منتشر كرده است، جديدترين كنسرت خود با عنوان 
»پايان دلتنگي« را در روزهاي 24 و 25 دي ماه سال 98 به همت موسسه »آواي هنر« در تالار بزرگ وزارت كشور برگزار خواهد 
كرد. عصار پيش از اين قرار بود در روزهاي پاياني آذر كنسرتش را برگزار كند كه به دلايلي اجراي كنسرت را به تعويق انداخت. 

بازارهنر

چند تك آهنگ و كنسرت پاييز مجوز گرفت؟
آمار مجوزهاي صادرشده دفتر موسيقي 
در سه ماهه سوم سال 98 براي اجراي 
صحنه اي، آلبوم موسيقي، تك آهنگ، 
نماهنگ، كتاب گويا، اجراي گروه هاي 
خارج��ي در اي��ران و تعداد ش��عرها و 
ترانه هاي ارسال شده به دفتر موسيقي 
اعلام شد. روابط عمومي معاونت هنري 
اعلام كرد: با توجه به اينكه مجوز اجراي 

صحنه اي موسيقي در استان ها را ادارات كل فرهنگ 
و ارشاد اسلامي صادر مي كنند و در تهران نيز مجوز 
اجراي صحنه اي موس��يقي در س��الن هاي كمتر 
از 5۰۰ نفر ظرفي��ت را اداره كل فرهنگ و ارش��اد 
اسلامي استان تهران صادر مي كند، آمار اجراهاي 
صحنه اي در استان ها و سالن هاي كمتر از 5۰۰ نفر 

ظرفيت تهران در اين آمار لحاظ نشده 
و فقط مجوزهاي اجراهاي صحنه اي كه 
دفتر موسيقي صادر كرده در آمار آمده 
اس��ت. در س��ه ماهه پاييز امسال ۱۶5 
عنوان اجراي صحنه اي ب��ا ۳28 اجرا، 
98 آلبوم موسيقي، يك هزار و 48 تك 
آهنگ، ۳۷ نماهنگ، ۱۳ كتاب گويا و 
۱۰ اجراي گروه هاي خارجي در ايران 
از دفتر موس��يقي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
مجوز گرفته اند. همچنين در سه ماهه پاييز امسال 
۳۶۰۰ پرونده شعر و ترانه در دفتر موسيقي تشكيل 
شده است. دفتر موس��يقي در سه ماهه پاييز براي 
۱5 شركت فعال در حوزه موسيقي پروانه فعاليت 

صادر كرده است.

تاريخنگاري

بركناري تيمورتاش 
در نخستين سال هاي حكومت رضاشاه، عبدالحسين تيمورتاش ملقب به سردار 
معظم خراساني، به عنوان قدرتمندترين شخص كشور پس از رضاخان شناخته 
مي ش��د. تيمورتاش از رابطه خوبي با رضاشاه بهره مي برد و مورد اعتماد رضاشاه 
پهلوي بود، به طوري كه رضاشاه در مورد او گفته بود: »قول تيمور قول من است«. 
اما اين صميميت و نزديكي چندس��الي بيشتر دوام نداش��ت.  سوم دي ۱۳۱۱، 
عبدالحسين تيمورتاش وزير دربار پهلوي به اتهام جاسوسي از كار بركنار شد و در 
خانه خود واقع در بيرون دروازه باغشاه زيرنظر قرار گرفت. رضاخان در اين ارتباط 
گفت: دربار را منحل كنيد. من دربار نمي خواهم و تيمورتاش وزير دربار من نيست. 
در پايان عمر تيمورتاش، به قدري روابط آن دو تيره و تار ش��د كه حتي رضاش��اه 
سفارش كرد در زندان مثل ديگر زندانيان با او رفتار كنند و هيچ گونه امكاناتي در 
اختيار او قرار ندهند. ناكامي هاي تيمورتاش در روابط با انگليس و روسيه در سال هاي 
پاياني عمرش باعث مي شود رضاشاه از عملكرد او رضايت كافي را نداشته باشد. از 
طرفي انگليس كه تيمورتاش را سرسخت و غيرقابل مهار تصور مي كرد در مطبوعات 
خود با تمجيد از تيمورتاش س��عي داش��ت او را خطري براي سلطنت رضاشاه و 
فرزندش توصيف كند. اخبار روزنامه هاي خارجي توس��ط محمدحس��ين خان 
آيرم، رييس مقتدر شهرباني كه از قدرتمندي تيمورتاش برحذر بود، به رضاشاه 
مي رسيد. با پروپاگاندا و فضاسازي رسانه اي و اقامت طولاني مدت تيمورتاش در 
آخرين سفرش به روسيه، زنگ خطر مهمي براي رضاشاه كه بقاي سلطنتش بيش 
از هرچيز اهميت داشت به صدا درآمد. رضاخان پهلوي قبلا هم از ارتباط تيمورتاش 
با كشورهاي خارجي خشنود نبود و زماني كه قصد انتخاب تيمورتاش به سمت 
وزارت دربار را داشت در مورد او اين گونه گفت: »تيمورتاش بد نيست ولي حيف كه 
با خارجي ها زياد رفت و آمد دارد«. سرانجام دستور قتل او صادر شد و در تاريخ نهم 
مهرماه ۱۳۱2 به دست احمد احمدي، معروف به پزشك احمدي به قتل رسيد. 

تيمورتاش در واقع مسيري را در سياست پيش گرفت كه خود هم قرباني آن شد. 
ويژگي هاي شخصيتي او از جمله خشونت، سركوب، فرمانبرداري، عدم تمكين در 
برابر قانون، تلاش براي گرفتن اختيارات فراقانوني و... -كه در انتخابش به عنوان 
وزير دربار پهلوي هم موثر بود- بيش از آنكه به دوام او منجر شود مقدمات حذف 
او را فراهم مي كرد. او خود نيز به اين مس��اله واقف بود چرا كه در يادداشتي كه در 
زندان نوشت پذيرفته بود كه نبايد در چنين حكومتي انتظار برگزاري دادگاه براي 
خويش را داشته باشد. اما اگر در طول دوران حضورش در مجلس به دنبال تشكيل 
حكومت جمهوري بود يا در سمت وزارت دربار ضوابط و قوانين را بر هر امري برتري 

مي داد، شايد سرنوشت بهتري برايش رقم مي خورد.

طلاقم بده به خاطر گربه ها در گروه »هنر و تجربه« 
فيلم سينمايي »طلاقم بده به خاطر 
گربه ها« از س��اخته هاي محمدعلي 
سجادي در گروه س��ينمايي »هنر و 
تجربه« اكران مي شود. طبق آخرين 
برنامه ريزي هاي آيين افتتاحيه اكران 
فيلم »طلاقم بده ب��ه خاطر گربه ها« 
ب��ه كارگرداني محمدعلي س��جادي 
۶ دي ماه برگزار مي ش��ود و از همان 

روز اكران آن در سينماهاي »هنر و تجربه« كليد 
مي خورد. اين فيلم به نويسندگي، تهيه كنندگي 
و كارگردان��ي محمدعل��ي س��جادي اس��ت كه 
براس��اس يك رخداد واقعي توس��ط محمدعلي 
سجادي به نگارش درآمده است و داستان زندگي 

زوجي ج��وان را روايت مي كند كه در 
س��ال ۱۳8۳ هجري خورش��يدي به 
دادگاه مراجعه كرده و تقاضاي طلاق 
مي دهند. دليل اصل��ي آنها براي اين 
جداي��ي تنها به خاطر گربه هاس��ت! 
فيلمب��رداري اين اثر اس��فند ۱۳95 
در تهران انجام شد. اين فيلم تنها دو 
لوكيش��ن اصل��ي دارد و بخش عمده 
آن در يك دادگاه فيلمبرداري ش��ده است. رضا 
مولاي��ي، مريم همتي��ان، جلال الدي��ن ترابي و 
ش��يرين ولي پور بازيگران اين فيلم س��ينمايي 
هس��تند. آهو خردمند، مس��عود كرامتي، الهام 
نامي و ميترا الياتي صداسازان اين فيلم هستند. 

احمد شاملو در شماره جديد »وزن دنيا«
ش��ماره چه��ارم »وزن دني��ا« درباره 
كارنامه شعري احمد ش��املو و پرونده 
تحليل��ي درباره رف��رم در غزل معاصر 
ايران منتشر شد.به گزارش ايسنا، در اين 
شماره  »وزن دنيا« شعرهايي از شاعران 
اس��تان هاي تهران، آذربايجان شرقي، 
بوشهر، خراس��ان جنوبي، سيستان و 
بلوچستان، فارس، كرمانشاه، كهگيلويه 

و بويراحمد، گيلان، لرستان و يزد آمده است. علاوه 
بر شعر اين اس��تان ها، دو بخش »آن سوي مرزها« 
و »همزبانان« بازتاب دهنده  ش��عر شاعران ايراني 
خارج از كشور و بخش دوم منعكس كننده شعرهاي 
شاعران كشورهاي فارسي زباني همچون افغانستان 
و تاجيكستان اس��ت. در بخش »تعريف و تبصره« 
اين ش��ماره »وزن دنيا«، پرون��ده اي درباره  احمد 
ش��املو و كارنامه  ش��عري اش، دو دهه پس از مرگ 
ش��اعر با تيتر »در جدال با خاموش��ي« آمده است. 
2۰ ش��اعر و منتقد هر يك ۱۰ شعر از ديوان شاملو 
برگزيده اند و از اي��ن ميان، ۱۰ نفر تك نگاري هايي 

درباره  يك شعر مهم شاملو نگاشته اند. 
از نويس��ندگان اين پرونده مي توان به 
منصور اوجي، سيدعلي صالحي، هرمز 
عليپور، كاميار عابدي، شهريار وقفي پور، 
ضياءالدين خالقي، بهاره رضايي، بهزاد 
خواجات، عليرضا آبيز، كيوان نريماني، 
گ��روس عبدالملكيان، محم��د آزرم، 
مهدي صمداني، قاس��م آهنين جان، 
تقي پورنامداريان، روجا چمنكار، شهاب مقربين، 
علي باباچاه��ي، عليرضا بهنام، كام��ران بزرگ نيا، 
محمود معتقدي و مريم حس��ين زاده اش��اره كرد. 
پرونده ديگر اين شماره با تيتر »گزارش اقليت« به 
اين سوال مي پردازد كه چه بدعت ها و پيشنهادهايي 
مانع حذف غزل از سپهر ش��عري ايران شد. در اين 
پرونده كارنامه كاري چهره هاي شاخص غزل معاصر 
مورد نقد و بررس��ي قرار گرفته  است. در اين بخش 
گزارش ميزگردي هم با حضور عبدالجبار كاكايي، 
اميرحسين ماحوزي و پوريا سوري درباره  رفرم در 

غزل معاصر ايران منتشر شده است.

نمايش »فراكتال« در بوته نقد
نمايش »فراكتال« دوش��نبه 2 دي در 
دوش��نبه هاي نقد توس��ط رضا آشفته 
و ش��هرام خرازي ه��ا نقد  ش��د. نمايش 
»فراكتال« ب��ه كارگردان��ي و طراحي 
مهدي سقا و مجري طرحي آرش فصيح 
در كارگاه دك��ور بنياد رودك��ي با بازي 
مژده قربان��ي، آرزو صيدافكن، امير بابا، 
شادي شيرمردي، پوريا خوش بين، كيا 

ثلاثي روي صحنه م��ي رود. همچني��ن نوازندگان 
اين نمايش عبارتن��د از: بابك ميرداديان )ترومپت و 
توبا(، افشار حش��متيان )ترومبون(، فرشاد شيخي 
)هورن( رهام ايرانخواه )كلارينت(، عليرضا مهدي زاده 
)ساكس��يفون(، سياوش عبدي )س��ازهاي كوبه اي 

شرقي(، فرهاد ميرمحمدصادقي )گيتار(، 
نيما فاتحي )پيانو( و نگين آقامحمدي، 
آناهيت��ا رحماني��ان، مريم اف��راز، نويد 
توحيدي، علي اصغ��ر مومن ثاني، نيما 
فاتحي )گروه كر( . در خلاصه اثر چنين 
آمده است »مردگان از خاك برمي خيزند 
و ت��لاش مي كنند تا خانه متروكه اي كه 
در آن ساكن هستند را تعمير كنند، آنها 
برانژه را كه تنها فرد زنده خانه متروك است را نيز به 
مردن دعوت مي كنند.« فراكتال تا 22 دي س��اعت 
۱9:۳۰ در كارگاه دك��ور ت��الار حاف��ظ روي صحنه 
مي رود، بليت هاي اين اثر در سامانه ايران نمايش به 
آدرس irannamayesh.com به فروش مي رسد.

میراثنامه

جهاني شدن براي صنايع دستي نان و آب مي شود؟
تاكنون ۱۰ ش��هر و روستاي جهاني در حوزه صنايع دستي به ثبت جهاني رسيده اند 
و سوداي جهاني شدن در ساير شهرها نيز به راه افتاده است؛ اين در حالي است كه به 
نظر مي رسد پيش از آنكه سرنوشت اين شهرها و صنعتگران آنها داراي اهميت باشد، 
افزايش آمار تعداد شهرهاي جهاني مهم است. اصفهان )شهر جهاني صنايع دستي(، 
تبريز )شهر جهاني فرش(، مشهد )شهر جهاني گوهر سنگ(، آباده )شهر جهاني منبت(، 
ميبد )شهر جهاني زيلو بافي(، خراشاد )روستاي جهاني حوله بافي(، كلپورگان )روستاي 
جهاني سفال(، لالجين )شهر جهاني سفال(، مريوان )شهر جهاني كلاش( و سيرجان 
)شهر جهاني گليم( كارنامه شهرها و روستاهاي جهاني در حوزه صنايع دستي را پر 
كرده اند.  اما به نظر مي رسد در فرآيند جهاني شدن كمتر كسي به اين موضوع توجه 
دارد كه تا چه اندازه زيرساخت هاي لازم براي اين شهرها همانند راه اندازي بازارهايي 
با استانداردهاي جهاني، توسعه و گسترش كارگاه هاي توليدي و حمايت هاي مادي و 
معنوي از هنرمندان و صنعتگران فراهم شده است. يا اينكه اصلا چه برنامه هايي براي 
آينده اين شهرها در نظر گرفته شده اس��ت. طبيعي است كه شهرهاي جهاني بايد 
برنامه هاي مدوني براي اتصال به بازارهاي جهاني و فراهم كردن شرايط محيطي براي 
حضور گردشگران داخلي و خارجي در نظر داشته باشند؛ موضوعي كه به نظر مي رسد 
چندان مورد توجه مسوولان مربوطه قرار ندارد. در همين راستا فريدون ميرزالو، مديركل 
سابق دفتر آموزش و حمايت از توليد صنايع دستي در پاسخ به اين پرسش كه پروژه 
جهاني شدن چه كمكي به بازار صنايع دستي و هنرمندان اين شهرها و روستاها كرده 
است، اظهار كرد: حدود سه سال پيش پروژه جهاني شدن شهرها و روستاها مطرح و 
با معرفي شهر اصفهان به عنوان شهر جهاني صنايع دستي آغاز شد. از جمله معيارهاي 
اصلي براي انتخاب اين شهرها نيز تعداد كارگاه هاي فعال و اشتغال در توليد عنوان شده 
بود. او به ايسنا گفت: سوال اساسي من در آن دوره اين بود كه برنامه هاي بعدي براي 
شهري كه جهاني مي شود، چيست؟ و چه آينده نگري در اين حوزه وجود دارد كه به 
عنوان مثال اين شهرها به بازارهاي جهاني متصل شوند؟ موضوعاتي كه توجه چنداني 
به آنها نشده است و بيشتر به نظر مي رسد به دنبال آمارسازي هستند تا تعداد شهرهاي 
جهاني را افزايش دهند و اصلا به اين موضوعات پرداخته نمي ش��ود كه اين شهرها و 

روستاها تا چه اندازه زيرساخت هاي لازم براي جهاني شدن را دارند و چه برنامه هايي 
براي بعد از به ثبت جهاني رسيدن در نظر گرفته شده است. ميرزالو اظهار كرد: يكي از 
مشكلات اصلي شهرهاي جهاني اين است كه تصور مي كنند به واسطه جهاني شدن 
مي توانند قيمت آثار را افزايش دهند كه اصلا اتفاق خوبي نيست! اين در حالي است 
كه اين شهرها بايد بتوانند سطح كيفي آثار توليدي را متناسب با يك شهر جهاني بالا 
ببرند و وارد حوزه تجاري سازي شوند؛ به عنوان مثال به شخصه با جهاني شدن شهر 
سيرجان موافق بودم، اما متاسفانه پس از مدتي شنيدم كه با وجود جهاني شدن، اشتغال 
اين شهر دچار مشكل شده است؛ البته طبيعي است وقتي كه قيمت ها بالا برود، فروش 
دچار مشكل و با اختلال  همراه مي شود. مديركل سابق دفتر آموزش و حمايت از توليد 
صنايع دستي همچنين در پاسخ به اين پرسش كه چرا سوداي جهاني شدن در ميان 
مديران صنايع دستي شهرهااتفاق افتاده است، گفت: به هر حال جهاني شدن جزو 
عملكرد دستگاه هاي اجرايي آمده است كه به آن امتياز مي دهند و نماينده هاي مجلس 

نيز براي جذب راي، در اين كميسيون هاي جهاني شدن شهرها مداخله مي كنند. 

ايستگاه

 جنگ ستارگان با 
۳۷۴ ميليون دلار آغاز كرد

 تابلوي كشف شده پس از
 ۷۰ سال حراج مي شود

»جنگ ستارگان: خيزش 
اسكاي واكر« در نخستين 
هفته اك��ران جهاني خود 
به ف��روش ۳۷4 ميليون 
دلاري دس��ت ياف��ت. 
»جنگ ستارگان: خيزش 
اسكاي واكر« به كارگرداني 
»جي. ج��ي. آبرامز« كه 

سومين و آخرين قس��مت از سه گانه جديد و در كل 
قسمت نهم از سري اصلي فيلم هاي »جنگ ستارگان« 
است، در نخستين هفته اكران جهان به طور همزمان 
در س��ينماهاي امريكا و در كشورهاي ديگر )گيشه 
بين الملل( ب��ه روي پرده رفت و توانس��ت به فروش 
آغازين ۳۷4 ميليون )۱۷۶ ميليون دلار در امريكا + 
۱98 ميليون دلار در ساسر كشورها( دلار برسد.  اين 
فيلم در حالي ۱98 ميليون دلار از فروش آغازين خود 
را از محل گيشه بين الملل به دست آورد كه رقمي نه 
چندان مناسب در مقايس��ه با استانداردهاي فروش 
س��ري فيلم هاي »جنگ س��تارگان« است و انتظار 
فروش حداقل 25۰ ميليون دلاري براي اين فيلم در 
گيشه خارجي متصور بود.  بريتانيا با 2۶.8 ميليون دلار 
بهترين بازار خارجي قسمت جديد »جنگ ستارگان« 
بود و پس از آن سينماهاي آلمان با 2۱.8 ميليون دلار، 
فرانس��ه با ۱5.2 ميليون دلار و ژاپن با ۱4.۶ ميليون 
دلار قرار گرفتند. اين فيلم كه جديدترين قس��مت 
از مجموعه 42 ساله »جنگ ستارگان« است، ۱2.۶ 
ميليون دلار نيز در استراليا، ۷.۶ ميليون دلار در اسپانيا، 
۷.4 ميليون دلار در مكزي��ك، 5.8 ميليون دلار در 

روسيه و 4.۶ ميليون دلار در سوئد فروخت. 

يكي از آث��ار مهم »ال اس 
لوري« � نقاش مش��هور 
بريتانياي��ي � كه تاكنون 
هيچ گاه به نمايش عموم 
گذاشته نش��ده بود، پس 
از ۷۰ س��ال در حراج��ي 
كريس��تيز ب��ه ف��روش 
گذاش��ته مي ش��ود. ب��ه 

گزارش گاردين، اين تابلو نقاشي كه سال ها بر ديوار 
خانه محققي به ن��ام »لئونارد دي هميلتون« نصب 
شده بود، »كارخانه، شهر پندلربري« نام دارد و به نظر 
مي رسد گل سرسبد رويداد حراج آثار هنري مدرن 
بريتانيايي »كريستيز« باشد كه در بيست و يكم ژانويه 
برگزار مي شود. مدير بخش آثار هنر مدرن بريتانيايي 
حراجي كريستيز بيان كرد: »اين اثر يك تابلو نقاشي 
دوست داشتني و يك تركيب بي نظير است. در اين 
تابلو تمامي عناصري كه از »ل��وري« انتظار مي رود 
پيدا مي شود. در اين نقاش��ي تعداد بسياري از افراد 
كه كارهاي متفاوتي انجام مي دهند، چندين خانه و 
كارخانه كه در پس زمينه نقاشي شده اند را مي توان 
ديد. اين تابلو نقاشي يك اثر تمام عيار از »لوري« است. 
تصوير نخستين كارخانه نس��اجي مجهز به نيروي 
برق بريتانيا كه در س��ال ۱9۰5 افتتاح شد و در سال 
۱984 تخريب شد، موضوع اصلي اين نقاشي است 
كه به نحوي مي توان گفت به تازگي كشف شده است. 
گران ترين اثري كه تاكنون از»لوري« در حراجي ها 
به فروش رفته دو تابلو نقاش��ي »مسابقه فوتبال«  و 
»سيرك پيكديلي« بوده است كه هر كدام به قيمت 
5.۶ ميليون پوند به فروش رفته اند. براي تابلو نقاشي 
»كارخانه، شهر پندلربري« ارزش تخميني ۷۰۰ هزار 
الي يك ميليون پوند تعيين شده است. »لارنس استفن 
لوري« كه در س��ال ۱9۷۶ در 88 سالگي درگذشت 
بيش��تر براي به تصوير كشيدن زندگي طبقه  كارگر 
مشهور بود. وي متولد شهر منچستر و نقاش سلطنتي 

در مراسم تاجگذاري ملكه در سال ۱95۳ بود. 

قهرماني تاريخي تيم ملي كشتي بانوان ايران در جهان 

جوسازي  موجب استعفاي فتحي شد

تيم ملي كش��تي آليش بانوان ايران براي 
اولين ب��ار در تاري��خ به عن��وان قهرماني 
مسابقات جهاني اين رشته رسيد. در روز 
پايان��ي رقابت هاي كش��تي آليش قهرمان��ي جهان در 
نورسلطان قزاقس��تان، در بخش بانوان تيم ملي ايران با 
يك طلا، يك نقره و يك برنز و كسب 9۳ امتياز به عنوان 
قهرماني جهان دست يافت.  هانيه عاشوري، ملي پوش 
وزن مثبت ۷5 كيلوگرم ديروز، دوشنبه، با پيروزي مقابل 
حريفان خود طلا گرفت. او در دور مقدماتي ۶ بر صفر و ۶ 
بر 2 نمايندگاني از مغولستان و قرقيزستان را شكست داد، 
در نيمه نهايي حريفي از گرجستان را از پيش رو برداشت و 
در فينال ۷ بر صفر نماينده بلاروس را شكست داد و طلايي 
ش��د. مريم احمدي در وزن ۷5 كيلوگرم مقابل حريفي 
از قزاقستان يك بر صفر شكست خورد و هفتم شد. روز 
گذشته نيز فاطمه فتاحي در وزن ۶۰ كيلوگرم نقره گرفت، 
زه��را يزداني در وزن 55 كيلوگرم به برنز رس��يد، هانيه 

قدرتي پور در ۶5 كيلوگرم هفتم شد و سحر غني زاده در 
وزن ۷۰ كيلوگرم در جايگاه چهارم قرار گرفت. اين اولين 

قهرماني بانوان ايران در مسابقات جهاني آليش است كه 
زيرنظر اتحاديه جهاني كشتي برگزار مي شود. 

عضو پيش��ين كميته فني استقلال معتقد است است 
اس��تقلال بايد بعض��ي از بازيكنان نيمكت نش��يني و 
سكونشينش را از فهرست خارج كند و به فكر جذب يك 
مهاجم و يك هافبك خلاق باشد. با توجه به لغو ديدار 
استقلال و سپاهان در جام حذفي فوتبال ايران، تعطيلات 
نيم فصل براي آبي هاي پايتخت آغاز ش��ده است و اين 
باش��گاه بايد به فكر تقويت نقاط ضعف خود در پنجره 
نقل و انتقالات باشد. مجيد رضايي، عضو پيشين كميته 
فني استقلال و پيشكسوت اين تيم در گفت وگو با ايسنا 
درباره نيازهاي استقلال در پنجره نقل و انتقالات گفت: 
استقلال و اس��تراماچوني در خط حمله به زوج خوب 
دياباته و قائدي رسيده اند اما نياز است يك مهاجم خوب 
براي جانشيني مهاجم اهل مالي استقلال جذب شود تا 
مثل ديدار با پيكان، در صورت مصدوميت يا محروميت 
او، آن مهاجم بتواند جايش را پر كند. البته اكنون تبريزي 
به عنوان جانش��ين دياباته حضور دارد اما او نتوانسته 
قابليت هايش را به نمايش بگذارد و به نظر مي رسد تمركز 
كافي براي حضور در تركيب استقلال را ندارد. او ادامه 
داد: استقلال به يك هافبك خلاق در كنار علي كريمي 

نياز دارد و خط دفاع ضعيف اين تيم نيز بايد ترميم شود. 
درباره روزبه چشمي شايعات مختلفي به گوش مي رسد 
كه باش��گاه استقلال بايد حواسش باش��د تا در صورت 
ترانسفر شدن اين بازيكن به فكر جانشين مناسب باشد. 
درباره بازيكناني كه مي توانند در نيم فصل استقلال را 
ترك كنند، من نبايد نظر دهم و نظر استراماچوني مهم 
است اما پرويز مظلومي مي تواند بگويد كه در ابتداي فصل 
صورت جلس��ه كميته فني چه بود و گفته بوديم كدام 
بازيكن بايد استقلال را ترك و كدام بازيكن بايد بماند. 
بسياري از آن بازيكنان الان نيمكت نشين و سكونشين 

هستند. رضايي درباره تغييرات مديريتي استقلال نيز 
بيان كرد: مهم نيست چه كساني مي روند يا مي آيند اما 
2 نكته درباره كساني كه مديريت استقلال را مي پذيرند 
مهم است و آن هم اين است كه ابتدا بايد خوشنام باشند 
و بعد هم بايد صداقت داشته باشند و پشت و رويشان يكي 
باشد. مديران بايد دل شان به حال تيم بسوزد و به فكر 
ميزشان نباشند و با روراستي با هوادار صحبت كنند. او به 
ايسنا گفت: دوران خوب اين فصل استقلال با فتحي رقم 
خورد. استراماچوني انتخاب فتحي و كميته فني اش بود 
و 2 بار روي انتخابش استمرار داشت زيرا به آن مطمئن 
بود. زماني كه استراماچوني بار اول پيشنهاد استقلال را 
رد كرد، مديريت باز هم تلاشش را بيشتر كرد تا بتواند 
او را جذب كن��د. همچنين در اوايل فصل هم كه مربي 
ايتاليايي نتايج خوبي نگرفته بود، باز هم مديريت و فتحي 
از او حمايت كردند تا استقلال روزهاي خوشي را در اين 
فصل ببيند. در بهترين شرايط تيم، ۷ هفته عليه فتحي 
شعار دادند و دليل آن جوسازي هايي عليه مديرعامل 
وقت استقلال بود. تنها حرف من اين است كه كسي كه 
به مديريت استقلال اضافه مي شود بايد روراست باشد.

ورزشي
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